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Αθήνα, σήµερα στις 26 Μαρτίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.51’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του A’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-3-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
19 Μαρτίου 2020 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 14ης Δεκεµβρίου 2016 για τις δραστηριότητες
και την εποπτεία των Ιδρυµάτων Επαγγελµατικών Συνταξιοδοτι-
κών Παροχών (Ι.Ε.Σ.Π.) και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχό�αστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα αρχίσουµε λίγο ανορθόδοξα. Επειδή είναι εδώ ο κ. Γεωρ-
γιάδης και η ερώτησή του είναι τέταρτη στη σειρά, θα την βά-
λουµε πρώτη. Ο κ. Κεγκέρογλου είναι επάνω και στην ερώτησή
του θα απαντήσει η κ. Μιχαηλίδου και µετά είναι οι δύο ερωτή-
σεις του κ. Κοντοζαµάνη, ο οποίος είναι καθ’ οδόν.

Σήµερα θα συζητηθούν τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις. Με έγ-
γραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών
Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ποιοι Υπουργοί θα απαντήσουν.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η πρώτη µε αριθµό 599/23-3-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα
Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικολάου Παππά προς τον Υπουργό Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Εξασφάλιση επάρκειας στα
προϊόντα ατοµικής προστασίας του γενικού πληθυσµού από τον
κορωνοϊό. Φαινόµενα αισχροκέρδειας και εκτόξευσης των τι-
µών».

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα λαµβάνοντας τον λόγο να πω ότι όλοι µας σκεφτό-

µαστε πρώτα από όλα τους ανθρώπους που δίνουν τη µάχη στην
πρώτη γραµµή, στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, το οποίο αξίζει την
υποστήριξή µας, την υποστήριξη της πολιτείας µε µία διάρκεια
µέσα στο χρόνο και θα πρέπει να σταµατήσουν οι φωνές που αµ-
φισβητούν τη χρησιµότητα και την κρισιµότητά του ειδικά σε τέ-
τοιους καιρούς.

Κύριε Υπουργέ, πριν µπω στο βασικό θέµα της ερώτησής µου,
θέλω να σας κάνω µία έκκληση να συνεννοηθείτε µε τον κύριο
Υπουργό Εργασίας, τον κ. Βρούτση, και να πάρετε πίσω τη ρύθ-

µιση-πρόβλεψη για τη δυνατότητα να απασχολούν οι ελληνικές
επιχειρήσεις το προσωπικό τους στο 50% µε το µισό µισθό. Είναι
η απόλυτη συνταγή της καθίζησης της ελληνικής οικονοµίας.
Είναι σαν να πατάµε γκάζι στην κατηφόρα. Καµµία επιχείρηση
δεν έχει πίστη ότι µπορεί να ισορροπήσει αυτή τη στιγµή η κατά-
σταση. 

Αντί να κάνουµε αυτό που κάνουν άλλες χώρες, δηλαδή να
προσφέρουµε εγγυήσεις και διασφαλίσεις ότι θα κρατηθούµε
όλοι µαζί, να κρατηθεί και το προσωπικό στη θέση του, να συν-
τηρηθούν οι αµοιβές, πάµε στην αντίθετη πλευρά. Έχετε κακο-
σχεδιάσει το πρόγραµµα της υποστήριξης. Είναι κίνητρο για να
πηγαίνει ο κόσµος στον «κάδο».

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ερώτησης. Εδώ και δυο-τρεις
εβδοµάδες σας έχουµε επισηµάνει το πρόβληµα µε την επάρκεια
και τις τιµές των προϊόντων, τα οποία είναι προϊόντα ατοµικής
προστασίας από την εξάπλωση του κορωνοϊού και αυτή είναι η
πρώτη γραµµή της µάχης. Διότι ό,τι και να συζητάµε εγώ και
εσείς για την οικονοµία, αν δεν κερδηθεί γρήγορα η µάχη του
κορωνοϊού, ούτως ώστε οι κλάδοι της οικονοµίας να επιστρέ-
ψουν στην κανονικότητα, δεν έχει καµµία σηµασία αυτή η συζή-
τηση.

Αναγνωρίσατε το πρόβληµα τότε. Από τότε µέχρι σήµερα
έχουν γίνει σηµεία και τέρατα και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και
βεβαίως στην αγορά και θα ήθελα ειλικρινώς αυτό το θέµα να
µην απασχολεί εµένα ως τοµεάρχη οικονοµίας και εσάς ως
Υπουργό Ανάπτυξης. Θα έπρεπε να είναι καθαρά θέµα δηµόσιας
υγείας. Δεν είναι θέµα εµπορίου. Δεν είναι θέµα οµαλής λειτουρ-
γίας της αγοράς. Είναι θέµα απόλυτης ανάγκης για τη διασφά-
λιση της επάρκειας αυτών των αγαθών στους εργαζόµενους στο
«Σωτηρία», στη ΜΕΘ του «Παπανικολάου», στο Νοσοκοµείο της
Καστοριάς, στο Νοσοκοµείο Καβάλας, στις δεκάδες δηµόσιες
καταγγελίες ότι δεν υπάρχει επάρκεια στο προσωπικό που δου-
λεύει στην πρώτη γραµµή. Ένα 10% των κρουσµάτων αφορά
υγειονοµικούς. Πρέπει να προστατεύσουµε τα «στρατεύµατα».

Σας κάναµε µία πρόταση και σας είχαµε προειδοποιήσει, να
αναλάβει το Υπουργείο Υγείας να εισάγει τα αγαθά αυτά. Μας
είπατε ότι θα διατιµήσετε το ποσοστό κέρδους. Ξέρετε τι σηµαί-
νει αυτό, κύριε Υπουργέ; Σηµαίνει ότι αυτό το µπουκαλάκι αν
έκανε 2 ευρώ και είχε 10% κέρδος, ο έµπορος θα έβγαζε 20
λεπτά. Αν πάει 20 ευρώ, θα βγάζει 2 ευρώ από αυτό το µπουκα-
λάκι. Θα δεκαπλασιάσει το κέρδος του µαζί µε την τιµή του. Αυτό
του διασφαλίζουµε τώρα.

Τι δεν έχουµε διασφαλίσει; Δεν έχουµε διασφαλίσει την οµαλή
διανοµή αυτών των αγαθών πρώτης ανάγκης σε όλο τον πληθυ-
σµό. Έχει ένα πρώτο σκέλος η ερώτησή µου και σας ρωτώ αν
είστε ικανοποιηµένος από τα αποτελέσµατα των επιλογών. Κα-
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νένας µας δεν µπορεί να είναι ικανοποιηµένος, κύριε Υπουργέ.
Σας καλούµε να αλλάξετε ρότα τώρα. Είναι ζήτηµα δηµόσιας

υγείας. Δεν είναι ζήτηµα διασφάλισης της οµαλής λειτουργίας
της αγοράς, όπως λέγατε πριν τρεις βδοµάδες. Είναι ζήτηµα στο
οποίο πρέπει να παρέµβει το δηµόσιο, να προµηθεύεται κεντρικά
τις πρώτες ύλες, να εγγυηθεί την οµαλή ροή κατ’ αρχάς στα νο-
σοκοµεία, δευτερευόντως στα φαρµακεία και βεβαίως κάτι στο
οποίο συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχει έλεγχος στην κατανά-
λωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώσατε. Δεν είστε Υπουργός για να λέει τη θέση. Τη θέση θα την
πει ο Υπουργός τώρα. Υπάρχει µια ανοχή στον χρόνο γιατί είναι
τέσσερις ερωτήσεις.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, διευρύνθη ο κύκλος της ερω-
τήσεως γιατί µπήκαν και τα εργασιακά µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρω όµως ότι έχετε
τη δεοντολογία και δεν µπαίνετε σε άλλα χωράφια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ως προς τα εργασιακά θα πω ελάχιστα πράγ-
µατα, για να µείνω στην αισχροκέρδεια που είναι ο πυρήνας της
ερωτήσεως.

Δεν είναι εποχές για λαϊκισµό. Το µεγαλύτερο στοίχηµα που
έχει η ελληνική οικονοµία είναι όταν πάρει µπρος η οικονοµία
µετά την κρίση, κύριε Πρόεδρε, να είναι όλες οι επιχειρήσεις
έτοιµες να λειτουργούν και όλες τις θέσεις εργασίας διασφαλι-
σµένες. Κάθε µέτρο που µπορούµε να λάβουµε για να διασφαλί-
σουµε αυτόν τον στόχο θα ληφθεί. Μπορεί να κάνουµε και λάθη
και µπορούµε να διαφωνήσουµε πολιτισµένα για τα λάθη και τα
λάθη µας να τα διορθώσουµε.

Ξέρετε όµως, κύριε συνάδελφε, ότι όλα τα µέτρα που λάβαµε
έχουν ως επικεφαλίδα «διασφάλιση θέσεων εργασίας». Όποια
επιχείρηση πειράξει έναν εργαζόµενο θα µείνει µόνη της και δεν
θα πάρει από το κράτος ούτε αναστολές πληρωµών ούτε χαµη-
λότοκα δάνεια µε εγγύηση ούτε απολύτως τίποτα.

Άρα συνδέσαµε τις θέσεις εργασίας µε το συµφέρον του ερ-
γοδότη. Πιστεύω ότι δεν θα υπάρξει κανένας εργοδότης τόσο
ανόητος που να προχωρήσει να κάνει απολύσεις υπό αυτές τις
συνθήκες και να χάσει όλα αυτά τα κίνητρα. 

Για να δείτε τώρα πόσο εύκολα µπορώ να µιλήσω εγώ για απο-
λύσεις, για θέσεις εργασίας, για κοινωνική ευαισθησία και όλα
τα υπόλοιπα, αλλά δεν θέλω να το κάνω γιατί θέλω η συζήτησή
µας να είναι πολιτισµένη σήµερα, θα σας πω ότι χθες στην
«ΑΥΓΗ» διάβασα ότι στην Ισπανία ο Υπουργός Εργασίας των
PODEMOS αναγκάστηκε να αποδεχτεί στην Ισπανία πεντακόσιες
χιλιάδες απολύσεις και το µόνο που είχε να πει ήταν ότι κάνει το
παν για να πάρουν το επίδοµα ανεργίας.

Δεν θα το πω όµως και θα κλείσω εδώ την παρένθεση. Θα πω
µόνο ήρεµα και πολιτισµένα ότι έχουµε έναν κοινό στόχο: Να δια-
τηρήσουµε τις επιχειρήσεις και τις θέσεις εργασίας ζωντανές.

Πάω τώρα στην αισχροκέρδεια. Κάποιοι -πιστεύω κι εσείς- νο-
µίζετε ότι βρήκατε τώρα την ευκαιρία να λύσετε ιδεολογικού
τύπου ζητήµατα. Γιατί το λέω αυτό; Όχι τόσο εσείς. Εσείς κόσµια
οµολογουµένως έχετε θέσει το θέµα της διατίµησης, στο οποίο
θα τοποθετηθώ ευθύς αµέσως. Έχετε αφήσει, όµως, άλλους συ-
ναδέλφους σας, τον γνωστό και µη εξαιρετέο από τα Σφακιά, να
βγαίνει σε κάθε εκποµπή και να µε βρίζει οληµερίς ότι είµαι –λέει-
«ο Υπουργός των µαυραγοριτών». 

Ειλικρινά σας ρωτάω: Αυτήν την εποχή σε αυτήν την κατά-
σταση και αυτήν την κρίση, πιστεύετε ότι είναι ωραίο ένας Βου-
λευτής της Αντιπολιτεύσεως να αναφέρεται συνέχεια στον Υ-
πουργό Ανάπτυξης ως «ο Υπουργός των µαυραγοριτών»; Κι αυτό
το λέτε και ως παράδειγµα εθνικής συναίνεσης; Ντροπή. 

Πάµε τώρα στο τι έχουµε κάνει. Ρωτήσατε αν είµαστε ευχαρι-
στηµένοι από τα µέτρα. Θέλω να είµαι απολύτως ειλικρινής. Εί-
µαστε εξαιρετικά ευχαριστηµένοι. Όχι απλά ευχαριστηµένοι.
Είµαστε εξαιρετικά ευχαριστηµένοι και εξαιρετικά υπερήφανοι.
Και ξέρετε γιατί είµαστε υπερήφανοι; Γιατί την ώρα που µιλάµε
σήµερα, χιλιάδες Έλληνες σε αεροδρόµια του εξωτερικού από
χώρες εξαιρετικά περισσότερο προηγµένες από εµάς, κύριε

Πρόεδρε, προσπαθούν να βρουν τρόπο να έρθουν στην Ελλάδα
–θα τους βοηθήσει φυσικά η Κυβέρνηση- µε το επιχείρηµα ότι
στην Ελλάδα αισθάνονται περισσότερο ασφαλείς απ’ ό,τι σε
αυτές τις προηγµένες χώρες. Άρα, κάτι καλό έχει γίνει, κύριε
Παππά, σ’ αυτή τη χώρα για να έχει η χώρα µας την εικόνα των
τόσο λίγων αναλογικά κρουσµάτων και των τόσο λίγων αναλο-
γικά θανάτων. Ελπίζω κι εύχοµαι αυτό να συνεχιστεί. Το λέω γιατί
αυτή είναι µια µάχη που πρέπει να κερδίζεται καθηµερινά. 

Θα σας µιλήσω για την επάρκεια στην αγορά γιατί γι’ αυτήν
έχω ευθύνη. Δεν µπορώ να σας µιλήσω για τα νοσοκοµεία γιατί
δεν έχω καµµία απολύτως ενηµέρωση. Γι’ αυτό θα ρωτήσετε τον
αρµόδιο Υπουργό Υγείας. Δεν το γνωρίζω. Όµως, ως προς την
επάρκεια στην αγορά ξέρετε ότι χθες, παραδείγµατος χάριν, στο
Βέλγιο βγήκε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που λέει ότι για
να πάρεις γάντια, αντισηπτικά, θερµόµετρο και µάσκα πρέπει να
πας να πάρεις ιατρική συνταγή; Ξέρετε γιατί έγινε αυτό; Γιατί
πουθενά στα σουπερµάρκετ ή πουθενά αλλού δεν έχουν αντιση-
πτικά, ούτε µάσκες, ούτε τίποτα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ούτε εµείς έχουµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κάνετε µεγάλο λάθος. Εγώ παίρνω στο What-
sApp µου από όλες τις αλυσίδες σουπερµάρκετ τις παραλαβές
που έχουν κάθε πρωί. Αν θέλετε θα προωθώ και σε εσάς τα στοι-
χεία στο WhatsApp σας θεσµικά, ως αρµόδιο τοµεάρχη. Θα το
κάνω κάθε πρωί αν το θέλετε. Σήµερα έχουν παραλάβει πεντα-
κόσιες χιλιάδες τεµάχια. Θα µου πείτε: Είναι αρκετά; Όχι, γιατί η
ηµερήσιά µας κατανάλωση προσεγγίζει το ένα εκατοµµύριο.
Άρα, έχουµε έλλειµµα περίπου τη µισή µας ηµερήσια κατανά-
λωση. Όµως από ηµερήσια παραγωγή στην Ελλάδα κάτω από
διακόσιες χιλιάδες έχουµε φτάσει κοντά στις εξακόσιες χιλιάδες
και µε την τροπολογία που σήµερα κατατίθεται στην πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου του κ. Μηταράκη για την ταχύτερη αδει-
οδότηση, κύριε Πρόεδρε, εκείνων των βιοµηχανιών που θέλουν
να παράξουν αντισηπτικά φάρµακα, θα µπορέσουµε τις επόµε-
νες µέρες να ανεβάσουµε την παραγωγή µας ενδεχοµένως
ακόµα και στις οκτακόσιες χιλιάδες την ηµέρα. Άρα, η κατά-
σταση της ελληνικής αγοράς, τηρουµένων των αναλογιών και
της κρίσης, είναι εξαιρετικά καλύτερη άλλων ευρωπαϊκών
χωρών.

Θα κλείσω και δεν θα καταχραστώ τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε,
λέγοντας ότι σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών κά-
ναµε ιδιαίτερη ρύθµιση. Θέλω να ευχαριστήσω ονοµαστικά τον
κ. Βεσυρόπουλο ο οποίος έτρεξε γι’ αυτό πάρα πολύ, τον κ. Πι-
τσιλή και τον κ. Σταϊκούρα φυσικά. Από σήµερα επιτρέπεται τα-
χύτερη αδειοδοτική διαδικασία από τα τελωνεία για την εισα-
γωγή της πρώτης ύλης που είναι η αιθυλική αλκοόλη. Έτσι έχου-
µε εξασφαλίσει και την οµαλή τροφοδότηση της αγοράς σε
πρώτη ύλη.

Τα περί τιµής θα τα πω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παππά, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δυστυχώς, δεν ξέρω αν για λόγους επι-

κοινωνίας ή πολιτικής, κύριε Υπουργέ, µου δίνετε την αίσθηση
ότι δεν έχετε καταλάβει πόσο µεγάλο είναι το πρόβληµα και στην
ελληνική οικονοµία και στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Είστε
Υπουργός αυτής της Κυβέρνησης. Κατά το Σύνταγµα συλλογική
είναι η ευθύνη και η επάρκεια αυτών των αγαθών σάς αφορά
όλους. Εµείς λέµε ένα απλό πράγµα. Η επάρκεια αυτών των αγα-
θών δεν είναι ζήτηµα ισορροπίας σε µια αγορά. Είναι ζήτηµα
επαρκούς και βέλτιστης διανοµής πλέον και επάρκειας, εισαγω-
γής και παρασκευής αυτών των προϊόντων. Πώς να το πούµε αλ-
λιώς δηλαδή; 

Χθες έβλεπα τηλεόραση και έλεγαν ότι οι µάσκες του 0,68
ευρώ έχουν φτάσει στα 20 ευρώ. Εγώ κι εσείς θα το συζητάµε
αυτό; Κι εσείς θα µου λέτε ότι είµαστε ικανοποιηµένοι επειδή κά-
ποιοι άλλοι Έλληνες θέλουν να επαναπατριστούν; Εκεί βρισκό-
µαστε; Πραγµατικά;

Όσο για τα οικονοµικά µέτρα, θα ήθελα να ξαναβρεθούµε στη
Βουλή να το συζητήσουµε. Πρέπει να καταλάβετε ότι δίνετε κί-
νητρο στις επιχειρήσεις να βάλουν τους εργαζόµενους στον
πάγκο. Κι αυτό σας το είχαµε πει. Δεν θέλει σοφία. Δεν θέλει δι-
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δακτορικό στα οικονοµικά για να καταλάβεις ότι όλοι οι κλάδοι
της οικονοµίας θα επηρεαστούν αρνητικά. Θα πάµε σε µια κατά-
σταση όπου δύο εκατοµµύρια συµβάσεις εργασίας θα είναι σε
αναστολή; Μιλάµε σοβαρά; Σε αναστολή ολόκληρη η οικονοµία,
δηλαδή. 

Μας λέτε ότι θέλετε να βοηθήσετε τις επιχειρήσεις. Φτιάξτε
ένα µεγάλο πρόγραµµα εγγυήσεων και βάλτε όρο τη µη ανα-
στολή της σύµβασης εργασίας. Όχι την αναστολή της. Αυτό
κάνει όποιος θέλει να κρατήσει την οικονοµία, να κρατήσει τις
επιχειρήσεις και να τις βοηθήσει. Δυστυχώς, η πρώτη σας απάν-
τηση δεν µας ικανοποίησε καθόλου. Επί της ουσίας λέτε ότι δεν
µπορείτε να κάνετε κάτι άλλο, ότι τα φαινόµενα αισχροκέρδειας
απλώς θα κάθεστε να τα παρακολουθείτε και θα ερχόµαστε εδώ
να κλαίµε ότι αυξάνονται οι τιµές και ότι τα νοσοκοµεία µας έ-
χουν ελλείψεις. 

Όσο για τις βολές στον Παύλο Πολάκη, νοµίζω ότι αυτό που
ενόχλησε κυρίως είναι ότι έφερε στην επιφάνεια τη σκανδαλώδη
εύνοια µε την οποία χαίρονται αυτές τις ώρες και τις ηµέρες οι
ιδιωτικές κλινικές, οι οποίες από 800 ευρώ την ηµέρα επιτάσσον-
ται µε 1.600 ευρώ την ηµέρα. Αυτό είναι στίγµα για όποιον το επι-
τρέπει. Είναι αισχρό, είναι ανήθικο και πρέπει να το ανακαλέσετε
άµεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μου κάνει εντύπωση, κύριε συνάδελφε, ότι ο
κ. Παύλος Πολάκης κατηγορεί εµένα για τις ιδιωτικές κλινικές.
Ίσως δεν έχει µάθει ότι δεν είµαι πλέον Υπουργός Υγείας. Όσον
αφορά στη συγκεκριµένη απόφαση είµαι βέβαιος ότι όταν κάνετε
επίκαιρη ερώτηση στον Υπουργό Υγείας θα σας την εξηγήσει
γιατί είναι και σωστή, αλλά δεν είναι της δικής µου αρµοδιότητας. 

Επίσης, η δευτερολογία στη µισή σας απάντηση ήταν για αρ-
µοδιότητες άλλων Υπουργών και όχι για εµένα. Εγώ θα έρθω σ’
αυτό που έχω εγώ. Εγώ έχω την αγορά. Αυτή είναι η αρµοδιό-
τητά µου και σε µένα κάνατε την ερώτηση. 

Έχετε θέσει στον δηµόσιο διάλογο τη διατίµηση. Και βγαίνουν
ο κύριος συνάδελφος Πολάκης και ο φίλος σας ο κ. Βαξεβάνης
όλη την ηµέρα και µε κατηγορούν γιατί δεν έχω βάλει διατίµηση.
Εσείς το κάνατε κόσµια, το παραδέχοµαι. Φέρνω ως παράδειγµα
την Κύπρο. Μπορείτε να µου φέρετε άλλη ευρωπαϊκή χώρα που
έχει βάλει διατίµηση; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η Γαλλία. Δεκαπέντε ευρώ το λίτρο το
αντισηπτικό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν έχει βάλει καµµία διατίµηση η Γαλλία.
Αυτό που λέτε είναι στην πρώτη ύλη. Δεν είναι στην παραγωγή
στο σουπερµάρκετ. Η Γαλλία είναι παραγωγός πρώτης ύλης.
Εµείς δεν είµαστε. Πώς να σας το εξηγήσω; Την αιθυλική αλ-
κοόλη εµείς την εισάγουµε. Σας το εξήγησα και στο τηλέφωνο.
Η εισαγωγή της αιθυλικής αλκοόλης γίνεται σε καθεστώς πλει-
στηριασµού. Για ποιον λόγο; Γιατί όλες οι χώρες του πλανήτη
που δεν παράγουν αιθυλική αλκοόλη ζητούν να πάρουν αιθυλική
αλκοόλη και την παίρνει τελικά αυτός που δίνει περισσότερα. Αν
πάµε εµείς, λοιπόν και βάλουµε διατίµηση στην αιθυλική αλ-
κοόλη, δεν θα έχουµε αιθυλική αλκοόλη και µετά θα µε κατηγο-
ρείτε ότι δεν έχουµε αντισηπτικά. Πόσο απλά να σας το εξηγήσω; 

Είµαστε η µοναδική ευρωπαϊκή χώρα που βάλαµε διατίµηση
στο ποσοστό κέρδους. Η µοναδική. Γιατί δεν έχω βάλει διατί-
µηση στην τελική τιµή, όπως έκανε πράγµατι η Κύπρος; Δεν θα
ασκήσω κριτική στην Κύπρο. Ο καθένας ας κάνει το δικό του.
Διότι η διατίµηση ενέχει δυο µεγάλους και σοβαρούς κινδύνους.
Ο πρώτος και µεγαλύτερος είναι να φέρει έλλειψη αγαθών. Αν
µπείτε λίγο στο Facebook και δείτε τι λέγεται στην Κύπρο θα κα-
ταλάβετε. Δεν λέω περισσότερα. Διότι όταν βάζεις διατίµηση και
η διεθνής τιµή ανεβαίνει, σταµατάει η εισαγωγή, γιατί ο άλλος
δεν θα θέλει να πουλήσει µε ζηµία. Άρα, εσύ θα βάλεις διατίµηση
για να λες πόσο καλός Υπουργός είσαι και ο άλλος δεν θα βρί-
σκει αντισηπτικό.

Σας λέω ξανά, λοιπόν, ότι παρά ταύτα εµείς βάλαµε διατίµηση
στο ποσοστό του κέρδους. Γιατί βάλαµε διατίµηση στο ποσοστό
του κέρδους; Εµείς δεν είπαµε ποτέ ότι είµαστε κατά του κέρ-

δους. Εµείς είµαστε κατά της αισχροκέρδειας. Θέλουµε να εν-
θαρρύνουµε τις εισαγωγές αντισηπτικών, γιατί όσο περισσότε-
ρες εισαγωγές αντισηπτικών, µασκών, γαντιών γίνουν, τόσο
µεγαλύτερη επάρκεια θα υπάρχει στην αγορά. Και ναι, για να
κάνει κάποιος εισαγωγή, κύριε Παππά –συγγνώµη που στην ηλι-
κία που είµαστε θα σας το αποκαλύψω- πρέπει να έχει και το κί-
νητρο του κέρδους. Αλλιώς δεν θα κάνει εισαγωγή. Άρα, πρέπει
να του αφήσεις αυτό το κίνητρο για να κάνει εισαγωγή. Πρέπει
όµως να ελέγξεις ότι αυτό το κέρδος δεν θα είναι υπερβολικό.
Αυτό έχουµε ελέγξει µε τον νόµο που φέραµε. Πρέπει να σας πω
ότι ήδη οι πρώτοι έλεγχοι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, δεν έχουµε …
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν θα λύσουµε τα ιδεολογικά µας ζητήµατα
εδώ. Λύθηκαν στις εκλογές. Μην χάνουµε χρόνο. Εσείς µπορείτε
να πιστεύετε σε µια ζωή χωρίς κέρδος. Εγώ δεν πιστεύω. Πι-
στεύω ότι το κέρδος είναι κίνητρο για το επιχειρείν και πιστεύω
ότι για να υπάρχει επάρκεια στην αγορά πρέπει να υπάρχει το
θεµιτό κέρδος, όχι το αθέµιτο. Αυτό το αθέµιτο το πολεµάµε.
Ήδη σήµερα θα µπουν τα πρώτα πρόστιµα. 

Πράγµατι σε µια φαρµακαποθήκη βρήκαµε υπερβολικό ποσο-
στό κέρδους και σήµερα θα ανακοινωθεί και το πρόστιµο, όπως
επίσης και σε ορισµένα πρατήρια καυσίµων στα οποία επίσης βά-
ζουµε το πρόστιµο. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά έχουµε ζητήσει από την Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού και έχουµε στείλει από την ηλεκτρονική βάση δεδο-
µένων που εµείς φτιάξαµε. Γιατί µπορεί να µην το ξέρετε, αλλά
να το πω για να το ακούσει και ο ελληνικός λαός. Με δική µας
πρωτοβουλία φτιάξαµε, κύριε Πρόεδρε, ηλεκτρονική βάση δε-
δοµένων στο Υπουργείο Ανάπτυξης που έχουν αναγκαστικά δη-
λώσει όλες οι αποθήκες και όλοι οι παραγωγοί και όλοι οι
έµποροι το σύνολο των αγαθών που διαθέτουν, έτσι ώστε αν κά-
ποιος πάει να κρύψει αγαθά για να ανεβάσει τεχνητά τις τιµές
και τον πιάσουµε, να του κατάσχουµε τα αγαθά αυτά και να µπο-
ρούµε να τον κλείσουµε. Άρα, λοιπόν, όλα αυτά τα έχουµε κάνει. 

Ήδη οι έλεγχοι αποδίδουν και πρέπει να σας πω και κλείνω.
Μία απλή δειγµατοληψία των τιµών των αντισηπτικών στην Ελ-
λάδα µε τις τιµές των αντισηπτικών στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες θα σας πείσει, κύριε Παππά, ότι δεν είµαστε παραπάνω
από τους άλλους. 

Είναι, όµως, µία διεθνής κρίση, όλοι ζητάνε αυτά τα αγαθά και
δυστυχώς όπου υπάρχει µεγάλη ζήτηση υπάρχει και αύξηση της
τιµής. Είναι όλα απλά. Ούτε πρόθεση αισχροκέρδειας από εµάς
υπάρχει, ούτε να βοηθήσουµε κανέναν, ούτε να καλύψουµε κα-
νέναν, ούτε τίποτα από όλα αυτά που λέτε.

Και παρακαλώ, για να κλείσω, εάν έχετε εσείς ή οποιοσδήποτε
άλλος που τώρα µας παρακολουθεί οποιαδήποτε καταγγελία επι-
χειρήσεως που κάνει υπερβολική χρέωση στα αγαθά αυτά, θα
στείλω και στέλνουµε αµέσως τα συνεργεία ελέγχου και ελέγ-
χουν τα τιµολόγια αγοράς και τα τιµολόγια πώλησης και βλέ-
πουµε εάν υπάρχει αισχροκέρδεια ή δεν υπάρχει.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Επειδή είχα προαναγγείλει και τον κατεβάσαµε νωρίτερα τον

κ. Κεγκέρογλου, θα µου επιτρέψουν ο κ. Συντυχάκης και ο κ.
Πουλάς να πάµε στον κ. Κεγκέρογλου και να είναι «en bloc» µετά
οι δύο ερωτήσεις στον κ. Κοντοζαµάνη, ο οποίος ήρθε.

Προχωρούµε, λοιπόν, στην πρώτη µε αριθµό 598/20-3-2020
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Στή-
ριξη εργαζοµένων, ανέργων, νέων ανέργων, επιστηµόνων, µα-
κροχρόνιων ανέργων, επαγγελµατιών, ατόµων µε αναπηρία,
συνταξιούχων που δεν λαµβάνουν σύνταξη και αδύναµων συναν-
θρώπων µας».

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ δηλώνοντας ότι το Κίνηµα Αλλαγής στηρίζει όλες τις

εισηγήσεις των επιστηµόνων και τις αποφάσεις της Κυβέρνησης
που λαµβάνονται βάσει αυτών, προκειµένου να αντιµετωπιστεί η
πανδηµία του κορωνοϊού και ταυτόχρονα ασκεί το δικαίωµά του
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για την κρίση των αποφάσεων, ούτως ώστε αυτές να βελτιωθούν,
να συµπληρωθούν και να µην είναι άδικες και ταυτόχρονα των
προτάσεων, προκειµένου να έχουµε καλύτερη αποτελεσµατικό-
τητα και στην αντιµετώπιση του κορωνοϊού, αλλά και δίκαιη αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων που προκύπτουν στην οικονοµία,
στην κοινωνία, στους εργαζόµενους, στους αυτοαπασχολούµε-
νους, στους αγρότες, στους επιχειρηµατίες.

Η ερώτηση, λοιπόν, αφορά κατ’ αρχάς τις εξαιρέσεις και τις
λειψές αποφάσεις, προκειµένου να στηρίξουµε εργαζόµενους
και ελεύθερους επαγγελµατίες και µικροεπιχειρηµατίες. Είκοσι
χιλιάδες περίπου εργαζόµενοι στον τουρισµό είναι εκτός µέτρων
στήριξης και είναι συγκεκριµένα όλοι όσων έληξε το επίδοµα τα-
κτικής ανεργίας τον Δεκέµβριο ή όσοι δεν έλαβαν καθόλου επί-
δοµα ανεργίας είτε γιατί δεν το θεµελίωσαν είτε γιατί πήραν το
εποχικό. Αυτοί είναι περίπου είκοσι χιλιάδες, µέσα στους οποίους
υπολογίζονται και αυτοί που έχουν µονοήµερες συµβάσεις, οι λε-
γόµενοι «εξτρατζήδες». 

Ταυτόχρονα εκτός ρυθµίσεων είναι µικρές επιχειρήσεις που
λειτουργούν µέσα στα ξενοδοχεία τα οποία έκλεισαν ή δεν θα
ανοίξουν και αυτές οι µικρές επιχειρήσεις δεν περιλαµβάνονται
στα µέτρα και αφορούν ορισµένες κατηγορίες λιανικού εµπο-
ρίου. Να τις δείτε. Είναι µόνο ένας κωδικός και λείπουν πάρα
πολλοί.

Εκτός ρύθµισης είναι και οι εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις που
είχαν δηλώσει µεν ως κύριο ΚΑΔ µια δραστηριότητα την οποία
δεν ασκούν ως κύρια στην πράξη και οι αποφάσεις της Κυβέρ-
νησης αφορούν τις δευτερεύουσες δραστηριότητες που έχουν
δηλώσει αυτές οι επιχειρήσεις. Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, στους
τοµείς των δευτερευουσών κωδικών δεν περιλαµβάνονται στα
µέτρα. 

Έχω δύο τρανταχτά παραδείγµατα από το Ηράκλειο. Η Ένω-
ση Ηρακλείου, η οποία έχει δηλώσει ως κύριο κωδικό δραστη-
ριότητας το ελαιόλαδο ενώ δραστηριοποιείται κυρίως στο κρασί
και στην ενεργοποίηση των δικαιωµάτων. Είναι δυο δευτερεύου-
σες µεν δραστηριότητες, αλλά οι οποίες µε κρατική απόφαση
έληξαν. Οι εργαζόµενοι είναι εκτός.

Δεύτερο παράδειγµα η ΔΕΠΑΝΑΛ. Είναι δηµοτική επιχείρηση
που έχει εργαζόµενους ιδιωτικού δικαίου. Επειδή έχει κύρια δρα-
στηριότητα άλλη από αυτήν της εστίασης και του καφέ, δεν πε-
ριλαµβάνεται στα µέτρα στήριξης. 

Για τους συνταξιούχους που δεν λαµβάνουν σύνταξη, οι οποίοι
αυξάνονται συνεχώς, που δεν λαµβάνουν ούτε προσωρινή σύν-
ταξη, θα πρέπει να ληφθεί µέριµνα. Το είπα και την προηγούµενη
φορά στον κύριο Υπουργό, στην προηγούµενη ερώτηση. Περι-
µένουµε σήµερα απάντηση.

Εκτός στήριξης είναι και οι εργαζόµενοι στα λιµάνια, αυτοα-
πασχολούµενοι, αυτοασφαλιζόµενοι, φορτοεκφορτωτές, οι ο-
ποίοι έχουν συγκεκριµένους κωδικούς που δεν περιλαµβάνονται
και περιελήφθη ένας µόνο που αφορά τη Λευκάδα, γιατί κάθε
τόπος έχει τον διαφορετικό κωδικό του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Εκτός είναι και µικροί αυτοαπασχολούµενοι αγρότες, παρα-

γωγοί, παραδείγµατος χάριν, αρωµατικών φυτών. Είναι εκτός
αφού ποιος ενδιαφέρεται σήµερα µε αυτή την κρίση για αρωµα-
τικά φυτά; Εκτός είναι και µια σειρά επαγγελµατιών επιστηµόνων,
όπως οι δικηγόροι.

Πρέπει να µας πείτε σήµερα και για τους αδύναµους που είναι
δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος τι κάνετε πα-
ραπάνω, για τα άτοµα µε αναπηρία. Τι κάνετε, παραδείγµατος
χάριν µε το ΤΕΒΑ; 

Θα προχωρήσετε σε νοµοθετική ρύθµιση ώστε από χρήµατα
του προγράµµατος να γίνεται η διανοµή κατ’ οίκον για το ΤΕΒΑ;
Θα αξιοποιήσετε το ταξί ή και αυτοαπασχολούµενους ντελιβε-
ράδες;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κυρία

Υφυπουργός µε µία ανοχή, εφόσον τη χρειαστεί.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα τη χρειαστώ στη δευτερολογία µου.
Αγαπητέ κύριε Βουλευτά, σήµερα η Ελλάδα και ο κόσµος όλος

βιώνουµε κάτι το πρωτοφανές. Βαδίζουµε δυστυχώς σε αχαρτο-
γράφητα νερά µε µια πανδηµία να απειλεί τόσο την ανθρώπινη
ύπαρξη όσο και την κοινωνική συνοχή και την οικονοµία εθνικά,
αλλά και διεθνώς.

Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση µε ταχύτητα, αποφασιστι-
κότητα, αλλά και πλήρη γνώση των διαστάσεων και του βάρους
των ευθυνών της έχει καταφέρει να προλάβει τα γεγονότα και
µέχρι στιγµής –υπογραµµίζω µέχρι στιγµής- οι εξελίξεις δείχνουν
ότι κινούµαστε στη σωστή κατεύθυνση.

Ήδη, όπως γνωρίζετε, έχουν ανακοινωθεί τρεις δέσµες µέ-
τρων για την αντιµετώπιση των συνεπειών στην οικονοµία και την
αγορά εργασίας. Αρχικά στην πρώτη δέσµη µέτρων µε την άδεια
ειδικού σκοπού ανακουφίσαµε τους γονείς που τα παιδιά τους
είναι ηλικίας µέχρι δεκαπέντε χρόνων, ενώ κάθε ηµέρα προσπα-
θούµε να κάνουµε βελτιώσεις έτσι ώστε να καλύπτουµε περισ-
σότερες από τις περιπτώσεις γονέων.

Με τη δεύτερη δέσµη µέτρων αντιµετωπίσαµε το κρίσιµο ζή-
τηµα που αφορά τους εργαζόµενους. Εδώ το πρόβληµα είναι
διπλό, καθώς έχουµε τους εργαζόµενους που ανήκουν σε επιχει-
ρήσεις που ανεστάλη η λειτουργία τους µε νοµοθετικές διατά-
ξεις, αλλά και τους εργαζόµενους των οποίων οι εταιρείες τους
ακόµη λειτουργούν. Στην πρώτη περίπτωση θα δοθεί στους ερ-
γαζόµενους ένα επίδοµα των 800 ευρώ για την περίοδο 15 Μαρ-
τίου έως 30 Απριλίου. 

Ακολούθησε η παρέµβασή µας στο θέµα των απολύσεων το
οποίο είναι πολύ κρίσιµο, διότι για πρώτη φορά νοµοθετείται τέ-
τοιο έκτακτο µέτρο. Με αυτό απαγορεύσαµε τις απολύσεις πε-
ριπτώσεων εργαζοµένων που ανήκαν στις κατηγορίες των
επιχειρήσεων που έχει ανασταλεί η λειτουργία τους, ενώ όλα τα
ευεργετικά µέτρα που ανακοινώσαµε συνδέθηκαν και µε ρήτρα
διατήρησης θέσεων εργασίας. Άρα παρεµβαίνουµε συνολικά στο
ζήτηµα των εργαζοµένων µε τρόπο ουσιαστικό και αποτελεσµα-
τικό. 

Πιστεύω ότι και αυτό είναι το µήνυµα το οποίο στάλθηκε στον
επιχειρηµατικό κόσµο, αλλά ακόµα πιο σηµαντικό στον κόσµο
της εργασίας είναι ότι αντιµετωπίζουµε την κρίση όλοι µαζί, ενω-
µένοι και χωρίς πανικό. Θεµελιώδης προτεραιότητά µας είναι να
διασφαλίσουµε την κοινωνική συνοχή στη δύσκολη αυτή περίοδο
για τη χώρα µας και παράλληλα να κρατήσουµε την ελληνική οι-
κονοµία ζωντανή, ώστε να ξεπεράσουµε αυτή τη δυσκολία.

Στη δευτερολογία µου θα ζητήσω λίγο χρόνο παραπάνω, κύριε
Πρόεδρε, για να είµαι πιο αναλυτική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, επειδή µιλήσατε για έγκαιρη αντιµετώπιση, θα σας

καταθέσω στη Βουλή την πρώτη ερώτηση που κατατέθηκε προς
το Υπουργείο Υγείας στις 22 Ιανουαρίου του 2020 που ζητού-
σαµε µέτρα προστασίας και ενίσχυσης προετοιµασίας στα νοσο-
κοµεία, προετοιµασίας στις πύλες εισόδου της χώρας και οι
όποιες ανακοινώσεις της Κυβέρνησης ήρθαν έναν µήνα µετά.
Άρα η συζήτηση περί έγκαιρης αντιµετώπισης ή ολιγωρίας θα
γίνει µετά, αλλά θα καταθέσω για ιστορικούς λόγους αυτήν την
ερώτηση, η οποία δεν απαντήθηκε ποτέ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι, λοιπόν, στο θέµα που έχει να κάνει µε τα ερωτήµατά
µας. 

Εµείς είπαµε σήµερα για τα κενά και ζητήσαµε να ληφθούν
συµπληρωµατικές αποφάσεις για τους εργαζόµενους, τους
επαγγελµατίες, τους αγρότες και τις επιχειρήσεις και αντ’ αυτού,
µας επαναλάβατε τα µέτρα που έχουν ληφθεί µέχρι τώρα. Δεν
µας απαντήσατε τι θα κάνετε ούτε για τους συνταξιούχους που
δεν λαµβάνουν σύνταξη, ούτε για τους εργαζόµενους του του-
ρισµού που µένουν εκτός, ούτε για το θέµα των εργαζοµένων σε
επιχειρήσεις µε πολλαπλούς ΚΑΔ, ούτε γι’ αυτούς που αποκλεί-
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ονται ως επαγγελµατίες. 
Και εκτός του ότι δεν µας απαντήσατε, θα πρέπει να πω ότι η

Κυβέρνηση δεν ενεργεί προς σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Την κα-
λούµε επιτέλους να ασχοληθεί, αντί να νοµοθετεί όχι µόνο µισή
εργασία, αλλά και µισές αµοιβές, που σηµαίνει µείωση κατά 75%
του εισοδήµατος των εργαζοµένων σε επιχειρήσεις, οι οποίες
δεν περιλαµβάνονται σ’ αυτές που πλήττονται.

Θεωρούµε απαράδεκτη τη νοµοθέτηση του άρθρου 9 της πρά-
ξης νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία για πρώτη φορά δίνει
µονοµερώς το δικαίωµα, χωρίς προϋποθέσεις, για εκ περιτροπής
εργασία µε ταυτόχρονη µετατροπή των συµβάσεων από πλήρη
σε µερική απασχόληση. Αυτό σηµαίνει, µισές µέρες και µισή
αµοιβή για τις µέρες που θα δουλέψει, άρα µείωση κατά 75%. 

Πρόκειται για µία απαράδεκτη απόφαση. Ήδη άρχισαν να την
αξιοποιούν κάποιοι επιτήδειοι. Θα πρέπει ό,τι απόφαση και µέτρο
λαµβάνεται να αφορά τις επιχειρήσεις που υπόκεινται σε κωδι-
κούς που η Κυβέρνηση ανακοινώνει ότι πλήττονται. 

Από εκεί και πέρα, µόνο εφ’ όσον υπάρχει συγκεκριµένη µεί-
ωση του τζίρου και του εισοδήµατος θα µπορούν να λαµβάνονται
αποφάσεις τέτοιου τύπου. Δυστυχώς, η οριζόντια νοµοθέτηση
των µαζικών απολύσεων και, µάλιστα, για ένα εξάµηνο και για
επιχειρήσεις που δεν περιλαµβάνονται στις πληττόµενες, δείχνει
ένα άλλο πρόσωπο. Δείχνει ότι «βρήκαµε τον παπά, θα θάψουµε
καµµιά δεκαριά». Δεν γίνεται, λοιπόν, µ’ αυτή τη λογική να συνε-
χίσουµε ή να παρεκτραπούµε από τον γενικό κανόνα: «Αντιµετω-
πίζουµε τα προβλήµατα, στηρίζουµε αυτούς που πλήττονται».

Μ’ αυτήν την έννοια θέλω να σας καλέσω, τελειώνοντας, να
αποσύρετε το άρθρο 9 της ΠΝΠ και να µας απαντήσετε τι θα κά-
νετε για όλες τις κατηγορίες τις οποίες σας ανέφερα.

Βεβαίως, πρέπει να µας πείτε, επιτέλους, τι θα κάνετε µε την
τροπολογία που έχουµε καταθέσει για τη στήριξη των ανθρώπων
που είναι στην πρώτη γραµµή, είτε στα νοσοκοµεία, είτε στις µο-
νάδες υγείας, είτε στο «Βοήθεια στο Σπίτι», το οποίο είναι και
δική σας αρµοδιότητα. Θα περιληφθούν, επιτέλους, στα βαρέα
και ανθυγιεινά και στη µέριµνα της πολιτείας ή µόνο χειροκρο-
τήµατα θα τους δίνουµε, που καλά είναι, αλλά δεν αρκούν στην
προκειµένη περίπτωση;

Πείτε µας, επίσης, τι θα κάνετε µε το ΤΕΒΑ. Θα νοµοθετήσετε
τη δυνατότητα να πηγαίνει κατ’ οίκον αυτή η βοήθεια, η πολύ ση-
µαντική για τους αδύναµους, για τους ανθρώπους που δεν έχουν
τα προς το ζην, αξιοποιώντας -αν θέλετε- ακόµα και τον µηχανι-
σµό των ΤΑΞΙ ή τον µηχανισµό των ντελιβεράδων; Θέλει νοµοθε-
τική ρύθµιση. Έχει χρήµατα το πρόγραµµα από την τεχνική
βοήθεια για να κάνει αυτή τη δουλειά. Όµως, παρατηρώ ότι ενά-
µιση µήνα τώρα αδρανείτε συστηµατικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγη κα-
τανόηση από εσάς, γιατί τέθηκαν και πάρα πολλά ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Ούτως ή
άλλως, τελειώσατε νωρίτερα την πρωτολογία σας. 

Προχωρήστε.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Κεγκέρογλου, δεν ξέρω πώς να ξεκινήσω, γιατί αυτό που

εκθέσατε ήταν ένα χρονικό και ουσιαστικό συνονθύλευµα σκέ-
ψεων. Όµως, θα προσπαθήσω µε συνέπεια και αυτοσυγκράτηση
να απαντήσω σ’ αυτά.

Ξεκινώ µε την πολύ µικρή παραποµπή που κάνατε στο ερώ-
τηµα, το οποίο καταθέσατε στις 20 Ιανουαρίου -αν καταλαβαίνω
καλά- και είπατε ότι έµεινε και αναπάντητο. Νοµίζω το ότι απαν-
τήθηκε από το Υπουργείο Υγείας σε λιγότερο από δύο µήνες µε
νέες προσλήψεις δεν έχει σχέση µε οποιαδήποτε κατάσταση σαν
αυτή την οποία περιγράψατε.

Ως προς το ΤΕΒΑ, θα είµαι αναλυτική ως προς τα µέτρα που
έχουµε πάρει, αλλά θα ήθελα να εξηγήσω -αν θέλετε- ένα-δύο
απ’ αυτά που εκθέσατε, για να δώσω κάποιες άµεσες απαντή-
σεις. 

Ως προς το ΤΕΒΑ και το «Βοήθεια στο Σπίτι», σας ενηµερώνω

ότι το «Βοήθεια στο Σπίτι» εδώ και πολλούς µήνες δεν είναι πλέον
αρµοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, αλλά αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Πέραν αυτών, όµως, επειδή είµαστε µία Κυβέρνηση, η οποία
έχει τα Υπουργεία της να συνεργάζονται καλά µεταξύ τους, ως
προς τη διανοµή του ΤΕΒΑ –για να ενηµερώσω την Εθνική Αντι-
προσωπεία, το ΤΕΒΑ είναι το Ευρωπαϊκό Ταµείο Επισιτιστικής
Βοήθειας για τους απόρους- αυτό που έχει γίνει είναι το εξής:
Έχουµε ήδη εκδώσει εγκύκλιο –µάλλον δεν την είδατε, θα σας
τη στείλω όµως- η οποία έχει πάει και στην ΚΕΔΕ και στις συµ-
πράξεις ιδιωτών µε περιφέρειες, έτσι ώστε να δουν τι χώρος
υπάρχει για τη διανοµή του ΤΕΒΑ κατ’ οίκον. Εκεί πέρα µπήκε το
Υπουργείο Εσωτερικών, µε το πρόγραµµα ακριβώς το οποίο ανα-
φέρετε που είναι αρµοδιότητά του –συγγνώµη που σας διέφευγε
µέχρι τώρα, αλλά είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερι-
κών- για να γίνουν αυτές οι διανοµές στο σπίτι. 

Οπότε, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει το νέο πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι Plus», το οποίο θα βοηθήσει και το δικό µας
πρόγραµµα ΤΕΒΑ για την επισιτιστική βοήθεια στους απόρους
να πηγαίνει στο σπίτι στα αστικά κέντρα –έχει ξεκινήσει ο Δήµος
Αθηναίων και ο Δήµος στα Τρίκαλα- αλλά και να συνεργάζονται
µε τις τοπικές κοινότητες και τους προέδρους των χωριών, ώστε
η διανοµή και η κατανοµή αυτού να γίνονται πιο αποτελεσµατικά.
Διότι αυτό ακριβώς θέλουµε κι εµείς, τη στήριξη των πιο ευάλω-
των.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία των ερωτήσεών σας και θέλω να
είµαι σαφής και απόλυτη σ’ αυτά που θα πω. 

Προχθές, κιόλας, εξειδικεύσαµε τα έκτακτα µέτρα που λά-
βαµε, τα οποία εισάγουν ένα συνολικό δίχτυ προστασίας των ερ-
γαζοµένων των επιχειρήσεων και των ελεύθερων επαγγελµατιών.
Τι περιλαµβάνουν αυτά; Για τους εργαζόµενους, στους οποίους
έχει γίνει προσωρινή αναστολή της σύµβασης εργασίας από τις
επιχειρήσεις, προβλέπονται τα εξής: Όπως γνωρίζετε –είπα και
πριν- προβλέπεται αποζηµίωση 800 ευρώ που είναι ακατάσχετη,
αφορολόγητη και µη συµψηφιστέα, αναστολή καταβολής φορο-
λογικών υποχρεώσεων, πλήρης κάλυψη των ασφαλιστικών τους
οφειλών, παροχή έκπτωσης 25% επί των βεβαιωµένων οφειλών
τους στη ΔΟΥ, αναστολή πληρωµών χρεολυσίων δανείων, κατα-
βολή του 60% του µισθώµατος, όταν πρόκειται για πρώτη κατοι-
κία, διασφάλιση της καταβολής του δώρου Πάσχα για όλους
όσοι εργάζονται στον ιδιωτικό τοµέα και στις ιατρικές και νοση-
λευτικές υπηρεσίες. Υπάρχει διασφάλιση των εργασιακών δι-
καιωµάτων –ακόµα και στην περίπτωση εφαρµογής αναστολής
της σύµβασης εργασίας τους- µε την απαγόρευση των απολύ-
σεων, αλλά και τη ρήτρα διατήρησης των θέσεων εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Στις περιπτώσεις ελεύθερων επαγγελµατιών, αυτοαπασχολού-
µενων και ατοµικών επιχειρήσεων, προβλέπεται για τους επαγ-
γελµατίες και εργοδότες επιπρόσθετη αποζηµίωση 800 ευρώ.
Για τους εργαζόµενους αυτών ισχύει ό,τι και για τους εργαζόµε-
νους των επιχειρήσεων που είναι σε ΚΑΔ.

Για να είµαι πιο σαφής, θα πω τι προβλέπεται για τους ανέρ-
γους. Για τους ανέργους προβλέπεται παράταση καταβολής τα-
κτικής επιδότησης ανεργίας, καθώς και του επιδόµατος µακρο-
χρόνιας ανεργίας και του βοηθήµατος ανεργίας σε ελεύθερους
επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενους για δύο µήνες, καθώς
και αποζηµίωση ύψους 800 ευρώ για όσους έχουν αποχωρήσει
οικειοθελώς ή έχουν απολυθεί από 1 Μαρτίου 2020 έως 20 Μαρ-
τίου 2020, εφ’ όσον δεν λαµβάνουν επίδοµα ανεργίας.

Θέλω τώρα να δώσω µία έµφαση στον τοµέα της πρόνοιας και
της κοινωνικής αλληλεγγύης ως ουσιαστικό κοµµάτι του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων. 

Γνωρίζετε ότι µε διάταξη που βάλαµε στην ΠΝΠ, µέσα από τις
επιτροπές ΚΕΠΑ εφαρµόζεται για τις συντάξεις µε αιτία την ανα-
πηρία, τις προνοιακές παροχές σε χρήµα σε άτοµα µε αναπηρία
που χορηγεί ο ΟΠΕΚΑ, καθώς και όλα εκείνα τα επιδόµατα που
χορηγούνται λόγω αναπηρίας, η πιστοποίηση της οποίας πραγ-
µατοποιείται µέσω των ΚΕΠΑ και παρατείνεται για δύο µήνες η
ισχύς τους.

Παράλληλα, παρατείνεται ισόχρονα και η ασφαλιστική ικανό-
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τητα όσων εµπίπτουν στις ρυθµίσεις του άρθρου 6 της ΠΝΠ στην
οποία αναφερθήκατε.

Αναφορικά τώρα µε την ενίσχυση των ΑΜΕΑ και το τι γίνεται
στις δοµές, στις οποίες υπάρχουν άτοµα µε αναπηρία. Εκεί, το
Υπουργείο έχει προβεί σε δύο δέσµες ουσιαστικών µέτρων. Ως
προς τις κλειστές δοµές, οι οποίες είναι αρµοδιότητα του δικού
µας Υπουργείου, ήδη -και µέσα σε µία εβδοµάδα- βγάλαµε το αν-
τίστοιχο άρθρο της ΠΝΠ. Νοµοθετήσαµε και ΚΥΑ. Και ήδη «τρέ-
ξαµε» -και τελείωσαν- και προβήκαµε σε προσλήψεις µέσα σε µία
εβδοµάδα από την ΠΝΠ πεντακοσίων ανθρώπων που θα διασφα-
λίζουν την οµαλή και αποτελεσµατική λειτουργία των κέντρων
κοινωνικής πρόνοιας σε όλη τη χώρα.

Τώρα, ως προς τις ανοιχτές δοµές, αυτό που έχει γίνει είναι
ότι έχουν δοθεί σαφείς οδηγίες για ανοιχτές δοµές τύπου ΚΔΑΠ-
ΜΕΑ για άτοµα µε αναπηρία και δηµιουργικής απασχόλησης για
άτοµα µε αναπηρία, αλλά και κέντρα διηµέρευσης και ηµερήσιας
φροντίδας ατόµων µε αναπηρία, να ανασταλεί η λειτουργία τους. 

Θέλοντας να κρατήσουµε, όµως, µία υπεύθυνη στάση ως προς
τους συµπολίτες µας µε αναπηρία, αλλά και τους πιο ευάλωτους
εξ ηµών, έχουµε δώσει την οδηγία κέντρα όπως τα ΚΗΦΗ, τα κέν-
τρα ηµερήσιας φροντίδας ηλικιωµένων, αλλά και τα κέντρα απο-
θεραπείας και αποκατάστασης, να µείνουν ανοιχτά, µε πιο αραιά
ραντεβού, µε τήρηση των κανόνων από τον ΕΟΔΥ, αλλά και µε
παράκληση σε όσες οικογένειες µπορούν, παραδείγµατος χάριν,
να κάνουν µία ένεση ηλικιωµένου στο σπίτι και να µην...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υφυπουργέ,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Θα ολοκληρώσω µε τους δικαιούχους
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και τελειώνω εδώ.

Οι δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, που
ήταν στην ερώτησή σας, όπως και οι δικαιούχοι του επιδόµατος
στέγασης, έχουν προσλάβει από την πλευρά µας το µέτρο της
αυτοδίκαιης παράτασης του επιδόµατος και της αίτησής τους
για τουλάχιστον έναν µήνα, έτσι ώστε να εξυπηρετούµε τους πο-
λίτες, αυτοδικαίως να παρατείνεται το επίδοµα το οποίο λαµβά-
νουν, είτε ελάχιστο εγγυηµένο είτε στέγασης, και να µην συνω-
στίζονται στα κέντρα κοινότητας.

Κύριε Κεγκέρογλου, δεν µε προσέχετε. Σε εσάς µιλάω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υφυπουργέ,

συνεχίστε και κλείστε. Δεν ήρθατε εδώ να πείτε όλο το κυβερνη-
τικό πρόγραµµα.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, δεν λέω το κυβερνη-
τικό πρόγραµµα. Λέω το πρόγραµµα του Υπουργείου µου και
ακόµα πιο συγκεκριµένα, το πρόγραµµα της κοινωνικής πρό-
νοιας και της κοινωνικής αλληλεγγύης.

Ενηµερώσαµε εκατόν είκοσι χιλιάδες δικαιούχους ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος και επιδόµατος στέγασης για το ότι η
αίτησή τους αυτοδίκαια παρατείνεται για έναν µήνα. Στείλαµε
εκατόν είκοσι χιλιάδες e-mails και sms, έτσι ώστε να µην ταλαι-
πωρούνται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Με τους συνταξιούχους τι θα

γίνει; Οι συνταξιούχοι θα πάρουν; Δεν παίρνουν προσωρινή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό απάντησε. 
Εγώ άκουσα. Το είπατε τρεις φορές. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Αν µε αφήνατε να µιλήσω, κύριε Πρό-
εδρε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε. Σας δίνω ένα
λεπτό για τους συνταξιούχους. Αυτό µουρµούριζε επί πέντε λεπ-
τά ο κ. Κεγκέρογλου. Αν το είχατε απαντήσει, θα είχαµε τελει-
ώσει. Πάρτε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Όχι, δεν χρειάζεται. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Παρακαλούµε, εξετάστε το. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υφυπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε τις δύο ερωτήσεις που θα απαντηθούν από τον

κ. Κοντοζαµάνη. 

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 597/20-3-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά, µε θέµα: «Προµήθεια υγειονοµι-
κού υλικού». 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, θέλω να ευχαριστήσω το υγειονο-

µικό προσωπικό όλων των νοσοκοµείων, τους ανθρώπους που
είναι στην πρώτη γραµµή, που µάχονται αυτή τη στιγµή µ’ έναν
αόρατο εχθρό. Θέλουµε να δώσουµε πάρα πολλές ευχαριστίες
και να τους στηρίξουµε πραγµατικά στο δύσκολο έργο τους. Θα
ήθελα επίσης να ευχαριστήσω...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και το διοικητικό προ-
σωπικό, γιατί το ξεχνάµε. Και τους γιατρούς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Όλους. Όλοι είναι µέσα. 
Θέλουµε να ευχαριστήσουµε τα Σώµατα Ασφαλείας, τους Πυ-

ροσβέστες, τον Στρατό που φυλάει «Θερµοπύλες» αυτή τη
στιγµή στα σύνορά µας και γενικά, όλους αυτούς που σήµερα
δουλεύουν για να είµαστε εµείς καλά. 

Θα µπω τώρα στην ουσία της ερώτησής µου. 
Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, το θέµα του κο-

ρωνοϊού ανέδειξε το πόσο δυνατό θα πρέπει να είναι το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας το οποίο έχει τα-
λαιπωρηθεί όλα αυτά τα χρόνια των µνηµονίων, µε υποστελέ-
χωση, µε πάρα πολλά προβλήµατα, µε υποβάθµιση και προ-
σπάθεια άλωσής του από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Το πρώτο πράγµα που ζητάµε µε την ερώτησή µας είναι να
µας πείτε, τι έχετε προβλέψει για το υγειονοµικό υλικό. Διότι
αυτή τη στιγµή βλέπουµε ότι τα κρούσµατα στους υγειονοµικούς
αυξάνονται µέρα µε την ηµέρα. 

Εδώ, υπάρχει µεγάλη έλλειψη. Δεν είναι τυχαίο ότι νοσοκοµεία
αναφοράς, όπως είναι το «Σωτηρία», όπως είναι το «Ιπποκράτειο»
ή το Πανεπιστηµιακό της Πάτρας, το Γενικό Νοσοκοµείο Χαλκί-
δας φωνάζουν ότι δεν έχουν υλικό. Και δεν είναι µόνο το απλό
υλικό, η απλή µάσκα. Είναι και τα άλλα που χρειάζονται για να
µπουν στη «µάχη». Δηλαδή, θα πρέπει να προστατεύσουµε τους
υγειονοµικούς µας.

Θα πρέπει λοιπόν να κάνουµε προµήθεια, είτε σε µάσκες υψη-
λής προστασίας, είτε σε γυαλιά, είτε σε αυτές τις ολόσωµες φόρ-
µες που φορούν, για να µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους. 

Ένα δεύτερο ερώτηµα που θέλω να σας θέσω είναι το θέµα
µε τα τεστ. Εδώ, υπάρχει ένα πρόβληµα. Υπάρχουν δύο σχολές.
Εµείς λέµε τώρα ότι θα πρέπει να κάνουµε τεστ. Διότι παίρνοντας
το παράδειγµα, είτε της Γερµανίας, είτε της Κορέας είτε της Σιγ-
καπούρης βλέπουµε ότι κάνοντας περισσότερα τεστ µπορούν να
αποµονώσουν περισσότερα κρούσµατα. Και αυτό έχει αντίκτυπο
στο ότι δεν υπάρχουν πολλά θύµατα. Εσείς σε ποια γραµµή κι-
νείστε; 

Πέρα από αυτό, βλέπω και το άλλο. Υπάρχουν µόνο τέσσερα
κέντρα που εξετάζουν τον κορωνοϊό. Τα δύο κέντρα είναι εδώ
στην Αθήνα, το ένα είναι στη Θεσσαλονίκη. Είναι και ένα στην
Πάτρα, που έγινε τώρα τελευταία. 

Έχετε σκοπό να αυξήσετε αυτά τα κέντρα; Διότι ακούω διά-
φορους επιστήµονες, είτε είναι στο πανεπιστήµιο είτε είναι σε
ερευνητικά κέντρα, τα οποία διαθέτουν το µηχάνηµα, οι οποίοι
λένε: «Θέλουµε να βοηθήσουµε, αλλά δεν έχουµε τα τεστ». 

Σκέφτεστε, λοιπόν, να αλλάξετε πολιτική ως προς το πώς θα
γίνονται τα τεστ από εδώ και πέρα; Είναι ένα θέµα πάρα πολύ
σοβαρό. 

Βλέπουµε και κάτι άλλο. Βλέπουµε ότι 30 εκατοµµύρια ευρώ
προχτές εγκρίθηκαν για να δοθούν στους ιδιώτες για να κάνουν
τα διαγνωστικά τεστ. Είναι µεγάλο το ποσό. 

Κατ’ αρχάς, αυτά τα τεστ που γίνονται από τους ιδιώτες µπαί-
νουν µέσα στη λίστα του ΕΟΔΥ; Ένα ερώτηµα είναι αυτό. 

Δεύτερον, το φαινόµενο της αισχροκέρδειας. Από 180 ευρώ
µέχρι 350 ευρώ κοστίζει ένα τεστ σήµερα στον ιδιωτικό τοµέα.
Ως προς αυτό,

Έχετε σκοπό να λάβετε κάποιο µέτρο για να το αντιµετωπί-
σετε; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,
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έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επί τη ευκαιρία κι εγώ, επειδή είναι η πρώτη επίκαιρη ερώτηση

που απαντείται  στην περίοδο της κρίσης µε τον κορωνοϊό, την
οποία περνάµε, θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι πραγµατικά το
υγειονοµικό προσωπικό, το ιατρικό προσωπικό, το παραϊατρικό
προσωπικό, το διοικητικό προσωπικό, όλο το προσωπικό στο σύ-
στηµα υγείας -και όταν µιλάµε για σύστηµα υγείας εννοούµε
όλους τους γιατρούς, όλους τους νοσηλευτές, είτε είναι στον
δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό τοµέα, είτε είναι ιδιώτες γιατροί- όλοι
πραγµατικά δίνουν τον καλύτερό τους εαυτό, προκειµένου να αν-
τιµετωπίσουµε τη µεγάλη αυτή πανδηµία. 

Κύριε Πουλά, µε την ερώτησή σας θέτετε, ουσιαστικά, το µε-
γάλο ζήτηµα της επάρκειας του υγειονοµικού υλικού, όχι µόνο
στην Ελλάδα, αλλά και σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι σε τέτοιες περιπτώσεις η ζήτηση
είναι πάρα πολύ αυξηµένη. Θα πρέπει, βεβαίως, να υπάρχει σχε-
διασµός, σε ό,τι αφορά την επάρκεια αυτού του υλικού. 

Η κρίση του κορωνοϊού µάς βρήκε µε επάρκεια στο σύστηµα
υγείας. Είναι λογικό ότι η ζήτηση τον τελευταίο καιρό είναι αυ-
ξηµένη. Προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να διασφαλίσουµε τα απο-
θέµατα, τα οποία έχει αυτή τη στιγµή το σύστηµα υγείας. 

Εδώ, θέλω να διαβεβαιώσω και εσάς και το Σώµα, ότι υπάρχει
επάρκεια υλικού. Κάνουµε, όµως, ορθολογική διαχείριση του υλι-
κού. Βεβαίως, έχουµε ήδη προβεί σε παραγγελίες υλικών. Υλικό
ήδη έχει έρθει στη χώρα µας, όπως έχετε ήδη διαπιστώσει. Βε-
βαίως, παραγγελίες είναι σε εξέλιξη. Και τις επόµενες ηµέρες,
θα είναι πολύ περισσότερες. Διότι, βλέπουµε -δεν αφορά µόνο
την Ελλάδα, αφορά όλες τις χώρες- ότι έχει αρχίσει ξανά και λει-
τουργεί η αγορά, τα εργοστάσια της Κίνας. 

Δεν είναι µόνο τα µέσα ατοµικής προστασίας, αλλά είναι και ο
εξοπλισµός. Διότι, κάθε µέρα ανοίγουµε καινούργιες µονάδες εν-
τατικής θεραπείας, οι οποίες ήταν κλειστές τα προηγούµενα χρό-
νια. Έρχεται νέος εξοπλισµός -από αναπνευστήρες µέχρι µόνι-
τορ και κρεβάτια- προκειµένου να διασφαλιστεί η λειτουργία των
µονάδων εντατικής θεραπείας και κάθε άλλου είδους εξοπλισµός
ή αναλώσιµο υλικό, το οποίο έχει ανάγκη το σύστηµα υγείας.

Το Υπουργείο Υγείας έχει προχωρήσει σε όλες τις απαιτούµε-
νες ενέργειες, έτσι ώστε και να διασφαλίσουµε τα υλικά, τα
οποία έχουµε αυτή τη στιγµή στη χώρα, αλλά και να διασφαλί-
σουµε τον οµαλό εφοδιασµό της αγοράς. Διασφαλίζουµε και τα
αποθέµατα των νοσοκοµείων. Γίνεται όµως και µία κεντρική δια-
χείριση, όπου το υλικό διανέµεται στις υγειονοµικές περιφέρειες,
στα νοσοκοµεία, στις δοµές της υγείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµη, γιατί είναι ση-
µαντικό το θέµα. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να πω ότι πέρα από τις µάσκες, στις
οποίες αναφερθήκατε και το λοιπό αναλώσιµο υλικό, σε ό,τι
αφορά τα αντισηπτικά, µε την τροπολογία που ήδη είχε περάσει
το Υπουργείο Οικονοµικών για εκατόν είκοσι τρεις περίπου τό-
νους αιθυλικής αλκοόλης που είχαν κατασχεθεί, η ποσότητα
αυτή ήδη είναι στα εργαστήρια του στρατού και σε µονάδες της
ελληνικής φαρµακοβιοµηχανίας, οι οποίες φτιάχνουν αντιση-
πτικά δωρεάν για το σύστηµα υγείας. Και τις επόµενες ηµέρες,
εφοδιάζονται οι δοµές υγείας.

Έχει διασφαλιστεί η επάρκεια των φαρµάκων που χρησιµο-
ποιούνται αυτή τη στιγµή από την επιστηµονική κοινότητα, προ-
κειµένου να αντιµετωπίσουν τα περιστατικά του κορωνοϊού. Ήδη,
µέχρι χθες, είχαµε εγκρίνει τρεις χιλιάδες διακόσες ογδόντα
πέντε προσλήψεις ιατρικού και λοιπού προσωπικού. Στην αρχή,
είχαµε µιλήσει για δύο χιλιάδες προσλήψεις. Και έχουµε προ-
χωρήσει ακόµα περισσότερο. Δεν είναι θέµα χρηµάτων. Είναι
θέµα να διασφαλίσουµε τη δηµόσια υγεία. Και θα το κάνουµε.
Και έχουµε πρόβλεψη για αυτό. 

Αναφερθήκατε στο υγειονοµικό προσωπικό, στους γιατρούς
και στο λοιπό προσωπικό στα νοσοκοµεία, που δίνουν µάχη στην
πρώτη γραµµή, κύριε Πουλά. Βλέπουµε και στο εξωτερικό ότι
πράγµατι νοσεί µεγάλη µερίδα του ιατρικού, του νοσηλευτικού

και λοιπού προσωπικού στα νοσοκοµεία. Έχουµε προβλέψει
προσωπικό, προκειµένου να ενισχύσει και να βοηθήσει τις δοµές
της υγείας. 

Ο ΕΟΔΥ δίνει µία µεγάλη µάχη και είναι µπροστάρης στην
προστασία της δηµόσιας υγείας. Έχουν γίνει πράγµατα, τα
οποία δεν είχαν γίνει τον τελευταίο καιρό. Έχουµε ρυθµίσει
θέµατα που αφορούν τις ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού, όπως
είναι οι νεφροπαθείς και όπως είναι η ανανέωση των συνταγών.

Επίσης, επειδή αναφερθήκατε στα αντιδραστήρια, να σας
πούµε ότι τα κέντρα τα οποία κάνουν τον µοριακό έλεγχο, τη
λεγόµενη PCR εξέταση, σε ό,τι αφορά το τεστ του κορωνοϊού,
είναι περισσότερα. Ανοίγουµε και άλλα στα νοσοκοµεία της
χώρας. Δεν αρκεί ένα µηχάνηµα, το οποίο είπατε ότι µπορεί να
υπάρχει σε κάποιο νοσοκοµείο. Απαιτούνται ειδικές συνθήκες.

Μάλιστα, σε αυτό το σηµείο να πω ότι µπαίνει και στο παιχνίδι
το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας. Διότι µαζί µε το νοσοκοµείο
ΑΧΕΠΑ, γνωρίζουµε ότι έχει τον κατάλληλο εξοπλισµό, προκειµέ-
νου να επεξεργαστεί χιλιάδες δείγµατα την ηµέρα. Εποµένως,
διασφαλίζουµε την επάρκεια των αντιδραστηρίων και των τεστ,
τα οποία πρέπει να διεξαχθούν. Διότι υπάρχει µία τροµερή
παραγωγική δυνατότητα στο Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας, το
οποίο τις επόµενες ηµέρες µπαίνει σε λειτουργία. Μπορεί να
διεξάγει µέχρι και επτάµισι χιλιάδες διαγνωστικά τεστ την εβδο-
µάδα. Εποµένως, αυξάνει κατά πολύ η παραγωγική δυνατότητα
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Αυτά και άλλα πολλά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πουλά, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή. Είπατε ότι

έχετε προσλάβει τρεις χιλιάδες τριακόσια ογδόντα πέντε άτοµα
µέσω της προκήρυξης του ΕΟΔΥ το τελευταίο διάστηµα. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να µας εξηγήσετε για τις µονάδες εντα-
τικής θεραπείας. Εµείς σας λέγαµε από πριν ότι πρέπει άµεσα
να ανοίξετε εκατόν πενήντα κρεβάτια, τα οποία εκείνη τη στιγµή
ήταν κλειστά. Σε αυτό έχετε προχωρήσει; Δηλαδή, αυτήν τη
στιγµή, πόσα κρεβάτια έχουµε ανοίξει, για να ξέρουµε και για να
ξέρει και ο κόσµος;

Επίσης, όσον αφορά στην εµπλοκή µε τον ιδιωτικό τοµέα, τι
γίνεται; Το µόνο που ακούσαµε είναι ότι από 800 ευρώ πήγε
1.600 ευρώ το κρεβάτι, µία ηµέρα φροντίδας µέσα σε ιδιωτική
µονάδα. Αυτό το ποσό είναι εξωπραγµατικό. Δηλαδή, αυτή τη
στιγµή, ιδιώτες εκµεταλλεύονται την κατάσταση και από 800
ευρώ ζητάνε 1.600 ευρώ, ενώ έχετε περάσει πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου, η οποία έλεγε ότι όλοι θα πρέπει να µπούνε µέσα
στο πλαίσιο του κράτους; Είναι λιγάκι τρελό. Είναι απαράδεκτο
αυτό το πράγµα που συµβαίνει. Θα πρέπει να το ξαναδείτε. 

Ένα άλλο θέµα που πρέπει να δείτε είναι το εξής: Μας είπατε
ότι θα κάνετε περισσότερα τεστ. Απ’ ό,τι άκουσα, θα είναι επτά
χιλιάδες διακόσια. Αυτοί, όµως, θα πάρουν 30 εκατοµµύρια. Δεν
είναι ένα θέµα αυτό; Αυτοί, δηλαδή, πληρώνονται, ενώ οι άλλοι
δεν πληρώνονται, γιατί είναι κρατικά; 

Από την άλλη µεριά, σας ζητάµε επίµονα και σας λέµε ότι του-
λάχιστον πρέπει να αναγνωρίσουµε το κόστος αυτών των αν-
θρώπων που παλεύουν σήµερα, εντάσσοντάς τους στα βαρέα
και ανθυγιεινά. Και λέµε «όχι». Δεν είναι αυτό ένα σοβαρό θέµα
που πρέπει να το δούµε; 

Ένα άλλο πρόβληµα που θα ήθελα να σας επισηµάνω αφορά
στο τηλεφωνικό κέντρο του ΕΟΔΥ. Εκεί γίνεται ένα µπάχαλο.
Επιτρέψτε µου. Δεν θέλω να λέω λόγια βαριά. Δεν είναι, όµως,
αυτή η πρέπουσα αντιµετώπιση των περιστατικών. 

Πρέπει να το δείτε πάλι. Διότι η κλινική εικόνα του αρρώστου
έχει µεγάλη σηµασία. Πρέπει να τον δει ένας γιατρός, γιατί αυτός
µπορεί να καταλάβει καλύτερα εάν έχει πρόβληµα ή δεν έχει.
Μπορεί να παίρνει ο συγγενής τηλέφωνο και να λέει κάποια
συµπτώµατα και να µην καταλαβαίνουν τη σοβαρότητα του
προβλήµατος. Αυτό θα πρέπει να το δούµε. 

Εµείς σας προτείνουµε το εξής: Να φτιαχτεί ανά νοµό µία
επιτροπή επαγρύπνησης - ιχνηλάτησης και σε αυτήν να ενταχ-
θούν οι γιατροί που υπηρετούν στα κέντρα υγείας, στα κέντρα
υγείας αστικού τύπου, στις ΤΟΜΥ, οι γιατροί που είναι από τον
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Ιατρικό Σύλλογο, που θέλουν πραγµατικά να προσφέρουν, οι
εθελοντές γιατροί που λένε ότι υπάρχουν. Και εάν ένα περι-
στατικό παρουσίασε ένα πρόβληµα, να πάει κάποιος να το δει.
Και από εκεί και πέρα, αν χρήζει να µπει στο νοσοκοµείο, να δο-
θεί εντολή να µπει στο νοσοκοµείο.

Επίσης, πρέπει να φτιάξετε και µία γραµµή, η οποία να
απευθύνεται µόνο σε επαγγελµατίες της υγείας. Δεν µπορεί αυτή
τη στιγµή να πέφτουν όλοι σε µία γραµµή και να µην υπάρχει
αποτέλεσµα και να κάνουν δύο και τρεις και πέντε ώρες για να
πάρουν προτεραιότητα στη γραµµή.

Είναι σοβαρά θέµατα αυτά. Εµείς, πραγµατικά, δεν θέλουµε
να κάνουµε αντιπολίτευση. Απλά, σας επισηµαίνουµε κάποια
πράγµατα. 

Υπάρχει και το παράδειγµα της Θράκης. Έπρεπε να είχε
φτιαχτεί µία οµάδα ανθρώπων που να έκαναν ιχνηλάτηση και
επαγρύπνηση στον κάθε νοµό. Πώς; Έχετε τα εργαλεία. Πριν
µερικές µέρες, ψηφίσαµε την επιτροπή στις υγειονοµικές περιφέ-
ρειες. Υπάρχει η περιφέρεια, η οποία έχει τοµέα δηµόσιας υ-
γείας. Υπάρχουν οι δήµοι. Υπάρχει ένα σωρό νοσηλευτικό προ-
σωπικό που αυτήν τη στιγµή ασχολείται µε άλλα καθήκοντα.
Αυτούς πάρτε τους και φτιάξτε οµάδες, ώστε να µπορούν να
κάνουν και επαγρύπνηση και ιχνηλάτηση, για να γλιτώσουµε
φαινόµενα, όπως αυτό της Θράκης. 

Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά. Σας τα λέω µε καλή διάθεση.
Ελπίζω να εισακουστώ. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Πουλά, λυπάµαι για την αναφορά σας, σε ό,τι αφορά τον ΕΟΔΥ
και όπως τον χαρακτηρίσατε. Ο ΕΟΔΥ είναι στην πρώτη γραµµή
της µάχης. Υπερβάλλει εαυτόν. Και τα αποτελέσµατα τα οποία
έχει πετύχει είναι εντυπωσιακά.

Σε ό,τι αφορά την ιχνηλάτηση, στην οποία αναφερθήκατε –
διότι θέσατε και κάποια άλλα θέµατα, θα απαντήσω, που είναι
εκτός ερώτησης- γίνεται συγκροτηµένα και συντεταγµένα από
το κράτος. Επίσης, υπάρχει σχέδιο. Εφόσον χρειαστεί, υλο-
ποιείται σιγά, σιγά. Διότι πρέπει να έχουµε και εφεδρείες στο
σύστηµα, προκειµένου να πάνε άνθρωποι στην πρώτη γραµµή,
τόσο όσον αφορά τους γιατρούς στα κέντρα υγείας, όσο και
τους ιδιώτες γιατρούς και το σύνολο γενικά της ιατρικής κοινό-
τητας. Είναι ένα σχέδιο που εξελίσσεται ανάλογα µε το πώς
εξελίσσεται η πανδηµία στη χώρα µας. Αυτήν τη στιγµή, κατα-
βάλλεται µεγάλη προσπάθεια, προκειµένου το σχέδιο αυτό να
αναπτυχθεί και να υλοποιηθεί εύρυθµα.

Αναφερθήκατε σε 30.000.000 ευρώ προς τους ιδιώτες. Αυτά
τα 30.000.000 ευρώ είναι η χρηµατοδότηση προς τον ΕΟΠΥΥ,
προκειµένου να µπορέσει να τα χρησιµοποιήσει σε ανάγκες που
πιθανόν προκύψουν. 

Τα ιδιωτικά εργαστήρια, τα οποία συµβάλλονται µε τον
ΕΟΠΥΥ, προκειµένου να κάνουν τα τεστ για τον κορωνοϊό, έρ-
χονται να βοηθήσουν το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Και σίγουρα
το κάνουν αυτό σε ελεγχόµενη τιµή και σε καµµία περίπτωση,
στην τιµή στην οποία αναφερθήκατε, όταν προσέρχεται κάποιος
ιδιώτης µόνος του, προκειµένου να κάνει το τεστ και να το πλη-
ρώσει ιδίοις εξόδοις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, κύριε
Υφυπουργέ, λέτε -για να γίνει κατανοητό- ότι εγώ που έχω
ιδιωτικό εργαστήριο, εάν θελήσω να συµβληθώ µε τον ΕΟΠΥΥ,
προκειµένου να ωφεληθώ από τα 30.000.000 ευρώ, η τιµή πλέον
του τεστ θα καθορίζεται από τον ΕΟΠΥΥ. Και επ’ αυτής της τιµής
θα πληρώνοµαι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Βε-
βαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Το διευκρι-
νίζω, για να καταλαβαίνουµε τι λέµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ναι,
εφόσον ακολουθείται η συγκεκριµένη διαδικασία.
Οποιοσδήποτε µπορεί µόνος του...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ήταν αυτό το
ερώτηµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σε
καµµία περίπτωση, τα ποσά δεν είναι αυτά που ανέφερε ο κ.
Πουλάς.

Και σας είπα και για τις µονάδες εντατικής θεραπείας µε τον
ιδιωτικό τοµέα υπάρχει σαφώς ένα σχέδιο σε εξέλιξη. Εµείς προ-
ετοιµαστήκαµε εγκαίρως, διότι πήραµε ογδόντα κλίνες ΜΕΘ επι-
πλέον από τον ιδιωτικό τοµέα στην τιµή που προβλέπονταν από
τον Κανονισµό Παροχών Υγείας του ΕΟΠΥΥ, προκειµένου να
έχουµε µονάδες εντατικής θεραπείας για να αντιµετωπίσουµε
την εποχική γρίπη και προετοιµάσαµε εγκαίρως τον ιδιωτικό
τοµέα µε τη συµφωνία, την οποία έχουµε κάνει, έτσι ώστε να
έχουµε µονάδες εντατικής θεραπείας για να πάµε περιστατικά
από το δηµόσιο, προκειµένου να έχουµε µονάδες εντατικής θε-
ραπείας αποκλειστικά στο δηµόσιο σύστηµα υγείας για να χρη-
σιµοποιηθούν για τους ασθενείς µε τον κορωνoϊό.

Σε κάθε περίπτωση στόχος µας είναι να διασφαλίσουµε τη δη-
µόσια υγεία, να διασφαλίσουµε το δηµόσιο χρήµα, κανένας
ασθενής να µη µείνει χωρίς την περίθαλψη που χρειάζεται, διότι
δεν είναι µόνο αυτοί που νοσούν από τον κορωνoϊό, είναι και οι
υπόλοιποι ασθενείς, οι οποίοι έχουν ανάγκη για παροχή υπηρε-
σιών από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Και κάτι άλλο θέλω να πω που αφορά τις προσλήψεις, στις
οποίες αναφερθήκατε. Οι προσλήψεις αυτές δεν είναι από τον
ΕΟΔΔΥ, είναι από τις πλατφόρµες του Υπουργείου Υγείας και τις
λίστες των υγειονοµικών περιφερειών. Είναι επικουρικό προσω-
πικό τόσο ιατρικό όσο και λοιπό επικουρικό προσωπικό, για το
οποίο, όπως σας είπα, έχουµε ξεπεράσει τον αρχικό αριθµό των
δύο χιλιάδων που είχε ανακοινωθεί. Είµαστε στις τρεις χιλιάδες
διακόσιες ογδόντα πέντε προσλήψεις.

Και σε ό,τι αφορά τα µισθολογικά ζητήµατα, να σας θυµίσω,
κύριε Πουλά, ότι πρώτος ο Πρωθυπουργός επισήµανε ότι θα αν-
ταµειφθούν όλοι οι άνθρωποι, οι οποίοι δίνουν τη µάχη αυτή τη
στιγµή ενάντια στην πανδηµία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην τε-

λευταία ερώτηση, που είναι προς τον κ. Κοντοζαµάνη, επίσης.
Είναι η τρίτη µε αριθµό 601/23-3-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Τα σοβαρά προβλήµατα λειτουργίας, λόγω
υποστελέχωσης του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου
Ηρακλείου (ΠΑΓΝΗ)». 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα αφορά τις µεγάλες και χρόνιες ελλεί-

ψεις του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου, που
πλέον έχει και ρόλο νοσοκοµείου αναφοράς εξαιτίας της εξελισ-
σόµενης επιδηµίας του κορωνoϊού.

Πρόκειται για το µεγαλύτερο νοσοκοµείο της Κρήτης, αλλά και
της νότιας ανατολικής Ελλάδας, που εξυπηρετεί περισσότερους
από εξακόσιους χιλιάδες κατοίκους.

Η υποστελέχωση, η υποχρηµατοδότηση, η έλλειψη υποδοµών
και η απουσία µέσων ατοµικής προστασίας αναδεικνύουν µε τον
πιο οξύ τρόπο τις διαχρονικά εγκληµατικές ευθύνες όλων των
κυβερνήσεων, αφήνοντας τον λαό και τους υγειονοµικούς εκτε-
θειµένους -στην κυριολεξία εκτεθειµένους- σε ακόµα µεγαλύτε-
ρους κινδύνους.

Η Κυβέρνηση σε τούτη την κρίσιµη στιγµή που περνάει ο λαός
µας επιµένει να µεταθέτει την κρατική ανεπάρκεια για την αντι-
µετώπιση του ιού στην ατοµική ευθύνη των πολιτών και στο φι-
λότιµο των υγειονοµικών, του διοικητικού προσωπικού χωρίς τα
αναγκαία µέσα και το απαιτούµενο προσωπικό.

Οι ανεπάρκειες, όµως, δεν κρύβονται, κύριε Υπουργέ. Φαίνεται
από τις διαπιστωµένες µεγάλες ελλείψεις προσωπικού στο Πα-
νεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο, από την απουσία µονάδας αυ-
ξηµένης φροντίδας, από την έλλειψη µονάδας λοιµωδών, τον
περιορισµένο αριθµό κλινών ΜΕΘ, την έλλειψη επαρκών αντι-
δραστηρίων για τον έλεγχο του κορωνoϊού.

Αλήθεια, πού θα αναζητηθούν οι ευθύνες, αν όχι στο ίδιο το
κράτος, όταν η ενίσχυση κρεβατιών ΜΕΘ προέρχεται από τη
συγχώνευση ή το κλείσιµο τµηµάτων, όταν δεν υπάρχει επάρκεια
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υγειονοµικού υλικού -µάσκες, γάντια, σαπούνια, στολές, αντιση-
πτικά-, όταν δεν υπάρχει επαρκής αριθµός τεστ ανίχνευσης του
κορωνoϊού; Πού θα αναζητηθούν οι ευθύνες, όταν οι ΜΕΘ λει-
τουργούν µε µειωµένο προσωπικό µε βάση πάντα τα διεθνή
στάνταρ, µε αποτέλεσµα να οφείλονται πεντακόσιες µέρες ά-
δειας και διακόσια ρεπό, όταν στα ΤΕΠ η διαλογή γίνεται από
φοιτητή Νοσηλευτικής, ενώ ένας νοσηλευτής καλύπτει το από-
γευµα και το βράδυ δύο ιατρεία, όταν τα κέντρα υγείας του
Νοµού Ηρακλείου είναι υποστελεχωµένα, όταν και οι επτά ΤΟΜΥ
δεν µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες πρόληψης και προαγω-
γής υγείας;

Δεν κρύβονται κάτω από το χαλί, κύριε Υπουργέ, αυτές οι ελ-
λείψεις. Οι µαχόµενοι υγειονοµικοί µε όσα µέσα και ψυχικά απο-
θέµατα διαθέτουν σε αυτές τις δύσκολες ώρες καταβάλλουν
πραγµατικά ηρωική προσπάθεια για τη δηµόσια υγεία, χωρίς,
όµως, όπλα για να αντιµετωπίσουν τους νέους κινδύνους.

Παρ’ όλα αυτά, η διοίκηση του νοσοκοµείου, αντί να απολογη-
θεί για τις ελλείψεις και τις καθυστερήσεις, αντί να πάρει όλα τα
αναγκαία µέτρα για να βρεθεί το νοσοκοµείο έτοιµο στην πανδη-
µία, εκτοξεύει προφορικές και έγγραφες απειλές προς το Σωµα-
τείο Εργαζοµένων επειδή τόλµησε να βγάλει στο φως τα
προβλήµατα, τις ελλείψεις και τις ανεπάρκειες του νοσοκοµείου.

Κατά την άποψή µας, αποτελεί µια πράξη φίµωσης και τροµο-
κράτησης των εργαζοµένων.

Ο διοικητής του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρα-
κλείου έφτασε στο σηµείο να στείλει απειλητικό έγγραφο στον
πρόεδρο του σωµατείου για διεξαγωγή έρευνας, κάνοντας λόγο
για παραβίαση απορρήτου, ψευδών ειδήσεων, που ελλοχεύει
ποινική δίωξη, επειδή αµφισβήτησε το επίπεδο ετοιµότητας του
νοσοκοµείου ως νοσοκοµείο αναφοράς, επειδή τόλµησε να ανα-
δείξει τις ελλείψεις που έχει το νοσοκοµείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπείτε στο ερώτηµα,
κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Με όλα αυτά, κύριε Υπουργέ,
τα αποκαλυπτικά και αδιαµφισβήτητα, θα πρέπει να µας απαντή-
σετε χωρίς άλλη καθυστέρηση τι µέτρα θα πάρετε για την άµεση
πρόσληψη όλου του αναγκαίου µόνιµου προσωπικού όλων των
ειδικοτήτων και την άµεση µονιµοποίηση όλων όσων ήδη εργά-
ζονται στο νοσοκοµείο µε ελαστικές εργασιακές σχέσεις για να
ανοίξουν κρεβάτια ΜΕΘ, για να δηµιουργηθούν καινούργια, να
στελεχωθούν τα ΤΕΠ, οι παθολογικές, οι πνευµονολογικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, για όλα αυτά
που είπατε ότι έχουν ελλείψεις.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και για τον πλήρη εξοπλισµό µε µέσα ατοµικής προστασίας,

την εξασφάλιση επαρκούς αριθµού ανίχνευσης του κορωνoϊού
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και όχι στους ιδιώτες και, φυσικά,
τι θα κάνετε προκειµένου να ανακληθεί η απειλητική απόφαση
της διοίκησης του Νοσοκοµείου για τη διεξαγωγή έρευνας για
τις καταγγελίες που διατύπωσαν οι εργαζόµενοι µέσω του συν-
δικαλιστικού τους οργάνου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,

είστε συνάδελφος έµπειρος. Αν βάζετε είκοσι ερωτήµατα, δεν
µπορεί να τα απαντήσει στα τρία λεπτά ο οποιοσδήποτε Υπουρ-
γός. Η επίκαιρη ερώτηση είναι επίκαιρη ερώτηση, όχι επίκαιρη
επερώτηση.

Ορίστε, κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο µε µια σχετική
άνεση και σε εσάς γιατί σας έβαλε ποταµό ερωτηµάτων.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πράγµατι, ο κ. Συντυχάκης µας παρέθεσε όλες τις στρεβλώ-
σεις του συστήµατος υγείας και ζητάει απαντήσεις στο τι θα µπο-
ρέσουµε να κάνουµε.

Βρισκόµαστε, κύριε Συντυχάκη, σε έναν πόλεµο και σε αυτόν
τον πόλεµο µαχητές είναι όλοι, από τον νοσηλευτή και τον τραυ-
µατιοφορέα, τον γιατρό µέχρι και τον τελευταίο Έλληνα πολίτη,
ο οποίος µένει στο σπίτι του, προκειµένου να νικήσουµε αυτή τη
µάχη.

Πρέπει να διαβεβαιώσουµε τους πολίτες αυτής της χώρας ότι
οι µάχες δίνονται και χαρακτηρίζονται από την οµοψυχία όλων.

Και δίνουµε αυτή τη µάχη. Ξέρουµε πως θα την κερδίσουµε. Δου-
λεύουµε κάθε λεπτό της ηµέρας µε σχέδιο, συνθέτοντας και δί-
νοντας λύσεις χωρίς κοµµατικές και ιδεολογικές αγκυλώσεις.
Δεν είναι η ώρα της κοµµατικής και ιδεολογικής αντιπαράθεσης.
Στόχος µας είναι ένας, να προασπίσουµε τη δηµόσια υγεία και
να διασφαλίσουµε την υγεία τού κάθε πολίτη ξεχωριστά.

Απαιτείται, λοιπόν, υπευθυνότητα στην κριτική την οποία
ασκείτε και κυρίως καλή πληροφόρηση, την οποία προφανώς,
απ’ ότι φαίνεται, δεν έχετε.

Κύριε Συντυχάκη, το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο στο
Ηράκλειο της Κρήτης αποτελεί µια πρότυπη υγειονοµική δοµή
και βρίσκεται στην πρώτη γραµµή της µάχης απέναντι στον κο-
ρωνoϊό. Σίγουρα η αριθµητική του επάρκεια είναι ελεγχόµενη. 

Για την ενίσχυση σε προσωπικό του συνόλου των υγειονοµικών
περιφερειών της χώρας, συµπεριλαµβανοµένου και του Πανεπι-
στηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου, η Κυβέρνηση, ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός έχει δώσει σαφέστατες εντολές για την ολοκλήρωση
όλων των αναγκαίων προσλήψεων και τη διασφάλιση του απα-
ραίτητου εξοπλισµού και υλικού όπου υπάρχει ανάγκη.

Και είπα και στην προηγούµενή µου απάντηση προς τον κ.
Πούλα ότι έχουµε ήδη προβεί στις εγκρίσεις περισσότερων από
τρεισήµισι χιλιάδων αιτηµάτων προσλήψεων στα νοσοκοµεία για
ιατρικό και λοιπό επικουρικό προσωπικό.

Στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο του Ηρακλείου έχουν εγκρι-
θεί και βρίσκονται σε εξέλιξη οι προσλήψεις. Χαρακτηριστικά
αναφέρω ότι είναι εβδοµήντα επτά θέσεις τουλάχιστον µέχρι σή-
µερα, είναι είκοσι ένας γιατροί διαφόρων ειδικοτήτων, τριάντα
πέντε ΤΕ νοσηλευτές, δεκατρείς υποχρεωτικής εκπαίδευσης
βοηθητικό προσωπικό, βιολόγοι, βοηθοί νοσηλευτές.

Η δουλειά, όµως, που υλοποιείται από τις διοικήσεις τόσο του
νοσοκοµείου όσο και της 7ης Υγειονοµικής Περιφέρειας δεν πε-
ριορίζεται µόνο στις προσλήψεις.

Και συγκεκριµένα στη µάχη αυτή για τον κορωνοϊό έχουν υλο-
ποιηθεί µέχρι στιγµής τα ακόλουθα: Η µονάδα ανοσοκατασταλ-
µένων κορωνοϊού µε σαράντα κλίνες στις οποίες ήδη νοσηλεύο-
νται ασθενείς, τέσσερις επιπλέον κλίνες µονάδας εντατικής θε-
ραπείας εντός του χώρου της υπάρχουσας µονάδος δύναµης
δώδεκα κλινών, µετατροπή των επτά κλινών της µονάδας εντα-
τικής παρακολούθησης καρδιοπαθών σε κλίνες εντατικής θερα-
πείας, ειδικός χώρος υποδοχής λοιµώξεων που βρίσκεται στα
τµήµατα επειγόντων περιστατικών µε θάλαµο αρνητικής πίεσης
και επτά εξεταστικά κρεβάτια, δύο θάλαµοι αρνητικής πίεσης
εντός της Παιδοψυχιατρικής Κλινικής, για τη δηµιουργία των
οποίων τηρήθηκαν όλες οι απαιτούµενες προβλέψεις και συνθή-
κες προστασίας.

Κλείνοντας και µε αφορµή τα όσα ειπώθηκαν µε την παρέµ-
βαση του εισαγγελέα για τα όσα άστοχα και άσκοπα αναφέρθη-
καν από τον πρόεδρο του σωµατείου των εργαζοµένων στο νο-
σοκοµείο, έχω να πω ότι σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να
γίνουν αποδεκτές συµπεριφορές διασποράς ψευδών ειδήσεων.
Είµαστε υποχρεωµένοι να σταθούµε στο ύψος των κρίσιµων για
την πατρίδα περιστάσεων, πάντα στο πλευρό των εργαζοµένων
στο σύστηµα υγείας που δίνουν αυτή τη µεγάλη µάχη και µε µο-
ναδικό γνώµονα τη διασφάλιση της υγείας κάθε πολίτη.

Αυτή, λοιπόν, η στάση µας υποχρεώνει από µόνη της να ακυ-
ρώσουµε κάθε προσπάθεια δηµιουργίας κλίµατος ανασφάλειας
και πανικού µε όλα τα µέσα που διαθέτει το Σύνταγµα και οι νόµοι
του ελληνικού κράτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, απάντηση σε
αυτά τα καυτά και χρονίζοντα προβλήµατα δεν περιµένει µόνο
το ΚΚΕ, κυρίως περιµένουν απαντήσεις οι εργαζόµενοι και οι νο-
σηλευόµενοι -όλος ο λαός- οι εργαζόµενοι που περνούν αυτή τη
δοκιµασία σήµερα.

Κατά την άποψή µας, αυτά τα οποία µας αναφέρατε είναι
µέτρα-µπάλωµα που δεν ανταποκρίνονται στις σηµερινές ανάγ-
κες µε βάση τα σηµερινά δεδοµένα και το πρόβληµα το οποίο
αντιµετωπίζει η χώρα, ο πλανήτης ολόκληρος. Γι’ αυτό θα επι-
µείνω. 

Γι’ αυτό η Κυβέρνηση σε όλους τους τόνους προσπαθεί να µε-
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ταθέσει τις δικές σας ευθύνες, τις ευθύνες όλων των κυβερνή-
σεων διαχρονικά, στην ατοµική ευθύνη, δηλαδή οδηγίες προς
ναυτιλοµένους. 

Η ευθύνη σας, όµως, δεν σταµατάει εκεί, η ευθύνη σας δεν
είναι να ανακατεύετε την τράπουλα, δεν είναι να κάνετε µπαλώ-
µατα στα νοσοκοµεία. Η ευθύνη σας πριν από όλα λέει ότι πρέπει
να πάρετε όλα εκείνα τα απαραίτητα µέτρα, προκειµένου να λει-
τουργήσει σωστά και αποτελεσµατικά το δηµόσιο σύστηµα
υγείας και φυσικά να προστατευθεί ο πληθυσµός και οι υγειονο-
µικοί. 

Τους λέτε, για παράδειγµα, να παραµείνουν στο σπίτι τους και
να επικοινωνούν µε τον γιατρό τους, αυτά τα λέει ο ΕΟΔΥ, ενώ
γνωρίζετε ότι δεν υπάρχουν οικογενειακοί γιατροί ούτε κατ’ οίκον
νοσηλεία. Οι δοµές πρωτοβάθµιας υγείας έχουν σοβαρές ελλεί-
ψεις σε προσωπικό και εξοπλισµό. Χιλιάδες συµπολίτες µας είτε
µε ελαφρά είτε µε βαρύτερα συµπτώµατα τηλεφωνούν στον
ΕΟΔΥ και το κλασικό µότο είναι «Μείνετε στο Σπίτι». Στην ουσία,
δηλαδή, τους στέλνετε στα ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα και στις
κλινικές, πληρώνοντας από 150 ευρώ έως 400 ευρώ, για να δια-
γνώσουν εάν έχουν προσβληθεί από τον κορωνοϊό και την ίδια
στιγµή φροντίσατε να δώσετε 30 εκατοµµύρια ευρώ στους κλι-
νικάρχες και στα ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα.

Γι’ αυτό λέµε ότι η ατοµική ευθύνη από µόνη της είναι ένα αδει-
ανό πουκάµισο, όταν δεν στηρίζεται σε ένα ολοκληρωµένο κεν-
τρικό κρατικό σχέδιο. 

Ποιανού, για παράδειγµα, ευθύνη είναι, αν όχι του ίδιου του
κράτους, η πλήρη κάλυψη των διαγνωστικών τεστ και η παροχή
νοσηλείας στο δηµόσιο σύστηµα υγείας; Οι προσλήψεις που
αναφέρατε -οι εβδοµήντα επτά, ογδόντα, πόσες αναφέρατε;- επι-
κουρικού προσωπικού είναι σταγόνα στον ωκεανό. 

Ποιανού ευθύνη είναι η κάλυψη των δύο χιλιάδων κενών θέ-
σεων νοσηλευτών στα νοσοκοµεία της Κρήτης, εκ των οποίων οι
τετρακόσιοι στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο µε βάση τους ορ-
γανισµούς του 2012, µε αποτέλεσµα ένας νοσηλευτής και ένας
βοηθός νοσηλευτή ανά βάρδια να έχουν στην ευθύνη τους σα-
ράντα ασθενείς; 

Ποιανού ευθύνη είναι η κάλυψη των σαράντα κενών θέσεων
ειδικευµένων και πάνω από ογδόντα θέσεων ειδικευοµένων για-
τρών στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο, µε αποτέλεσµα οι υπάρ-
χοντες γιατροί να αναγκάζονται σε περισσότερες εφηµερίες;

Ποιανού ευθύνη είναι το γεγονός ότι απουσιάζουν πάνω από
πενήντα τραυµατιοφορείς στο ΠΑΓΝΗ;

Είναι κοροϊδία πραγµατικά να προπαγανδίζει η 7η ΥΠΕ ότι θα
προσλάβει διακόσιους επικουρικούς εργαζόµενους για όλες τις
δηµόσιες δοµές της Κρήτης, εκ των οποίων σαράντα αντιστοι-
χούν στο ΠΑΓΝΗ, όταν οι κενές θέσεις νοσηλευτών για όλη την
Κρήτη -σας το είπα- είναι δύο χιλιάδες.

Ποιανού ευθύνη είναι η ανυπαρξία µονάδας λοιµωδών, παρ’
όλο που είχε σχεδιαστεί, αλλά ποτέ δεν λειτούργησε, µε αποτέ-
λεσµα τα λοιµώδη νοσήµατα να περιθάλπονται στις κοινές κλινι-
κές -παθολογική, πνευµονολογική, γαστρεντερολογική- µειώνο-
ντας δωµάτια για τη νοσηλεία των υπόλοιπων ασθενών και αυ-
ξάνοντας τον κίνδυνο για διασπορά του ιού σε ασθενείς της πα-
θολογικής;

Ποιανού ευθύνη είναι το γεγονός ότι η µονάδα αυξηµένης
φροντίδας δεν λειτούργησε ποτέ σε ένα κατά τα άλλα τριτοβάθ-
µιο νοσοκοµείο, ενώ υπάρχει και ο χώρος και τα µηχανήµατα για
να λειτουργήσουν δεκαπέντε κρεβάτια ΜΕΘ; Ενώ υπήρχαν έτοι-
µοι από το 2003 θάλαµοι αρνητικής πίεσης εξαιτίας του SARS,
αυτοί κλείστηκαν για να δηµιουργηθεί η παιδοψυχιατρική. Τώρα
και αυτή περιορίζεται στον µισό χώρο, γιατί η λειτουργία των θα-
λάµων εκείνων κρίθηκε ως µη απαραίτητη.

Να, λοιπόν, πώς ανακατεύετε την τράπουλα για να κάνετε τα
µπαλώµατα και να το παρουσιάσετε ότι δήθεν λειτουργεί οµαλά
το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο, ενώ αυτό δεν ισχύει.

Δεν έχουν ανάγκη από όµορφα λόγια οι υγειονοµικοί. Εκείνο
που θέλουν είναι να προστατευθούν, εκείνο που θέλουν είναι να
επαναφέρετε τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό, θέ-
λουν την ένταξή τους στα βαρέα και ανθυγιεινά. Δεν έχουν
ανάγκη από τα χειροκροτήµατα, την ίδια στιγµή που τους στέλ-
νετε σε έναν πόλεµο χωρίς όπλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά συνέπεια, νοµίζω -και
κλείνω µε αυτό- ότι σήµερα η εξέλιξη και τα επιτεύγµατα της τε-
χνολογίας έχουν φτάσει σε ένα τέτοιο επίπεδο που µπορούν
πραγµατικά να συµβάλουν στην πρόληψη και στην αντιµετώπιση
της πανδηµίας, για να µην πεθάνει κανένας ασθενής µόνος και
αβοήθητος στο σπίτι, αρκεί να τεθεί στην υπηρεσία των λαϊκών
αναγκών σε ένα δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας µε πλήρη
επάρκεια προσωπικού και µέσων. 

Νοµίζω ότι αδικεί τους υγειονοµικούς η απειλή του διοικητή
του νοσοκοµείου. Θα πρέπει να το επανεξετάσετε, να ανακαλέ-
σει αυτή την απειλή, αυτό το έγγραφο προς τον πρόεδρο, διότι
ανοίγει τον ασκό του Αιόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Συντυ-
χάκη, σας παρακαλώ, τελειώστε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, θα παρακαλούσα σε αυτή τη δύσκολη

στιγµή για τη χώρα, για το σύστηµα υγείας να σταθείτε στο ύψος
των περιστάσεων και να ξεπεράσετε κάποιες ιδεοληψίες τις
οποίες έχετε.

Θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω -δυστυχώς µάλλον για εσάς-
ότι εµείς είµαστε στην ίδια πλευρά µε τους εργαζόµενους που
δίνουν τη µάχη αυτή τη στιγµή στο σύστηµα υγείας, προκειµένου
να αντιµετωπίσουµε αυτή την πανδηµία. Είµαστε δίπλα στον ερ-
γαζόµενο του νοσοκοµείου, στον γιατρό, στον νοσηλευτή, στην
καθαρίστρια, στον τραυµατιοφορέα. Είµαστε, όµως, απέναντι σε
κάθε προσπάθεια εκµετάλλευσης των αδυναµιών του συστήµα-
τος, για τις οποίες σε αυτή τη µάχη την οποία δίνουµε έχουµε
καλύψει σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα µεγάλο έδαφος. 

Και είναι κρίµα ο µοναδικός στόχος και σκοπός συνδικαλιστών
να είναι να ικανοποιήσουν µικροπολιτικές σκοπιµότητες και η δη-
µιουργία κλίµατος πανικού. 

Θα πρέπει όλα τα κόµµατα, όλοι οι θεσµικοί φορείς της χώρας
να διασφαλίσουν ότι στη µάχη αυτή το µέτωπο είναι αρραγές και
πρέπει να είµαστε ενωµένοι, χωρίς να δηµιουργούµε φόβο και
πανικό.

Και εµείς, επειδή έχουµε χρέος να διαφυλάξουµε την αξιοπι-
στία του συστήµατος υγείας που πραγµατικά έχει ανεπάρκειες
αυτή τη στιγµή, έχει ελλείψεις, υπάρχουν στρεβλώσεις των προ-
ηγούµενων ετών, δίνουµε τη µάχη µαζί µε τους εργαζόµενους
στο σύστηµα υγείας και θα το κάνουµε χρησιµοποιώντας κάθε
µέσο, χωρίς να υπολογίσουµε το πολιτικό κόστος.

Είµαστε εδώ για να δουλέψουµε όλοι µαζί για τον κάθε Έλ-
ληνα και την κάθε Ελληνίδα, έτσι ώστε να διασφαλίσουµε το δι-
καίωµα της καθολικής πρόσβασης στο δηµόσιο σύστηµα υγείας
και δηµόσιο σύστηµα υγείας είναι το σύστηµα το οποίο στηρίζει
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και σε καµµία περίπτωση
αυτό δεν γίνεται µε επιπλέον επιβάρυνση του ασθενή.

Και µια διευκρίνιση σε ό,τι είπατε για την κάλυψη του τεστ, ο
πολίτης ο οποίος κάνει το τεστ δεν επιβαρύνεται, κύριε Συντυ-
χάκη. Αυτό καλύπτεται πλήρως από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε ο Κοι-

νοβουλευτικός Έλεγχος.
Συνεχίζουµε µε τρεις ανακοινώσεις προς το Σώµα:
Πρώτον, οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και

Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Άµυνας, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δι-
καιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών
και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρατείας καθώς και ο
Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό και ο Υφυπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού, κατέθεσαν στις 20-3-2020 σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση α) της από 25-2-2020 ΠΝΠ «Κατεπείγοντα µέτρα αποφυ-
γής και περιορισµού της διάδοσης κορωνοϊού (Α’ 42), β) της από

11502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



11-3-2020 ΠΝΠ «Κατεπείγοντα µέτρα αντιµετώπισης των αρνη-
τικών συνεπειών της εµφάνισης κορωνοϊού COVID-19 και της
ανάγκης περιορισµού της διάδοσής του» (Α’ 55) και της γ) της
από 14-3-2020 ΠΝΠ «Κατεπείγοντα µέτρα αντιµετώπισης της
ανάγκης περιορισµού της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19
(Α’ 64)».

Δεύτερον, οι Υπουργοί Μετανάστευσης και Ασύλου, Οικονο-
µικών, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Υγείας, Δικαιοσύ-
νης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής κατέθεσαν στις 20-3-2020 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της από 10-2-2020 ΠΝΠ «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις της
επίταξης ακινήτων για την αποφυγή διακινδύνευσης της δηµό-

σιας τάξης και υγείας» (Α’ 28) και της από 2-3-2020 ΠΝΠ «Ανα-
στολή της υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου» (Α’ 45)».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες διαρκείς επιτροπές.
Και η τελευταία ανακοίνωση:
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου: «Κύρωση της από 10-
2-2020 ΠΝΠ «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις επίταξης ακινήτων για
την αποφυγή διακινδύνευσης της δηµόσιας τάξης και υγείας» (Α’
28) και της από 2-3-2020 ΠΝΠ «Αναστολή της υποβολής αιτή-
σεως χορήγησης ασύλου» (Α’ 45)».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της
από 10.2.2020 Π.Ν.Π. «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις επίταξης ακινή-
των για την αποφυγή διακινδύνευσης της δηµόσιας τάξης και
υγείας» (Α’ 28) και της από 2.3.2020 Π.Ν.Π. «Αναστολή της υπο-
βολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου» (Α’ 45)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 18 Μαρτίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση µε τη διαδικασία της οργανωµένης συζήτησης, ενιαία,
επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολογιών.

Έχω τη σύµφωνη γνώµη σας;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς ξεκινάµε µε

τους δύο γενικούς εισηγητές και µετά θα συνεχίσουµε µε τους
τέσσερις ειδικούς αγορητές. Θα ρωτήσω µετά τον Υπουργό αν
θέλει να κάνει την τοποθέτησή του και να ακολουθήσουν οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ή να µιλήσουν και οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι και να κλείσει ο Υπουργός.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Μετά τους εισηγητές, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μάλιστα.
Από ό,τι βλέπω έχει κατατεθεί και διανεµηθεί µια υπουργική

τροπολογία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είχαµε πει να είναι σχετική µε την

κρίση και είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι απολύτως σχε-

τική, 101%. Είναι του κ. Γεωργιάδη.
Να διανεµηθεί σε όλους, παρακαλώ, αν δεν την έχουν ήδη

πάρει.
Καλώ στο Βήµα τη γενική εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας,

τη συνάδελφο κ. Σοφία Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ξέρουµε, η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα στη Βουλή προς

ψήφιση δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Η µία αφορά
στην επίταξη ακινήτων για τη δηµιουργία κλειστών κέντρων φι-
λοξενίας προκειµένου να µην υπάρξει διακινδύνευση της δηµό-
σιας τάξης και της υγείας και η άλλη αφορά στην αναστολή
υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου.

Παρέλκει να επαναλάβουµε τα επιχειρήµατα που στηρίζουν
την ανάγκη υπερψήφισης αυτών των δύο νοµοθετικών πρωτο-
βουλιών. Όλοι οι Έλληνες αντιλαµβάνονται πως δεν είναι δυνα-
τόν οι αλλοδαποί, που παρανόµως εισέρχονται στη χώρα µας,
να κυκλοφορούν ανεξέλεγκτα. Είναι γνωστά όσα συνέβαιναν στα
νησιά τα προηγούµενα χρόνια µε τα µαχαιρώµατα, τους εµπρη-
σµούς, τις καταλείψεις των πλατειών κ.λπ.. Αυτό, όµως, δεν είναι
δυνατόν πολύ περισσότερο σε συνθήκες κρίσης κορωνοϊού.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, επί κ. Μουζάλα, υποστήριζε τα κλειστά κέντρα και
δήλωνε πως η διαδικασία του ασύλου πρέπει να γίνεται υπό συν-
θήκες κράτησης και πως είναι αναγκαίο να υπάρχουν κλειστά
κέντρα.

Καταθέτω προς τούτο τις αποδείξεις για να τις έχουν υπ’ όψιν
τους οι συνάδελφοι που θα µιλήσουν µετά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών)

Στο παρελθόν και οι ΜΚΟ, αλλά και η ίδια η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ έβρισκαν να νοικιάσουν και το τελευταίο λιόδεντρο.
Υπάρχει κίνδυνος µετάδοσης λοιµωδών νόσων. Τα νησιά µας έτσι
κι αλλιώς βρίσκονται υπό επίταξη όλα αυτά τα χρόνια, µε κατά-
ληψη και καταπάτηση των περιουσιών. Επίσης, όλοι καταλαβαί-
νουµε πως δεν είναι επίσης δυνατόν να δεχόµαστε επίθεση στον
Έβρο και την ίδια ώρα να κυκλοφορούµε κανονικά και η διαδι-
κασία του ασύλου να συνεχίζεται κανονικά σαν να µην συµβαίνει
τίποτε. Όµως, παρ’ ότι συµβαίνουν όλα αυτά, γνωρίζουµε από
την επιτροπή ότι η Αντιπολίτευση δεν σκοπεύει να υπερψηφίσει

τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου.
Σαν να µην πέρασε µια µέρα, σαν να µην υπάρχει κρίση του

κορωνοϊού και σαν να µην δεχόµαστε επίθεση στον Έβρο, συνε-
χίζουν να λένε τα ίδια που έλεγαν και πριν.

Δεν θα συνεχίσω επί του θέµατος. Ο λαός συµφωνεί µαζί µας
και δεν ξεχνά ούτε τι έγινε το 2015, όταν η τότε κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έδωσε στον Ερντογάν το εργαλείο του εκβιασµού
χωρίς να υπάρχει καµµία µεταβολή γεωπολιτικών συνθηκών στη
Συρία. Είναι fake news όλα όσα ακούγονται. Ο ελληνικός λαός
γνωρίζει και αναγνωρίζει τις προσπάθειες της Κυβέρνησης σε
όλα τα µέτωπα της υπεράσπισης του ελληνικού εδάφους από
κάθε εισβολέα. Γι’ αυτό µας ψήφισαν και αυτό θα κάνουµε. Μη-
νύµατα που παραπέµπουν σε γενικά προσκλητήρια δεν θα κά-
νουµε.

Πάω όµως τώρα σε ένα άλλο θέµα που είναι το θέµα των ηµε-
ρών. Την ώρα που ο λαός προσπαθεί ενωµένος να αντιµετωπίσει
αυτή τη διπλή απειλή, την ώρα που όλοι κάνουν τον σταυρό τους
αναλογιζόµενοι µε τρόµο τι θα συνέβαινε αν τη χώρα κυβερ-
νούσε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους συνεταίρους του -µιλάµε µε κόσµο και
όλοι λένε το ίδιο πράγµα, ότι θα είχαν περάσει από πάνω µας
όλοι οι µετανάστες και από πάνω ο κορωνοϊός-, την ώρα που όλοι
θυµούνται τι έγινε στο Μάτι µε το εισαγγελικό πόρισµα να ανα-
φέρει πως ακόµη και αν δεν φύσαγε πάλι το ίδιο θα συνέβαινε
λόγω έλλειψης συντονισµού, την ώρα που όλοι –Κυβέρνηση, πο-
λίτες, στρατιωτικοί, αστυνοµικοί, λιµενικοί, πυροσβέστες, για-
τροί, νοσηλευτές, φαρµακοποιοί, σειρά εργαζοµένων που συ-
νεχίζουν να εξυπηρετούν το κοινωνικό σύνολο, εθελοντές- τρέ-
χουν πάνω κάτω, από τα σύνορα ως τα νησιά και τις πόλεις, για
να αντιµετωπίσουµε αυτή την πρωτοφανή κατάσταση, βλέπω ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσίπρας, οι πρώην Υπουργοί του, ο εκπρόσωπός
του, όλοι, µικροί και µεγάλοι, πετούν ο κάθε ένας και από µια πα-
ρόλα. 

Να πω και το συµφέρον τους: Αντί να καθίσουν ήσυχοι µέχρι
να περάσει η µπόρα, προσπαθούν τελικά να διχάσουν τον λαό
και αντί να σταθούν δίπλα στην Κυβέρνηση και ο κ. Τσίπρας
δίπλα στον κ. Μητσοτάκη, κερδίζοντας έτσι από την αναγνώριση
των κοινών προσπαθειών, διότι αυτό θα έβλεπε ο λαός, τι κάνουν;
Έχουν µπει όλοι σε µια διαδικασία απειλών και µάλιστα από πολύ
επίσηµα χείλη.

Αυτό το: «Μετά θα λογαριαστούµε» τι είναι; Ποιόν απειλεί ο
ΣΥΡΙΖΑ και τα στελέχη του, µικρά και µεγάλα; Είναι το καινούρ-
γιο: «Ή εµείς ή αυτοί»; Είναι το καινούργιο: «Ή θα µας τελει-
ώσουν ή θα τους τελειώσουµε;». Η χώρα κινδυνεύει και κάποιοι
παίζουν στο Twitter. Ο ένας διασπείρει ψευδείς ειδήσεις για ca-
pital control, ο άλλος απειλεί µε χυδαιότητες παριστάνοντας τον
Καραϊσκάκη -απέξω πέρασε και δεν κόλλησε- και δεν είναι τυ-
χαίοι, είναι στελέχη σας, είναι εδώ, µέσα στη Βουλή.

Και αυτός ο κύριος τώρα µας δικαιολογείται ότι πήρε δάνειο,
λέει, από τον Καραϊσκάκη και σε ποιους τα είχε πει αυτά ο Κα-
ραϊσκάκης, αυτές τις αθυροστοµίες; Στους Έλληνες ή στους
Τούρκους και στον Μαχµούτ Πασά; Όµως, ας κόψετε ο κύριος
αυτός που δεν µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε τη γλώσσα του,
διαφορετικά υπάρχει παράδειγµα αθυροστοµίας για να του
απαντήσουµε. Τέτοιο θράσος και τέτοιο µίσος και τζάµπα µαγ-
κιές εκ του ασφαλούς!

Ας αφήσουµε και τις δηλώσεις του ίδιου του κ. Τσίπρα και του
κ. Χαρίτση. Την ώρα που δίνουµε όλοι µάχη να µείνει ο κόσµος
µέσα στο σπίτι, λένε ότι η Κυβέρνηση κρύβεται πίσω από την ατο-
µική ευθύνη και ότι ο κόσµος κάνει την ατοµική του ευθύνη, αλλά
η Κυβέρνηση δεν κάνει τη συλλογική. Καλά, αυτό είναι ανελλήνι-
στο. Εννοεί ότι δεν κάνει το δικό της καθήκον.

Μα, αυτό είναι σαν προσκλητήριο να µην µείνουν σπίτι. Να πει
ο καθένας: «Εντάξει, εγώ µόνο θα κάνω το καθήκον µου; Δεν θα
κάνει η Κυβέρνηση το δικό της καθήκον;». Είναι δυνατόν να υπο-
νοµεύετε το «Μένουµε Σπίτι» µε αυτόν τον τρόπο; Και όταν µας
λέει ο κ. Χαρίτσης ότι µόνο περιοριστικά µέτρα υιοθετούµε, τι εν-
νοεί µόνο περιοριστικά; Είναι προληπτικά τα µέτρα. Πώς θα γίνει;
Δεν µπορεί να αντέξει το σύστηµα, δεν µπορεί να γίνουµε Ισπα-
νία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)
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Κύριε Πρόεδρε, ίσως χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα.
Κοιτάξτε, εδώ τα πράγµατα είναι συγκεκριµένα και θέλω να

ολοκληρώσω την οµιλία µου µε το τι συνέβη και συµβαίνει στην
Ισπανία και στην Ιταλία. Είναι τα µοντέλα που µας διαφηµίζετε.
Απλή αναλογική, τετρακοµµατικές και πεντακοµµατικές κυβερ-
νήσεις, που δεν συνεννοείται ποτέ µεταξύ τους κανείς. Το είχαν
ο Σάντσεθ και ο Ιγκλέσιας, οι φίλοι σας, που τώρα έχουν κατε-
βάσει τον στρατό στον δρόµο, στην Ισπανία, και ας λέει ο κ.
Ρήγας να µην τολµήσουµε, ας πάει να κοιτάξει κατά εκεί. Το
είχαν ρίξει στο σορολόπ κανονικά. Στις 8 Μαρτίου µε δέκα νε-
κρούς και εκατοντάδες κρούσµατα καλούσαν τον κόσµο σε µα-
ζικές εκδηλώσεις για την «Ηµέρα της Γυναίκας», που κατέβηκαν
όλοι στη Μαδρίτη, πάνω από εκατό χιλιάδες γυναίκες και άντρες
βέβαια και σε όλες τις πόλεις. Τα κρούσµατα ανέβηκαν κατακό-
ρυφα, αρρώστησαν όλοι και αρρώστησαν όλες οι γυναίκες τους,
η γυναίκα του Σάντσεθ, η γυναίκα του Ιγκλέσιας, η αντιπρόεδρος
της κυβέρνησης και έγινε αυτό το οποίο συνέβη, ποδοσφαιρικοί
αγώνες, όλα αυτά. Δηλαδή, εδώ δεν είναι το τέλος του καπιταλι-
σµού, που λέει και ο κ. Τσίπρας, ο κορωνοϊός δεν σκότωσε τον
καπιταλισµό, σκότωσε τον «χαβαλέ» και θέλει, για να γλιτώσουµε
απ’ αυτόν, σταθερότητα.

Και µην αναρωτιέστε τι έχει συµβεί. Στην Ιταλία εξήντα έξι κυ-
βερνήσεις σε εβδοµήντα επτά χρόνια µεταβίβαζαν αρµοδιότητες
στις περιφέρειες, ο καθένας έκανε του κεφαλιού του τους προ-
ηγούµενους µήνες, άλλος καταργούσε τα καρναβάλια, άλλος
όχι, άλλος ακύρωνε ποδοσφαιρικούς αγώνες, άλλος όχι, άλλος
έκλεινε τα σχολεία, άλλος τα άνοιγε, άλλος έκλεινε τα µουσεία,
άλλος τα άνοιγε, Κινέζοι µε τσάρτερ έφθαναν για να γιορτάσουν
την κινεζική πρωτοχρονιά στην Ιταλία, διαφωνίες στο εσωτερικό
της τετρακοµµατικής κυβέρνησης, διαφωνίες µεταξύ κυβέρνη-
σης και περιφερειών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κ. Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη.
Μόλις προχθές, στις 24 Μαρτίου, εκδόθηκε το διάταγµα, για

να εναρµονιστούν τα µέτρα µεταξύ κέντρου και περιφερειών.
Στην Ισπανία είχαν τέσσερις εκλογές σε τέσσερα χρόνια, κυ-

βέρνηση µειοψηφίας, δεν υπάρχει δεδηλωµένη, δεν έχει ψηφι-
στεί ο προϋπολογισµός, δεν ξέρω πού θα τα δώσει τα 200 εκα-
τοµµύρια. Κάποιον τρόπο θα βρει, φαντάζοµαι, γιατί προϋπολο-
γισµό δεν έχει. Είναι δεκαεπτά αυτόνοµες επαρχίες, δύο αυτό-
νοµες πόλεις, αποκλειστικές αρµοδιότητες. «Ίδρωσαν», για να
κηρυχθεί η χώρα σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης και έγινε
µόλις στις 15 Μαρτίου. Οι αυτόνοµες κοινότητες δήλωναν ότι θα
περιοριστεί η αυτονοµία τους και τι θα γίνει, θα φύγει ο κορω-
νοϊός και θα τους µείνει αυτό το πρόβληµα. Τα ίδια και στο εσω-
τερικό της Κυβέρνησης. Το Υπουργικό Συµβούλιο συνεδρίασε
τέσσερις φορές σε οκτώ µέρες και δεν συµφωνούσαν σε τίποτα.
Το διάγγελµα του Πρωθυπουργού για την έκτακτη ανάγκη καθυ-
στέρησε επτά ώρες, επειδή πριν µάλωναν στο Υπουργικό. Η επι-
στηµονική επιτροπή συστάθηκε µία εβδοµάδα µετά την έκτακτη
ανάγκη, ο Ιγκλέσιας έσπασε την καραντίνα, για να πάει να ζητή-
σει να µπορεί να προεδρεύει της επιτροπής για την ΕΥΠ, την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. 

Συγγνώµη, µε συγχωρείτε, αλλά πρώτα ρώτησαν τους συνταγ-
µατολόγους στην Ισπανία και µετά ρώτησαν τους γιατρούς για
το τι θα κάνουν! Δεν είναι τυχαία αυτά τα οποία συµβαίνουν, είναι
αποτέλεσµα της ακυβερνησίας και της ασυνεννοησίας, αυτό το
οποίο µας διαφηµίζετε όλη µέρα µε την απλή αναλογική, µε τις
κυβερνήσεις συνεργασίας, τις κυβερνήσεις µειοψηφίας.

Τον «χαβαλέ», λοιπόν, σκότωσε ο κορωνοϊός, δυστυχώς µαζί
µε χιλιάδες ανθρώπους. Και όταν θα τελειώσουν όλα αυτά, δεν
θα λογαριαστείτε µαζί µας, θα λογαριαστείτε µε τον λαό που θα
καταργήσει στην πράξη την απλή αναλογική.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

δις συνάδελφο, τον κ. Ιωάννη Μουζάλα, εισηγητή από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επιτρέψτε µου να σας πω ότι είναι το λιγότερο απρέ-
πεια, όταν η Ιταλία, η Γαλλία και η Ισπανία θρηνούν νεκρούς και

βρίσκονται σ’ αυτή τη δύσκολη κατάσταση, η εισηγήτρια της
Νέας Δηµοκρατίας -άρα, δεν εκφράζει τον εαυτό της- να προ-
σπαθεί να αναδείξει το πολιτικό σύστηµα αυτών των χωρών, τα
λάθη των PODEMOS, τα λάθη της απλής αναλογικής και όλα
αυτά. Θεωρώ ότι είναι απρέπεια. Το µήνυµα από τη Βουλή πρέπει
να είναι απόλυτη συµπαράσταση σ’ αυτήν την τραγωδία που
ζουν αυτές οι χώρες.

Γίνονται όλα µέσα στον κορωνοϊό. Συζητάµε σήµερα µέσα σ’
αυτό. Ακούστε να δείτε. Αυτή η Κυβέρνηση είχε την εξαιρετική
ευλογία ότι όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όλα, από την
πρώτη στιγµή υποστηρίξαµε σαν αυτονόητο αυτό που ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Υγείας προέβαλε -δεν είναι εφεύρεση κά-
ποιου κόµµατος- το «Μένουµε Σπίτι». Και ο λαός µας πειθάρχησε,
κατ’ άλλους από εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση και κατ’ άλλους
από έλλειψη εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. 

Εκεί πέρα, λοιπόν, ήµασταν όλοι σύµφωνοι από την αρχή. Πού
δεν είµαστε σύµφωνοι; Πού δεν µπορούµε εµείς σαν ΣΥΡΙΖΑ να
συµπαραταχθούµε και απ’ ό,τι ξέρω από δηλώσεις και το Κίνηµα
Αλλαγής και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας; Στην έλλειψη
πρωτοβουλιών από την πολιτεία, από την Κυβέρνηση δηλαδή,
προκειµένου να ενισχυθεί άµεσα, γρήγορα, το δηµόσιο σύστηµα
υγείας. Δεν υπάρχουν δικαιολογίες σ’ αυτό. Μέσα σε µία εβδο-
µάδα έγιναν προσλήψεις χιλίων πεντακοσίων αστυνοµικών. Δεν
λέω ότι έγιναν κακώς, λέω ότι ο τρόπος για να γίνουν υπάρχει.
Εάν καταρρεύσουν τα νοσοκοµεία, εάν καταρρεύσει το δηµόσιο
σύστηµα υγείας, η κατάσταση θα είναι πολύ άσχηµη. Και η ευ-
θύνη θα είναι της Κυβέρνησης, γιατί ο λαός µας και τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης βάλαµε «πλάτη», πειθαρχήσαµε, στηρίξαµε
αυτό το πράγµα.

Δυστυχώς, δεν είναι το Κίνηµα Αλλαγής που πρέπει να κάνει
τις προσλήψεις, δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ που πρέπει να κάνει τις προσ-
λήψεις, δεν είναι το Κοµµουνιστικό Κόµµα που πρέπει να κάνει
τις προσλήψεις, είναι η Κυβέρνηση. Και δεν τις κάνει. Δεν έχουµε
αντισηπτικά, δεν έχουµε µάσκες, δεν έχουµε µέσα. Έπρεπε κάθε
απόγευµα να βγαίνουµε και να λέµε «Μείναµε στο σπίτι, κάναµε
αυτό, φτιάχτηκαν είκοσι κρεβάτια ακόµα, δέκα κρεβάτια ΜΕΘ,
δέκα κρεβάτια από µονάδα αυξηµένης φροντίδας». Τίποτα, όλα
σε µία ατοµική ευθύνη. Κάποιοι νοµίζουν ότι ντύνονται «Κολοκο-
τρώνης». «Μαυροκορδάτος» ντύνεστε, δεν ντύνεστε «Κολοκο-
τρώνης». Μαυροκορδάτος! Τα αποδίδετε όλα σε µία ατοµική
ευθύνη, που είναι ατοµική υπευθυνότητα και που οι Έλληνες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλός ήταν ο Μαυροκορδάτος.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έφτιαξε το Μεσολόγγι…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Εντάξει. 
Τα αποδίδετε όλα, λοιπόν, σε µία ατοµική ευθύνη, σε έναν λαό,

ο οποίος δείχνει ατοµική υπευθυνότητα, για να αρνηθείτε τις ευ-
θύνες σας. 

Δεν έχει νόηµα τώρα να αναφερθώ στα σκάνδαλα µε την αύ-
ξηση στην τιµή για τα κρεβάτια των µονάδων εντατικής θερα-
πείας, στην κερδοσκοπία που γίνεται σε διάφορα είδη άµεσης
ανάγκης και όλα αυτά.

Τα οικονοµικά µέτρα που παίρνετε δεν είναι επαρκή και σας
το λέει πάλι όλη η Αντιπολίτευση αυτό. Σας το λέει και η υπό-
λοιπη Ευρώπη από τον τρόπο που αντιδρά. Εσείς νοµίζετε ότι το
ελατήριο, όπως είπε κάποιος χθες, θα εκτιναχθεί µετά. Το ελα-
τήριο πρέπει να είναι έτοιµο για να εκτιναχθεί και εσείς κάνετε
ό,τι µπορείτε, ώστε το ελατήριο να είναι χαλαρό και να µην εκτι-
ναχθεί ποτέ.

Να προχωρήσουµε, όµως, στο σηµερινό θέµα: Έχουµε δύο
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, οι οποίες θα µπορούσαν να
µην έχουν έρθει. Θα µπορούσαν να έχουν συζητηθεί εγκαίρως
µε το νοµοσχέδιο, σαν τροπολογίες µέσα στο νοµοσχέδιο. Δεν
έγινε. Κατά τη δική µας την άποψη, έβγαλαν από δύσκολη θέση
πολλούς Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Παρ’ όλα αυτά, συ-
ζητούνται σήµερα έτσι.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι λέει η πρώτη. Η πρώτη λέει ότι θα
επιταχθούν αυτές οι εκτάσεις. Αποτύχατε! Αποτύχατε, ξεφτιλί-
σατε την Αστυνοµία. Φέρατε τα νησιά σε µία αντίθεση µε την κεν-
τρική κυβέρνηση της χώρας και µε την ενδοχώρα, η οποία δεν
έχει ξαναϋπάρξει.

Πήγανε νύχτα τα ΜΑΤ και φύγανε νύχτα τα ΜΑΤ. Πήγαν σαν
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στρατός κατοχής και έφυγαν σαν άτακτος στρατός. Θα πάτε να
κάνετε στο Καράβα κέντρο; Θα πάτε να κάνετε στο Αίπος κέντρο;
Θα βρείτε ξερονήσια; Ούτε οι ίδιοι δεν ξέρετε τι ακριβώς θέλετε.
Έχετε κάποια σχέδια για τα κέντρα που θα κάνετε, πώς θα είναι,
τι θα είναι; Τη µία θα είναι κλειστά, δεν θα περνάει κουνούπι. Την
άλλη θα είναι κλειστά, αλλά θα είναι και ελεγχόµενα.

Θα ήθελα να σας πω ότι αυτό το οποίο έλεγα στη Βουλή και
επιµένω είναι ότι η διαχείριση του µεταναστευτικού-προσφυγικού
χρειάζεται και κλειστά κέντρα. Αυτό είναι διαφορετικό απ’ αυτές
τις ποµφόλυγες, οι οποίες είναι αντίθετες και µε το Ευρωπαϊκό
Δίκαιο και µε το Διεθνές Δίκαιο, το ότι όλα τα κέντρα θα είναι
κλειστά. Όχι ελεγχόµενα. Άλλοι λένε κλειστά, άλλοι λένε λίγο
ελεγχόµενα, πολύ κλειστά κ.λπ.. Θα βάλετε οικογένειες µέσα στα
κλειστά κέντρα; Βάλατε στο Κλειδί. Για πρώτη φορά στην ιστορία
της χώρας µας βάλατε οικογένειες, µικρά ανήλικα παιδιά σε κλει-
στά κέντρα. Βάλατε ασυνόδευτα ανήλικα σε κλειστά κέντρα, τα
οποία δεν είναι καλά κατασκευασµένα. Αυτό δεν είναι κάτι για το
οποίο µπορούµε σήµερα να σας κατηγορήσουµε, θα δούµε όµως
την εξέλιξή του.

Εποµένως, έχουµε οκτώ µήνες διακηρύξεις: Θα κάνουµε αυτό,
δεν θα κάνουµε αυτό, θα κάνουµε το άλλο, θα πάµε σε ξερονή-
σια, µπορεί να πάµε σε ξερονήσια, δεν θα πάµε σε ξερονήσια ή
θα είναι «κλειστά» τα κέντρα, µπορεί να µην είναι, θα έχουν
ΑΜΚΑ, δεν θα έχουν ΑΜΚΑ. Όµως, κάτι για το οποίο να µπορέ-
σουµε να συζητήσουµε συγκεκριµένα, που να έχετε κάνει, δεν
έχετε κάνει τίποτα και οι προτάσεις που κάνετε είναι αντιδηµο-
κρατικές, παραβιάζουν το δίκαιο, αλλά είναι και αναποτελεσµα-
τικές. 

Ας υποθέσουµε, λοιπόν, ότι κάνετε για επτά χιλιάδες άτοµα
κέντρο στο Καράβα. Και λοιπόν; Σε τρεις µήνες θα έχει γεµίσει.
Τι θα κάνετε µετά;

Επιστροφές. Πού θα κάνετε επιστροφές; Θα κάνετε επιστρο-
φές στο Πακιστάν, το οποίο δεν έχετε θεωρήσει εσείς ασφαλή
χώρα µε βάση τον κατάλογο που έχετε βγάλει και µε το οποίο
δεν έχουµε συνεργασία; Θα κάνετε επιστροφές στο Ιράν; θα κά-
νετε επιστροφές πού; Θα κάνετε πιθανώς στο Μαρόκο, εάν συ-
νεργαστεί το Μαρόκο. Θα κάνετε στην Αλγερία, εάν συνεργαστεί
η Αλγερία. Πού αλλού θα κάνετε επιστροφές; 

Θα κάνετε επιστροφές µε τη δήλωση Ευρώπης - Τουρκίας;
Από τη στιγµή που τους στέλνετε στην ενδοχώρα, ενώ την ίδια
ώρα λέτε, «δεν θέλουµε να τους φέρουµε στην ενδοχώρα, για
να κάνουµε επιστροφές»; Τίποτα δεν θα κάνετε. Για µία ακόµη
φορά ικανοποιείτε το ακροδεξιό κοινό σας, ικανοποιείτε ένα φο-
βικό κοινό και προσπαθείτε να δηµιουργήσετε καινούργιους φό-
βους στην κοινωνία.

Χρησιµοποιείτε τον κορωνοϊό σαν πρόσχηµα και βγάζετε ανα-
κοινώσεις, οι οποίες είναι γραφικές. Δηλαδή, ακούστε τώρα στη
Μόρια συµβουλή: «Να σκουπίζουν τα πόµολα και να µην τα πιά-
νουν µε τα χέρια». Ποια πόµολα; Δεκαεπτά χιλιάδες άνθρωποι
ζουν εκτός κέντρου. Ποια πόµολα; Στη Σάµο λέτε να µην πηγαί-
νουν και στο γυµναστήριο. Ποιο γυµναστήριο; Τι λέτε στον
κόσµο;

Αποσυµφόρηση. Σας έχει περάσει από τον νου αυτό το
πράγµα, για αποσυµφόρηση; Το φωνάζουν οι νησιώτες, το λένε
όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, το λέει η Γιόχανσον, το λέει
ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, το λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Εσείς; Όχι, µε ποιο σκοπό; Να κάνετε το κέντρο στο Καράβα και
το κέντρο στο Αίπος. Και µετά, µόλις γεµίσουν αυτά, πού θα ξα-
νακάνετε κέντρα; Τι ακριβώς θα κάνετε;

Χρειάζονται άµεσες ενέργειες, όπως η αποσυµφόρηση στα-
διακά έστω, γιατί εδώ που φτάσατε τα πράγµατα, µε είκοσι χι-
λιάδες στη Μόρια και µε οκτώ χιλιάδες στη Σάµο, δεν γίνονται
σε µία νύχτα. Η αποσυµφόρηση πρέπει να οργανωθεί και να προ-
χωρήσει. Αυτό θα δώσει στους νησιώτες και τα εχέγγυα ότι πι-
θανώς υπάρχει και κάποιο άλλο σχέδιο.

Ήθελα να σας πω σ’ αυτό το σηµείο και για τη φύλαξη συνό-
ρων. Μας κοροϊδεύετε, µου φαίνεται. Κοροϊδεύετε τον ελληνικό
λαό. Εσείς φυλάτε τα σύνορα για κάτι αυτονόητο που έγινε στον
Έβρο και που όλη η Αντιπολίτευση και ο ΣΥΡΙΖΑ τα υποστήριξαν
µε όλη τους τη δύναµη. Πριν υπήρξε αυτό στον Έβρο και δεν το
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ; Υπήρξε αυτό πριν στον Έβρο και δεν το έκανε

ο κ. Σαµαράς; Δεν υπήρξε ποτέ στον Έβρο αυτό που έγινε τώρα
και που έγινε συγκεκριµένα. Γιατί, λοιπόν, το χρησιµοποιείτε έτσι;
Γιατί διαχωρίζετε τους Έλληνες; Είσαστε πιο πατριώτες; 

Αφήστε µε να σας πω το εξής: Επί ΣΥΡΙΖΑ την ευθύνη του
Στρατού, ο οποίος ευθύνεται για τα σύνορα, την είχε ο κ. Στεφα-
νής, που είναι Υπουργός σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
πρέπει να συντοµεύετε. Σε ένα - δυο λεπτά να κλείσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Την ευθύνη της Αστυνοµίας την είχε ο
Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη.
Δεν τα φύλαγαν αυτοί τα σύνορα; Περάστε τους ΕΔΕ, δεν ξέρω
να σας πω τι θα κάνετε. Πήραν εντολή από τον ΣΥΡΙΖΑ να µεί-
νουν τα σύνορα αφύλαχτα; Κοροϊδεύετε. Χτυπάτε ντενεκέδες µε
θόρυβο, είναι και λαµπεροί και νοµίζετε ότι πείθεται ο κόσµος.
Όµως, ο κόσµος δεν πείθεται έτσι. Σας αµφισβητεί πρακτικά και
αυτό το πράγµα για να λυθεί, θέλει αποσυµφόρηση.

Έρχοµαι στο άσυλο και θα κλείσω µε αυτό. Το να αναστείλετε
το άσυλο για έναν µήνα, που λήγει, νοµίζω, την 1η Απριλίου, είναι
ένα δικαίωµα που µία χώρα µπορεί να το έχει. Περιλαµβάνεται
µέσα στη σύµβαση της συνθήκης και περιλαµβάνεται και µέσα
στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε ποια σύµβαση, σε ποιο άρθρο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Θα σας πω, κύριε Λοβέρδο. Μία στιγ-

µή, όµως, να ολοκληρώσω αυτό που λέω.
Τι γίνεται, όµως; Πότε έχει συµβεί αυτό το πράγµα; Έχει συµ-

βεί στη Γιουγκοσλαβία, που υπήρχε και ευρωπαϊκή οδηγία και
που τα κράτη δεν εφήρµοσαν αυτή, αλλά το κάθε κράτος εφήρ-
µοσε τα δικά του µέτρα. Έχει συµβεί ακόµα στην Τανζανία, στην
Ουγκάντα και στην Ταϊλάνδη. Μιλάµε από το 1960 και µετά. Πώς
συνέβη αυτό το πράγµα; Είπαν οι χώρες, «δεν µπορεί η υπηρεσία
ασύλου µας να αντεπεξέλθει σ’ αυτή την κατάσταση και γι’ αυτό
αναστέλλουµε την παροχή ασύλου και χορηγούµε διεθνή προ-
στασία, η οποία είναι υποδεέστερη του ασύλου, αλλά δίνει δι-
καιώµατα.». 

Αυτό, λοιπόν, συνέβη. Δεν κάνετε αυτό. Εσείς τι λέτε, πιστοί
στο δόγµα της αποτροπής; Δεν κάνουµε άσυλο και τους διώ-
χνουµε. Ποιους διώχνετε; Πού θα τους στείλετε, για να τους διώ-
ξετε; Γιατί λέτε ψέµατα στους ανθρώπους εδώ πέρα; Γιατί λέτε
ψέµατα στον ελληνικό λαό; Η δήλωση Τουρκίας - Ευρώπης δεν
µπορεί να εφαρµοστεί, στις χώρες καταγωγής δεν µπορούν να
επιστραφούν, παραβιάζετε όλο το δίκαιο και την 1η Απριλίου τι
θα κάνετε; Θα ανανεώσετε την αναστολή ασύλου και την 1η

Μαΐου θα ανανεώσετε την αναστολή ασύλου; Γιατί δεν βγαίνετε
να πείτε καθαρά τι θέλετε να κάνετε. Αποτροπή θέλετε να κάνετε
και νοµίζετε ότι αυτός είναι ο τρόπος για να γίνει αποτροπή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Λέµε και πάλι, λοιπόν, ότι η πολιτική σας οδηγεί σε αδιέξοδα.
Λέω, επίσης, και το έχω ξαναπεί, ότι πιθανώς αυτό είναι ένα σχέ-
διο. Δεν είναι µόνο µία ανικανότητα, είναι ένα σχέδιο, ώστε να
δηµιουργεί κοινωνικές συγκρούσεις και να αυξάνει ξενοφοβικές
φυσικές αντιδράσεις στον κόσµο. Δεν λέω δικαιολογηµένες, λέω
όµως φυσικές αντιδράσεις και το λέω ως γιατρός. Ο φόβος προς
το ξένο είναι µία φυσική αντίδραση του ανθρώπου. 

Αυτό το σχέδιο δεν θα πετύχει. Μας ρεζιλέψατε, όταν πήγατε
στον Έβρο και καθόσασταν µε τους τρεις ανώτατους αξιωµα-
τούχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και καµαρώνετε που είµαστε
η ασπίδα και που θα είµαστε η ασπίδα. Αυτό είναι το µέλλον µας;
Αυτό είναι που ονειρεύεστε για τον ελληνικό λαό; Να είµαστε η
ασπίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Έχουµε βαθύτατη διαφορά σ’ αυτό το πράγµα. Εµείς πι-
στεύουµε ότι η λύση δεν µπορεί να είναι η αποτροπή, η οποία
πρακτικά δεν γίνεται, αλλά η λύση πρέπει να είναι διπλωµατική
και να γίνεται διαχείριση. Αποτροπή δεν µπορεί να υπάρχει, από-
κρουση επιθέσεων, όπως αυτές στον Έβρο, είµαστε υποχρεω-
µένοι να τις κάνουµε και καλά κάνουµε, αλλά για όλα τα άλλα
κοροϊδεύετε.

Θα ήθελα να τελειώσω, λέγοντας µία κουβέντα για την Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας. Η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας -και αι-
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σθάνοµαι πολύ µεγάλη ευχαρίστηση γι’ αυτό- έκανε µία πολύ
καλή οµιλία, όπου είπε ότι πρέπει να φυλάξουµε τα σύνορά µας
και παράλληλα να εκπληρώσουµε το ανθρωπιστικό µας καθήκον
απέναντι σε ανυπεράσπιστους ανθρώπους, µία δύσκολη, αλλά
όχι αδύνατη εξίσωση. Αυτή την εξίσωση πρέπει να λύσουµε.
Μπορούµε να τη λύσουµε µε συνεργασία, δεν µπορούµε όµως
να τη λύσουµε µε βία, µε πνιγµούς, µε παραβίαση όλου του Διε-
θνούς Δικαίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιος Καµίνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα διλήµµατα που τίθενται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

οριακά και το πρώτο δίληµµα µάς το θέτει η ίδια η Κυβέρνηση
γιατί µας φέρνει σε ένα νοµοσχέδιο να κυρώσουµε δύο πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου, από τις οποίες µε τη µία συµφω-
νούµε και µε την άλλη διαφωνούµε.

Αυτή µε την οποία διαφωνούµε είναι η πράξη η οποία επιτρέπει
τις επιτάξεις ακινήτων στα νησιά. Σηµαίνει δυστυχώς αυτό που
οι νησιώτες εξαρχής υποψιάζονταν και κατάγγελλαν, ότι δηλαδή
οι προβλεπόµενες κλειστές δοµές τελικά θα συνυπάρξουν µε τα
ήδη λειτουργούντα κέντρα υποδοχής και ταυτοποίησης και ότι
τα φαινόµενα εξαθλίωσης τύπου Μόρια θα συνεχιστούν. 

Άλλωστε εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής, πριν ξεσπάσει η κρίση
στον Έβρο, είχαµε πει ότι ουσιαστικά η κοινή δήλωση Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης - Τουρκίας, την οποία επικαλείτο και η προηγούµενη
κυβέρνηση και η τωρινή για να κρατάει τους αιτούντες άσυλο
στα νησιά, ουσιαστικά έχει καταρρεύσει. Το επαναλαµβάνουµε
λοιπόν. Αρνούµαστε να προσυπογράψουµε µία κυβερνητική πο-
λιτική που διαχωρίζει τους Έλληνες πολίτες σε δύο κατηγορίες:
στους νησιώτες του Βόρειου Αιγαίου, που καταδικάζονται για
ακόµη µία φορά να επωµιστούν µόνοι τους το σύνολο της εθνι-
κής ευθύνης στο προσφυγικό, και στους υπόλοιπους Έλληνες
που η Κυβέρνηση απαλλάσσει από τη συµµετοχή τους στο
εθνικό εγχείρηµα. Πρόκειται για µια εξόφθαλµη παραβίαση της
αρχής της ισότητας των Ελλήνων ενώπιον του νόµου.  

Χθες διάβασα στην ιστοσελίδα του protagon.gr µια είδηση την
οποία αγνοούσα, µια επιστολή την οποία έστειλε στην Επίτροπο
Διαχείρισης Κρίσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Επιτροπή Πο-
λιτικών Ελευθεριών, Δικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και ζητά την εκκένωση των σα-
ράντα δύο χιλιάδων ανθρώπων που βρίσκονται στα ελληνικά
νησιά ως επείγον προληπτικό µέτρο για την αποφυγή πολλών θα-
νάτων από τον κορωνοϊό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λένε πού να πάνε; Να µοιραστούν
στην Ευρώπη;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Όχι. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Δεν το δέχονται αυτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Οι Ευρωβουλευτές φοβούνται ότι αν

εξαπλωθεί ο κορωνοϊός, θα µπορούσε να οδηγήσει σε µία κατά-
σταση εκτάκτου ανάγκης για τη δηµόσια υγεία. Πολλών από
όσους βρίσκονται στους καταυλισµούς η κατάσταση της υγείας
τους παραµένει αβέβαιη λόγω των κακών συνθηκών κάτω από
τις οποίες ζουν για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Να αναφέρω ότι
στη Λέσβο έχουν υπάρξει κρούσµατα του κορωνοϊού. 

Πράγµατι, οι Ευρωβουλευτές δεν µας λένε ότι θα τους δεχ-
θούν στις χώρες τους, αλλά θα πρέπει να δούµε εµείς τι θα κά-
νουµε έστω και µόνοι µας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να πάρουν και αυτοί κανέναν. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Αυτό ούτε συζήτηση, φυσικά!
Ως προς τη δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αυτή

που επιβάλλει αναστολή υποβολής αιτηµάτων ασύλου, θα ψηφί-
σουµε υπέρ της κύρωσής της, αλλά µε κάποιες επιφυλάξεις,
γιατί δεν βρίσκει κανένα απολύτως έρεισµα ούτε στο Σύνταγµα
ούτε στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο ούτε στη Σύµβαση της Γενεύης, η
οποία δεν προβλέπει τέτοιου είδους αναστολή.

Αναφέρθηκαν προηγουµένως από τον κ. Μουζάλα παραδείγ-
µατα προσωρινής αναστολής αποδοχής αιτηµάτων ασύλου σε
περιπτώσεις που υποβάλλονταν µαζικά και δεν µπορούσαν εθνι-
κές αρχές υποδοχής των αιτηµάτων αυτών να ανταποκριθούν. 

Συνέβη και σε εµάς, κύριε Μουζάλα, αυτό, το 2008. Τότε η Πέ-
τρου Ράλλη για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα δεν δεχόταν αιτή-
σεις ασύλου ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο. Είναι τροµερό το
δίληµµα που αντιµετωπίζουµε γιατί βρισκόµαστε µπροστά σε µια
κατάσταση η οποία ουσιαστικά δεν προβλέπεται από το θετό δί-
καιο. Μια έκτακτη και απρόβλεπτη κατάσταση είναι αυτή που
προέκυψε στον Έβρο και θα µπορούσε να δικαιολογήσει τη λήψη
αυτού του ακραίου µέτρου, το οποίο σε κάθε περίπτωση είναι
προσωρινό, όπως άλλωστε προβλέπει και η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου.

Από πού προκύπτει αυτό το έκτακτο και απρόβλεπτο; Προκύ-
πτει από κάτι, κατά τη γνώµη µου, του οποίου εγώ προηγούµενο
δεν γνωρίζω. Είναι ότι µία χώρα σχεδιάζει, οργανώνει και καθο-
δηγεί η ίδια µέσα από την κυβέρνησή της την απόπειρα µαζικής
και βίαιης παραβίασης των συνόρων µιας γειτονικής της χώρας
–και µάλιστα συµµάχου της στο ΝΑΤΟ- εξωθώντας πλήθη απελ-
πισµένων ανθρώπων. Αυτή είναι µια κατάσταση πρωτόγνωρη, η
οποία µπορούµε να πούµε ότι όσο θα διαρκεί, αυτή την εποχή,
µπορεί η Ελλάδα να προβαίνει σε αυτό το έκτακτο µέτρο. Η διάρ-
κεια ισχύος της παύει σε λίγες µέρες και θα πρέπει τότε να δούµε
η Κυβέρνηση πώς θα έρθει και θα ζητήσει την ανανέωσή της. 

Όµως, θα πρέπει σε κάθε περίπτωση να µιλάµε πάρα πολύ κα-
θαρά και να ξέρουµε τι λέµε. Δεν επιτρέπεται η Κυβέρνηση σε
ένα τόσο σοβαρό µέτρο να ψεύδεται. Δεν επιτρέπεται να επικα-
λείται την πρόσφατη απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου σχετικά µε τους δύο οι οποίοι απο-
πειράθηκαν στη Μελίγια, στον θύλακα αυτόν του ισπανικού κρά-
τους που βρίσκεται σε µαροκινό έδαφος, να πηδήξουν τον φρά-
χτη και να µπουν. 

Πράγµατι, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο αποδέχθηκε το push
back στη συγκεκριµένη περίπτωση, αλλά είπε ότι πρέπει κάθε
χώρα να διασφαλίζει κάποιο, έστω και ένα θα έλεγα εγώ, σηµείο
εισόδου. Οµολογώ ότι αυτή τη στιγµή πρακτικά πώς θα µπο-
ρούσε να γίνει αυτό δεν είµαι σε θέση να το πω, αλλά τουλάχι-
στον θα πρέπει να ξέρουµε τι περιλαµβάνει η αιτιολογική έκθεση
του νοµοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και πράγµατι, όποιος έχει παρακολουθήσει το µεταναστευτικό

και το προσφυγικό χρόνια, όπως προσπαθώ να το κάνω, κατα-
λαβαίνει πόσο δύσκολες είναι οι επιστροφές. Το Πακιστάν χρόνια
τώρα και το Μπαγκλαντές δεν δέχονται επιστροφές. Κατ’ οικο-
νοµία µπορεί οι χώρες του Μαχρέµπ να τις δεχθούν. Η Τουρκία
αυτή τη στιγµή, µε το τεράστιο πρόβληµα λόγω του κορωνοϊού,
δεν αποδέχεται επιστροφές, αλλά δεν νοµίζω ότι αν συνεχίσουν
και πάλι να υπάρχουν ροές από την Τουρκία µέσα από τη θά-
λασσα όταν θα βελτιωθεί ο καιρός ότι µπορούµε να συνεχίσουµε
να κρατάµε τον κόσµο στα νησιά. 

Ούτως ή άλλως η κίνηση της Κυβέρνησης να φέρει κάποιους
ανθρώπους στην ηπειρωτική Ελλάδα είναι νοµίζω µία κίνηση, η
οποία οµολογεί ότι ουσιαστικά η κοινή δήλωση έχει καταρρεύσει. 

Κατά τη γνώµη µας, κύριε Υπουργέ, η θέση της ελληνικής Κυ-
βέρνησης είναι ότι η δήλωση ισχύει ή όχι; Πρέπει να το ακού-
σουµε αυτό. Ισχύει η κοινή δήλωση, διατηρεί το κύρος της ή όχι;
Θέλουµε ακριβώς µία σαφή θέση από την Κυβέρνηση για να µπο-
ρέσουµε να ασκήσουµε την αντιπολίτευσή µας όπως πρέπει
αλλά µε εθνικό αίσθηµα ευθύνης. Όµως πρέπει να ακούσουµε
την αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η ει-
δική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Κοµνη-
νάκα Μαρία.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σε αυτές τις πραγµατικά δύσκολες συνθήκες, τις οποίες ο

ίδιος ο Πρωθυπουργός παροµοίασε µε πόλεµο, είναι µεγάλη η
πρόκληση το ότι η Κυβέρνηση επιλέγει να επαναφέρει προς συ-
ζήτηση µια απόφαση που το προηγούµενο διάστηµα επιχείρησε
διά πυρός και σιδήρου να επιβάλει µετατρέποντας τα νησιά σε
εµπόλεµη ζώνη. 
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Και είναι πρόκληση σε µια περίοδο που οι λειτουργίες της Βου-
λής έχουν περιοριστεί στις απολύτως απαραίτητες και σε ό,τι
αφορά τα µέτρα αντιµετώπισης της πανδηµίας, να κρύβεστε
πίσω από τις προθεσµίες για να νοµιµοποιήσετε µε fast track δια-
δικασίες αποφάσεις, που αποτύχατε να εφαρµόσετε γιατί βρή-
κατε απέναντί σας σύσσωµο τον λαό των νησιών. 

Ο λαός των νησιών αυτό που έκανε ξεκάθαρο µε τις κινητο-
ποιήσεις του είναι ότι δεν θέλουµε τα νησιά µας να µετατραπούν
σε απέραντες φυλακές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν θέλουµε
ούτε το αίσχος της Μόριας, ούτε τα νέα στρατόπεδα συγκέντρω-
σης. Ούτε στην Καράβα, ούτε στα Τοκµάκια ή άλλα ξερονήσια
που χωρίς ντροπή αναπαράγουν ακόµα τα στελέχη σας. Ο ορ-
γανωµένος µαζικός απεγκλωβισµός των προσφύγων και µετανα-
στών είναι η λύση και όχι να επιλέγουµε ανάµεσα στη Σκύλλα ή
τη Χάρυβδη. Η λαϊκή αντίδραση δεν πρόκειται να φιµωθεί πίσω
από τις µάσκες και τα µέτρα περιορισµού. 

Μην επιχειρήσετε να προχωρήσετε στην κατασκευή των
δοµών σαν τον κλέφτη εν µέσω καραντίνας, γιατί κουβαλάτε ήδη
βαριά την ευθύνη για την κατάσταση που δηµιουργήσατε στα
νησιά, για τις εκρηκτικές συνθήκες του εγκλωβισµού χιλιάδων
ανθρώπων που επιµένετε να διατηρείτε στα νησιά συνεχίζοντας
την ίδια πολιτική µε τους προκατόχους σας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Κουβαλάτε ακόµα βαριά την ευθύνη για το όργιο καταστολής
των ΜΑΤ που νοµίζετε ότι ξεχάσαµε, αλλά και για την ανοχή που
δείξατε στα φαινόµενα παρακρατικών οµάδων που παριστάνουν
τον δερβέναγα στην περιοχή σχεδόν υπό το βλέµµα της Αστυ-
νοµίας, οµάδες που µε τη δράση τους ενισχύουν τον σχεδιασµό
σας να παρουσιαστεί ως µοναδική λύση για την αντιµετώπιση
της εκρηκτικής αυτής κατάστασης η δηµιουργία των κλειστών
στρατοπέδων συγκέντρωσης χιλιάδων ταλαιπωρηµένων ανθρώ-
πων. 

Επικαλείστε σήµερα ως πρόσχηµα για τη δηµιουργία των κλει-
στών κέντρων φυλακών την ανάγκη προστασίας της δηµόσιας
υγείας και τον κίνδυνο εξάπλωσης του κορωνοϊού. Είναι εµπαιγ-
µός και µόνο να το λέτε, όταν ακόµα και τώρα αδειάζετε όλους
τους χώρους µαζικών συναθροίσεων, αρνείστε όµως να απεγ-
κλωβίσετε τους χιλιάδες πρόσφυγες και µετανάστες από τα
νησιά. Θεωρήσατε µάλιστα πιο επικίνδυνο να παραµείνουν στις
φοιτητικές εστίες που Πανεπιστηµίου Αιγαίου οι ενενήντα φοιτη-
τές που είχαν αποµείνει µοιρασµένοι σε έξι νησιά του Αιγαίου,
από να µένουν εγκλωβισµένοι είκοσι δύο χιλιάδες στη Μόρια,
οκτώ χιλιάδες στη Σάµο κι άλλοι πόσοι στη Χίο και στα υπόλοιπα
νησιά. 

Επωµίζεστε µε αυτές τις επιλογές σας τεράστιες ευθύνες όχι
µόνο απέναντι σε όλον αυτόν τον κόσµο που δεν φταίει σε τίποτα
να βρεθεί αντιµέτωπος µε τέτοιου είδους καταστάσεις, αλλά απέ-
ναντι και στους κατοίκους των νησιών, όταν ήδη σε κανονικές
συνθήκες, πριν την πανδηµία, τα νοσοκοµεία και τα κέντρα
υγείας αδυνατούσαν να ανταπεξέλθουν στις αυξηµένες ανάγκες
όλου αυτού του πληθυσµού. 

Οι ίδιες οι εξελίξεις, λοιπόν, είναι αυτές που επιβάλλουν όχι να
επιταχύνετε τις διαδικασίες εγκλωβισµού µε τη δηµιουργία κλει-
στών στρατοπέδων συγκέντρωσης στα νησιά, αλλά να προχω-
ρήσετε εδώ και τώρα σε οργανωµένο απεγκλωβισµό όλων των
αιτούντων άσυλο από τα νησιά. Να µεταφερθούν και να µοιρα-
στούν σε ανθρώπινες, ανοιχτές δοµές φιλοξενίας και µε γρήγο-
ρες διαδικασίες να απαιτήσετε τη µετεγκατάστασή τους στις
χώρες προορισµού τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αυτό που στέκεται εµπόδιο στα αυτονόητα αυτά αιτήµατα
είναι η προσκόλλησή σας στην πολιτική του εγκλωβισµού που
επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ήταν ο Κανονισµός του Δουβλί-
νου, τον οποίον Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ τότε και Συνασπισµός
–ΣΥΡΙΖΑ σήµερα- όλοι σας στηρίξατε και κουνούσατε το δάχτυλο
στο ΚΚΕ που το αρνήθηκε, αλλά και η απαράδεκτη κοινή δήλωση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Τουρκία, το επίτευγµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τις συνέπειες του οποίου σήµερα υποκριτικά διαµαρτύ-
ρεται. Μια συµφωνία που εκ των πραγµάτων έχει καταστεί
ανενεργή και είναι αυτή που επικαλείστε µέχρι σήµερα ως εµπό-
διο για τον απεγκλωβισµό των προσφύγων από τα νησιά. Παρ’
όλα αυτά η Νέα Δηµοκρατία ζητά σήµερα την νεκρανάστασή της,
τώρα που µε κάθε τρόπο η Τουρκία την έχει µετατρέψει σε κου-

ρελόχαρτο. 
Ποιος είναι αυτός, όµως, που δίνει άλλοθι σήµερα στον Ερν-

τογάν για να χρησιµοποιεί τους πρόσφυγες και µετανάστες για
τις διάφορες γεωπολιτικές του επιδιώξεις; Είναι άλλος από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και τις ΗΠΑ που θεωρούν δίκαιη την εισβολή
της Τουρκίας στο Ιντλίµπ και ανοίγουν δρόµο για µια γενικότερη
αµφισβήτηση και παραβίαση συνόρων; Γι’ αυτή βέβαια την επί-
θεση της Τουρκίας στη Συρία ούτε η ελληνική Κυβέρνηση βρήκε
να πει µια λέξη καταγγελίας. 

Για ποια, λοιπόν, συµπαράσταση και ευαισθησία των Ευρω-
παίων αξιωµατούχων παλεύετε να πείσετε τον λαό, όταν θυµούν-
ται τα ευρωπαϊκά σύνορα µόνο όταν αφορά την απόθεση
προσφύγων και τα ξεχνούν συστηµατικά στις συνεχείς προκλή-
σεις και αµφισβητήσεις από την Τουρκία των κυριαρχικών µας
δικαιωµάτων; 

Η λύση στο οξυµένο πρόβληµα του προσφυγικού δεν µπορεί
να αναζητηθεί µέσα από την προσήλωση στους κανονισµούς και
τις συµφωνίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πολύ περισσότερο δεν
µπορεί να αναζητηθεί λύση µέσα από την επικίνδυνη επιδίωξη
της Κυβέρνησης να αναβαθµίσει τον ρόλο της χώρας στους ιµ-
περιαλιστικούς σχεδιασµούς στη νοτιοανατολική Μεσόγειο, τη
Μέση Ανατολή κι αλλού. 

Αλήθεια, ποια κυριαρχικά δικαιώµατα θα υπερασπιστούν ελ-
ληνικές στρατιωτικές δυνάµεις στο Μάλι, στη Λιβύη, στη Σαου-
δική Αραβία; Θα λέτε και για τους ξεριζωµένους που θα δηµιουρ-
γηθούν εκεί ότι στον τόπο τους δεν έχουν πόλεµο και δεν δι-
καιούνται άσυλο; Οι ίδιες οι πολιτικές που τροφοδοτούν το ιµπε-
ριαλιστικό µακελειό και τον ξεριζωµό των λαών είναι αυτές που
επιβάλλουν στη συνέχεια τον εγκλωβισµό των ξεριζωµένων στα
νησιά και τη χώρα, αλλά αποτελούν τελικά και τη βάση για να γί-
νονται οι πρόσφυγες µπαλάκι στα χέρια των κυβερνήσεων. Δεν
µπορεί, λοιπόν, τα όποια µέτρα παίρνει η Κυβέρνηση για την ανα-
γκαία σήµερα φύλαξη των συνόρων να µετατραπούν σε όχηµα
για να χτυπηθούν ξανά τα δικαιώµατα των προσφύγων. 

Από την άποψη αυτή είµαστε κάθετα αντίθετοι και µε τη δεύ-
τερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την αναστολή του δι-
καιώµατος υποβολής αιτήµατος ασύλου για έναν µήνα. Πέρα
από την καταφανή καταπάτηση του Διεθνούς Δικαίου, το οποίο
δεν µπορείτε να επικαλείστε αλά καρτ, είναι επιπλέον παντελώς
απάνθρωπο αλλά και αδιέξοδο µέτρο, αφού το µόνο που θα πε-
τύχει είναι να γεµίσει τη χώρα µε φυλακισµένους ανθρώπους και
βέβαια να αυξάνει συνεχώς τον κατάλογο θυµάτων που θα ψά-
χνουν πιο επικίνδυνους δρόµους για να ξεφύγουν από τον πό-
λεµο και την εξαθλίωση. Ούτε βέβαια µπορείτε να πείσετε ότι
είναι δυνατόν σε τέτοιες συνθήκες να επιτύχετε την επιστροφή
όλων αυτών των ανθρώπων. Το µέτρο αυτό πρέπει να αποσυρθεί
άµεσα και να µην υπάρξει οποιαδήποτε σκέψη για παράτασή του. 

Η πρόταση που δίνει σήµερα πραγµατική διέξοδο στην κατά-
σταση που έχει διαµορφωθεί µε τους χιλιάδες εγκλωβισµένους
πρόσφυγες που γίνονται µπαλάκι στα χέρια του Ερντογάν, είναι
τώρα, µε ευθύνη του ΟΗΕ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να ορ-
γανωθεί η εξέταση των αιτηµάτων ασύλου στο έδαφος της Τουρ-
κίας, στα σύνορα µε την Ελλάδα και τη Συρία και από εκεί µε
ασφάλεια να µεταφέρονται οι πρόσφυγες στη χώρα προορισµού
τους. Την πρόταση αυτή το ΚΚΕ την κατέθεσε και την περίοδο
της κρίσης το 2015, αλλά αγνοήθηκε από την τότε Κυβέρνηση.
Την επαναφέρουµε και σήµερα. Αυτό το µέτρο µπορεί να στηρί-
ξει το δικαίωµα των προσφύγων σε προστασία µε βάση και τις
διεθνείς συµβάσεις. 

Καλούµε ξανά τον ελληνικό λαό, ιδιαίτερα τον πληθυσµό των
νησιών και των παραµεθόριων περιοχών, να οργανώσει τον
αγώνα του στρέφοντας τα πυρά στους υπεύθυνους και τις αιτίες
που γεννούν το πρόβληµα. Να αποµονώσουν τόσο τον αντιδρα-
στικό εθνικισµό και την καταστολή, που κρύβουν τον πραγµατικό
ένοχο µετατοπίζοντας το πρόβληµα στους ξεριζωµένους, όσο
και τον επικίνδυνο κοσµοπολιτισµό της θεωρίας των ανοιχτών
δήθεν συνόρων που αθωώνει την τούρκικη αστική τάξη, την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και τις ΗΠΑ. 

Οµοψυχία και συµµαχία να έχει ο λαός µέσα στους αγώνες του
κόντρα στις αστικές κυβερνήσεις και τους ιµπεριαλιστικούς του
εταίρους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο κ. Μυλωνάκης Αντώνης από την Ελληνική Λύση. 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ειλικρινά λυ-

πάµαι αλλά πρέπει να το πω. Η Κυβέρνηση βρίσκεται σε τρικυµία
εν κρανίω. Έχετε χάσει τα αυγά και τα πασχάλια. Με τον κορω-
νοϊό να το καταλάβουµε. Είναι µια γρίπη, ένας ιός τροµερός, ο
οποίος προσβάλλει όλον τον κόσµο. Τροµοκρατήθηκε όλος ο κό-
σµος, κλείστηκε στα σπίτια του. Αλλά το να βρίσκετε την ευκαιρία
να περνάτε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και τροπολογίες,
όπως εσείς τις θέλετε, φανερώνει ότι ούτε σχέδιο είχατε, αλλά
ούτε σχέδιο έχετε για να βγάλετε τη χώρα από το αδιέξοδο. 

Κατ’ αρχάς θέλω να πω χρόνια πολλά για τη χθεσινή ηµέρα,
την 25η Μαρτίου. Εύχοµαι του χρόνου να γιορτάσουµε µε λαµ-
πρότητα, όπως πρέπει, τη διπλή εθνική µας εορτή. 

Από την άλλη, για µια ακόµα φορά, θα εκφράσουµε τη λύπη
µας για τα θύµατα, που είναι είκοσι τρία µε το σηµερινό. Έχασε
δυστυχώς τη ζωή του και ένας σαρανταεξάχρονος ανθυπασπι-
στής του Δ’ Σώµατος Στρατού, ο οποίος νοσηλευόταν σε νοσο-
κοµείο της Αλεξανδρούπολης και ο οποίος δεν είχε προβλήµατα
υγείας, απ’ ό,τι µαθαίνω.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι της Κυβέρνησης, χθες
έγιναν πράγµατα και θάµατα. Δεν είναι δυνατόν να µην απαντάει
το Υπουργείο Άµυνας για το αεροσκάφος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Το διέψευσε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Το διέψευσε, εντάξει. Το είπε ο
Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος, και τον ευχα-
ριστώ. Δεν το ήξερα, διότι ήµουν µέσα στην Ολοµέλεια.

Όµως το άλλο, µε τον κύριο Υφυπουργό και την ακταιωρό την
τουρκική, που ενώ κατευθυνόταν το σκάφος του Λιµενικού προς
την Ψέριµο και την Καλόλυµνο, δυτικά των Ιµίων, το παρεµπόδισε
το σκάφος του Λιµενικού των Τούρκων, δηλαδή το περιπολικό,
και έφυγε, δεν αναφέρθηκε από το Υπουργείο Άµυνας. Πρέπει
να τα προσέξουµε αυτά. 

Όπως και αυτό το οποίο έκανε ο µόνιµος εκπρόσωπος της
Τουρκίας στα Ηνωµένα Έθνη, κύριοι Υπουργοί, µε την υφαλο-
κρηπίδα και τις συντεταγµένες τις οποίες έστειλε. Η κ. Θεοφίλη,
η δική µας εκπρόσωπος στα Ηνωµένα Έθνη απήντησε απλά ότι
δεν υπάρχει θέµα υφαλοκρηπίδας και είναι εκτός διεθνούς δι-
καίου.

Σας ξαναείπα και το ξαναλέµε ότι δεν υπάρχει για την Τουρκία
Διεθνές Δίκαιο και Δίκαιο της Θάλασσας. Είναι το δίκαιο του
ισχυρού.

Ευχαριστούµε και αυτούς οι οποίοι µάχονται µέρα - νύχτα για
εµάς χωρίς εµάς. Είναι όλοι αυτοί, εκτός από το προσωπικό των
νοσοκοµείων -γιατροί, νοσηλευτές, παραϊατρικό προσωπικό- οι
οποίοι είναι έξω -Ελληνική Αστυνοµία, εθνοφύλακες, στρατός-
και όλοι αυτοί οι οποίοι είναι στα σύνορα και µας φυλάνε. 

Χθες µόνο είχαµε τριάντα επτά παραβιάσεις στον ελληνικό
εναέριο χώρο, δέκα υπερπτήσεις και τέσσερις εµπλοκές. Τα
πράγµατα είναι πάρα πολύ δύσκολα. 

Πάµε τώρα στο σηµερινό θέµα µε τις δύο πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου. Η µία είναι για τις επιτάξεις για λόγους υγείας και
δηµοσίας τάξεως και ασφάλειας και η άλλη είναι για την παρά-
ταση για έναν µήνα του ασύλου.

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, σας είχαµε ξανα-
πεί ότι αυτό το οποίο κάνετε δεν είναι τίποτα παραπάνω από το
να συνεχίζετε ένα εθνικό έγκληµα, το οποίο είχε ξεκινήσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Επιµένετε και δεν θέλετε να το καταλάβετε. 

Πιστεύω ότι για µία ακόµα φορά µετά από λίγες ηµέρες θα µας
πείτε ότι «έχετε απόλυτο δίκιο». Το είπαν και οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ
και το ΚΚΕ και όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευσης. Δεν θα µπο-
ρέσετε να βρείτε τρόπο να φέρετε αυτούς τους ανθρώπους σε
µια κατάσταση η οποία θα είναι επωφελής για τον ελληνικό λαό. 

Τους φέρνετε στο εσωτερικό. Ποιους φέρνετε στο εσωτερικό;
Φέρνετε αυτούς οι οποίοι ήρθαν από την 1η Μαρτίου µέχρι σή-
µερα, πάνω από χίλια πεντακόσια άτοµα δηλαδή µέχρι τώρα.
Χθες διευκρινίσατε επίσης ότι είκοσι οκτώ σηµεία της πατρίδας
µας θα δεχθούν λαθροµετανάστες.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Σε υφιστάµενες δοµές.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι, σε υφιστάµενες δοµές. Είναι
είκοσι οκτώ, αλλά οι οποίες θα εµπλουτιστούν.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Όχι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Πώς όχι; Αφού λέτε ότι θα τους φε-
ρετε. Πού θα τους πάτε;

Κύριε Μηταράκη, δεν θέλω για µία ακόµα φορά να παραµυ-
θιάζουµε τον κόσµο. Δεν είναι σωστό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην κάνετε διά-
λογο, παρακαλώ.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Απάντησε ο κύριος Υπουργός.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Στη Σιντική είναι καινούρια η δοµή, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Στο Δήµο Σιντικής είναι καινούρια

η δοµή. Μέσα σε αυτές είναι και ορισµένες καινούριες. Όµως
ρωτάµε πού θα τους βάλετε αυτούς τους ανθρώπους; Και πό-
σους θα βάλετε σε είκοσι οκτώ σηµεία; Θα φτιάξετε είκοσι οκτώ
νέες κωµοπόλεις; Θέλω να µας απαντήσετε. 

Παίρνετε, λοιπόν, αυτούς τους ανθρώπους από εκεί, δίνετε
του κόσµου τα λεφτά, τους µεταφέρετε στην ενδοχώρα και τους
διασπείρετε. Πρώτον, δεν τους έχετε περάσει από ιατρικές εξε-
τάσεις. Και µην µου πείτε τώρα ότι αυτοί οι άνθρωποι περνούν
από ιατρικές εξετάσεις. Εδώ δεν περνούν οι Έλληνες από ιατρι-
κές εξετάσεις και αναγκάζονται να κλείνονται σπίτι τους µέσα,
να πλένουν δέκα φορές την ηµέρα τα χέρια τους, να βάζουν σα-
ράντα φορές την ηµέρα αντισηπτικό. Στο τέλος θα σκάσουν τα
χέρια και τα πρόσωπά τους. Και έχετε τους µετανάστες, λαθρο-
µετανάστες, λαθροεισβολείς θα τους πούµε -διότι αποδείχθηκε
πλέον, κύριε Υπουργέ, και σας το είπα και προχθές, µε την ενέρ-
γεια του Ερντογάν ότι όλοι αυτοί οι οποίοι θέλουν να εισβάλλουν
και εισβάλλουν στην πατρίδα µας, περιστοιχιζόµενοι από ορισµέ-
νες οικογένειες, οι οποίες πράγµατι έχουν δικαίωµα ασύλου, στο
90% και παραπάνω, είναι εισβολείς, είναι Τουρκµένοι, είναι µι-
σθοφόροι οι οποίοι είναι από το Ιράν, από το Πακιστάν, από το
Αφγανιστάν, από το Ιράκ, από χώρες δηλαδή που ο κορωνοϊός
θερίζει- και τους παίρνετε όπως είναι και τους φέρνετε µέσα.

Δεύτερον, έχουµε την περίπτωση που σας έχουµε ξαναπεί.
Όχι στο εσωτερικό, αλλά σε ακατοίκητα νησιά θα είχαµε φτιάξει
µέχρι τώρα δοµές για δυο - τρεις µήνες, που όπως εσείς λέτε,
θα τους διώξετε. Και πού θα τους πάτε; 

Σας είπε πάρα πολύ σωστά ο κ. Μουζάλας, αλλά και ο κ. Καµί-
νης ότι δεν υπάρχει χώρα, η οποία να δεχθεί αυτούς τους αν-
θρώπους. Και ποια είναι η χώρα η οποία θα τους δεχθεί, αφού οι
πρέσβεις των χωρών δεν συνεργάζονται; Άρα θα τους έχετε στο
εσωτερικό, θα γεµίζετε, θα φτιάχνετε κάθε hot spot, το οποίο θα
είναι ελεγχόµενο, δεν θα είναι κλειστό -έτσι µας έχετε πει: ελεγ-
χόµενο- και θα µπαινοβγαίνουν. 

Και βγάλατε τώρα και µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
για τη Μόρια και για τις άλλες δοµές στα νησιά. Και τι λέτε; Ότι
αυτοί θα µπορούν κάθε µία ώρα να βγαίνουν κατά εκατό άνθρω-
ποι έξω, να πηγαίνουν από τη Μόρια στη Μυτιλήνη και να ξανα-
γυρνάνε πίσω.

Πρώτον, δεν υπάρχει περίπτωση να ξαναγυρίζει πίσω κανένας
στην ώρα του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ την ανοχή σας για ένα - δύο λεπτά.
Δεύτερον, γιατί κατά δεκάδες; Δηλαδή για τους λαθροεισβο-

λείς δεν ισχύει το κατά µόνας; Ισχύει µόνο για αυτόν ο οποίος
θα κατεβάζει το σκυλάκι του να πάει να κάνει την ανάγκη του και
ελέγχεται; Χίλια οκτακόσια πρόστιµα έχουµε µέχρι τώρα. Νοµίζω
ότι αν συνεχιστεί αυτό το πράγµα ο ελληνικός λαός θα είναι τε-
λείως απέναντι σας διότι δεν γίνεται να τον κοροϊδεύετε.

Ερχόµαστε, λοιπόν, και σας λέµε και πάλι για µία ακόµα φορά:
όχι κλειστές δοµές στα νησιά, όχι απαλλοτριώσεις, όχι αυτό το
οποίο πάτε να κάνετε. Σε ακατοίκητα νησιά ούτε επιτάξεις χρει-
άζονται ούτε απαλλοτριώσεις χρειάζονται ούτε τίποτα. Να φτιά-
ξουµε δοµές εκεί και εν συνεχεία θα φύγουν για τις χώρες τους.

Ερχόµαστε στο θέµα του ασύλου. Γιατί για έναν µήνα; Τελει-
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ώνει ο µήνας. Τι θα κάνετε; Τι έχουµε πει; Ότι οι περισσότεροι
από αυτούς και πάνω από το 90% δεν δικαιούνται άσυλο. Τέλος
αυτό το παραµύθι µε το άσυλο. Διότι εδώ υπάρχουν άνθρωποι,
οι οποίοι είναι τέσσερα χρόνια ή τρία χρόνια και ακόµα περιµέ-
νουν άσυλο. Ναι ή όχι; Ναι. Άρα, λοιπόν, θα γεµίσουµε εδώ. Πα-
ραπάνω από ένα µε ενάµισι εκατοµµύριο θα έρθουν, διότι
περνάνε συνέχεια. Και τώρα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε περνούν
-και από τον Έβρο περνούν. Και πού τους πηγαίνετε; Τους πιά-
νετε στην εθνική οδό στην Εγνατία και τους πάτε στο Δήµο Σιν-
τικής. 

Μου έκανε εντύπωση και ο Δήµαρχος και οι υπόλοιποι στον
Δήµο Σιντικής  που δέχθηκαν απέναντι από τον κόσµο, εκατό
µέτρα από το χωριό, να φτιαχτεί hot spot, στο οποίο θα βάλετε -
πόσους;- χίλιους πεντακόσιους, δύο χιλιάδες. Τι θα γίνει εκεί; Τι
θα γίνει και στα άλλα hot spot; Και µετά τι θα κάνετε; 

Και αυτούς που είναι στη Μόρια που θα τους πάτε, που είναι
ήδη, µαθαίνω, παραπάνω από τριάντα πέντε χιλιάδες µέσα και
έξω; Και µην µου πείτε ότι αυτοί οι άνθρωποι πλένονται ή πλέ-
νουν τα χέρια τους. Δεν είχαν ούτε νερό όταν πήγαµε, αλλά κα-
νένας δεν έχει πάει από εδώ εκτός από την Ελληνική Λύση στα
νησιά, να µπει µέσα στη Μόρια να δει τι γίνεται εκεί µέσα και στα
άλλα hot spot. Γιατί;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-
τανάστευσης και Ασύλου): Είναι δυνατόν να λέτε τέτοια πράγ-
µατα;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Κουµουτσάκο, έχουν πό-
µολα εκεί και τα καθαρίζουν; Έχουν νερό όλοι; Έχουν ζεστό
νερό; Πώς κάνουν µπάνιο; Μα, είναι δυνατόν να λέτε τέτοια
πράγµατα στον ελληνικό λαό; Πού θα πάνε αυτοί οι άνθρωποι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε ξεπεράσει τον χρόνο. Θα µιλήσει και ο Αρχηγός σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Έχουµε πάει εµείς.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Μόνο εσείς έχετε πάει;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Τελειώνω. Εµείς πήγαµε γι’ αυτό
το λέµε. Διότι δεν είναι δυνατόν να λέµε πράγµατα τα οποία δεν
είναι δυνατόν να εφαρµοστούν.

Δηλαδή, µόνο τους Ευρωπαίους ή τους Ασιάτες ή τους Αµερι-
κάνους χτυπά ο κορωνοϊός; Τους Αφρικανούς δεν τους χτυπά ο
κορωνοϊός; Και λέµε τώρα για τον Εχίνο! Βάζετε σε καραντίνα
τον Εχίνο! Από πού έρχονται; 

Και αν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ! Έχετε όλα τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης δικά σας! Όλα! Ούτε µία φορά δεν µας έχει
βγάλει κανένα µέσο να µιλήσουµε! Κανένα! Δεν πειράζει! Εµείς
θα αντέξουµε. Ο ελληνικός λαός θα σας κατακρίνει γι’ αυτά τα
οποία κάνετε.

Ήρθαν, λέει, από τη Γερµανία στον Εχίνο! Τι λέτε! 
Α, άκουσα και το άλλο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,

σας παρακαλώ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Δε-

καπέντε λεπτά έκανε ο κύριος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα µιλήσετε για

δύο λεπτά ακόµα, όπως όλοι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Στον Εχίνο, λοιπόν, λέει, ήρθαν

από τη Γερµανία. Μα, δεν ήρθαν από τη Γερµανία. Μουσουλµά-
νοι είναι εκεί πέρα, οι περισσότεροι εκ των οποίων ήρθαν από
την Τουρκία. Τι λέτε τώρα; Και τα σπίτια, λέει, είναι κολλητά το
ένα µε το άλλο, γι’ αυτό κολλάνε κορωνοϊό.

Τι βλακείες είναι αυτές που ακούω; Έχει πάει κανένας στον
Εχίνο; Ο Εχίνος έχει σπίτια µε αυλές. Εδώ, στην Αθήνα, είναι ο
ένας πάνω στον άλλον! 

Απίστευτα πράγµατα συµβαίνουν! Απίστευτα πράγµατα!
Έχετε κλείσει τον ελληνικό λαό στα σπίτια του και περνάτε ό,τι
είδους πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου θέλετε!

Η Ελληνική Λύση το λέει και θα το φωνάζει συνέχεια: «όχι»
στην ενδοχώρα! «ναι» στην αποσυµφόρηση των νησιών τώρα!
«ναι» σε ακατοίκητα νησιά µε δοµές για δύο-τρεις µήνες και εν
συνεχεία στις χώρες τους! «όχι» στην αίτηση ασύλου! Δεν είναι
µετανάστες, δεν είναι πρόσφυγες. Είναι Τουρκµένοι οι οποίοι

ήρθαν να εισβάλουν στην πατρίδα µας!
«Όχι», λοιπόν, για την πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου

για τις επιτάξεις, «όχι» και για το άσυλο.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα, ειδική αγο-

ρήτρια του ΜέΡΑ25.
Ορίστε, κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς αµφι-

βολία οι µέρες που περνάµε είναι δύσκολες και πρωτόγνωρες,
µε την πανδηµία του κορωνοϊού να µας απειλεί όλους. Είναι µία
πανδηµία που ήρθε να βρει αποδυναµωµένο το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας της χώρας µας, ένα σύστηµα που έχει χτυπηθεί ανελέητα
από την κρίση της τελευταίας δεκαετίας και όλες εκείνες τις πο-
λιτικές λιτότητας που φτωχοποίησαν και ερηµοποίησαν ακόµα
περισσότερο την Ελλάδα.

Αναγνωρίζοντας την κρισιµότητα της κατάστασης, όλοι ανε-
ξαιρέτως έχουµε στηρίξει τα µέτρα που λαµβάνονται, όσο
σκληρά κι αν είναι αυτά, όπως το τελευταίο µέτρο απαγόρευσης
της κυκλοφορίας.

Ως ΜέΡΑ25 έχουµε εκφράσει τη στήριξή µας και την ανάγκη
συµµόρφωσης µε τις οδηγίες των ειδικών και θα συνεχίσουµε να
το κάνουµε. Έχουµε καταθέσει ολοκληρωµένες και κοστολογη-
µένες προτάσεις και σύντοµα θα έρθουµε µε νέες επικαιροποι-
ηµένες προτάσεις που έχουν σκοπό την οικονοµική ανακούφιση
των συνανθρώπων µας που έχουν πληγεί περισσότερο απ’ αυτό
που βιώνουµε, ενώ συνεχίζουµε να τονίζουµε µε κάθε ευκαιρία
την ανάγκη στήριξης του ΕΣΥ µε πρόσληψη ιατρικού και νοση-
λευτικού προσωπικού, µε την καταβολή των δεδουλευµένων
εφηµεριών των ιατρών που δεν έχουν πληρωθεί τον Ιανουάριο
και τον Φεβρουάριο, µε την προµήθεια εξοπλισµού και µε πολλές
άλλες πρωτοβουλίες που θα έπρεπε να ληφθούν.

Όµως, δεν µπορούµε στο όνοµα της οµοψυχίας –που είναι σί-
γουρα απαραίτητη για να ξεπεράσουµε την απειλή του κορω-
νοϊού- να στηρίξουµε νοµοθετικές προτάσεις που είναι κάθετα
αντίθετες µε τις αρχές µας, όπως αυτές οι δύο ΠΝΠ που συζη-
τάµε σήµερα.

Όπως επεσήµανα και στην επιτροπή, µας προκαλεί έκπληξη
το γεγονός πως αντί να αφορά η πρώτη πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου που θα ερχόταν στη Βουλή τα µέτρα που έχουν λη-
φθεί µε στόχο τον περιορισµό της εξάπλωσης του ιού, έχουµε
ένα νοµοσχέδιο που αφορά την επίταξη ακινήτων για υποδοχή
µεταναστών και την αναστολή της υποβολής αιτήσεων χορήγη-
σης ασύλου. 

Η Κυβέρνηση, επικαλούµενη µία ασύµµετρη απειλή, που πρέ-
πει να αναχαιτιστεί και την αδυναµία εξέτασης των αιτήσεων χο-
ρήγησης ασύλου σε εύλογο χρόνο –επιτρέψτε µου να πω πως
είναι απορίας άξια η χρήση του όρου εύλογος χρόνος, µιας και
πριν την πανδηµία όλοι γνωρίζουµε καλά ότι οι αιτήσεις ασύλου
έπαιρναν πάρα πολύ καιρό για να εξεταστούν- προχωρά στην
αναστολή υποβολής αιτήσεων.

Περνώντας τώρα σε µία σύντοµη και λίγο αναλυτικότερη εξέ-
ταση των άρθρων του νοµοσχεδίου, το πρώτο άρθρο ουσιαστικά
εισάγει την πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και προβλέ-
πει την επίταξη κτισµάτων σε νησιά υποδοχής προσφύγων, πρό-
ταση που µας βρίσκει κάθετα αντίθετους. Εξάλλου, όλοι θυµό-
µαστε τις έντονες αντιδράσεις των κατοίκων στη Λέσβο και στη
Χίο, τις συγκρούσεις τους µε τα ΜΑΤ που ξέσπασαν ακριβώς λό-
γω του σχεδίου της Κυβέρνησης για δηµιουργία κλειστών δοµών.

Δεδοµένης, όµως, δυστυχώς, της σηµερινής κατάστασης, η
Νέα Δηµοκρατία προσπαθεί να εκµεταλλευτεί τον φόβο των αν-
θρώπων και την παγωµάρα που έχει δηµιουργήσει η απειλή του
κορωνοϊού σε όλους µας και νοµοθετεί την επίταξη, θεωρώντας
πως εξαιτίας των συνθηκών –επιτρέψτε µου την έκφραση- θα πε-
ράσει στα ψιλά και δεν θα αντιδράσει κανείς.

Ως ΜέΡΑ25 είµαστε αντίθετοι στη δηµιουργία δοµών κράτη-
σης που ουσιαστικά φυλακίζουν τις άτυχες ψυχές που φθάνουν
στη χώρα µας µε κίνδυνο τη ζωή τους, αναζητώντας ένα καλύ-
τερο αύριο. Συνεχίζουµε να προτείνουµε ως µόνη βιώσιµη λύση

11510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τον διαµοιρασµό στην ενδοχώρα των προσφύγων και των µετα-
ναστών που πρόκειται να παραµείνουν για βραχύ ή µεγαλύτερο
χρονικό διάστηµα στην Ελλάδα και όχι τη συνεχιζόµενη και εν-
τεινόµενη µετατροπή συγκεκριµένων νησιών σε αποθήκες αν-
θρώπων. Δυστυχώς, µε τη συγκεκριµένη ΠΝΠ η Κυβέρνηση
στοχεύει στο να εντείνει την ήδη αποδεδειγµένα αδιέξοδη για
όλα τα εµπλεκόµενα µέρη τακτική.

Περαιτέρω, το ΜέΡΑ25 ποτέ δεν θα καταφύγει στο να σχηµα-
τοποιήσει το ζήτηµα των προσφύγων και των µεταναστών ως
µοχλό πίεσης των ήδη εξουθενωµένων τοπικών κοινωνιών. 

Με το δεύτερο άρθρο έχουµε την εισαγωγή της δεύτερης
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου που αφορά την αναστολή της
υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου από –όπως αναφέρει η
αιτιολογική έκθεση- άτοµα που εισάγονται στη χώρα παράνοµα
από την έναρξη ισχύος της παρούσας. Τα άτοµα αυτά θα επι-
στρέφονται, χωρίς καταγραφή, στη χώρα προέλευσης ή κατα-
γωγής.

Ήδη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ύπατη Αρµοστεία του
ΟΗΕ έχει καταδείξει την αντίθεσή της µ’ αυτή την αναστολή, επι-
σηµαίνοντας πως ούτε η Σύµβαση του 1951 για το καθεστώς των
προσφύγων ούτε το προσφυγικό δίκαιο της Ένωσης παρέχουν
οποιαδήποτε νοµική βάση για την αναστολή της καταγραφής των
αιτηµάτων χορήγησης ασύλου.

Η Κυβέρνηση επικαλείται µεν το άρθρο 78 της Συνθήκης για
τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ηθεληµένα παραβλέπον-
τας πως τόσο το δικαίωµα υποβολής αίτησης ασύλου είναι διε-
θνώς αναγνωρισµένο, αλλά και µαζί µε την αρχή της µη επα-
ναπροώθησης αποτελούν επίσης µέρος του Ευρωπαϊκού Δι-
καίου. Η Νέα Δηµοκρατία επιλέγει µε την κατάθεση µίας τέτοιας
πρότασης να παραβεί τα οριζόµενα από το Ενωσιακό Δίκαιο,
µόνο και µόνο για να ικανοποιήσει τα αυτιά µίας µερίδας του
ακροατηρίου της που έχει µία πιο ακροδεξιά οπτική, παραβλέ-
ποντας κάτι πολύ απλό, ότι δηλαδή οι πρόσφυγες, για να µπο-
ρέσουν να έρθουν στη χώρα µας και να υποβάλουν αίτηση για
να τους χορηγηθεί άσυλο, µόνο παράνοµα µπορούν να το κά-
νουν. Δεν µπορούν, δηλαδή, να πάρουν ούτε τουριστική βίζα
ούτε έχουν τα χρήµατα για να αγοράσουν ένα ακίνητο 250.000
ευρώ, για να πάρουν Golden Visa, διότι τότε θα τους βαφτίζαµε
«επενδυτές» και όχι πρόσφυγες!

Το άρθρο 3 προβλέπει την παράταση της προθεσµίας έκδοσης
απόφασης επίταξης για τρεις µήνες. Δεδοµένου πως είµαστε αρ-
νητικοί σ’ αυτή καθαυτή την επίταξη, είµαστε αντίθετοι και στην
παράταση της ισχύος αυτής.

Το άρθρο 4 τροποποιεί τον Κώδικα ΦΠΑ σχετικά µε την απαλ-
λαγή απ’ αυτόν συµβάσεων ναύλωσης - µίσθωσης που συνάπτον-
ται από το ελληνικό δηµόσιο στο πλαίσιο διαχείρισης του
µεταναστευτικού ή εκτάκτων και επειγουσών συνθηκών. Θεω-
ρούµε πως πρόκειται για απόλυτα εύλογη τροποποίηση και τη
στηρίζουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συχνά το τελευταίο διάστηµα
ακούµε πολλές συζητήσεις περί κλειστών ή ανοιχτών συνόρων.
Ως ΜέΡΑ25 θεωρούµε πως η συγκεκριµένη συζήτηση δεν έχει
λόγο πραγµατοποίησης, καθώς το δίληµµα ανοιχτά ή κλειστά σύ-
νορα είναι καθ’ ολοκληρίαν ψευδεπίγραφο. Θεωρούµε πως η Ελ-
λάδα πρέπει να είναι µία χώρα ανοιχτή, µε ελεγχόµενα πάντα
σύνορα.

Παράλληλα, βέβαια, δεν πρέπει επ’ ουδενί η χώρα µας να µε-
τατραπεί σε ένα απέραντο στρατόπεδο ή µία απέραντη φυλακή,
αλλά να πιέσει τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ασκώντας βέτο, ώστε και εκείνες να αναλάβουν το αναλογούν
µερίδιο ευθύνης τους.

Αδιαµφισβήτητα, η σηµερινή προσφυγική κρίση διαφέρει πολύ
από τις µαζικές µετακινήσεις που είδαµε να σηµειώνονται προς
τη χώρα µας τα τελευταία χρόνια, όπως για παράδειγµα τη δε-
καετία του 1990, καθώς οι πρόσφυγες που έρχονται σήµερα αφ’
ενός δεν επιθυµούν να παραµείνουν στην Ελλάδα –τουλάχιστον
η συντριπτική πλειοψηφία αυτών- και αφ’ ετέρου εργαλειοποι-
ούνται µεταξύ τριών πόλων ενός ιδιότυπου γεωπολιτικού παι-
γνίου «Ευρωπαϊκής Ένωσης, Τουρκίας και –δυστυχώς- ελληνικής
Κυβέρνησης».

Κρίνουµε πως η προάσπιση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων

και ο ανθρωπισµός απέναντι σε όλους, πρόσφυγες, νησιώτες και
µη προνοµιούχους Έλληνες, είναι έννοιες αλληλένδετες. 

Αν δεν έχουµε πλήρη κυριαρχία και πλήρη κυριαρχικά δικαιώ-
µατα επί των συνόρων µας, αλλά και την ξεκάθαρη βούληση να
τα υπερασπιστούµε µέχρι τέλους, πολύ απλά δεν θα έχουµε κα-
νένα εργαλείο για να επιβάλουµε καµµία ανθρωπιστική πολιτική
προς όφελος τόσο των µη προνοµιούχων συµπολιτών µας όσο
και των προσφύγων. 

Η άρνησή µας να «εργαλειοποιήσουµε» τους ήδη «εργαλει-
οποιηµένους» πρόσφυγες είναι το απαραίτητο συστατικό για την
προάσπιση της κυριαρχίας µας επί των εδαφών και των υδάτων
της Ελλάδας.

Κατόπιν όλων των παραπάνω, ως ΜέΡΑ25 θα καταψηφίσουµε
επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βελόπουλε,
έχει ζητήσει από την αρχή της συνεδρίασης ο Υπουργός να µι-
λήσει, οπότε θα µιλήσετε µετά. Κατά τον Κανονισµό, προηγείται
και των εισηγητών. 

Θα σας δοθεί η ευκαιρία να µιλήσετε συνολικά εσείς, αφού
ακούσετε και τον Υπουργό.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αντιµετωπίζει ταυτό-

χρονα δύο σηµαντικές προκλήσεις: Την κρίση δηµόσιας υγείας,
την πανδηµία του κορωνοϊού, και τη µεταναστευτική κρίση, την
ασύµµετρη απειλή που δεχτήκαµε ως χώρα, κρίσεις που συνεχί-
ζονται. Όµως, χάρη στην ενότητα του ελληνικού λαού και την
αποφασιστικότητα της Κυβέρνησης έχουµε καταφέρει µέχρι
στιγµής να περιορίσουµε αυτές τις επιπτώσεις. 

Αυτονόητο είναι ότι σε κανένα µέτωπο δεν επιτρέπεται χαλα-
ρότητα. Συνεχίζουµε κάθε µέρα µε διαρκώς αυξανόµενη αποφα-
σιστικότητα.

Σήµερα η Ολοµέλεια καλείται να κυρώσει δύο πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου, άµεσα σχετιζόµενες και µε τις δύο αυτές
κρίσεις. 

Η από 2 Μαρτίου πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου περί ανα-
στολής του δικαιώµατος υποβολής αίτησης ασύλου µαζί µε την
απόφαση του ΚΥΣΕΑ περί θωράκισης των συνόρων αντιµετώπισε
µία συντονισµένη προσπάθεια παραβίασής τους από τη γείτονα
χώρα, όχι από πρόσφυγες που προσπαθούσαν ατοµικά να δια-
φύγουν από τον κίνδυνο στη γείτονα χώρα, αλλά από πρόσωπα
που στηρίχθηκαν από αυτή στην προσπάθειά τους να εισέλθουν
παράνοµα στη χώρα µας.

Σας θυµίζω ότι το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου από
την πρώτη ηµέρα επαναλειτουργίας του έθεσε δύο σηµαντικούς
στόχους: Πρώτον, τη µείωση των µεταναστευτικών ροών και δεύ-
τερον, τον περιορισµό των επιπτώσεων της κρίσης στις τοπικές
κοινωνίες. 

Για τη µείωση των ροών προτάξαµε τέσσερις γραµµές άµυνας:
Πρώτον, την αποτελεσµατική φύλαξη των συνόρων, εµφανής
πλέον σε όλους. Απαντώντας και στον εισηγητή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, λέω ότι δεν θα γεµίζουν πλέον οι δοµές µε αυ-
ξηµένες ροές µε τη φύλαξη των συνόρων που πλέον η χώρα µας
αποτελεσµατικά ασκεί. Επίσης, υπάρχει επιτάχυνση των διαδικα-
σιών ασύλου  και αύξηση των επιστροφών, οι οποίες έχουν τρι-
πλασιαστεί. Όσο για τη φύλαξη των συνόρων, είµαστε στον µέγι-
στο βαθµό ετοιµότητας και στα χερσαία και στα θαλάσσια σύ-
νορα και µε κάθε σύννοµο µέσο προστατεύουµε την ακεραιότητα
της χώρας µας.

Δεύτερον, την επιτάχυνση των διαδικασιών ασύλου και την αύ-
ξηση των επιστροφών, οι οποίες τριαπλασιάστηκαν το πρώτο δί-
µηνο του 2020. Έχουµε µειώσει τον χρόνο έκδοσης απόφασης
ασύλου από εκατόν ογδόντα τρείς ηµέρες το 2019 σε είκοσι επτά
µόνο ηµέρες στις νέες αιτήσεις του 2020. 

Τρίτον, στοχεύουµε στην κατάργηση των ανοιχτών δοµών, την
αντικατάστασή τους µε κλειστές και ελεγχόµενες και ήδη ξεκι-
νάµε άµεσα σε τέσσερα σηµεία.

Τέταρτη γραµµή άµυνας είναι η διεθνοποίηση της κρίσης. Η
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χώρα µας βρίσκεται στην πρώτη γραµµή της διαπραγµάτευσης
και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στους διεθνείς οργανισµούς.

Είναι ανάγκη ο νέος κανονισµός ασύλου και µετανάστευσης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης να προβλέπει τη δίκαιη κατανοµή των
βαρών ανάµεσα στις χώρες - µέλη και δεύτερον, η κοινή συµφω-
νία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας να µην οδηγεί στη συµφό-
ρηση στα νησιά µας, αυτό που υπέγραψε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
και ο κ. Μουζάλας σήµερα επιβεβαίωσε ότι οδήγησε ουσιαστικά
στη συµφόρηση των νησιών.

Αλλάξαµε πολιτική. Η χώρα µας δεν είναι πλέον ξέφραγο αµ-
πέλι. Το προοίµιο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου ξεκα-
θαρίζει µε σαφήνεια ότι είναι κυριαρχικό δικαίωµα, αλλά και
συνταγµατική υποχρέωση της Ελληνικής Δηµοκρατίας να διαφυ-
λάσσει την ακεραιότητα της.

Με την αναστολή του ασύλου υπάρχουν αντιδράσεις και στο
εσωτερικό και στο εξωτερικό. Τις αναγνωρίζουµε. Όµως, όταν
αναλάβαµε την ευθύνη διακυβέρνησής της χώρας, ως Υπουργείο
ορκιστήκαµε να προασπίζουµε το γενικό συµφέρον του ελληνι-
κού λαού και αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αυτόν
ακριβώς τον στόχο υπηρετεί. 

Είµαστε περήφανοι που είµαστε στον Έβρο, στην πρώτη
γραµµή προάσπισης των συνόρων της χώρας µας και θα συνε-
χίσουµε να το κάνουµε µε αυξηµένη αποφασιστικότητα. Και, ναι,
είµαστε περήφανοι γι’ αυτό. 

Η αναστολή του ασύλου αποτελεί µία νοµικά ορθή, ξεκάθαρη
θέση της χώρας µας ότι δεχόµαστε µία ασύµµετρη απειλή και
ότι αυτοί που σε αυτό το χρονικό διάστηµα επιχειρούν να παρα-
βιάσουν τα σύνορα της χώρας µας δεν έρχονται ως µεµονωµένοι
πρόσφυγες στην προσπάθειά τους να βρουν ένα καλύτερο µέλ-
λον, δεν είναι αυτοί οι οποίοι δικαιούνται διεθνούς προστασίας,
αλλά υποστηρίζονται από τη γείτονα χώρα και κατά συνέπεια δεν
κινδυνεύουν σε αυτή.

Σχετικά µε την από 10 Φεβρουαρίου πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου για τα κέντρα των νησιών, νοµίζω ότι είναι πολύ πιο
εύκολο να την εξηγήσω σήµερα απ’ ό,τι θα ήταν αν την είχαµε
φέρει για κύρωση την πρώτη µέρα. 

Ήµασταν υποχρεωµένοι να θωρακίσουµε τα νησιά µας και από
την τότε επικείµενη κρίση δηµόσιας υγείας του κορωνοϊού, αλλά
και από την αυξηµένη ρητορική της γείτονος χώρας εκείνη την
περίοδο για τη χρήση µεταναστευτικών ροών ως εργαλείο γεω-
πολιτικής πίεσης. 

Κάποιοι έλεγαν τότε ότι αυτό ήταν πρόσχηµα της Κυβέρνησης,
ότι δήθεν δεν υπήρχε κρίσης δηµόσιας υγείας, ότι δήθεν δεν
υπήρχε ρητορική της γείτονας χώρας για χρήση των µεταναστών
ως εργαλείο γεωπολιτικής στρατηγικής. 

Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο σήµερα ότι και τα δύο ισχύουν και
οι ίδιοι που µας ρωτάνε σήµερα «τι µέτρα λαµβάνετε για τον πε-
ριορισµό της κυκλοφορίας στα νησιά» είναι κατά πολύ οι ίδιοι µε
αυτούς που αντέδρασαν τότε στο κλείσιµο των ανοιχτών δοµών
και στη δηµιουργία κλειστών ελεγχόµενων δοµών. Η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου ήρθε εκείνη την ηµέρα για να καταδείξει
το κατεπείγον της ανάγκης θωράκισης των νησιών µας. 

Χρειαζόµαστε ως χώρα κλειστές δοµές για την αντιµετώπιση
και των µεταναστευτικών ροών και για δυσµενείς κρίσεις. 

Λένε κάποιοι: «Θα είχατε προλάβει να είστε έτοιµοι µε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της 10ης Φεβρουαρίου;». Τα
δύο καινούργια κέντρα που πράγµατι δηµιουργήθηκαν στη Μα-
λακάσα και στη Σιντική είναι κλειστά κέντρα και δηµιουργήθηκαν
εντός δεκαπέντε ηµερών από την ηµέρα που απαιτήθηκε η δηµι-
ουργία τους. 

Βέβαια, υπήρχε µία περιρρέουσα ατµόσφαιρα παραπληροφό-
ρησης στα νησιά. Έλεγαν στον κόσµο ότι η Κυβέρνηση σκοπεύει
να κάνει µόνιµη εγκατάσταση, να δηµιουργηθούν µειονότητες
στα νησιά µας. 

Σήµερα που µιλάµε δεν υπάρχει κανείς στα νησιά του Αιγαίου
που να βρίσκεται στη χώρα µας πέρα από δεκατέσσερις µήνες.
Έχουν µεταφερθεί όλοι όσοι έχουν έρθει το 2016, το 2017 και το
2018 και µε την επιτάχυνση της διαδικασίας ασύλου αυτοί που
παίρνουν θετική απόφαση την παίρνουν µέσα σε είκοσι επτά ηµέ-
ρες. Μέσα σε ένα-ενάµιση µήνα έχουν φύγει από τα νησιά. Αυτοί
που παίρνουν αρνητικές φεύγουν περίπου στους έξι µήνες. 

Κατά συνέπεια, και µε τα κλειστά κέντρα, που θα βοηθούσαν
σηµαντικά στη σωστή λειτουργία του ασύλου, η µέση παραµονή
στα νησιά δεν θα ξεπερνούσε τους τέσσερις µε έξι µήνες. 

Επίσης, κάποιοι έλεγαν ότι η Κυβέρνηση θέλει να φτιάξει
δοµές για δέκα, είκοσι, τριάντα, πενήντα, εκατό χιλιάδες ανθρώ-
πους στο κάθε νησί. Αυτά έγραφαν εκείνες τις ηµέρες στο Face-
book, ξεσηκώνοντας τους νησιώτες. 

Η αλήθεια είναι ότι ακόµα και ο δικός µας σχεδιασµός του Νο-
εµβρίου -το είπα και στην επιτροπή- για το ύψος των δοµών δεί-
χνει πλέον ιδιαίτερα µεγάλος. Δεν χρειαζόµαστε δοµές των πέντε
µε επτά χιλιάδων σε αρκετά νησιά του Αιγαίου πλέον, λόγω αφ’
ενός της καλύτερης φύλαξης των συνόρων και αφ’ ετέρου της
επιτάχυνσης της διαδικασίας ασύλου.

Κάποιοι λένε ότι θα έµεναν ανοιχτά τα κέντρα. Το είπε και ο κ.
Καµίνης. Σας λέω ξεκάθαρα ότι τα καινούργια κέντρα θα οδηγή-
σουν στο άµεσο κλείσιµο των παλιών κέντρων. Ήδη έχω ζητήσει
και από την περιφερειακή αυτοδιοίκηση και από την τοπική αυ-
τοδιοίκηση στα νησιά να δηµιουργήσουµε µία οµάδα εργασίας
ώστε µέχρι τέλη Απριλίου να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε
τον οργανωτικό σχεδιασµό για το κλείσιµο των δοµών µέσα στο
2020. 

Πολλοί έθεσαν το θέµα της αποσυµφόρησης και θέλω να σας
πω ότι η Κυβέρνηση είναι πρώτη στη γραµµή της αποσυµφόρη-
σης των νησιών. Αφ’ ενός στα νησιά µας σήµερα έχουµε συνο-
λικά σαράντα δύο χιλιάδες διαµένοντες. Οι νέες δοµές είναι για
κάτω από είκοσι χιλιάδες. Άρα, πάνω από τους µισούς που είναι
στα νησιά -το έχω πει ξεκάθαρα σε κάθε ευκαιρία- µέσα στο 2020
θα φύγουν από τα νησιά του Αιγαίου. 

Πού θα πάνε; Καταθέσαµε τροπολογία που ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψή-
φισε, το Κίνηµα Αλλαγής δεν ψήφισε, για να εκκενωθούν έντεκα
χιλιάδες θέσεις στην ενδοχώρα που καταλαµβάνονται από άτοµα
που δεν δικαιούνται παροχή φιλοξενίας σύµφωνα µε τις διεθνείς
συνθήκες. Άρα δηµιουργούνται έντεκα χιλιάδες θέσεις µε την
τροπολογία που ψηφίσαµε. 

Επίσης, µε την επιτάχυνση της διαδικασίας χορήγησης ασύ-
λου φεύγει κόσµος από τις υφιστάµενες δοµές και δηµιουρ-
γούνται και επιπλέον θέσεις. Παράλληλα έχουµε διευκρινίσει ότι
σε συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοίκηση, όπου χρειαστεί, θα
δηµιουργήσουµε λελογισµένα περαιτέρω δοµές.

Έχουµε ήδη ολοκληρώσει και σας το ανακοινώνω, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δέκα χιλιάδες µετακινήσεις µέσα στο πρώτο
τρίµηνο. Στα τέλη Μαρτίου για πρώτη φορά οι διαµένοντες στα
νησιά θα είναι λιγότεροι από ό,τι ήταν στα τέλη Δεκεµβρίου. Άρα
έχει ξεκινήσει στην πράξη η αποσυµφόρηση των νησιών. 

Ξέρω ότι η Ελληνική Λύση δεν το θέλει αυτό, δεν θέλει να φύ-
γουν από τα νησιά και να πάνε στην ενδοχώρα. Όπου χρειαστεί
όµως, γίνεται κι αυτό. Ο κ.  Κουµουτσάκος έχει πάρει την πρωτο-
βουλία και έχουµε πάρει έγκριση και χρηµατοδότηση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση για πέντε χιλιάδες εθελοντικές µετακινήσεις
και σχεδιάζουµε και άλλες µετακινήσεις για το δεύτερο τρίµηνο
το 2020. Το σχέδιο της Κυβέρνησης είναι να είµαστε κάτω από
τις είκοσι χιλιάδες, τουλάχιστον µέσα στη χρονιά. Άρα η αποσυµ-
φόρηση είναι δική µας προτεραιότητα.

Βέβαια κάποιοι λένε «πάρτε τους αµέσως από τα νησιά όπως
κάναµε εµείς το 2015». Το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Για ποιον λόγο; Για  να
ξαναέχουµε οκτακόσιες χιλιάδες αφίξεις στη χώρα µας τώρα
που είναι κλειστά και τα εσωτερικά σύνορα της χώρας; Σας
θυµίζω ότι στο το δικό µου νησί, στη Χίο, είχαµε αυξηµένες ροές
το 2019. Μπήκαν οκτώ χιλιάδες άτοµα στη Χίο, πολύ µεγάλο
νούµερο. Το 2015 µπήκαν εκατόν είκοσι χιλιάδες µε την πολιτική
των άµεσων µετακινήσεων.

Να πω για τις επιτάξεις, γιατί τέθηκε θέµα επιτάξεων. Πρώτον,
γιατί έγινε επίταξη; Δεν υπήρχαν δηµόσιες γαίες; Μάλιστα,
κυρίες και κύριοι, υπάρχει δηµόσια γη. Ο ΣΥΡΙΖΑ ήθελε να κάνει
στη Χίο το κλειστό κέντρο στο αεροδρόµιο των Ολύµπων, µέσα
στα Μαστιχοχώρια. Υπάρχουν δηµόσιες γαίες και στη Μυτιλήνη
και στη Λέσβο και στη Χίο και στη Σάµο και στην Κω και στη Λέρο.
Υπάρχουν δηµόσιες γαίες και όπου µπορούµε, τις χρησιµο-
ποιούµε. Επιλέξαµε µε την επίταξη περιοχές που δεν δηµιουρ-
γούν πρόβληµα στις τοπικές κοινωνίες. Αν θέλετε να επιλέξουµε
δηµόσιες γαίες πιο κοντά στους αστικούς ιστούς, δεν είναι αυτό
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η δική µας επιλογή.
Υπάρχουν επίσης ιδιωτικές γαίες. Ο ΣΥΡΙΖΑ νοίκιασε στη Σά-

µο. Βέβαια αυτό πήρε πάρα πολύ χρόνο. Δεν είναι κακή στρατη-
γική το να νοικιάσουµε δηµόσια  γη, η οποία είναι διαθέσιµη. Κι
εµείς θέλουµε να το κάνουµε. Όταν, όµως, ένα κοµµάτι έκτασης
έχει σαράντα ή πενήντα ιδιοκτήτες για να κάνει το δηµόσιο πε-
νήντα συµβάσεις, αντιλαµβάνεστε ότι θέλει µήνες, αν όχι χρόνια.
Δεν είχαµε τόσο διάστηµα.

Θα πω κάτι τελευταίο και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή σας.

Τίθενται δύο γενικότερα ερωτήµατα: Πρώτον, αν πράγµατι
υπήρχε κρίση δηµόσιας υγείας και κρίση εθνικής ασφάλειας στα
νησιά και αν πράγµατι χρειαζόταν η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου. Εγώ απαντώ ότι φάνηκε εκ του αποτελέσµατος, σαράντα
µέρες µετά, ότι όντως είχαµε κρίση δηµόσιας υγείας και όντως
είχαµε κρίση εθνικής ασφάλειας. Άρα ως προς τη λογική της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου επιβεβαιώνεται η επιλογή της
Κυβέρνησης. 

Υπάρχει ένα δεύτερο ερώτηµα γενικότερης φύσης, αν πρέπει
οι κυβερνήσεις να προβαίνουν σε επιτάξεις για θέµατα δηµόσιας
υγείας. Απάντησε προχθές ο κ. Τσίπρας σε αυτό το ερώτηµα,
λέγοντας ότι η επίταξη από τώρα όλων των ιδιωτικών νοσηλευ-
τηρίων είναι κατά την κρίση του απαραίτητη. Άρα ο ΣΥΡΙΖΑ λέει
ότι για καταστάσεις εκτάκτου ανάγκης, δηµόσιας υγείας, πρέπει
να γίνουν επιτάξεις. Το ίδιο είπε και ο κ. Κουτσούµπας: «Τονί-
ζουµε ξανά την ανάγκη για άµεση επίταξη του ιδιωτικού τοµέα
κλινών, κλινικών, κρεβατιών ΜΕΘ και εργαστηρίων». Άρα και το
ΚΚΕ συµφωνεί στη λογική ότι σε κρίσεις δηµόσιας υγείας πρέπει
να γίνονται επιτάξεις.

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου όσον αφορά την επίταξη
προβλέπει εύλογη αποζηµίωση. Τι σηµαίνει «επίταξη», για να µην
µπερδεύεται ο κόσµος; Δεν σηµαίνει κατάσχεση. Σηµαίνει ανα-
γκαστική ενοικίαση. Πρέπει στις επιτάξεις να δίνουµε το εύλογο
τίµηµα; Ανώτατο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ έλεγε χθες ότι δεν πρέπει.
Τα καταθέτω όλα αυτά για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ.
Παναγιώτης (Νότης) Μηταράκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Άρα συµφωνούµε όλοι στην ανάγκη επιτάξεων, συµφωνούµε
όλοι ότι υπάρχει κρίση δηµόσιας υγείας, συµφωνούµε όλοι ότι
υπάρχει πρόβληµα στα σύνορα. Άρα φαντάζοµαι ότι η Βουλή
σήµερα οµόφωνα θα επικυρώσει την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου.

Να τονίσω κλείνοντας ότι έχουν ληφθεί όλα τα απαραίτητα
µέτρα για την προστασία της δηµόσιας υγείας στις δοµές
φιλοξενίας και στις τοπικές κοινωνίες που συνορεύουν µε δοµές
και µέχρι στιγµής δεν έχει παρουσιαστεί κάποιο κρούσµα σε
καµµία δοµή φιλοξενίας προσφύγων και µεταναστών σ’ όλη τη
χώρα. 

Έχουµε διαχωρίσει τις νέες αφίξεις. Όσοι έχουν µπει στη
χώρα µας µετά την 1η Μαρτίου δεν πηγαίνουν στα κέντρα υπο-
δοχής και ταυτοποίησης, αλλά σε ειδικές δοµές όπου ελέγχονται
ιατρικά. Έχουµε περιορίσει αποφασιστικά την κυκλοφορία µε
αυστηρότερα µέτρα για τις δοµές απ’ ό,τι ισχύουν για τον γενικό
πληθυσµό, γιατί υπάρχουν όρια στο πόσοι έχουν δικαίωµα να
βγούνε µόνο για απαραίτητες ανάγκες, δηλαδή για να βγουν και
να ψωνίσουν και να γυρίσουν και σε περιορισµένες ώρες. Δη-
µιουργούµε υγειονοµικές εγκαταστάσεις σε συνεργασία µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση στις δοµές και ενηµερώνουµε και τους
διαµένοντες στις γλώσσες που κατανοούν.

Θεωρώ ότι είναι ξεκάθαρη η λογική της Κυβέρνησης στο γιατί
αυτές οι δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου θωρακίζουν την
χώρα. Καλώ τη Βουλή οµόφωνα σήµερα να τις κυρώσει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Λοβέρδος,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ζήτησε
τον λόγο για ένα λεπτό και αµέσως µετά θα µιλήσει ο Πρόεδρος
της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ και εσάς, κύριε Πρόεδρε,
και τον κ. Βελόπουλο, τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης, για
την κατανόηση.

Θέλω απλώς να κάνω δύο ερωτήσεις. Ούτε µισό λεπτό δεν θα
µου πάρει.

Πρώτον, στις Σέρρες και στη Μαλακάσα, τι δυναµικότητας εί-
ναι τα κλειστά κέντρα; Δεύτερον, στην οµιλία σας στην επιτροπή
είπατε ότι η Τουρκία περίπου εκατό ανθρώπους που δεν πήραν
άσυλο και τους στείλαµε πίσω δεν τους δέχεται για λόγους
προστασίας της δηµόσιας υγείας εκεί, δηλαδή εµείς λέµε ότι δεν
έχουν τη δυνατότητα να πάρουν άσυλο, τους στέλνουµε πίσω
από κει που ήρθαν και η Τουρκία δεν τους δέχεται. Παρακαλώ
πολύ να έχω την απάντησή σας για το τι συµβαίνει µε αυτούς
τους ανθρώπους και πού θα πάνε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βελόπουλε,
έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ξέρετε, έχω µια δυσκολία, γιατί µε τους περισσότερους συνα-
δέλφους γνωριζόµαστε από τα παλιά. Με τον κ. Νότη Μηταράκη
έχουµε και οικογενειακές σχέσεις και δεν το ξεχνάω, αλλά άλλο
η φιλία, άλλο η αλήθεια.

Για να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα εδώ µέσα, θα
ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη χθεσινή ηµέρα.
Με προβληµάτισε έντονα το ότι απ’ όλα τα µηνύµατα των Αρ-
χηγών των κοµµάτων έλειπαν οι βασικές λέξεις για την 25η

Μαρτίου: Εθνεγερσία, η επανάσταση εναντίον των Τούρκων και
ο Ευαγγελισµός της Θεοτόκου. Την 25η Μαρτίου αυτά γιορ-
τάζουµε και όχι τον κορωνοϊό και όλα αυτά που λέγαµε χθες. Ο
κορωνοϊός είναι ένα θέµα το οποίο θα υπάρχει και στις 26 και
στις 27 και στις 28 και στις 30 Μαρτίου και θα πάει -µακάρι βέ-
βαια να µην πάει- και Μάιο. Όταν όµως ακούω εγώ τον Πρω-
θυπουργό, τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
όλους τους Προέδρους των κοµµάτων να µην αναφέρονται
πραγµατικά στην ηµέρα αυτή, αρχίζω και προβληµατίζοµαι
ιδιαίτερα για το κατά πόσο αντιλαµβάνονται τι σηµαίνει 25η

Μαρτίου. Και µετά τα µέσα ενηµέρωσης κάνουν ρεπορτάζ στον
δρόµο και ρωτάνε τα παιδιά µας τι γιορτάζουµε την 25η Μαρτίου,
όταν οι ίδιοι οι Αρχηγοί ή δεν ξέρουν ή δεν θέλουν να ξέρουν,
ώστε να το πουν. Πώς θα ξέρουν τα παιδιά µας;

Πάµε σε ένα πολύ σοβαρό θέµα. Κάνω έκκληση στη Νέα
Δηµοκρατία, αλλά και σε όσους συναδέλφους είναι αιµοδότες.
Υπάρχει τροµακτικό πρόβληµα µε την αιµοδοσία. Χρειάζονται
αίµα οι πολυµεταγγιζόµενοι. Έχει πέσει κατά 25% µε 30% η
αιµοδοσία. Όσοι κάνουµε αιµοδοσία, ας πείσουµε και άλλους να
κάνουν αιµοδοσία. Θα χρειαστούµε αίµα στην πορεία. Είναι
δεδοµένο, όχι λόγω του προβλήµατος του κορωνοϊού, αλλά
λόγω τού ότι φοβούνται να πάνε στα νοσοκοµεία οι άνθρωποι.
Πρέπει να βρει η Κυβέρνηση έναν τρόπο να υπάρχουν περισ-
σότερα κινητά συνεργεία για αιµοδοσία. Το λέω γιατί είναι
ανθρώπινο. Δεν ξέρω αν έχετε στο περιβάλλον σας τέτοιους
ανθρώπους, αλλά υπάρχουν πολλοί άνθρωποι που έχουν ανάγκη
από αίµα.

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα θέµατα. Θέλω να κάνω µία ερώτηση
στην Αριστερά. Το επιχείρηµα της Αριστεράς, της ψευτοαρι-
στεράς -δεν ξέρω πώς λέγεται, ο καθένας προσδιορίζεται όπως
θέλει- είναι να αφήσουµε τα σύνορα ανοιχτά και να πιέσουµε την
Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει το µερίδιο ευθύνης της. Στο
φαντασιακό µας επίπεδο πάρα πολύ σωστό το επιχείρηµα. Η
ουσία είναι, όµως, µία: Αν δεν δέχονται οι Ευρωπαίοι; Να τα
αφήσουµε ανοιχτά;

Το επιχείρηµα της αποσυµφορήσεως διά της µεταφοράς
αυτών στην Ευρώπη είναι ένα επιχείρηµα που το θεωρώ λογικό,
γιατί πρέπει όλη η Ευρώπη να αναλάβει τις ευθύνες της. Η
Ευρώπη, όµως, δεν τις αναλαµβάνει. 

Άλλο το επιθυµητό και άλλο το εφικτό στην πολιτική. Εδώ δεν
κάνουµε, ξέρετε, διάλογο στα αµφιθέατρα του πανεπιστηµίου,
που ο καθένας την ιδεολογία του έλεγε. Εδώ πρέπει να έχουµε
προτάσεις συγκεκριµένες για να τις πούµε στους κυρίους της
Κυβέρνησης: «Κάντε αυτό που σας λέµε, είναι σωστό».

Αν δεν έχετε πρόταση, µην αναπαράγετε µια ιδεοληψία η
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οποία δεν υπάρχει, διότι δυστυχώς δεν υπάρχει Ευρώπη, δυστυ-
χώς για εµάς. Δεν µας βοηθάει και φαίνεται και από τον κορωνοϊό
τι έχει γίνει, όχι µόνο στην Ελλάδα. Ο σώζων εαυτόν σωθήτω
είναι στην Ευρώπη. Αυτό δεν καταλαβαίνει η Αριστερά ή η ψευ-
τοαριστερά.

Στον Έβρο αυτήν τη στιγµή η εισβολή που δέχεται η Ελλάδα
είναι εισβολή προς τα σύνορα της Ευρώπης και ήλθαν καµµιά
εκατονπενηνταριά Ευρωπαίοι αστυνοµικοί. Κανονικά έπρεπε να
υπάρχει στρατός ευρωπαϊκός από τις χώρες για να προστατεύει
τα σύνορά µας και τα νησιά µας. Μόνοι ήµασταν, µόνοι είµαστε. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν -θα το πω ακόµη µια φορά- τις ιδεολη-
ψίες κατά µέρος. Εδώ θα καταθέτουµε προτάσεις, όπως κάνει η
Ελληνική Λύση. Μπορεί να θεωρούνται από εσάς µη εφαρµοσµέ-
νες, να θεωρούνται ότι δεν είναι σωστές, να θεωρείτε ότι ιδεο-
λογικά έχετε διαφωνία. Το αντιλαµβάνοµαι.

Τι λέµε εµείς, κύριε Υπουργέ; Πραγµατικές δοµές µε παροχές
προς τους λαθροµετανάστες στα ακατοίκητα νησιά. Αυτό λέµε.
Σε όποιον αρέσει. Είναι πολύ καλύτερη η δοµή που σας λέµε
εµείς στο ακατοίκητο νησί από τη Σιντική.

Εγώ πήγα στην περιοχή, κύριε Μουζάλα. Είναι άθλια. Πιστέψτε
µε. Σε αντίσκηνα είναι, για να ξέρουµε τι λέµε. Και στη Μόρια ή
οπουδήποτε.

Εµείς τι λέµε, λοιπόν; Φυσιολογικές ανθρώπινες δοµές σε εγ-
γυηµένους χώρους, ώστε να µην υπάρχουν και άλλα προβλή-
µατα, γιατί είναι υγειονοµική βόµβα.

Μου φαίνεται λίγο περίεργο που η Γερµανία ανακοίνωσε σή-
µερα δεκαοχτώ ή είκοσι κρούσµατα κορωνοϊού σε λαθροµετα-
νάστες. Οι δικοί µας δεν έχουν τίποτα; Δεν τους πιάνει τίποτα;
Με «ΤΕΖΑ» τούς ψεκάζετε; Ο Χριστός και η Παναγία! Θέλετε να
µε πείσετε εµένα ότι δεν υπάρχει ούτε ένα κρούσµα στη Μόρια,
που είναι άθλιες οι συνθήκες, που µέσα στις λάσπες µεγαλώνουν
άνθρωποι και παιδάκια; Πού τα λέτε αυτά; Είτε µας λέτε ψέµατα
συνειδητά είτε δεν ξέρετε τι σας γίνεται. Δεν µπορεί. Κάτι δεν
πάει καλά.

Επίσης, εκείνο που µου προκαλεί ιδιαίτερη έκπληξη είναι αυτή
η χοντρόπετση στάση της Νέας Δηµοκρατίας µε τα παιδιά στο
Λονδίνο. Έχουµε διακόσιους ανθρώπους στο Λονδίνο. Μου είπε
ο Πρωθυπουργός, γιατί εχθές µίλησα µαζί του, του τηλεφώνησα
και του είπα ότι στο Λονδίνο είναι διακόσιοι άνθρωποι. Μου είπε:
«Άκουσε να δεις» -και έχει δίκιο σε έναν βαθµό- «εγώ δεν µπορώ
να µεταφέρω το πρόβληµα του κορωνοϊού στην Ελλάδα, γιατί
δεν ξέρω αν αυτοί έχουν κάνει τεστ». «Ωραία» -λέω εγώ- «µετά-
φερέ τους σε µια περιοχή ακατοίκητη, σε ένα ξενοδοχείο, σε
έναν χώρο κλειστό και κάνε τους τεστ».

Ακόµη είναι στο Λονδίνο τα παιδιά αυτά. Αν ήταν τα παιδιά τα
δικά του ή τα δικά µας παιδιά, αυτό θα λέγαµε για τους διακόσι-
ους ανθρώπους στο Λονδίνο; Και άντε να σκεφτώ ότι σκέφτεται
τη δηµόσια υγεία. Οι λαθροµετανάστες που τους παίρνετε σαν
αποσκευές από τη Λέρο, τη Σάµο, την Κω και τους µεταφέρετε
χωρίς ιατρικό έλεγχο και τους διασπείρετε σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα, τι είναι; Αφού ούτε αυτοί κάνουν τεστ. Το τεστ του Έλληνα
από το Λονδίνο σάς ενοχλεί που δεν γίνεται ή που δεν κάνετε
τεστ σε όσους µεταφέρετε σε ολόκληρη την ηπειρωτική Ελλάδα;

Αυτά είναι που µας ενοχλούν εµάς, αυτός ο ρατσισµός απέ-
ναντι στον Έλληνα. Είναι ρατσισµός απέναντι στον Έλληνα. Κά-
νετε λάθη τραγικά. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή τα λέτε πολύ ωραία, σήµερα το πρωί
σε ένα µέσο ενηµερώσεως τηλεφώνησε µια κυρία. Τα στοιχεία
της τα έχω και είναι στη διάθεσή σας. Μίλησε στο «FOCUS
103,6» Θεσσαλονίκης, σε έναν ραδιοφωνικό σταθµό.

Έχετε µιλήσει, κύριε Μουζάλα, και εσείς σ’ αυτόν το ραδιοφω-
νικό σταθµό.

Ακούστε, λοιπόν, τι είπε η κυρία αυτή: «Είµαι κάτοικος Βαγιο-
χωρίου». Το ξέρετε το Βαγιοχώρι, κύριε Υπουργέ; Είναι µια πε-
ριοχή πού έχει παρόµοιο camp, το έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. «Δεν
µπορώ να πάω ούτε στο µνήµα του άντρα µου. Είµαστε κλεισµέ-
νοι στα σπίτια µας. Αυτοί σουλατσάρουν γιατί βγαίνουν και κά-
νουν ό,τι θέλουν. Μήπως θέλουν να φύγουµε και να µείνουν µόνο
αυτοί; Μας ρώτησαν αν τους θέλουµε;». Υποστήριξε ότι καλεί
την Αστυνοµία και δεν ανταποκρίνεται. «Πρέπει να ντρέπονται» -
λέει- «όλοι οι πολιτικοί». Εδώ είναι το «τσουβάλιασµα». «Να τους

πάρουν στα σπίτια τους».
Όλοι οι πολιτικοί να ντρεπόµαστε, λοιπόν, γιατί η Νέα Δηµο-

κρατία δεν καταλαβαίνει ότι δεν βάζεις δίπλα στο χωριό ανθρώ-
πους που σουλατσάρουν χωρίς κανέναν έλεγχο. Σουλατσάρουν.
Μη µου πείτε ότι τους ελέγχετε. Και θα το πω διαφορετικά. 

Βγαίνει ένας από την κλειστή δοµή που θα κάνετε, κύριε Μη-
ταράκη, ανά εκατό ή ανά δέκα-δέκα θα σας πω εγώ. Εάν δεν γυ-
ρίσει σε τρεις ώρες, ποια θα είναι η ποινή που θα του δώσετε;
Δεν θα βγει ξανά ποτέ; Ποια είναι η ποινή; Θα τον πυροβολήσετε; 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): … (Δεν ακούστηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Τι είναι αυτά που λέτε, κύριε Μηταράκη; Ποιον κοροϊδεύετε
εδώ µέσα; Ποια ποινή τώρα; Ό,τι θέλουν κάνουν, όπου θέλουν
πηγαίνουν. Σας έδωσα παράδειγµα το Βαγιοχώρι. 

Σας τα λέω όχι γιατί έχω διάθεση να αντιδικήσω µαζί σας. Είµαι
ο τελευταίος που θα µπορούσα να είµαι ρατσιστής, γιατί εγώ
είµαι γιος µεταναστών. Μεγάλωσα στη Γερµανία, πήγα σχολείο
στη Γερµανία, ένιωσα τον ρατσισµό στο πετσί µου ως µετανά-
στης. Ο πατέρας µου ανθρακωρύχος ήταν και του συµπεριφέ-
ρονταν σαν πράγµα οι Γερµανοί οι φίλοι µας, οι φίλοι σας, όχι οι
φίλοι µας. Φέρονταν στον πατέρα µου σαν πράγµα στα ανθρα-
κωρυχεία. Ξέρω τι σηµαίνει ρατσισµός.

Όµως, είναι άλλο πράγµα αυτό και άλλο να φτάνουµε στο ση-
µείο να αφήνουµε ελεύθερο τον οποιονδήποτε έρχεται τώρα, να
του δίνουµε παροχές και ο Έλληνας να βρίσκεται στο περιθώριο.
Αυτό είναι ρατσισµός. Το δεύτερο είναι.

Θα ήθελα µε πολλή συµπάθεια, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να σας πω το εξής: Είναι πολύ δύσκολη η περίοδος που
διανύουµε. Θέλει µέτρο και σοβαρότητα. Tweet όπως αυτό,
«Όταν γυρίσω…», του Ευρωβουλευτή σας -θα το καταθέσω στα
Πρακτικά- παραφράζοντας τη ρήση του Καραϊσκάκη, στην πα-
ρούσα χρονική συγκυρία είναι το λιγότερο απαράδεκτο. Είναι Ευ-
ρωβουλευτής σας ο κ. Κούλογλου. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περιµένω από τον ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, να καταδικάσει αυτήν τη
φράση. Υπάρχει tweet. Πάρτε το, αν θέλετε. Από εκεί το τύπωσα
εγώ. 

Υπάρχει και το γνωστό που λέει ο κ. Κατσώχας, γνωστός δη-
µοσιογράφος που τον βάλατε εσείς στην ΕΡΤ. Έκανε εκποµπή
και βγαίνει και τους λέει: «Όταν γυρίσω, θα σας κάνω αυτό». Ο
Χριστός και η Παναγία! Μαζέψτε τους. Αυτό συµβαίνει σε µια κρί-
σιµη στιγµή. Μετά, αν θέλετε, όπως ο άλλος ο κύριος που έχει
πάρει τη µισή Αθήνα, ο κ. Τατσόπουλος, πρώην Βουλευτής εδώ,
κάνετε το ίδιο και εσείς, αν µπορείτε. Μετά.

Αυτά δεν γίνονται και κυρίως δεν µπορώ να ακούω από συρι-
ζαίους στα social media να λένε ότι «θα λογαριαστούµε µετά».
Στα βουνά θα κάνουµε το τρίτο αντάρτικο; Έχουµε θέµα. Πρέπει
να σώσουµε την Ελλάδα, τα παιδιά µας. Μαζέψτε τους. Δεν είστε
3%. Είστε 28%, 30%, 32%, δεν ξέρω πόσο είστε. Μπορεί να κυ-
βερνήσετε ξανά την Ελλάδα. Δεν ξέρω τι θα αποφασίσει ο λαός.
Μπορεί να σας ψηφίσει ξανά. Όµως, εν πάση περιπτώσει, µα-
ζέψτε τους. Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα.

Από την άλλη, θα σας πω, κύριε Μουζάλα, και εσάς προσω-
πικά. Σας παρακολουθώ παντού. Στο «CONTRA» είχατε πει ότι
τα παράνοµα κέντρα, οι δοµές είναι βάρβαρα και κλειστά. Το εί-
χατε πει σε συνέντευξή σας. Στις 18-10-2019 στον «ΣΚΑΪ» είχατε
πει ότι είστε υπέρ των κλειστών κέντρων. Τι προτείνετε; Στο
«KONTRA» είχατε πει σε τηλεοπτική εκποµπή -υπάρχει το βίντεο,
ανέβηκε από την «Οµάδα Αλήθειας», νοµίζω- ότι τα κλειστά κέν-
τρα είναι παράνοµα και βάρβαρα. Το είχατε πει. Υπάρχει το βίν-
τεό σας. Μπορεί να κάνατε λάθος τότε. Στις 18-10-2019 στον
«ΣΚΑΙ» είστε υπέρ των κλειστών κέντρων. Θέλω να ακούσω τον
ΣΥΡΙΖΑ τι ακριβώς θέλει. Εµείς θέλουµε µια πρόταση που δια-
φωνείτε εσείς και έχετε το δικαίωµα. Προς Θεού! Δηµοκρατία
έχουµε. Όµως, θέλω να ακούσω την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ ποια
είναι ή ποια είναι η πρόταση του ΚΚΕ. Όµως, όχι µε το εάν και
εφόσον η Ευρώπη ανοίξει τα σύνορα. Όχι. Ξεχάστε το αυτό. Δεν
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τα ανοίγει. Αυτό το ξεχνάµε. Εδώ µέσα να µη λέµε στον κόσµο
ανοησίες ούτε ποµφόλυγες. Η Ευρώπη δεν υπάρχει. Δεν δέχεται
άλλους. Τέλος.

Άρα, τι κάνουµε τώρα; Αν άνοιγε τα σύνορά της, σαφώς να γί-
νουµε τράνζιτ, να πάνε όπου θέλουν. Δεν έχω κανένα πρόβληµα
εγώ. Να πάνε όπου θέλουν. Όµως, δεν τους θέλουν. Θέλω πρό-
ταση να ακούσω από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ακούω πρόταση και µε
ενοχλεί.

Από την άλλη, είναι απορίας άξιο πώς η Νέα Δηµοκρατία -και
θα το πω µε πολλή συµπάθεια - δεν έχει αντιληφθεί ότι σήµερα
αυτοδιαψεύδεται. Βγαίνει ο Πρωθυπουργός της χώρας στις 19
Μαρτίου του 2020 και λέει ότι επεκτείνεται ο έκτακτος µισθός
των 800 ευρώ και σε όσους απασχολούνται σε επιχειρήσεις, οι
οποίες εξακολουθούν να λειτουργούν µε µείωση του τζίρου,
αλλά και σε όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες και αυτοα-
πασχολούµενους. Στις 20 του µηνός, την επόµενη µέρα, βγαίνει
ο Βρούτσης ο Υπουργός και το διαψεύδει. Είναι tweet του Πρω-
θυπουργού.

Πάµε παρακάτω. Όταν ο Πρωθυπουργός δεσµεύεται και την
επόµενη µέρα ο Υπουργός, ο Βρούτσης, τον αυτοδιαψεύδει -
στους ελεύθερους επαγγελµατίες αναφέροµαι τώρα- υπάρχει
πρόβληµα µε το σχέδιό σας. Δεν µπορεί σήµερα να λέει αυτό ο
Πρωθυπουργός και αύριο να το διαψεύδει ο άλλος.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από την άλλη, απορώ που έκανε διάγγελµα ο Πρωθυπουργός
της χώρας και διακινούνταν ήδη τα φυλλάδια που θα υπογρά-
φαµε για να πάρουµε άδεια. Πριν µιλήσει ο Πρωθυπουργός, µία
ώρα πριν, εµένα µου είχε έρθει στο δικό µου το Tweeter το φυλ-
λάδιο διακίνησης για να µεταφερθεί ο κόσµος.

Πόσο σοβαρό είναι για µια Κυβέρνηση, πριν µιλήσει ο Πρωθυ-
πουργός, να διακινούνται τα χαρτιά αυτά και τα έγγραφα του ελ-
ληνικού δηµοσίου; Πείτε µου εσείς τι κυβέρνηση είστε. Αυτό
έγινε µία ώρα πριν το διάγγελµα του Πρωθυπουργού.

Προσπαθώ να σας πω, λοιπόν, ότι πρόχειρα κυβερνάτε, πραγ-
µατικά πρόχειρα.

Και αυτή η κόντρα µε τον κ. Τσιόδρα µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας
Δηµοκρατίας ας σταµατήσει. Οι µεν υπερασπίζονται τον Τσιό-
δρα, οι άλλοι είναι ενάντια του Τσιόδρα. Το πρόβληµα της χώρας
δεν είναι ο Τσιόδρας. Εγώ διαβάζω πολύ Facebook και ασχολού-
µαι µε το Tweeter κ.λπ.. Θέλω να πω το εξής: Ο κάθε Τσιόδρας
θα κάνει τη δουλειά του και θα φύγει. Εµείς θα µείνουµε εδώ να
πολεµήσουµε το πρόβληµα. Μπορεί να αλλαχθεί και αύριο το
πρωί. Τον χρησιµοποιούν καλώς ή κακώς, κάνει τη δουλειά του
καλώς ή κακώς, θα φανεί στην πορεία. Όµως, ας  σταµατήσει
αυτή η ψευτοαντιδικία µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας για
τα ήσσονος σηµασίας ζητήµατα και να δούµε τα µείζονα. Και τα
µείζονα είναι ότι δεν ακούω προτάσεις από τα άλλα κόµµατα για
το θέµα των λαθροµεταναστών.

Πάµε στον Έβρο, κύριοι συνάδελφοι. Διάβαζα τη «ΧΟΥΡΙΕΤ»
σήµερα το πρωί. Ο Ερντογάν αποφάσισε να αφήσει τριάντα χι-
λιάδες ποινικούς ελεύθερους. Χθες το βράδυ το αποφάσισε και
σήµερα ανακοινώθηκε. Τριάντα χιλιάδες ποινικούς. Μου θυµίζει
λίγο την Αλβανία. Δεν µιλάµε τώρα για πληµµεληµατάκια. Πρό-
κειται για ποινικούς. Αµολάει τριάντα χιλιάδες.

Να είστε βέβαιοι ότι δεν τους αµολάει για τη χώρα του. Να εί-
µαστε έτοιµοι για άλλου είδους πράγµατα στην πορεία αυτή. Να
είµαστε προετοιµασµένοι για πολλά πράγµατα που δεν φαντα-
ζόµασταν ούτε οι ίδιοι. 

Γι’ αυτό και λέει ότι πρέπει να θωρακίσουµε τα σύνορά µας
πραγµατικά, κύριε Μηταράκη, αφού µπαίνουν κάθε µέρα. Τι µου
λέτε τώρα, «θωρακίστε τα σύνορά σας»; Εδώ πήγε ο κ. Στεφανής
στα Ίµια και τον πέταξαν µε τις κλωτσιές οι Τούρκοι τώρα. Και
δεν θέλω να το πω εδώ πέρα τώρα, γιατί είναι Βουλή. Τον παρε-
νόχλησαν και τον έδιωξαν. Πήγε στην Καλόλιµνο. Είναι πράγµατα
που τα κρύβετε, γιατί επικοινωνιακά ελέγχετε όλα τα κανάλια.
Όλα τα κανάλια λένε: «Ζήτω η Νέα Δηµοκρατία!». Δεν υπάρχει
ΣΥΡΙΖΑ. Του πετάει µια δήλωση. Δεν υπάρχει ΚΚΕ, παρά µόνο
µια δηλωσούλα. Καλά, εµείς δεν υπάρχουµε έτσι και αλλιώς,

αλλά δεν έχει σηµασία. Λένε «Ζήτω η Νέα Δηµοκρατία!» και τι
µεγάλο κόµµα είναι, τι µεγάλη Κυβέρνηση είναι, τι τεράστια Κυ-
βέρνηση είστε, τι µεγάλος ηγέτης είναι ο Πρωθυπουργός! Αφού
το πιστεύω και εγώ πλέον. Λέω: «Δεν γίνεται όλοι αυτοί να έχουν
άδικο και εγώ να έχω δίκιο. Κάτι δεν πάει καλά». Δηλαδή, είναι
τεράστιος ηγέτης! 

Δεν είναι έτσι η διακυβέρνηση. Εδώ µιλάµε για καθεστωτική
αντίληψη.

Και πάµε στα παραµύθια τα υπόλοιπα.
Παραµύθι: Πάιατ! Πού είναι, ρε παιδιά, ο Αµερικανός, ο φίλος

σας; Έχετε βγει φωτογραφίες όλη η Νέα Δηµοκρατία εκεί µε τον
Πάιατ, τον Πρέσβη. Πού είναι η βοήθεια των Αµερικάνων, να
έρθει να µας βοηθήσει; Πού είναι τα αµερικανικά dollars των
επενδύσεων και όλα αυτά τα παραµυθάκια που µας λέγατε µε
τον Πάιατ ότι θα µας έφερνε επενδύσεις; Και ο ΣΥΡΙΖΑ τα ίδια
έλεγε. Όταν πήγαινε στην Αµερική ο κ. Τσίπρας και ο κ. Παππάς
έλεγαν ότι θα µας φέρουν επενδύσεις οι Αµερικανοί. 

Καταλάβετέ το. Μας δουλεύουν όλοι. Μας πήραν χαµπάρι ότι
είµαστε µπόσικοι -που λένε στο χωριό µου- και µας κάνουν ό,τι
θέλουν. Ούτε επενδύσεις!

Ποιοι βοήθησαν την Ευρώπη, όµως; Η κακή η Κίνα και η κακή
η Ρωσία βοήθησαν την Ιταλία. Η Γερµανία έκλεισε τα σύνορα, τα
ρήµαξε. Και δεν αντιδικώ µε κανέναν από εσάς. Καλά κάνετε.
Είναι δικαίωµά σας και επιλογή σας. Η στρατηγική επιλογή σας
είναι η Αµερική. Δικαίωµά σας, δεν θα αντιδικήσουµε σε αυτό.
Θέλω, όµως, να υπάρχουν σχέσεις «win-win», να κερδίζει η Ελ-
λάδα κάτι, να κερδίζουµε. Αν δεν κερδίζουµε, δεν υπάρχει σωτη-
ρία.

Γερµανία: Μόλις είδε τα ζόρια στην οικονοµία της η Γερµανία
-για 30 δισεκατοµµύρια ευρώ µας έβαλε στα µνηµόνια εµάς- ρί-
χνει στην αγορά 850 δισεκατοµµύρια ευρώ, όχι όµως για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αλλά για την πάρτη της.

Όσο για το ευρωοµόλογο, µόνο οκτώ, εννιά χώρες το θέλουν
από ό,τι µαθαίνω. Οι υπόλοιπες κάνουν τη µούγκα. Δεν µιλάνε,
κύριοι συνάδελφοι. Μόνο ο Πρωθυπουργός -και προς τιµήν του-
τρέχει µαζί µε τους υπόλοιπους να βγάλουµε το ευρωοµόλογο.
Σωστή επιλογή! Οι άλλες κυβερνήσεις γιατί δεν µιλάνε; Να σας
πω εγώ: Γιατί είναι δορυφόροι των Γερµανών και δεν θέλουν οι
Γερµανοί να τις στριµώξουν.

Καταλάβετέ το: Η γερµανική Ευρώπη πρέπει να τελειώσει!
Πρέπει να τελειώσει! Εδώ µπλοκάρουν οι Γερµανοί εξαγωγές ια-
τροφαρµακευτικού υλικού και οι Ιταλοί! Ο σώζων εαυτόν σω-
θήτω! Μόνοι είµαστε!

Και το χειρότερο δεν το καταλάβατε τώρα. Έχετε στρεβλή αν-
τίληψη για την οικονοµία. Η ελληνική οικονοµία βασίζεται στο
80% στην παροχή υπηρεσίας. Μόνο 20% είναι η βιοµηχανία.
Όταν περάσει η κρίση του κορωνοϊού, κύριοι συνάδελφοι, αυτοί
που θα ανανήψουν θα είναι αυτοί που θα παράγουν. Θα παρά-
γουν βιοµηχανικά προϊόντα για εξαγωγή, βιοµηχανικά προϊόντα
για κατανάλωση. Εµείς τι θα παράγουµε; Θα παράγουµε τραπε-
ζοκαθίσµατα σε ξενοδοχεία; Τι θα παράγουµε; Για πείτε µου
εσείς. Τίποτα! Άρα, θα έχουµε πάλι δυσκολία στην ανάνηψη.

Είναι σηµαντικό να καταλάβετε, τι σηµαίνει ανάνηψη της οικο-
νοµίας. Άρα, αλλάξτε ρότα περί της παροχής υπηρεσίας, να κά-
νουµε βιοµηχανικό µοντέλο µέσα από τον πρωτογενή τοµέα,
τέταρτη και πέµπτη γενεά.

Και κλείνοντας, θα ήθελα να παραθέσω σειρά λαθών που έχει
κάνει η Νέα Δηµοκρατία, σε σχέση µε τον κορωνοϊό. 

Θα µείνω στο σηµαντικό ζήτηµα για µένα που το προσπερνούν
πολλοί εδώ µέσα. Το είχαµε πει από την πρώτη στιγµή: «Κλείστε
την ιστορία αυτή, να µην κυκλοφορεί για δεκαπέντε µέρες κά-
νεις!». Ο ένας κυκλοφορεί µε το σκυλάκι του, ο άλλος µε το γα-
τάκι του.

Και βοηθάει που δεν κυκλοφορούν σήµερα, κύριε Υπουργέ, ο
καιρός. Αν ο καιρός ήταν καλός, θα χρειαζόταν ένα εκατοµµύριο
και δύο εκατοµµύρια και τρία εκατοµµύρια και πέντε εκατοµµύ-
ρια αστυνοµικοί για να µαζεύουν τον κόσµο από τους δρόµους. 

Εάν δεν πάρετε γρήγορα µέτρα, στις 20 Απριλίου, που θα είναι
η ηµεροµηνία κορυφώσεως του προβλήµατος, θα κάνουµε κακό
απολογισµό. Και δεν το εύχοµαι. Μακριά από εµάς αυτή η ευχή!
Κάντε σωστούς υπολογισµούς. Διότι τα µέτρα που αναγγέλλετε
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µε δόσεις τα δίνετε. Κάνετε τον Έλληνα Μιθριδάτη. Του δίνετε
δοσολογία δηλητηρίου. «Πάρε ένα σήµερα, πάρε ένα αύριο». Να
κάνει διάγγελµα ο Υπουργός. Να βγει ο Άδωνις στο Υπουργείο.
Να βγει ο άλλος Υπουργός. Να ξαναβγεί το πρωί. Σε όλα τα κα-
νάλια Υπουργοί είναι. Ανοίγεις το ένα κανάλι και το άλλο και είναι
όλο οι Υπουργοί. Βγαίνουν και λένε τα ίδια πράγµατα. Και κάθε
δυο µέρες ανακοινώνονται καινούργιες προτάσεις.

Καταθέσαµε προτάσεις στον Πρωθυπουργό. Κάντε τες πράξη!
Δεν µπορείτε τους µακροχρόνια ανέργους να τους έχετε απέξω!
Ξέρετε τι σηµαίνει «µακροχρόνια άνεργος»; Δεν έχει δουλειά! Και
έχετε µόνο τους ανέργους µε το επίδοµα. Βάλτε τους και αυτούς
µέσα!

Υπάρχουν και άλλες προτάσεις. Τους δικηγόρους τους βγά-
λατε απέξω. Όσον αφορά τους δικηγόρους, έκλεισαν δικαστή-
ρια. Δεν δουλεύουν τα δικαστήρια! Σας λέω πράγµατα που
ισχύουν και είναι πραγµατικότητα. Ζείτε εκτός πραγµατικότητας;
Όταν λέµε «οριζόντια µέτρα»-και έχει δίκιο ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ και
«µπράβο» του, το είπαµε και εµείς- εννοούµε οριζόντια µέτρα. Αν
δεν πάρετε οριζόντια µέτρα για όλες τις τάξεις, για όλα τα επαγ-
γέλµατα, για όλες τις βαθµίδες, θα υπάρχει πρόβληµα στην πο-
ρεία.

Και επίσης, υπάρχει και το θέµα µε τις αποδείξεις: Δεν µπορεί
να µαζεύει 30% των εσόδων του ο άνθρωπος µε τις αποδείξεις ή
µε τις κάρτες, αφού δεν λειτουργεί η αγορά. Σταµατήστε το!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πρόεδρε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Και κλείνω µε αυτό: Για να καταλάβετε πόσο αφελείς στη
διακυβέρνηση είστε, πήγατε πριν από µια βδοµάδα και κλείσατε,
κύριε Υπουργέ, τις επιχειρήσεις που πουλάνε ξύλα. Έτσι, κλεί-
νουν, γιατί όταν περνάει ένα χρονικό διάστηµα ηµεροµηνιακό,
σταµατούν οι επιχειρήσεις να πουλούν ξύλα. «Κάντε παράταση»,
είπα στον Υπουργό. Ακόµα δεν το έκανε. Δηλαδή, στη Βόρεια Ελ-
λάδα που κάνει ψοφόκρυο χρειάζεται ξύλα ο άλλος. Δηλαδή,
είναι απλά πραγµατάκια, τα οποία δεν τα κάνετε.

Και βέβαια, το χειρότερο από όλα -και κλείνω εδώ- θα σας το
πω πολύ απλά: Εµείς µπορεί να έχουµε 200 ευρώ, 300 ευρώ να
κάνουµε ένα τεστ, να πάµε να τα ακουµπήσουµε στον επιχειρη-
µατία. Και καλά κάνουµε. Ο φτωχός που δεν έχει 200 ευρώ, 300
ευρώ να πάει να κάνει τεστ, δεν πρέπει να βοηθηθεί από την πο-
λιτεία, ώστε να είναι ήσυχος ότι το παιδί του, η γυναίκα του, οι
συγγενείς του, οι φίλοι του δεν κινδυνεύουν και δεν είναι κινητή
βόµβα;

Φίλες και φίλοι -κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ-
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εµείς µπήκαµε εδώ για να σας κά-
νουµε προτάσεις. Θα σας κάνουµε και κριτική. Θα έχουµε, όµως
και προτάσεις, κύριε Υπουργέ. Μπορεί να διαφωνούµε σε αυτό
και να έχετε άλλη αντίληψη, κύριοι Υπουργοί. Κάνουµε προτά-
σεις. Θα τις δεχθείτε στο τέλος. Θα τους πάτε στα ακατοίκητα
νησιά, γιατί θα έρχονται συνεχώς. Δεν µπορείτε να ασφαλίσετε
το Αιγαίο µόνοι σας. Δεν γίνεται. Έχετε µια φοβία στη λέξη «νό-
µος» και «τάξη» στη χώρα.

Εµείς είµαστε υπέρ του νόµου και της τάξης και υπέρ του συν-
θήµατος: «Πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλληνες και µετά όλοι οι
άλλοι!». Κάντε το πράξη και είµαστε µαζί σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελείωσαν οι ει-

σηγητές και οι αγορητές και εισερχόµαστε τώρα στους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε, να πω και το εξής: Πρέπει να παρα-
δεχτούµε όλοι ότι οι Έλληνες, οι συµπατριώτες µας, έδειξαν
αξιοζήλευτη πειθαρχία στα µέτρα που πήραµε, τηρουµένων των
αναλογιών, πράγµα που αναγνωρίζεται.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Και καλά έκαναν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, τώρα δεν
είναι επί της ουσίας.

Και όσον αφορά κάποια ζητήµατα που ακούµε και από πολιτικά
πρόσωπα και από δηµοσιογράφους, στηρίζονται σε εσφαλµένη

προϋπόθεση. Δεν είναι, όµως, του παρόντος να τα πούµε. Εάν
δεν υπάρχει η προϋπόθεση αυτή, δεν θα µπορεί να γίνουν. Δεν
µπορεί να λέµε πράγµατα που στηρίζονται σε εσφαλµένη προ-
ϋπόθεση. Δεν αναφέροµαι σε εσάς. Το λέω γενικώς.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, ο κ. Κλέων
Γρηγοριάδης, έχει τον λόγο. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα είναι τα γενέθλια του

ΜέΡΑ25, καθώς το κόµµα µας ιδρύθηκε στις 26 Μαρτίου 2018,
δύο χρόνια ακριβώς πριν από τη σηµερινή µέρα. Σήµερα, λοιπόν,
πριν από λίγη ώρα, ο Γραµµατέας του κόµµατός µας, του
ΜέΡΑ25, ο Γιάνης Βαρουφάκης, ανακοίνωσε ότι το σηµαντικό
χρηµατικό ποσό, το οποίο θα διαθέταµε για το συνέδριό µας,
αλλά και το µεγαλύτερο δυνατό µέρος της κρατικής επιχορήγη-
σης που µας αναλογεί ως κόµµα, εµείς θα το διαθέσουµε για να
υποστηρίξουµε δράσεις αλληλεγγύης και να αναλάβουµε πρω-
τοβουλίες εστιασµένες σε κοινωνικές οµάδες, οι οποίες µέσα σε
αυτή την τραγική συγκυρία βρίσκονται εντελώς έξω από κάθε
κρατικό πλαίσιο πρόληψης, προστασίας και βοήθειας.

Παράλληλα, το ΜέΡΑ25 ζητά από το κράτος να κάνει και
εκείνο µε τη σειρά του τρία µικρά βήµατα αλληλεγγύης που µπο-
ρούν και -πιστέψτε µε- πρέπει να γίνουν σήµερα.

Πρώτον, αµέσως παροχή χρεωστικών καρτών σε τριακόσιες
χιλιάδες ευάλωτα άτοµα ή οικογένειες που δεν θα λάβουν τα 800
ευρώ, επειδή είναι αχαρτογράφητοι, αυτοαπασχολούµενοι, άστε-
γοι κ.λπ.. Κάθε κάρτα από αυτές θα πρέπει να έχει πίστωση 300
ευρώ τον µήνα, για έξι µήνες τουλάχιστον. Αυτό θα είναι µια ση-
µαντική ενίσχυση για τους ανυπεράσπιστους συνανθρώπους µας
που τώρα έχουν µείνει έξω από κάθε δίχτυ κρατικής προστασίας.

Δεύτερον, κατάργηση αµέσως του «ΗΡΑΚΛΗ», των πωλήσεων
δηλαδή των κόκκινων δανείων µας σε αρπακτικά funds και βέ-
βαια, κατάργηση άµεσα όλων των πλειστηριασµών.

Τρίτον, κατάργηση -αυτονόητα, θα έλεγε κανείς- της προπλη-
ρωµής φόρου για τον τρέχοντα χρόνο. Είναι αστείο να µιλάµε
καν για καταβολή το 2020 του 95% του φόρου επιχειρήσεων των
κερδών του 2019 -υπολογισµένο µάλλον εννοώ πάνω στη βάση
των κερδών του 2019- που πολύ απλά, το 2020, αυτά τα κέρδη
απλώς δεν θα υπάρχουν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εν µέσω της πανδηµίας του
COVID-19, γνωστού σε όλους µας και ως κορωνοϊού, ενός ιού, ο
οποίος -επιτρέψτε µου να πω- έχει σαρώσει ήδη όλα τα σύνορα
που έχουν ορθώσει οι άνθρωποι πάνω σε αυτή τη γη, σήµερα,
σαν να µας κατευθύνει µια αόρατη φάρσα της ιστορίας, καλού-
µαστε να επικυρώσουµε δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
που αφορούν σύνορα. 

Δεν θα σχολιάσω εδώ τις δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου, καθώς το έκανε –επαρκέστατα, µάλιστα- η ειδική αγορή-
τρια µας, η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα. 

Θα σας πω απλώς ότι αντί αυτών των αδιέξοδων πράξεων νο-
µοθετικού περιεχοµένου ως ΜέΡΑ25 προτείνουµε, πρώτον, τη
διαφύλαξη του δικαιώµατος αίτησης ασύλου, ένα δικαίωµα που
σε καµµία πολιτισµένη χώρα δεν µπορεί ποτέ να ανασταλεί. Δεύ-
τερον, προτείνουµε την άσκηση της µέγιστης δύναµης πίεσης,
αλλά και παραπάνω από αυτήν αν χρειαστεί, θέτοντας βέτο στα
πάντα έναντι των Βρυξελλών, µέχρι να τους εξαναγκάσουµε -και
να είστε σίγουροι ότι µε αυτόν τον τρόπο θα τους εξαναγκά-
σουµε- να αποδεχτούν τους πρόσφυγες και να καταµερίσουν
ισότιµα, αναλογικά και δηµοκρατικά σε όλα τα κράτη µέλη της
Ευρωπαϊκής µας Ένωσης αυτούς τους ανθρώπους. 

Ονειρευόµαστε µια ανοιχτή Ελλάδα µε ελεγχόµενα, ασφαλώς,
σύνορα, µια Ελλάδα, όµως, που δεν θα µετατραπεί ποτέ σε ένα
τεράστιο στρατόπεδο συγκέντρωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ονειρευόµαστε µια Ελλάδα που δεν θα καταντήσει ποτέ ο «αυ-
τοφωράκιας» -συγγνώµη για την έκφραση- της Ευρώπης, ο
οποίος «αυτοφωράκιας» έχει προσληφθεί για να παραβιάζει εκ
µέρους της τις αρχές της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης και το Διε-
θνές Δίκαιο, έτσι ώστε να έχουν την πολυτέλεια να µην το παρα-
βιάζουν οι κυβερνήσεις της Αυστρίας, της Γερµανίας, της
Ουγγαρίας, της Κροατίας κ.λπ.. Όλες είναι Αριστερές κυβερνή-
σεις, όπως θα προσέξατε.

Κλείνοντας, θα µου επιτρέψετε να πω δυο λόγια και πάλι για
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το θέµα µε το οποίο άρχισα αυτήν την οµιλία µου, την τεράστια
απειλή που µαζί µε τον υπόλοιπο πλανήτη αντιµετωπίζει η χώρα
µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, είµαστε χα-
ρούµενοι που µπορούµε για πρώτη φορά αυτή τη στιγµή να σας
αναγνωρίσουµε ότι ως Κυβέρνηση εγκαίρως αναγνωρίσατε το
µέγεθος του προβλήµατος και εγκαίρως πήρατε µέτρα, τα οποία
ήταν, µάλιστα, στην απολύτως σωστή κατεύθυνση. Μπράβο σας!
Με εξαίρεση, βέβαια, τη χαρακτηριστική ολιγωρία που επιδεί-
ξατε, σχετικά µε την απαγόρευση των µαζικών θρησκευτικών τε-
λετών. Τι να κάνουµε, όµως; Κανείς δεν είναι τέλειος. Για αυτό,
το προσπερνάµε.

Αυτό που δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση, όµως, να προ-
σπεράσουµε είναι ότι σήµερα, έναν ακριβώς µήνα µετά από το
πρώτο κρούσµα κορωνοϊού στην πατρίδα µας, το σύστηµα
υγείας µας παραµένει εντελώς ανοχύρωτο σε γιατρούς, υγειονο-
µικό προσωπικό και αναλώσιµα µέσα προστασίας για αυτούς
τους ανθρώπους.

Δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση να προσπεράσουµε το γε-
γονός ότι ακούγεται σαν κακόγουστο αστείο, ότι ζητάτε να προσ-
λάβετε στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µόλις δύο χιλιάδες ανθρώ-
πους µε ελάχιστους, µάλιστα, εξ αυτών να είναι γιατροί. Και αυ-
τούς, όπως και τους υπόλοιπους -εννοώ τους νοσηλευτές και το
υπόλοιπο προσωπικό- θέλετε να τους προσλάβετε µε σύµβαση
ορισµένου χρόνου.

Ξέρετε, δηλαδή, τι λέτε σε αυτούς τους ανθρώπους, αγαπητοί
συνάδελφοι; Τους λέτε: «Θυµάστε που χρόνια τώρα απορρί-
πταµε όλες τις αιτήσεις σας για µόνιµη πρόσληψη στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, αν και πληρούσατε όλες τις προϋποθέσεις, και
µε το παραπάνω, και αν και επίσης, σας είχαµε όλους ανάγκη για
να µην υπολειτουργεί αυτό το σύστηµα, αλλά δεν µας άφηνε η
Τρόικα; Ε, τώρα, λοιπόν, που χάνουµε συνανθρώπους µας, τώρα
που καταρρέει το σύµπαν γύρω µας, αυτή η ίδια Τρόικα συνεχίζει
να µη µας αφήνει και εµείς συνεχίζουµε να την ακούµε. Ζητάµε,
λοιπόν, σήµερα από εσάς τους γιατρούς µας και τους νοσηλευ-
τές µας και µάλιστα, χωρίς καµµία ντροπή, να έρθετε να βάλετε
σε άµεσο κίνδυνο τη ζωής σας, να σας ξεζουµίσουµε και αν κα-
ταφέρετε τελικά να επιβιώσετε από αυτό το ρίσκο και ενώ στο
µεταξύ –µεταφορικά- θα σας έχουµε ψοφήσει στην κούραση,
όταν µε το καλό τελειώσει αυτή η περιπέτεια ή άντε το πολύ σε
κανένα χρόνο αργότερα, θα σας στείλουµε πίσω στα σπίτια σας
και τους περισσότερους από εσάς στην παλιά γνώριµή σας, την
ανεργία».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα τελειώσω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο είναι το εκπληκτικό

που οι αρµόδιοι όλων των κυβερνήσεων δεν θέλουν ή -ακόµα χει-
ρότερα- δεν δύνανται καν να δουν και να καταλάβουν; Ξέρετε
ποιο είναι; Είναι ότι συντριπτικά περισσότεροι από τους γιατρούς
µας και τους νοσηλευτές µας τιµούν τον όρκο του Ιπποκράτη
που πήραν. Συνεπώς, παρά τη βάναυσα προσβλητική στάση του
κράτους µας απέναντί τους όλον αυτόν τον καιρό που περίµεναν,
αλλά και το τελευταίο διάστηµα, που τους παρακαλάµε χωρίς
καν να σκοπεύουµε να τους µονιµοποιήσουµε, αυτοί, εντούτοις,
θα κάνουν και πάλι την εθνική µας έκπληξη και θα ανταποκριθούν
-ένας θεός ξέρει γιατί- δίνοντας το παρών και αποδεικνύοντας
συγχρόνως, πως όλοι οι αρµόδιοι των κυβερνήσεων, που τόσο
καιρό αποφάσιζαν για το µέλλον τους, για το αν αυτοί οι άνθρω-
ποι θα έχουν εργασία ή θα είναι άνεργοι µετά από τόσα χρόνια
σπουδών που έχουν κάνει, όλοι αυτοί οι αρµόδιοι δεν έχουν καν
το ανάστηµα, ώστε να τους κοιτάξουν στα µάτια.

Προλαβαίνετε, λοιπόν, να σοβαρευτείτε, να αντιληφθείτε το
ιστορικό µέγεθος των περιστάσεων και να προσλάβετε αµέσως,
χθες το βράδυ, έξι χιλιάδες γιατρούς και άλλους τόσους νοση-
λευτές και µάλιστα, για πάντα, όχι για να τους ευχαριστήσετε για
την προσφορά τους, όχι σαν αντάλλαγµα, αλλά απλώς, γιατί
τους έχουµε χρόνια τώρα απόλυτη ανάγκη και µας λείπουν. Και
αφού τους προσλάβετε, να τους εξασφαλίσετε αµέσως και από-
λυτα, αγοράζοντας χθες το βράδυ, όλα τα αναλώσιµα προστα-
τευτικά και τον εξοπλισµό που χρειάζονται.

Είναι καιρός, αγαπητοί συνάδελφοι του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, να κοιταχτούµε επιτέλους όλοι µας στα µάτια εδώ µέσα και
µπρος στο φάσµα της άδικης απώλειας των συνανθρώπων µας
να γράψουµε, επιτέλους, µεγαλοπρεπώς την Τρόικα στα παλιά
µας τα παπούτσια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Πριν δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της

Ελληνικής Λύσης, τον κ. Βιλιάρδο, θα δώσω τον λόγο για δύο
λεπτά στον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων για να αναπτύ-
ξει την τροπολογία.

Σας ακούµε, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Σας ενδιαφέρει, κύριε συνάδελφε, γιατί µπο-
ρεί να θέλετε να τοποθετηθείτε.

Καταθέσαµε µία τροπολογία, η οποία έχει τον εξής επείγοντα
χαρακτήρα και κρατείται για τον εξής λόγο: Όπως όλοι γνωρί-
ζετε, υπάρχει έλλειψη σε αντισηπτικά, µαντηλάκια αντισηπτικά
κ.λπ. στα σούπερ µάρκετ και στην αγορά γενικώς.

Η συνολική δυνατότητα παραγωγής σήµερα των υπαρχόντων
εργοστασίων καλύπτει περίπου την ηµερήσια ζήτηση, παρότι βά-
λαµε πλαφόν αρχικά τρία ανά πελάτη και στη συνέχεια, δύο ανά
πελάτη. Και µε δύο, όµως, ανά πελάτη, η ηµερήσια κατανάλωση
υπερβαίνει κατά πολύ τη δυνατότητα της παραγωγής που
έχουµε στην Ελλάδα, η οποία ήταν πριν την κρίση κάτω από δια-
κόσιες χιλιάδες την ηµέρα και τώρα, έχει αυξηθεί, µε όλα τα
µέτρα που πήραµε και την επείγουσα εισαγωγή αιθυλικής αλκοό-
λης, περίπου στις πεντακόσιες χιλιάδες.

Για να µπορέσουµε να αυξήσουµε την ηµερήσια παραγωγή και
να καλύψουµε τη ζήτηση, καταθέτουµε, λοιπόν, αυτή την τροπο-
λογία, η οποία κάνει το εξής: Σήµερα, για να γίνει παραγωγή αν-
τισηπτικών, µια βιοµηχανία παίρνει δύο ειδών άδειες. Η πρώτη
είναι η άδεια παραγωγής και η δεύτερη είναι η άδεια διάθεσης.
Και οι δύο άδειες δίνονται από τον ΕΟΦ. Ο χρονικός ορίζοντας
της εκδόσεως της άδειας παραγωγής από τον ΕΟΦ είναι σήµερα
περίπου ενάµισης χρόνος. Άρα, δεν καλύπτει τον επείγοντα χα-
ρακτήρα της παρούσης περιόδου.

Για να το επιταχύνουµε, λοιπόν, έχουµε κάνει το εξής, το οποίο
τονίζω: Μόνον για τις επιχειρήσεις που έχουν ήδη άδεια παρα-
γωγής φαρµακευτικών ή καλλυντικών προϊόντων, δηλαδή εργο-
στάσια που ήδη λειτουργούν, που τα γνωρίζει ο ΕΟΦ και τα έχει
ελέγξει ο ΕΟΦ, αλλά δεν είχαν µέχρι τώρα πάρει άδεια παραγω-
γής αντισηπτικού, αλλά είχαν πάρει άδεια παραγωγής φαρµάκων
ή είχαν πάρει άδεια παραγωγής καλλυντικών, για αυτές και
µόνον τις επιχειρήσεις δίνουµε αυτόµατα την άδεια της παραγω-
γής, ώστε να µετατρέψουν την παραγωγή τους από παραγωγή
καλλυντικών και άλλων φαρµάκων σε παραγωγή αντισηπτικών.
Ο ΕΟΦ δίνει την άδεια της διάθεσης µε την ενεργοποίηση του
άρθρου 55 του ΕΟΦ και του Κανονισµού του, σύµφωνα µε την
ευρωπαϊκή οδηγία 2012/528. Δηλαδή, κάνει έλεγχο επί των πα-
ραγοµένων προϊόντων στα χηµεία του, ελέγχει ότι αυτά τα πα-
ραγόµενα προϊόντα είναι πράγµατι αντισηπτικά κατά τον τρόπο
που ορίζει η νοµοθεσία του και δίνει την άδεια διάθεσης του προ-
ϊόντος στην αγορά.

Με αυτόν τον τρόπο, µπορούµε µέσα στην επόµενη εβδοµάδα
να φτάσουµε ακόµα και σε τριακόσιες χιλιάδες επιπλέον παρα-
γόµενα προϊόντα, καθόσον ήδη µεγάλες και γνωστές εταιρείες
καλλυντικών –δεν θέλω να τις αναφέρω στη Βουλή για να µη
φανεί ότι θέλω να κάνω κάποιου είδους διαφήµιση, αλλά, αν θέ-
λετε, µπορώ ευχαρίστως να σας πω κατ’ ιδίαν, µιλάµε για εται-
ρείες πολύ γνωστές σε όλους µας, που δεν θα διακινδύνευαν να
κάνουν «αρπαχτή», οι οποίες ούτως ή άλλως θα ελεγχθούν από
τον ΕΟΦ για τη διάθεση των προϊόντων τους- θα πάρουν άµεσα,
αύριο, άδεια για την παραγωγή αντισηπτικών προϊόντων.

Θέλω να πω εδώ για λόγους εύρυθµης λειτουργίας της αγο-
ράς ότι έχουµε προβλέψει ότι αυτά τα προϊόντα που θα παρά-
γονται απαγορεύονται να εξάγονται. Είναι µόνο για την εγχώρια
κατανάλωση και άρα, για να µπορέσει να εξυπηρετηθεί το ελλη-
νικό κοινό.

Επίσης, οι εταιρείες που θα κάνουν χρήση αυτού του νόµου,
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θα πρέπει παράλληλα, να κάνουν κανονικά την αίτηση για κανο-
νική άδεια παραγωγής, όπως έχουν κάνει και όλες οι άλλες εται-
ρείες, ώστε, µετά τη λήξη του επείγοντα χαρακτήρα, η δυνα-
τότητα της παραγωγής τους να γίνει µόνον εφόσον πάρουν την
κανονική άδεια, µε τις τρέχουσες διαδικασίες, όπως ακριβώς την
πήραν και όλοι οι άλλοι. Αυτό, για να µη φανεί ότι θέλουµε να ευ-
νοήσουµε στην πορεία κάποιον που πήρε την άδεια εύκολα,
έναντι κάποιου άλλου που πήρε την άδεια περισσότερο δύσκολα.

Άρα, οι εταιρείες που ήδη έχουν άδεια παραγωγής φαρµάκων
και καλλυντικών από τον ΕΟΦ, θα µπορούν αυτόµατα να παίρ-
νουν άδεια παραγωγής αντισηπτικού. Θα ισχύει αυτή η άδεια για
όσο ισχύει η κρίση. Για να συνεχίσουν να παράγουν αντισηπτικά,
θα πρέπει να πάρουν άδεια παραγωγής µε την κανονική διαδικα-
σία που προβλέπει έως σήµερα η νοµοθεσία και ο ΕΟΦ θα ελέγ-
χει κανονικά, όπως κάνουµε µέχρι σήµερα, τη διάθεση του
προϊόντος στην αγορά, ώστε να γίνεται πράγµατι αυτό για το
οποίο µιλάµε και όχι κάτι άλλο.

Θα παρακαλούσα για τη διακοµµατική στήριξη της σχετικής
τροπολογίας, γιατί προφανώς όλοι καταλαβαίνετε ότι υπάρχει
πραγµατικό πρόβληµα στην αγορά και δεν είναι κάποιου είδους
άλλο ζήτηµα. Εάν έχετε κάποια απορία, ευχαρίστως θα σας
απαντήσω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στο σηµείο αυτό,

κύριε Υπουργέ, εν όψει του ότι ενδεχοµένως να θέλουν οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι κάποια στιγµή να επανέλθουν, µπορείτε
να µας πείτε, εάν κάνετε δεκτή την τροπολογία;

Ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Μηταράκης έχει
τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Κύριε Πρόεδρε, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 245 και ειδικό 4.

Επίσης, στον τίτλο του νοµοσχεδίου προστίθεται ο όρος «και
άλλες διατάξεις».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Από τις βουλευτι-

κές τροπολογίες δεν κάνετε καµµιά δεκτή; 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Μόνο αυτή

που είπατε.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Βιλιάρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Ελληνικής Λύσης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Η τροπολογία για το αντισηπτικό φαί-

νεται καλή, θετική. Θα τη διαβάσω βέβαια καλύτερα, αλλά νοµίζω
ότι πρέπει να γίνει και πρόβλεψη για µηχανήµατα τεχνητής ανα-
πνοής, για να µην ακολουθούµε τα γεγονότα, αλλά να προηγού-
µαστε. Και εκεί έχουµε βιοµηχανίες, οι οποίες µπορεί να τα
παράγουν. Ίσως από τώρα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν είναι δική µου αρµοδιότητα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Δεν λέω για εσάς, µιλώ γενικότερα.
Ίσως από τώρα πρέπει να γίνει η πρόβλεψη.

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας από την ουσία της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, αφού ο συνάδελφος, ο κ.
Μυλωνάκης ανέλυσε γενικότερα την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου, θα λέγαµε κατ’ αρχάς ότι δεν είναι δυνατόν να συµφω-
νήσουµε µε διατάξεις που µετατρέπουν τον παράνοµο και βίαιο
εποικισµό των νησιών µας στο πλαίσιο του υβριδικού µετανα-
στευτικού πολέµου που µας έχει κηρύξει η Τουρκία σε νόµιµο.
Ούτε µε την κατάλυση της ελεύθερης οικονοµίας, µε την επίταξη
ακινήτων, ιδίως µε την έωλη αιτιολογία της αποφυγής διακινδύ-
νευσης της δηµόσιας τάξης και υγείας.

Εµείς δεν πιστεύουµε σε τέτοιου είδους κοµµουνιστικές δια-
τάξεις και προφανώς δεν πρόκειται να τις ψηφίσουµε.

Ειδικά τώρα, σε σχέση µε το δεύτερο άρθρο, θα θέλαµε να
ρωτήσουµε: Ποιο είναι το νόηµα της αναστολής της υποβολής
αίτησης ασύλου για έναν µήνα, όταν ακόµα και Υπουργοί της Κυ-
βέρνησης αναφέρονται σε µαζική εισβολή; Γιατί δεν υιοθετούµε
την απόφαση του Ειδικού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
για την Ισπανία, σύµφωνα µε την οποία δεν γίνεται δεκτή η υπο-

βολή αίτησης ασύλου από άτοµα που εισέρχονται µαζικά και πα-
ράνοµα στη χώρα, όπως επίσης και το άρθρο 78 παράγραφος 3
της Συνθήκης του Μάαστριχτ, που κηρύσσει τη χώρα σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης έως ότου παύσουν οι µαζικές εισροές;

Γιατί, λοιπόν, µεταφέρονται ακόµη και οι νέοι εισερχόµενοι
στην ενδοχώρα, χωρίς να υποβάλουν αίτηµα και χωρίς δυνατό-
τητα επαναπροώθησης µε βάση τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε την Τουρκία; Είναι πολλά τα ερωτήµατα, ενώ δεν κα-
ταλαβαίνουµε γιατί να επωµιστεί η Ελλάδα µε ένα τέτοιο κόστος,
το οποίο υπολογίσαµε µόνοι µας, όσον αφορά την κατασκευή,
στα 62 εκατοµµύρια ευρώ περίπου µε βάση τον σηµερινό αριθµό
µεταναστών, τον σχεδιασµό και τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης,
ενώ στα 203 εκατοµµύρια ευρώ είναι µε κριτήριο τις διαθέσιµες
εκτάσεις. Αντίστοιχα, το κόστος λειτουργίας ετησίως το υπολο-
γίσαµε µόνοι µας στα 55 εκατοµµύρια και 200 εκατοµµύρια αντί-
στοιχα, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά µαζί µε τις ση-
µειώσεις του, τις παραδοχές του.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εν προκειµένω, αναρωτιόµαστε, ως συνήθως, γιατί δεν έχει
αναφερθεί στο κόστος το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, αφού
έχουν γίνει ανάλογες εγκαταστάσεις στο παρελθόν, όπου διαπι-
στώθηκαν δυστυχώς πολλές ατασθαλίες, όπως στο παράδειγµα
της Αµυγδαλέζας, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Σε κάθε
περίπτωση, υπάρχουν τα νούµερα και µπορεί κάποιος µε βάση
αυτά να κάνει αντίστοιχους υπολογισµούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιος θα πληρώσει, αλήθεια, όλο αυτό το κόστος που αναφέ-
ραµε, ειδικά σε µία εποχή που η Ελλάδα πλήττεται από την επι-
δηµία του κορωνοϊού, που θα της κοστίσει τεράστια ποσά; Δεν
θα καταρρεύσει ο προϋπολογισµός, στον οποίο το µεταναστευ-
τικό κόστος για το 2020 προβλέπεται µόλις στα 138 εκατοµµύρια
ευρώ, όταν το 2019 ήταν 142 εκατοµµύρια ευρώ; Πόσω µάλλον,
εάν σ’ αυτό προσθέσουµε το κόστος αστυνόµευσης και κατα-
σκευής συρµατοπλέγµατος στον Έβρο.

Εδώ ο κ. Μουζάλας, αν θυµάµαι καλά, µε µία δήλωση του είχε
πει ότι τα συρµατοπλέγµατα στον Έβρο δεν είναι κατάλληλα, δεν
είναι σωστά. Θυµάµαι ότι τον Δεκέµβριο του 2019 στην «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» είχα διαβάσει αυτό που είχατε πει, ότι τα συρµατοπλέγ-
µατα δεν θα βοηθήσουν καθόλου. Δεν έχει σηµασία, όµως.

Τέλος, δεν µας προβληµατίζει το γεγονός ότι οι αιτήσεις ασύ-
λου στην Ελλάδα το 2019 ανήλθαν στις εβδοµήντα τέσσερις χι-
λιάδες τετρακόσιες ογδόντα δύο, ενώ συνολικά στην Ευρώπη
στις εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες τετρακόσιες εβδοµήντα δύο;
Το 60%, δηλαδή, αφορούσε µόνο τη χώρα µας µε τις µετανα-
στευτικές ροές να συνεχίζονται ασταµάτητα.

Γενικότερα τώρα, στην ελληνική οικονοµία είναι αδύνατο να
προβεί κάποιος σε προβλέψεις, όταν ολόκληρος ο πλανήτης
πλέει σε αχαρτογράφητα νερά, σε συνθήκες πανικού, ειδικά όταν
δεν γνωρίζει κανείς το χρονικό διάστηµα που θα διαρκέσει η
υγειονοµική κρίση και το «κλείδωµα» των χωρών, ενώ έχει προ-
ηγηθεί ένα χρηµατιστηριακό κραχ τεραστίων διαστάσεων, που
όµως δεν έχει διορθώσει κανένα πρόβληµα, τουλάχιστον όχι τα
δύο θεµελιώδη, τη µη ισορροπηµένη αναδιανοµή των εισοδηµά-
των και τα βουνά των χρεών που έχουν συσσωρευτεί, µεταξύ
άλλων, ως επακόλουθο της µη συµβατικής πολιτικής των κεντρι-
κών τραπεζών µετά το 2008.

Κρίνοντας βέβαια από τις εκτιµήσεις των επιδηµιολόγων, ο
πλανήτης θα επιστρέψει στην κανονικότητα στα τέλη του 2021
από υγειονοµικής πλευράς, ενώ θα φανεί από τις εξελίξεις στην
Κίνα, που το κλείδωµα της οικονοµίας της διήρκεσε περίπου δύο
µήνες. Όµως, αφ’ ενός µεν δεν γνωρίζουµε εάν επανεµφανιστεί
ο ιός, αφ’ ετέρου στην Ευρώπη η κατάσταση είναι τελείως δια-
φορετική, µε διαφορετικά συστήµατα υγείας, µε άλλες αφετη-
ρίες, µε ελλιπείς υποδοµές σε πολλά κράτη κ.ο.κ.. 

Με δεδοµένο, πάντως, το ότι η Ελλάδα εξαρτάται σε πολύ µε-
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γάλο βαθµό από τον τουρισµό, από όπου προέρχονται 18,1 δι-
σεκατοµµύρια άµεσα και τα διπλάσια περίπου έµµεσα, καθώς
επίσης από τη ναυτιλία, η οποία επίσης βάλλεται, µε 17,3% δισε-
κατοµµύρια άµεσα, από τις υπηρεσίες γενικότερα που παράγουν
περισσότερο από το 80% του ΑΕΠ, ενώ θα καθυστερήσουν τόσο
οι ξένες όσο και οι εγχώριες επενδύσεις, που είναι ήδη χαµηλές,
µε τις εξαγωγές µας επίσης να µειώνονται, τότε η ύφεση θα είναι
πιθανόν µεγαλύτερη ακόµη και από το 10%, παρά τις χαµηλότε-
ρες προβλέψεις που ακούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, να
συντοµεύσετε, διότι µίλησε και ο Αρχηγός σας. Κανονικά δι-
καιούστε τον µισό χρόνο, αλλά δεν χάθηκε ο κόσµος για λίγα
λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Θα συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε.
Εάν υποθέσουµε όµως αισιόδοξα ότι η ύφεση θα διαµορφωθεί

µόλις στο 5,3%, τότε το ΑΕΠ µας θα µειωθεί στα περίπου 178 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Οπότε, µε το έλλειµµά µας µόλις στο 1,3%,
το χρέος µας ως προς το ΑΕΠ θα φτάσει στο 201%, χωρίς το επι-
πλέον κόστος του µεταναστευτικού, της άµυνας, της υγείας
κ.λπ..

Κάτω απ’ αυτές τις προϋποθέσεις, λοιπόν, ακόµη και να στη-
ριχθούµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς την επιβολή νέων
µνηµονίων, που θα ήταν ίσως η καλύτερη περίπτωση, ποιος θα
επενδύσει, αλήθεια, στην Ελλάδα, σε µία χώρα µε κατεστραµ-
µένο παραγωγικό ιστό, µε ένα λανθασµένο οικονοµικό µοντέλο,
που µόνο δύο επισφαλείς σήµερα κλάδοι, ο τουρισµός και η ναυ-
τιλία, παράγουν άµεσα και έµµεσα σχεδόν το 40% του ΑΕΠ, µε
201% δηµόσιο χρέος, µε υπερχρεωµένες τράπεζες και µε κόκ-
κινο ιδιωτικό χρέος; Προφανώς κανένας.

Δεν θα πρέπει, λοιπόν, να διατεθούν όσα χρήµατα µπορέ-
σουµε στη µείωση του ΦΠΑ τουλάχιστον κατά 50% στα είδη πρώ-
της ανάγκης, για να µην καταρρεύσει η κατανάλωση και να
µπορέσουν να επιβιώσουν τα φτωχά νοικοκυριά; Δεν θα πρέπει
να αυξηθεί το πακέτο ενίσχυσης της οικονοµίας µας, από το
2,5% που ανακοινώθηκε τουλάχιστον στο 5%, όταν η Γερµανία
ανακοίνωσε 20%; Δεν πρέπει, επίσης, να σταµατήσουν οι πλει-
στηριασµοί της πρώτης κατοικίας, αφού οι άνθρωποι που ωθούν-
ται να µείνουν σπίτι, πρέπει να έχουν σπίτι, για να συµµορφω-
θούν;

Η παραγωγή αναπνευστικών συσκευών, όπως ανέφερα προ-
ηγουµένως, δεν θα πρέπει να δροµολογηθεί, όταν υπάρχουν
έτοιµα φθηνά σχέδια, ενώ θα µπορούσε να υπάρχει απασχόληση
στην ΕΛΒΟ;

Το πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων δηµόσιων εταιρειών, όπως η
ΔΕΠΑ, τα ΕΛΠΕ η ο ΔΕΔΔΗΕ, δεν είναι σωστό να σταµατήσει; 

Τέλος, οι επενδύσεις σε ΑΠΕ, που δεν θα έχουν πλέον αξία
µετά τις εξελίξεις στο θέµα του πετρελαίου, δεν θα πρέπει να
σταµατήσουν; Το ίδιο και η απόσυρση από τον λιγνίτη, αφού το
κόστος των εκποµπών ρύπων έχει µειωθεί σηµαντικά; Έχουµε,
αλήθεια, εναλλακτικούς τρόπους αντιµετώπισης της πανδηµίας,
όπως η Σερβία; Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, δεν πρέπει να αυξηθεί το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και να στηριχθεί η εγχώρια παραγωγή ειδικά του πρω-
τογενούς τοµέα, αφού είµαστε αντιµέτωποι µε µία κρίση προσ-
φοράς επιπλέον σ’ αυτήν τη ζήτηση ή ακόµη χειρότερα µε µεγά-
λες πιθανότητες να οδηγηθεί η Ελλάδα σε στασιµοπληθωρισµό,
σε µία από τις σοβαρότερες οικονοµικές ασθένειες;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003, «Ποινική Ευθύνη Υ-
πουργών», όπως ισχύει, στις 20-3-2020: Ποινική δικογραφία κατά
του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μαυρουδή

(Μάκη) Βορίδη.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η Κυβέρνηση σαν τον κλέφτη νοµοθετεί. Ποια ήταν η απόφαση

της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής; Η απόφαση ήταν να
συζητηθεί αυτήν τη εβδοµάδα οι πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου, που αφορούν την πανδηµία του κορωνοϊού. Τι ήρθε, για
να συζητηθεί; Ήρθαν να συζητηθούν εδώ οι πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου που αφορούν το µεταναστευτικό/προσφυγικό και
µάλιστα δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που έχουν συ-
ναντήσει τη σφοδρή αντίδραση αυτών που αφορούν. Δεν είναι
πρόκληση αυτό; Βεβαίως. Είναι πρόκληση, γιατί µε διαδικασίες
fast track η Κυβέρνηση επιχειρεί, αξιοποιώντας την περίσταση
που έχουν δηµιουργήσει οι συνθήκες της πανδηµίας, να υλοποι-
ήσει µία κατ’ εξοχήν αντιλαϊκή πολιτική.

Τι περιέχουν αυτές οι δύο ΠΝΠ; Η πρώτη αφορά τις επιτάξεις
χωρών στα νησιά για τη δηµιουργία των κλειστών κέντρων φιλο-
ξενίας, δηλαδή τις φυλακές και η δεύτερη την αναστολή παρο-
χής ασύλου. Και οι δύο αυτές πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
είναι βαθύτατα αντιδραστικές και αντιλαϊκές. 

Ο κύριος Υπουργός, προσπαθώντας να διασκεδάσει την κατά-
σταση, στην οµιλία του έκανε και ένα ευφυολόγηµα. Είπε: «Μα,
το ΚΚΕ γιατί αντιδρά; Αφού είναι υπέρ των επιτάξεων, αφού ζητά
την επίταξη των ιδιωτικών κλινικών, γιατί δεν δέχεται αυτές τις
επιτάξεις;».

Ξέρετε τι µου θυµίσετε, κύριε Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό
και την προσωπική συµπάθεια; Αυτό που διαβάζαµε στα βιβλία
της Λογικής, όταν πηγαίναµε σχολείο. «Ο αστυνοµικός είναι όρ-
γανο. Το µπουζούκι είναι όργανο. Άρα, ο αστυνοµικός είναι µπου-
ζούκι.». 

Και το λέµε αυτό, γιατί βεβαίως οι επιτάξεις, τις οποίες προ-
ωθεί η Κυβέρνηση στα νησιά, είχαν συναντήσει τη σφοδρή αντί-
δραση των νησιωτών. Παρά το πρωτοφανές κύµα βίας και
καταστολής από τα ΜΑΤ, όχι µόνο δεν κάµφθηκαν αυτές οι αντι-
δράσεις, αλλά γιγαντώθηκαν ακόµη περισσότερο. 

Ποια είναι η επιβίωση της Κυβέρνησης µε αυτές τις δηµιουρ-
γίες των κλειστών κέντρων στα νησιά; Ακριβώς στο να εφαρµο-
στεί η χρεοκοπηµένη, αντιδραστική και απάνθρωπη συµφωνία,
που υπέγραψε η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την Τουρκία επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό εφαρµόζετε. Δηλαδή, µετατρέπετε τα νησιά
σε φυλακές, αλλά και τη χώρα µας συνολικά.

Καθώς µιλάµε για την πανδηµία του κορωνοϊού και την υπο-
χρέωση να µην συγχρωτίζονται πάρα πολλοί στους ίδιους χώ-
ρους, µπορείτε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, για τις υγειονοµικές
βόµβες, που ήταν και πριν την πανδηµία, στα διάφορα hot spots,
στα νησιά, οι οποίες αποκτούν τώρα ακόµη µεγαλύτερες διαστά-
σεις λόγω ακριβώς της πανδηµίας, τι µέτρα παίρνει η Κυβέρνηση
για την αποσυµφόρησή τους; Δεν είναι τώρα επιτακτική η ανάγκη
άµεσης αποσυµφόρησης των νησιών από τους µετανάστες και
τους πρόσφυγες και η µεταφορά τους στην ηπειρωτική Ελλάδα
σε χώρους, όπου να τηρούνται οι προδιαγραφές της υγιεινής,
της προστασίας της δηµόσιας υγείας και της περιφρούρησης
αυτού του κόσµου από την πανδηµία του κορωνοϊού; 

Η Κυβέρνηση κωφεύει, βεβαίως, σε όλα αυτά, γιατί ακριβώς
θέλει να εφαρµόσει τη βάρβαρη, αντιµεταναστευτική της πολι-
τική. Και το λέµε αυτό, γιατί και η δεύτερη πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου εκεί ακριβώς οδηγεί. Τι κάνει η Κυβέρνηση; Ανα-
στέλλει την παροχή χορήγησης ασύλου για έναν µήνα, µε δυνα-
τότητα να παραταθεί -δεν αποκλείεται αυτό- αντί να κάνει το
ακριβώς αντίθετο, δηλαδή να επιταχύνει τη χορήγηση ασύλου,
που αυτό όµως σηµαίνει την πρόσληψη του απαραίτητου προ-
σωπικού στις υπηρεσίες ασύλου, µε µόνιµες σχέσεις εργασίας,
για να µπορούν να διεκπεραιωθούν γρήγορα αυτές οι διαδικα-
σίες.

Τα λέµε όλα αυτά, γιατί η Κυβέρνηση επιµένει να εφαρµόζει
µία βαθιά αντιµεταναστευτική πολιτική. Εµείς το λέµε καθαρά,
εχθρός του λαού δεν είναι οι πρόσφυγες και οι µετανάστες, εχ-
θρός του λαού είναι οι θύτες, που έχουν µετατρέψει όλους αυ-
τούς σε θύµατα, θύµατα ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων, θύµατα
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πολέµων, θύµατα οικονοµικής κυριαρχίας και εκµετάλλευσης.
Αυτούς πρέπει να βάλει στο στόχαστρο ο λαός. 

Όµως, η Κυβέρνηση, παρ’ όλα αυτά, εξακολουθεί ακόµη και
σήµερα όλο και πιο ενεργά να συµµετέχει στους επικίνδυνους,
επιθετικούς σχεδιασµούς, όπως αυτοί απορρέουν από τις συµ-
βάσεις που έχει µε το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μάλιστα,
σήµερα ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» αποκαλύπτει ένα έγγραφο, βάσει του
οποίου η Κυβέρνηση ζήτα, προκηρύσσει, για να µπορεί να στείλει
αποστολή στο Μαλί, µια εµπόλεµη περιοχή, πολιτικό προσωπικό
µε βάση την απόφαση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και όλα αυτά σε
µία περίοδο που η Τουρκία κλιµακώνει την επιθετικότητα. Χθες,
ανήµερα της 25ης Μαρτίου, κατέθεσε στον ΟΗΕ τις συντεταγµέ-
νες για τις θαλάσσιες ζώνες στην περιοχή µας µε βάση την απα-
ράδεκτη συµφωνία που υπέγραψε η κυβέρνηση της Τουρκίας µε
την κυβέρνηση της Συρίας, αποθρασυµένη επί της ουσίας από
τη στάση που κρατούν οι κατά τα άλλα σύµµαχοι της Ελλάδας,
όταν µε την Τουρκία έχουν µπει σ’ ένα παζάρι για να µπορέσουν
να την κρατήσουν στη δυτική συµµαχία. Και ενώ όλα αυτά σηµα-
τοδοτούν την ανάγκη άµεσα του απεγκλωβισµού από τους ιµπε-
ριαλιστικούς σχεδιασµούς της χώρας µας, η Κυβέρνηση
συµµετέχει όλο και πιο βαθιά σ’ αυτούς τους ιµπεριαλιστικούς
σχεδιασµούς. 

Το δεύτερο ζήτηµα που θα θέλαµε να αναφέρουµε εδώ πέρα
είναι το εξής. Η Κυβέρνηση είπε ο κύριος Υπουργός ότι προχωρά
σε επίταξη µονάδων ΜΕΘ στον ιδιωτικό τοµέα. Μάλιστα, δηµο-
σιεύτηκε η υπουργική απόφαση, όπου από τα 800 ευρώ ηµερή-
σια δαπάνη τα πάει στα 1.600 ευρώ. Διπλασιάζει τη δαπάνη για
την επίταξη, όπως την ονοµάζει η Κυβέρνηση. Μόνο που αυτό
δεν είναι επίταξη. Αυτό είναι ότι λέει στους ιδιώτες κερδοσκό-
πους της υγείας «ελάτε να αρµέξετε ακόµη περισσότερο τον
κρατικό προϋπολογισµό, ένα δωράκι σας κάνουµε 30 εκατοµµυ-
ρίων». Και κάνει αυτό το δωράκι των 30 εκατοµµυρίων -γιατί τόσο
λέτε ότι θα είναι το κόστος- τη στιγµή που υπάρχουν κρεβάτια
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, στις ΜΕΘ, που παραµένουν ακόµη
κλειστά, γιατί δεν έχει προσληφθεί το απαραίτητο ιατρικό και νο-
σηλευτικό προσωπικό, τη στιγµή που βρίθουν τα δηµοσιεύµατα
για το όργιο κερδοσκοπίας το οποίο κάνουν οι ιδιωτικοί κλινικάρ-
χες µε τα περίφηµα τεστ για τον κορωνοϊό, τα οποία βεβαίως πού
τα στέλνουν; Τα στέλνουν στο Παστέρ και στην Ιατρική Αθηνών,
για να βγάλουν τα αποτελέσµατα, γιατί δεν έχουν διαγνωστικά
εργαστήρια, επιφορτώνοντάς τα ακόµη περισσότερο. Και όµως,
παρ’ όλα αυτά, κερδοσκοπούν τεράστια, µε τιµές που ξεκινούν
από 250 ευρώ και φθάνουν µέχρι τα 350 ευρώ για αυτά τα τεστ
απέναντι στον κορωνοϊό.

Όλα αυτά δείχνουν τα δύο µέτρα και δύο σταθµά. Από τη µία
µεριά, επιδεινώνεται η κατάσταση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας,
ακριβώς γιατί δεν προσλαµβάνετε απαραίτητο προσωπικό, ακρι-
βώς γιατί δεν θωρακίζετε το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό
µε τα απαραίτητα εργαλεία, για να µπορέσει να δώσει τη µάχη
απέναντι στον κορωνοϊό, που θα έπρεπε η Κυβέρνηση να τα κα-
τασχέσει και να τα παρέχει δωρεάν σε όλο αυτόν τον κόσµο που
τα έχει ανάγκη και την ίδια στιγµή οι ιδιώτες επενδυτές στον
τοµέα της υγείας αυξάνουν όλο και περισσότερο τα κέρδη τους
από τη διαδικασία.

Η ίδια λογική των δύο µέτρων και δύο σταθµών υπάρχει και
στα υπόλοιπα ζητήµατα. Τη στιγµή που η Κυβέρνηση λέει ότι
προστατεύει και ότι θέλει να προστατεύσει την εργασία µε τις
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου το αντίθετο κάνει. Διαµορ-
φώνει τις συνθήκες οι επιχειρηµατίες, οι επενδυτές, οι βιοµήχα-
νοι, οι µεγαλέµποροι να διαµορφώσουν συνθήκες ακόµη πιο
άθλιας εκµετάλλευσης των εργαζόµενων. Μάλιστα, η ίδια η Κυ-
βέρνηση δίνει το δικαίωµα να µειωθούν κατά 50% οι αποδοχές
τους µε την εκ περιτροπής εργασία δύο εβδοµάδες τον µήνα
υποχρεωτικά και µάλιστα όχι για το διάστηµα που διαρκεί ο κο-
ρωνοϊός, αλλά για έξι µήνες και που θα το δούµε –είπε σήµερα
ο κ. Βρούτσης- αν θα χρειαστεί και περισσότερο ανάλογα µε τις
επιπτώσεις στον τοµέα της οικονοµίας και πώς θα εξελιχθούν τα
πράγµατα. 

Ποια µέτρα προστασίας έχουν οι εργαζόµενοι στις µεγάλες
επιχειρήσεις και στα σούπερ µάρκετ, όσον αφορά στην αντιµε-
τώπιση του κορωνοϊού; Η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα τροπολογία

που λέει ότι µια σειρά επιχειρήσεων οι οποίες δραστηριοποιούν-
ται στον παρεµφερή τοµέα µπορούν να παράγουν αντισηπτικά,
προτού να πάρουν την άδεια. 

Θα πει κάποιος ότι είναι θετικό, βεβαίως. Όµως, προσέξτε. Τι
κάνει η Κυβέρνηση; Δεν κατάσχει αυτή την παραγωγή, να πει ότι
αυτή την παραγωγή την κρατάω εγώ για να µπορέσω να την δια-
θέσω δωρεάν σε αυτούς που έχουν ανάγκη. Και καθηµερινά πα-
ρατηρούµε στα ρεπορτάζ κόσµο που είναι στις κατηγορίες αυτές
που έχουν πρόβληµα να προσπαθεί να πάει στο σούπερ µάρκετ
για να βρει. Και πηγαίνουν και πολλές φορές δεν τα βρίσκουν
γιατί δεν υπάρχουν, γιατί έχουν εξαντληθεί τα ηµερήσια αποθέ-
µατα.

Εµείς το λέµε καθαρά, µέσα από αυτή τη διαδικασία, στην
αναµπουµπούλα –όπως λένε στο χωριό µας- ο λύκος χαίρεται
και αυτοί οι οποίοι τρίβουν τα χέρια τους είναι οι κεφαλαιοκρά-
τες, είναι οι µεγάλοι επενδυτές, οι οποίοι θα βρουν την ευκαιρία
µέσα από αυτή τη διαδικασία µε τη στήριξη βεβαίως της κυβερ-
νητικής πολιτικής και των κυβερνητικών επιλογών να διαµορφώ-
σουν την επόµενη µέρα για την αγορά εργασίας, η οποία θα είναι
ακόµη πιο επώδυνη για τους εργαζόµενους. Γιατί βεβαίως εξα-
κολουθούν να υπάρχουν όλοι οι µνηµονιακοί νόµοι που σηµάδε-
ψαν την αγορά εργασίας, µνηµονιακοί νόµοι που ψήφισε και η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι οποίοι έχουν
µετατρέψει την αγορά εργασίας σε ζούγκλα.

Όµως, αυτό το οποίο θα παρατηρήσουµε µετά τη διέλευση
του κορωνοϊού θα ξεφεύγει πέρα από κάθε πραγµατικότητα. Σε
αυτή, λοιπόν, τη βάση εµείς το λέµε καθαρά. Είστε βαθύτατα γε-
λασµένοι αν νοµίζετε ότι η εργατική τάξη θα σας κάνει το χατίρι
να σκύψει το κεφάλι. Θα µείνει δυνατή σε αυτή τη µάχη και θα
µείνει δυνατή γιατί ακριβώς δεν πρέπει να µπει σε καραντίνα η
ζωή και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και όλοι αυτοί οι σχε-
διασµοί που κάνετε αργά ή γρήγορα θα βρουν απάντηση από
τους ίδιους τους εργαζόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Υπουργός κ.
Μηταράκης έχει ζητήσει τον λόγο για µια διευκρίνιση.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Παρακαλώ θα ήθελα να δώσω δυο πολύ σύντοµες απαν-
τήσεις στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Κατ’ αρχάς να πω στον κ. Καραθανασόπουλο ότι µου θυµίσατε
αυτό το ευφυολόγηµα που λέγαµε στα σχολικά µας χρόνια αλλά
επί της ουσίας δεν διαφωνούµε ότι η επίταξη είναι απαραίτητο
εργαλείο για λόγους δηµόσιας υγείας και δηµόσιας ασφάλειας.
Θα περιµένω µε µεγάλο ενδιαφέρον να ακούσω και τον κ. Τζα-
νακόπουλο, µετά και την τοποθέτηση του κ. Τσίπρα, αν συµφωνεί
µε την έννοια της επίταξης για λόγους δηµόσιας υγείας και δη-
µόσιας ασφάλειας. 

Διαφωνούµε στο θέµα της εύλογης αποζηµίωσης και θέλω να
τονίσω ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της 10ης Φεβρουα-
ρίου προβλέπει εύλογη αποζηµίωση ενοικίασης των γαιών που
θα χρησιµοποιήσουµε στα νησιά, γη που κατά κανόνα όπου επι-
λέχτηκε δεν είναι παραγωγική.

Επίσης, οφείλω δύο απαντήσεις στον κ. Λοβέρδο. Πρώτον, µε
ρωτήσατε ποια είναι η χωρητικότητα στη Μαλακάσα και στις Σέρ-
ρες. Στις Σέρρες η χωρητικότητα είναι εννιακόσιες θέσεις, στη
Μαλακάσα είναι χίλιες διακόσιες. Στη Μαλακάσα αυτό που θέ-
λουµε να κάνουµε µέσα στον Απρίλιο είναι να µετατρέψουµε την
υπάρχουσα ανοιχτή δοµή που ήδη λειτουργεί στην πρώτη κλει-
στή ελεγχόµενη δοµή της ενδοχώρας –ένα πιλοτικό πρόγραµµα-
και να µειώσουµε τον χώρο που βρίσκεται στην ανοιχτή δοµή της
Μαλακάσας και µέσω του προγράµµατος εξόδου από τις δοµές
αυτών που έχουν ήδη λάβει διεθνούς προστασίας.

Ως προς το θέµα –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- της κοι-
νής δήλωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας, όπως έχει πει
και ο Πρωθυπουργός, στην πράξη αυτή τη στιγµή η δήλωση δεν
εφαρµόζεται. Η Τουρκία επικαλείται θέµατα δηµόσιας υγείας και
είχαµε προσπαθήσει πριν από δεκαπέντε µέρες να επιστραφούν
εξήντα άτοµα, τα οποία είχαν λάβει οριστική απάντηση περί µη
δικαιώµατος διεθνούς προστασίας και η Τουρκία µε επιστολή
που έχει κάνει έχει σταµατήσει την εφαρµογή του προγράµµατος
λόγω κορωνοϊού. 

Από εκεί και πέρα, είναι πρώτη εθνική προτεραιότητά µας να
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υπάρξει ένα νέο πλέγµα συµφωνίας µε την Τουρκία για να στα-
µατήσουµε και να συµβάλει πιο αποφασιστικά η Τουρκία στη µεί-
ωση των ροών. Όµως, το µεγάλο ζητούµενο είναι οποιαδήποτε
τέτοια συµφωνία δεν µπορεί να επαναλάβει τα λάθη του ΣΥΡΙΖΑ,
δεν µπορεί να οδηγήσει τα νησιά µας να γίνονται αποθήκες
ψυχών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Καραθανασό-
πουλος έχει τον λόγο για µισό λεπτό για µια διευκρίνιση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω αν ο κύριος
Υπουργός δεν κατάλαβε ή δεν θέλει να καταλάβει, αλλά εδώ δεν
θα παίξουµε «πού είναι ο παπάς, εδώ παπάς, εκεί παπάς». 

Μιλήσαµε καθαρά. Βεβαίως στα νησιά υπάρχει τεράστιο ζή-
τηµα δηµόσιας υγείας. Πώς το αντιµετωπίζουµε; Όχι µε τη δι-
αιώνισή του, µέσα από τη δηµιουργία των κλειστών κέντρων
φιλοξενίας, δηλαδή των φυλακών, να µετατραπούν τα νησιά σε
φυλακές ανθρώπινων ψυχών, αλλά µέσα από τον άµεσο απεγ-
κλωβισµό των νησιών από τους πρόσφυγες και τους µετανάστες,
τη µεταφορά τους δηλαδή άµεσα και την επιτάχυνση των διαδι-
κασιών παροχής ασύλου και ταξιδιωτικών εγγράφων για να µπο-
ρέσουν να πάνε στις χώρες προορισµού τους.

Αυτό λέµε, κύριε Υπουργέ. Εσείς λέτε άλλο πράγµα, τελείως
διαφορετικό από αυτό που λέει το ΚΚΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αν-
δρέας Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρόνια πολλά για τη χθεσινή

εθνική εορτή και µε την ευκαιρία να κάνω µία αναφορά στη
διαρκή πια και µόνιµη πρακτική της Τουρκίας σε σχέση µε όσα
επιχείρησε να κάνει στα χερσαία σύνορά µας στον Έβρο. 

Είχα επισηµάνει ότι δεν πρόκειται για ένα γεγονός που πέρασε
και έφυγε, αλλά για µία πρακτική µε στοιχεία διάρκειας και µονι-
µότητας και αυτό επαληθεύεται. Και τις τελευταίες µέρες, πέρα
από το ζήτηµα µε τους µετανάστες και τις ασύµµετρες απειλές
από την πλευρά της Τουρκίας, βλέπουµε και παραβιάσεις του
εναέριου χώρου µας βλέπουµε και τα γεγονότα στα χωρικά µας
ύδατα, βλέπουµε πολλά, πολλά πραγµατικά.

Και είναι η ώρα η Κυβέρνηση να σκεφτεί ότι απαιτείται ένας
επαναπροσανατολισµός της πολιτικής µας απέναντι στην Τουρ-
κία, µε τη λήψη πρωτοβουλιών που δεν αφορούν µόνο το ευρω-
παϊκό και το διεθνές στερέωµα –σε αυτά έχει κάνει κινήσεις-,
αλλά που αφορούν την ίδια την εξωτερική µας πολιτική σε σχέση
µε την Τουρκία, όπου απαιτείται πια αλλαγή στρατηγικής.

Και µια και αναφέροµαι στα θέµατα αυτά και αναφέρθηκα και
στην εθνική εορτή, να κάνω µία αναφορά στην εξαιρετική οµιλία
της Προέδρου της Δηµοκρατίας στο χθεσινό της διάγγελµα.
Θέλω να κάνω για δεύτερη φορά –αλλά για πρώτη στη Βουλή-
αναφορά σχετικά µε τον νέο πατριωτισµό των Ελληνίδων και των
Ελλήνων και θέλω από το Βήµα αυτό να εκφράσω τη διαφωνία
µε τον όρο αυτό, όπως το έχω κάνει επανειληµµένα και στο πα-
ρελθόν επ’ ευκαιρία τοποθετήσεων άλλων Βουλευτών, Αρχηγών
κοµµάτων και τελευταία στον συνάδελφό µου –που έχω κάνει τη
σχετική παρατήρηση- Γιάννη Μανιάτη που έγραψε και βιβλίο για
τον σύγχρονο πατριωτισµό.

Η άποψή µου είναι ότι δεν υπάρχει ούτε σύγχρονος, ούτε πα-
λαιός πατριωτισµός, ούτε νέος, ούτε κάτι άλλο. Υπάρχει ο πα-
τριωτισµός που είτε είσαι πατριώτης είτε δεν είσαι πατριώτης.
Και καταλαβαίνω την αγωνία και την ανάγκη πολλών να τραβή-
ξουν µία διαχωριστική γραµµή ανάµεσα στον πατριωτισµό και
τον εθνικισµό -το καταλαβαίνω και το συµµερίζοµαι-, αλλά οι όροι
αυτοί είναι απολύτως άστοχοι. 

Για ρητορικούς λόγους θα ήθελα να αναφέρω τον Νίκο Καζαν-
τζάκη και τα όσα περί πατριωτισµού αναφέρει στην «Ασκητική»
του και να αναρωτηθώ. Ο Νίκος Καζαντζάκης ανταποκρίνεται στα
κριτήρια του νέου πατριωτισµού ή δεν ανταποκρίνεται; 

Το λέω αυτό ρητορικά, επαναλαµβάνω, για να προσπαθήσω
να αποδείξω ότι δεν είναι σωστά επιχειρήµατα αυτά τα περί νέου,
παλαιού, σύγχρονου ή µη πατριωτισµού.

Στα θέµατα που αφορούν στην πανδηµία. Έβρος, ελληνοτουρ-
κικά: κρίση. Πανδηµία: κρίση. Οικονοµία: κρίση. Τρία. 

Απέναντι στην οικονοµική κρίση κάνω µία αναφορά χωρίς µα-

ξιµαλισµό αλλά που αφορά ειδικά τους δικηγόρους. Κύριοι
Υπουργοί, τους προβλέψατε να εντάσσονται µέσα στα πρόσωπα
εκείνα που χρειάζονται την οικονοµική στήριξη αλλά µετά τους
αποκλείσατε. Εµείς καταθέτουµε και µία ερώτηση επ’ αυτού.
Μπορώ να καταλάβω -το έχω πει από το Βήµα αυτό κι άλλη φο-
ρά- τον αποκλεισµό των δικηγόρων που έχουν µια αντιµισθία.
Συµφωνώ απόλυτα. Μπορώ να καταλάβω τον αποκλεισµό των δι-
κηγόρων που έχουν δηλώσει το 2019 και τα προηγούµενα έτη
µεγάλα εισοδήµατα. Συµφωνώ απόλυτα. Δεν µπορώ να κατα-
λάβω τον δικηγόρο εκείνο –συνήθως είναι οι νεότεροι αυτοί,
αλλά όχι µόνο- που αγωνίζονται για ένα µεροκάµατο και που η,
πολύ σωστή, επιλογή να κλείσουν τα δικαστήρια τους αφήνει
χωρίς το µεροκάµατο. Αυτός δηλαδή που τη Δευτέρα, την Τρίτη
θα έπαιρνε 200-300�, δεν θα τα πάρει. Αυτός ο άνθρωπος τι θα
γίνει, δηλαδή; Δεν αξίζει προστασία; Και πώς τους εξαιρείτε; Με
ποιο κριτήριο; Ότι δεν φτάνουν τα χρήµατα που έχετε προϋπο-
λογίσει. Σωστά. Είναι ένα κριτήριο που ακούγεται. Αλλά η εξαί-
ρεση αυτή είναι απολύτως άδικη. Διότι δεν υπακούει και σε
κανένα κριτήριο. Έκλεισαν τα δικαστήρια. Δεν ήταν δική τους
επιλογή. Ήταν µια επιλογή χάριν προστασίας της δηµόσιας
υγείας. Ναι, σωστά. Αλλά γιατί τους αφήνετε απ’ έξω; Να το ξα-
ναδείτε γιατί η αδικία εδώ είναι καταφανής και πάρα πολύ
σκληρή. 

Ως προς την πανδηµία. Συναίνεση. Ναι. Γι’ αυτό και στη Βουλή
πολλές φορές, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
αναφέροµαι στη στάση της ελληνικής πολιτείας. Δηλαδή, τόσο
του κράτους όσο και της κοινωνίας. Δηλαδή, τόσο της Συµπολί-
τευσης όσο και της Αντιπολίτευσης. Είναι παραδειγµατική η συµ-
περιφορά όλων των κοµµάτων. Αυτό δεν σηµαίνει ότι καταρ-
γήθηκαν οι πολιτικές µας διαφορές. Δεν καταλαβαίνω κάποιους
παπαγάλους συµφερόντων, εν προκειµένω, που βρήκαν την ευ-
καιρία να πουν ότι πρέπει να τα βρει ο Τσίπρας µε τον Μητσο-
τάκη. Τι ήταν αυτό; Δηλαδή, να βρουν τι; Και µε ποια ευκαιρία;
Να βρουν κάτι που δεν γνωρίζουµε; Ό,τι είναι να βρεθεί το λέµε
εδώ στη Βουλή. Ασυναρτησίες αλλά εκ του πονηρού, θέλω να
τονίσω.

Τρίτο θέµα σχετικό µε την πανδηµία. Έχουµε καταθέσει για
δεύτερη φορά σήµερα µία τροπολογία που αφορά τους νοση-
λευτές των δηµοσίων νοσοκοµείων. Εγώ ως Υπουργός Εργασίας
και ο κ. Κουτρουµάνης µετά από µένα που µπορούσαµε να πά-
ρουµε µέτρα για τους εργαζόµενους στην ιδιωτική υγεία, πήραµε
µέτρο να κατατάξουµε την εργασία των νοσηλευτών στα ανθυ-
γιεινά επαγγέλµατα. Ηλίου φαεινότερον. Οι Υπουργοί Οικονοµι-
κών όλων των Κυβερνήσεων µέχρι σήµερα δεν µετέφεραν αυτή
µας την επιλογή και στους νοσηλευτές του δηµόσιου τοµέα της
υγείας, ούτε στους νοσηλευτές των στρατιωτικών νοσοκοµείων
παρ’ ότι µε τον κ. Βενιζέλο είχαµε υπογράψει κοινή υπουργική
απόφαση. Νοµίζω ότι πρέπει να το κάνετε. Πρέπει να το κάνετε
γιατί όταν λέτε ότι επιδοκιµάζετε και στηρίζετε τη στάση των
αγωνιστών της πρώτης γραµµής για το θέµα της πανδηµίας,
ποιος άλλος πέραν των γιατρών, των νοσηλευτών, των οδηγών
του ΕΚΑΒ και όσων άλλων συµπαρίστανται στον τοµέα της
υγείας σ’ αυτή τη µεγάλη κι αγωνιώδη προσπάθεια δεν πρέπει
να ενισχυθεί; Θεωρώ ότι πρέπει να γίνει δεκτή η τροπολογία µας.
Κι αν δεν θέλετε να την κάνετε δεκτή σήµερα φέρτε µια ρύθµιση
εσείς µε επόµενο σχέδιο νόµου. 

Θέλω, τέταρτον, να αναφερθώ σε κάποιες λίγες φωνές, που
δεν επηρεάζουν το ελληνικό πολιτικό σύστηµα, που βρήκαν την
ευκαιρία τώρα να µιλήσουν για τους περιορισµούς των ατοµικών
δικαιωµάτων. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, ότι πολλά ατοµικά δικαιώµατα έχουν περιοριστεί. Το
δικαίωµα της ελεύθερης κίνησης. Εκατό τοις εκατό. Της οικονο-
µικής ελευθερίας. Μα, δεν έχουν γίνει οι περιορισµοί αυτοί
επειδή ένα αυταρχικό πολιτικό σύστηµα, Κυβέρνηση της Αντιπο-
λίτευσης έτσι επέλεξε. Αυτοί επιβλήθηκαν για λόγους προστα-
σίας της δηµόσιας υγείας ενός εννόµου αγαθού που έχει
συγκεκριµένες αναφορές στο συνταγµατικό κείµενο και µετά
από στάθµιση που έγινε µε τα υπόλοιπα έννοµα αγαθά και κρί-
θηκε -και σωστά- ότι αυτό το έννοµο αγαθό προέχει. 

Η λογική της επιστήµης πρέπει να κυριαρχεί. Όχι η λογική των
ψευδοσυνωµοσιολογούντων, αυτών που µιλούν για δήθεν σκό-
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πιµες ενέργειες διάδοσης ενός ιού, µιας πανδηµίας επί τω σκοπώ
µπλα, µπλα, µπλα. Μου θυµίζουν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
µια στάση πολλών πολιτών τότε, λίγων ευτυχώς σήµερα, που
τους αποκαλέσαµε ψεκασµένους. Αυτοί που έλεγαν ότι µας ψε-
κάζουν επί τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια. Ένας εξ αυτών, υποδι-
οικητής ή αντιπρόεδρος της Εθνικής Στατιστικής Αρχής, είχε
έρθει και στη Βουλή σε εξεταστική επιτροπή και τον εξέτασα
σχετικά µε µια διατύπωσή του ότι επικοινωνεί µε το υπερπέραν.
Εξαιτίας αυτού του τύπου κυνηγήθηκε ο Γεωργίου. Τέτοιοι πολί-
τες ήταν πολλοί. Έγιναν Κυβέρνηση οι µισοί απ’ αυτούς. Αλλά
αυτό το ξεπεράσαµε. Πάλι τώρα; Πάλι τα ίδια; Νέα σοδειά ψε-
κασµένων δεν την αντέχουµε. Η λογική της επιστήµης είναι αυτή
που πρέπει να κυριαρχεί και καµµία άλλη. 

Έχω ήδη περάσει τον χρόνο µου. Σε ό,τι αφορά στην επίταξη
θα παραπέµψω τη δική µου τοποθέτηση στην τοποθέτηση του
εισηγητή της παράταξής µας του Κινήµατος Αλλαγής, του κ. Κα-
µίνη. Θέλω να κάνω ειδική αναφορά σε ό,τι αφορά την αναστολή
υποδοχής αιτηµάτων ασύλου για ένα µήνα. 

Κύριε Μουζάλα, αναφέροµαι εν πολλοίς και σ’ εσάς. Το µέτρο
είναι ορθό. Και είναι ορθό όχι µόνο επειδή υπάρχουν και οι δι-
καιϊκές προβλέψεις αλλά γιατί αξιολογήθηκε εν προχείρω από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και κρί-
θηκε ότι δεν πρέπει να δοθεί αναστολή στην εφαρµογή του. Δεν
κρίθηκε µε αξιολόγηση δικαστικής απόφασης, µε αξιολόγηση αι-
τήµατος ασφαλιστικών µέτρων αναστολής εκτελέσεως, κρίθηκε
ως συµβατό µε τη σύµβαση των δικαιωµάτων του ανθρώπου. 

Όταν συζητάµε για το θέµα αυτό, για το θέµα που προέκυψε
από την εισβολή, όταν συζητάµε για τις ασύµµετρες απειλές,
αλλά όταν συζητάµε και γι’ αυτό καθ’ αυτό το θέµα µιας παρά-
τυπης µαζικής εισόδου –να µην πω παράνοµης ή λαθραίας- πρέ-
πει να βλέπουµε τα πράγµατα µε κριτήριο τις αντοχές µας.
Υπάρχουν δύο αναφορές. Η αναφορά που έχει πηγή της το κρά-
τος δικαίου και µια δεύτερη εκδοχή η αναφορά που έχει πηγή
της µια α-ιστορική, α-χωρική, α-χρονική εκδοχή. 

Θέλω να διαβάσω για να γίνω κατανοητός κάτι που δεν αφορά
καµµία παρούσα και κανέναν παρόντα συνάδελφο. Είναι µια εκ-
δοχή Υπουργού προηγούµενης κυβέρνησης τον Φεβρουάριο
2015. «Υπάρχει µια διεθνής συνθήκη» λέει η Υπουργός εκείνη, η
οποία αναφέρεται προφανώς στη σύµβαση της Γενεύης για τους
πρόσφυγες, «που δεν αµφισβητεί κανείς και αφορά στους πρό-
σφυγες. Σύµφωνα µε αυτήν πρέπει σε όλα τα σύνορα να υπάρχει
ένας ανοιχτός δρόµος για να µπαίνουν όλοι οι πρόσφυγες και να
ζητάνε άσυλο. Κατά την είσοδο των ξένων» εδώ δεν υπάρχουν
πρόσφυγες, υπάρχουν ξένοι, «δεν µπορεί να διαπιστωθεί ποιος
είναι πολιτικός πρόσφυγας. Αν το δηλώσει πρέπει να τον αφή-
σουµε να µπει και να εξεταστεί µετά η αίτησή του». 

Αυτή είναι µια δεύτερη πηγή παραγωγής πολιτικών θέσεων.
Διαφωνώ απολύτως. Και διαφωνεί και η συντριπτική πλειοψηφία
του ελληνικού λαού µε την εκδοχή αυτή. Η χώρα έχει σύνορα.
Κανείς πρέπει να χτυπά την πόρτα της για να µπει. 

Αγαπητέ συνάδελφε, Γιώργο Καµίνη, θα κάνουµε µια συζή-
τηση λιγάκι ας πούµε επιστηµονική.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ναι, αλλά θα απαντήσω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως. 
Να κάνουµε µεταξύ µας µια συζήτηση εις επήκοον των συνα-

δέλφων µας. Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου, κύριε Πρόεδρε, έχει αποφανθεί σε πρόσφατη απόφασή
του, στην οποία κάνατε αναφορά, ότι υπάρχουν ορισµένα κριτή-
ρια. 

Το ένα κριτήριο είναι αν υπάρχει πύλη εισόδου. Στον Έβρο
υπήρχε. Τώρα την έκλεισαν οι Τούρκοι και την τελευταία. Αλλά
πάντως υπήρχαν τον καιρό της εισβολής δύο πύλες από τις
οποίες δεν επιχείρησαν να µπουν.

Δεύτερον, έδωσε κριτήρια που σχετίζονται, όπως σας άκουσα
κάποια στιγµή να λέτε και σωστά, µε το αν είναι µαζική η από-
πειρα εισόδου ή αν δεν είναι µαζική, µε το αν εκµεταλλεύονται
αυτοί που πάνε µαζικά να µπουν το γεγονός ότι είναι πολλοί, µε
το αν χρησιµοποιούν βία και αν καταστρέφουν τις υποδοµές άµυ-
νας του κράτους στο οποίο θέλουν να µπουν. Και τα τέσσερα
από αυτά τα στοιχεία η απόπειρα του Ερντογάν να µας δηµιουρ-
γήσει πρόβληµα τα έχει καλύψει. 

Συνεπώς δεν λέω εγώ ότι είναι µια απόφαση που µπορεί να
εφαρµόζεται καρµπόν. Εξατοµικεύονται οι αποφάσεις. Αλλά λέω
ότι είναι µια χρήσιµη εξέλιξη που κανείς πρέπει να την υπολογί-
ζει.

Και σε ό,τι αφορά τη Σύµβαση της Γενεύης, κύριε Μουζάλα,
έχετε απόλυτο δίκιο, δεν προβλέπει καµµία εξαίρεση. Αλλά είναι
υπό σκέψη αν αντέχει τη σύγχρονη πραγµατικότητα η Συνθήκη
της Γενεύης. 

Εγώ ανήκω σε αυτούς που λένε ότι πρέπει να την ξανασυζη-
τήσουµε γιατί το 1951, οπότε και θεσπίστηκε, οι καιροί ήταν
άλλοι και το 2020 οι καιροί είναι επίσης άλλοι. Άρα, λοιπόν, είναι
ένα διεθνές κείµενο που πρέπει να δούµε εάν ανταποκρίνεται
στις σύγχρονες συνθήκες. 

Και απ’ ό,τι µας ενηµέρωσε και εσάς και εµάς και όλους ο κ.
Μαργαρίτης Σχοινάς όταν ενηµέρωσε την Εθνική Αντιπροσωπεία
για τις σκέψεις που υπάρχουν γύρω από το δικό του χαρτοφυ-
λάκιο, µας είπε ότι περνάει και από το µυαλό τους και η σκέψη
να ξαναδούν τη Σύµβαση της Γενεύης. 

Όταν µιλάµε -το λέω στον εαυτό µου πρώτα απ’ όλα, όχι σε
εσάς ούτε σε κανέναν- για αυτό το θέµα πρέπει να µην είµαστε
σαν τον σκύλο που τρέχει πίσω από την ουρά του και πάει να τη
δαγκώσει και κάνει γύρους γύρω από τον άξονά του. Πρέπει να
µιλάµε έχοντας οι πολιτικές µας και διεξόδους. 

Εδώ µας είπε ο κ. Μηταράκης ότι τους εξήντα αυτούς που κρί-
θηκαν τελεσίδικα και αµετάκλητα ότι δεν έχουν δικαίωµα ασύλου
επιχειρούµε να τους στείλουµε πίσω στην Τουρκία και η Τουρκία
δεν τους δέχεται επικαλούµενη το θέµα της πανδηµίας. Έχουµε
ένα τεράστιο πρόβληµα. 

Όταν θα προτείνουµε κάτι -αυτή είναι παραίνεση στον εαυτό
µου- πρέπει να είναι διεξοδικό αυτό, να µας λύνει το πρόβληµα.
Δεν µπορεί η Ελλάδα να συσσωρεύει κόσµο που δεν µπορεί να
του φερθεί ανθρώπινα και ούτε µπορεί να τον εξυπηρετήσει και
να τον στηρίξει όταν οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι κρατούν τη στάση
που κρατούν και όταν η Τουρκία κρατά τη στάση που κρατά και
όλα αυτά εν µέσω µιας πανδηµίας. 

Χρειάζεται ορθολογισµός, χρειάζεται διεξοδική σκέψη, χρει-
άζεται περίσκεψη. Πριν κάνουµε κριτική στους άλλους να σκε-
φτόµαστε πως και οι ίδιοι προσπαθούµε να αναλύσουµε τα
πράγµατα και να παράγουµε πολιτικές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα

λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει. Δεν ήταν

προσωπικό, αλλά επειδή το θέµα είναι πράγµατι σπουδαίο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Μην µας στερήσετε αυτόν τον ενδια-
φέροντα διάλογο, κύριε Πρόεδρε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι επιστηµονικός. Αν τον αντέ-
χετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό θέλω να πω.
Επειδή αξίζει τον κόπο, κύριε Καµίνη, θα σας δώσω τον λόγο.
Πράγµατι υπάρχουν και αντίθετες αποφάσεις στην ερµηνεία
αυτή που είπατε, ο κ. Λοβέρδος θα το ξέρει. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο. Αξίζει ο
κόπος να ειπωθεί µια διαφορετική άποψη, προσέγγιση, εν όψει
και της τελευταίας απόφασης που έβγαλε το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο µε την Ισπανία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ναι. Δεν θα κάνω ούτε ένα λεπτό.
Εγώ αυτό το οποίο τόνισα στην εισήγησή µου είναι ότι από όσο

είµαι σε θέση να γνωρίζω δεν υπάρχει προηγούµενο χώρας η
οποία να σχεδιάζει, να οργανώνει και ουσιαστικά µε τις δικές της
δυνάµεις να εκτελεί αυτήν την απόπειρα µαζικής και βίαιης εισό-
δου ανθρώπων στο έδαφος γειτονικής της χώρας. Αυτό είναι κάτι
για εµένα το πρωτοφανές. Και εκεί επιστηµονικά, αν θέλετε, στη-
ρίζω, εγώ τουλάχιστον, το θέµα της αναστολής εκ µέρους της
χώρας µας της κατάθεσης αιτηµάτων ασύλου. Οι άλλοι όροι φυ-
σικά πληρούνται, αλλά υπάρχει αυτός ο επιπλέον στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση. 

Και ως προς τη Σύµβαση της Γενεύης, πράγµατι µπορεί σε κά-
ποια σηµεία πλέον να µην ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα,
αλλά όσο ισχύει -και θυµίζω ότι σύµφωνα µε το άρθρο 28 παρά-
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γραφος 1 έχει ισχύ ουσιαστικά γενικώς παραδεδεγµένου κανόνα
του Διεθνούς Δικαίου, αυξηµένη τυπική ισχύ και από τις διεθνείς
συµβάσεις τις υπόλοιπες- πρέπει να την τηρούµε. Και πρέπει να
την τηρούµε όχι από µία τυφλή προσήλωση στη νοµιµότητα,
αλλά πρέπει να την τηρούµε γιατί το Διεθνές Δίκαιο είναι αυτήν
τη στιγµή το ισχυρότερο πάγιο όπλο που έχουµε απέναντι στις
απειλές στην εθνική µας ακεραιότητα.

Θα έχουµε την ευκαιρία να τα ξανασυζητήσουµε αυτά γιατί
λήγει όπου να ‘ναι η προθεσµία που προέβλεπε η πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου για τη συγκεκριµένη αναστολή, χωρίς δογ-
µατισµούς, χωρίς εµµονές. Εγώ θέλω να ακούσω τις επιστηµο-
νικές απόψεις όλων, αλλά θεωρώ ότι θα πρέπει µε πάρα πολύ
µεγάλη περίσκεψη στο µέλλον να προχωρήσουµε σε µια τέτοιου
είδους αναστολή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Φαντάζοµαι στο

τέλος και ο κ. Κουµουτσάκος θα µας πει αν θέλει κάτι.
Υπάρχει βέβαια και η άλλη εκδοχή. Τώρα µιλάµε θεωρητικά,

δεν κάνουµε συζήτηση. Είναι και η στάθµιση των αναγκών, της
αναγκαίας κατάστασης όταν χρειαστεί. Τι θα γίνει δηλαδή όταν
δύο αγαθά συγκρούονται και κάποια στιγµή πρέπει να προφυλά-
ξουµε κάποιο αγαθό; Εν πάση περιπτώσει δεν είναι του παρόν-
τος. Θα µπορούσε να γίνει µία ηµερίδα πάνω σε αυτό το θέµα,
να ειπωθούν οι απόψεις, γιατί δεν είναι τόσο απλό να µπορεί κα-
νείς να το προσεγγίσει. Κάθε περίπτωση νοµίζω ότι εξετάζεται
ανάλογα µε τις πραγµατικές καταστάσεις που αντιµετωπίζει µία
χώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συγγνώµη, κύριε

Μουζάλα, δεν σας είδα. Έχετε τον λόγο και εσείς για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Νοµίζω ότι είναι η διάθεση των νοµι-

κών να αποκλείουν µη νοµικούς από τέτοιες συζητήσεις. Θα αν-
τισταθώ έχοντας γνώση της έλλειψής µου πάνω στα νοµικά
ζητήµατα.

Νοµίζω ότι ο κ. Καµίνης το έθεσε πολύ σωστά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Από νοµικής πλευράς το πιάνετε...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Το πιάνω από την πλευρά του κράτους

δικαίου και αυτού που εγώ προσπαθώ να υπερασπιστώ εδώ
µέσα. Λέω δηλαδή ότι είναι πιθανόν…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Από πλευράς του κράτους δικαίου µί-
λησα κι εγώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Νοµίζω ότι δεν έχω να σας κατηγο-
ρήσω για αυτό ή το άλλο λάθος στη θεωρητική σας συζήτηση.
Αλλά πρακτικά ισχύει αυτό που είπε ο κ. Καµίνης. Δηλαδή θα
µπορούσαν να γίνουν συνέδρια για το τι αλλαγές πρέπει να γί-
νουν στη Συνθήκη της Γενεύης σήµερα, αλλά σήµερα ισχύει
αυτό. Και εµείς, µία δηµοκρατική Βουλή µίας δηµοκρατικής
χώρας, είµαστε υποχρεωµένοι να το πάρουµε πολύ σοβαρά υπ’
όψιν µας. Αυτό δεν αναιρεί, κατά την άποψή µου, την ορθότητα
ότι υπάρχουν πιθανώς ζητήµατα µέσα σε αυτήν τη σύµβαση που
πρέπει να ξανασυζητηθούν κάτω από το φως της καινούργιας
πραγµατικότητας.

Θα ήθελα επίσης να πω το εξής: Εγώ τόνισα ότι η αναστολή
για εύλογο λόγο της υποδοχής αιτήσεων για περιορισµένο χρόνο
είναι κάτι το οποίο παραβιάζει τη Συνθήκη της Γενεύης, µπορεί
να χωρέσει µέσα στο ενωσιακό δίκαιο, παρ’ ότι το Διεθνές Δίκαιο
είναι ανώτερο. Αυτό το οποίο όµως τόνισα είναι ότι εδώ δεν
έχουµε µία αναστολή για έναν µήνα απλά και µόνο της κατάθε-
σης των αιτήσεων ασύλου. Έχουµε δύο πράγµατα. Έχουµε
κραυγαλέα, βάρβαρα, αντιδηµοκρατικά, θα τολµήσω να πω
εκτός νοµικών κειµένων την αναστολή των αιτήσεων ασύλου και
την επιστροφή αυτών. Αυτό είναι push back. Δεν έχει γίνει σε
καµµία χώρα µέχρι τώρα. Σας ανέφερα τέσσερις χώρες που
έγινε η αναστολή, αλλά δεν έγιναν πουθενά τα push back. Δό-
θηκε ένα ειδικό καθεστώς πολιτικής προστασίας. Αυτό είναι το
οποίο καταγγέλλουµε. 

Δεν είµαι βέβαιος εάν υπάρχει αναλογικότητα της επίθεσης
αυτής που ισχυρίζεται ο Υπουργός τέτοια που να επιτρέπει αυτό
το µέτρο. Αλλά και να υπάρχει δεν επιτρέπεται η επιστροφή, το
push back. Αυτό το πράγµα πρέπει να είναι καθαρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Αρκετά,

κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Θα ήθελα να πω και για την Ισπανία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, αλλά θέλει

πολλή συζήτηση…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ναι, αλλά κοιτάξτε, έχουν αναφερθεί

τέσσερις σε εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και η συνθήκη λει-

τουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει κυρωθεί, ισχύει ως πρω-
τογενές δίκαιο, αλλά είχε τη βασική ρήτρα της αλληλεγγύης που
ποτέ δεν εφήρµοσαν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο κ. Σισιλιά-
νος µάς ανέλυσε εδώ πολύ καλά δύο πράγµατα τα οποία δεν µας
επιτρέπουν να συζητήσουµε για την απόφαση του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου για την Ισπανία.

Το ένα είναι ότι η Ισπανία έχει νόµιµες οδούς για να υποβάλεις
αίτηση ασύλου, που εµείς δεν έχουµε. Έχει τα προξενεία της και
τις πρεσβείες της που εµείς δεν τα έχουµε και έχει στα σύνορά
της σηµεία για να υποβάλεις αίτηση και όχι σηµείο εισόδου,
όπως εµείς στον Έβρο. Στο σηµείο εισόδου στον Έβρο δεν µπο-
ρείς να υποβάλεις αίτηση.

Το δεύτερο το οποίο έθεσε ο κ. Σισιλιάνος είναι ότι η απόφαση
του δικαστηρίου δεν διανοείται καν να παρέµβει στην αρχή περί
«non-refoulement», δηλαδή «όχι push back», της ευρωπαϊκής
σύµβασης. Εποµένως, νοµίζω ότι είναι άχαρο να βάζουµε σή-
µερα εδώ αυτήν την απόφαση του δικαστηρίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα µπορούσαµε
να πούµε πολλά πράγµατα που ισχύουν, διότι το ένα είναι αν γι-
νόταν από ξηρά, από τη θάλασσα δεν υπάρχουν δίοδοι, γι’ αυτό
ακριβώς υπάρχει ευρεία ερµηνεία.

Κύριε Μηταράκη, θα θέλατε να µιλήσετε στο τέλος;
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Θα ήθελα τον λόγο µόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει τότε.
Ορίστε, λοιπόν, έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Απλώς, θέλω να πω κατ’ αρχάς ότι είναι ενδιαφέρον το
θέµα που έθεσε ο κ. Λοβέρδος και νοµίζω ότι αυτή η συζήτηση
θα γίνει κάποια στιγµή στα διεθνή fora για το πώς έχουν αλλάξει
οι αντικειµενικές συνθήκες από τότε που υπήρχε η Συνθήκη της
Γενεύης. Όµως, σίγουρα αυτό δεν είναι της παρούσης. 

Θέλω να πω για τα Πρακτικά ότι η ελληνική Κυβέρνηση θεωρεί
ότι η θέση µας για την αναστολή του ασύλου µε την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου είναι νοµικά ορθή και στηρίζεται στο
Διεθνές Δίκαιο και στο κυριαρχικό δικαίωµα της χώρας µας να
προστατεύσει τα σύνορά της.

Θέλω να πω ότι στο Διεθνές Δίκαιο -και επιτρέψτε σε έναν µη
νοµικό, όπως είµαι κι εγώ, να παρέµβω- ο πρόσφυγας είναι µία
ατοµική προσπάθεια διαφυγής από κίνδυνο. Εδώ δεν βλέπουµε
να συµβαίνει αυτό από τα τέλη Φεβρουαρίου. Βλέπουµε µία ορ-
γανωµένη προσπάθεια µίας γείτονος χώρας να στηρίξει πρό-
σωπα, τα οποία εµφανώς δεν κινδυνεύουν και τα στηρίζει για να
παραβιάζουν τα σύνορα της χώρας µας. 

Αυτό είναι η ειδοποιός διαφορά που οδήγησε την Κυβέρνηση
σε αυτήν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ανεξάρτητα απ’

αυτά, βλέπετε ότι η συζήτηση έγινε σε υψηλό επίπεδο και γι’
αυτό είχατε και άνεση χρόνου.

Ορίστε, κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο, παρ’ όλο που
σας καθυστερήσαµε λίγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Οµολογώ ότι δεν είχα σκοπό να ξεκινήσω έτσι. Όµως, µετά την
τοποθέτηση της εισηγήτριας της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι
Υπουργοί, είµαι υποχρεωµένος να πω ότι έχω µείνει πραγµατικά
άναυδος, διότι η κ. Βούλτεψη επέλεξε να εξαπολύσει κατά την
εισήγησή της µία επίθεση ενάντια σε δύο κυβερνήσεις, αυτές της
Ιταλίας και της Ισπανίας. Αυτήν τη στιγµή, αυτές οι δύο χώρες
βρίσκονται αντιµέτωπες µε µία πρωτοφανή ανθρωπιστική και
υγειονοµική κρίση, µία πραγµατική τραγωδία. Αντί, λοιπόν, να εκ-
φράσει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας -και επιµένω σ’
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αυτό, καθώς µιλάµε για την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας-
την αλληλεγγύη της στους λαούς της Ιταλίας και της Ισπανίας,
επέλεξε να χρησιµοποιήσει την τραγωδία για να τη χρεώσει και
πάλι στην απλή αναλογική. Θα θυµάστε ότι αντίστοιχο επιχεί-
ρηµα, αναφερόµενος πριν από λίγες εβδοµάδες στη σχέση
απλής αναλογικής και Χίτλερ, είχε κάνει και ο κ. Γεραπετρίτης
και τότε είχε υπάρξει πολύ µεγάλη κατακραυγή. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η κ. Βούλτεψη πρέπει να ανακαλέσει, γιατί
δεν είναι ορθό σε αυτή τη φάση να εξαπολύονται επιθέσεις εναν-
τίον της Ιταλίας και της Ισπανίας που προσπαθούν να διαχειρι-
στούν µία πραγµατικά πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση. 

Και αναρωτιέµαι εδώ ιδιαίτερα για τον κ. Κουµουτσάκο που
αύριο θα πάει στις Βρυξέλλες και θα ζητήσει τη στήριξη της Ιτα-
λίας και της Ισπανίας για λογικά πολιτικά αιτήµατα της ελληνικής
Κυβέρνησης, διότι σας θυµίζω ότι µε τις χώρες αυτές έχουµε
πάρει κοινές πρωτοβουλίες και στο προσφυγικό και στο µετανα-
στευτικό, αλλά και στο πεδίο της οικονοµίας. 

Εποµένως, νοµίζω ότι είναι αναγκαία µία τοποθέτηση από τη
µεριά της Κυβέρνησης, αλλά και µία ανάκληση από τη µεριά της
εισηγήτριας της Νέας Δηµοκρατίας αυτών των κατά τη γνώµη
µου ατυχών και άστοχων δηλώσεων, οι οποίες έγιναν στο πλαίσιο
µίας πολιτικής αντιπαράθεσης. Το καταλαβαίνω ότι υπάρχουν πε-
ριπτώσεις στις οποίες ο πολιτικός λόγος και η πολιτική αντιπα-
ράθεση µπορεί και να ξεφεύγουν από τα όρια, αλλά νοµίζω ότι
µία ανάκληση αυτή τη στιγµή αρµόζει, µε δεδοµένη την κατά-
σταση που αντιµετωπίζουν αυτές οι δύο χώρες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, είµαι υποχρε-
ωµένος πριν µιλήσω για τις δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου να κάνω και κάποια σχόλια για τις επιδόσεις της Κυβέρνησης
στη διαχείριση της κρίσης του κορωνοϊού, διότι βεβαίως από την
πρώτη στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει δηλώ-
σει µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο ότι θα «βάλει πλάτη» και θα είναι
παρών µε εποικοδοµητικές προτάσεις, όµως αυτό δεν σηµαίνει
ότι θα είναι απών ως προς την αναγκαία και όσο το δυνατόν πιο
εποικοδοµητική κριτική απέναντι στις πράξεις και παραλείψεις
της Κυβέρνησης.

Εδώ νοµίζω ότι είµαι υποχρεωµένος να κάνω µία µικρή ανα-
δροµή. Βρισκόµαστε περίπου τριάντα µέρες µετά τη διάγνωση
του πρώτου κρούσµατος κορωνοϊού στη χώρα µας και περίπου
δεκαπέντε µέρες µετά τα πρώτα µέτρα καραντίνας, τα οποία
έµελλε να καταστήσουν αναγκαία την ατοµική και συλλογική
υπευθυνότητα των Ελλήνων πολιτών απέναντι σε µία πρωτο-
φανή, µία καινοφανή κατάσταση. Οφείλω δε να πω ότι οι πολίτες,
µε ελάχιστες εξαιρέσεις, έχουν επιδείξει και ατοµική και συλλο-
γική υπευθυνότητα που αντιστοιχεί στη σοβαρότητα αυτής της
κατάστασης.

Όµως αυτά τα µέτρα της ατοµικής και συλλογικής υπευθυνό-
τητας και του αυτοπεριορισµού, τα οποία πάρθηκαν -όπως έλεγα
προηγουµένως, µε τη στήριξη της Αντιπολίτευσης- ώστε να µπο-
ρέσουν οι πολίτες να προστατευθούν, αλλά µε απώτερο στόχο
αυτό το οποίο οι στατιστικολόγοι ή οι επιδηµιολόγοι και λοιµω-
ξιολόγοι ονοµάζουν «διαπλάτυνση της καµπύλης», δηλαδή να
απλωθούν τα κρούσµατα στον χρόνο όσο το δυνατόν περισσό-
τερο, για να µην οδηγηθεί το ΕΣΥ σε κατάσταση που δεν θα µπο-
ρεί να σηκώσει το βάρος χιλιάδων ή εκατοντάδων χιλιάδων
ταυτόχρονων κρουσµάτων και για να υπάρξει ο απαραίτητος
χρόνος προετοιµασίας από τη µεριά του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και από τη µεριά της Κυβέρνησης, για να µπορέσουµε ως
κοινωνία και συλλογικά να αντεπεξέλθουµε σε αυτήν την τερά-
στια πρόκληση για τη δηµόσια υγεία.

Όµως, δυστυχώς, µέσα σε αυτές τις τριάντα µέρες -και εκ-
φράζω εδώ µία βαθύτατη ανησυχία που ελπίζω να µην επιβεβαι-
ωθεί- βλέπω ότι η Κυβέρνηση δεν έχει κάνει απολύτως τίποτα για
να προετοιµαστεί, εκτός από το να επικαλείται διαρκώς την ατο-
µική ευθύνη των πολιτών. Ποιες είναι οι παρεµβάσεις στήριξης
του ΕΣΥ, οι οποίες έχουν παρθεί αυτές τις τριάντα µέρες; Έχει
επισηµανθεί εδώ και τουλάχιστον µία εβδοµάδα, δέκα µέρες, το
επείγον και κρίσιµο ζήτηµα της έλλειψης αντιδραστηρίων, για να
µπορέσουν τα τεστ να πολλαπλασιαστούν. Ποια είναι η παρέµ-
βαση της Κυβέρνησης σε σχέση µε αυτό το κορυφαίο ζήτηµα,
για να µπορέσει ο ιατρικός και νοσηλευτικός µηχανισµός να αν-

τεπεξέλθει στην αύξηση των κρουσµάτων; Δεν υπάρχει αυτή τη
στιγµή κάποια συγκεκριµένη παρέµβαση ή κάποια ενηµέρωση.

Εµείς από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ έχουµε κάνει την πρόταση να
αναλάβει το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας να κάνει χίλια τεστ την
ηµέρα. Έχει τη δυνατότητα, αρκεί να προµηθευτεί τον απαραί-
τητο εξοπλισµό. Όµως φαίνεται ότι η Κυβέρνηση ως προς αυτό,
ολιγωρεί.

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι ότι έχουµε δεκάδες καταγγελίες
από νοσοκοµεία, από γιατρούς, από διευθυντές του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και από νοσηλευτές ότι υπάρχει τεράστια έλ-
λειψη υλικών για την προστασία του νοσηλευτικού και ιατρικού
προσωπικού κατά τη διάρκεια της µάχης που δίνουν απέναντι
στον κορωνοϊό καθηµερινά σε πάρα πολλά νοσοκοµεία της
χώρας. Τι ακριβώς έχει κάνει η Κυβέρνηση ως προς αυτό; Δεν
οφείλει η Κυβέρνηση να ενηµερώσει και τον ελληνικό λαό, αλλά
και τα υπόλοιπα κόµµατα, για τις συγκεκριµένες παρεµβάσεις
που έχει αναλάβει ώστε να καλυφθούν αυτά τα κενά και αυτές οι
ελλείψεις, οι οποίες θέτουν καθηµερινά σε κίνδυνο το νοσηλευ-
τικό και ιατρικό προσωπικό, αλλά και το διοικητικό προσωπικό
των νοσοκοµείων; 

Επίσης, υπάρχει ολιγωρία και ανύπαρκτες είναι οι προσλήψεις
ιατρών και νοσηλευτικού προσωπικού.

Εµείς είπαµε από την πρώτη στιγµή ότι υπάρχει δηµοσιονοµική
δυνατότητα για την πρόσληψη τεσσάρων χιλιάδων γιατρών και
νοσηλευτικού προσωπικού, µονίµων, όµως, πράγµα το οποίο θα
δίνει τη δυνατότητα οι προσλήψεις αυτές να τελεσφορήσουν.
Διότι, όπως φαίνεται, οι δύο χιλιάδες προσλήψεις τις οποίες έχει
ανακοινώσει η Κυβέρνηση δεν τελεσφορούν ακριβώς επειδή δεν
είναι µόνιµες. 

Το λέω αυτό και ως µία ευκαιρία να «αιµοδοτήσουµε» το ΕΣΥ
µε αναγκαίο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, που δεν αφορά
µόνο τη σηµερινή κατάσταση της κρίσης, αλλά θα είναι και µία
µορφή «προίκας», θα είναι και µία µορφή επένδυσης στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας για το µέλλον.

Επίσης, έχουµε µηδενική προετοιµασία για περισσότερα κρε-
βάτια ΜΕΘ. Εδώ οφείλω να απαντήσω στον κ. Μηταράκη, ο
οποίος µε ρώτησε για την επίταξη. Και του απαντώ ότι είναι άλλο
πράγµα η επίταξη κρεβατιών σε µονάδες εντατικής θεραπείας
και είναι άλλο πράγµα -µε συγχωρείτε- το σκάνδαλο της αύξησης
της ηµερησίας αποζηµίωσης από τα 800 ευρώ στα 1.600 ευρώ. 

Εδώ δεν έχουµε µία επιλογή επίταξης µε ένα εύλογο τίµηµα,
µικρότερο του συνήθους. Αυτό σηµαίνει επίταξη. Επίταξη σηµαί-
νει ότι µειώνω το τίµηµα. Δίνω µία εύλογη αποζηµίωση ακριβώς
για να αντιµετωπίσω µία κατάσταση κρίσης. Και εσείς τι πάτε και
κάνετε; Αντίθετα, αυξάνετε το τίµηµα. Με συγχωρείτε, αλλά αυτό
δεν εµπίπτει ακριβώς στην έννοια της επίταξης. Αυτό εµπίπτει,
θα έλεγε κανείς, στο πεδίο της έννοιας του οριακά σκανδάλου
και οφείλω να το επισηµάνω. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει από καιρό επισηµάνει τις ανάγκες και έχει προ-
τείνει και µέτρα. Και σας το λέµε µε ανησυχία, µε αγωνία, µε
πραγµατική επιθυµία να βοηθήσουµε σε µία κατάσταση η οποία
καταλαβαίνουµε ότι µας υπερβαίνει όλους. Το λέµε, όµως, και
µε όλη την απαραίτητη ένταση: Τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις
µόνιµου ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού τώρα!

Καταφέρατε να προσλάβετε χίλιους πεντακόσιους αστυνοµι-
κούς -σας το επισήµανε και ο κ. Μουζάλας, ο εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ- µέσα σε µία εβδοµάδα. Μπορείτε να το κάνετε. Και οι
δηµοσιονοµικές δυνατότητες υπάρχουν, αλλά και οι διοικητικές
δυνατότητες υπάρχουν, ώστε οι τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις
να υλοποιηθούν και να ολοκληρωθούν µέσα σε µία βδοµάδα -
δέκα ηµέρες. 

Επίσης, σας έχουµε καταθέσει τροπολογία, την οποία καταλα-
βαίνω ότι δεν θα κάνετε δεκτή ως Κυβέρνηση, για την ένταξη νο-
σηλευτικού και ιατρικού προσωπικού, τόσο του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας όσο και του εθνικού συστήµατος κοινωνικής φρον-
τίδας όσο και του ΕΚΑΒ, στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα. 

Νοµίζω ότι είναι υποχρέωση της Κυβέρνησης αυτή τη στιγµή,
µε δεδοµένη τη συνθήκη της κρίσης του κορωνοϊού, να προχω-
ρήσει σε αυτή την αναγκαία παρέµβαση. Διότι καταλαβαίνω τις
συµβολικές εκφράσεις αναγνώρισης του ιατρικού και νοσηλευ-
τικού προσωπικού, όµως, µετά από κάποια στιγµή χρειάζεται και
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έµπρακτη στήριξη. 
Έµπρακτη στήριξη σηµαίνει βαρέα και ανθυγιεινά, αλλά την

ίδια στιγµή έµπρακτη στήριξη σηµαίνει και την προµήθεια του
αναγκαίου υλικού προστασίας των εργαζοµένων στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας από τον κορωνοϊό. Διότι, όπως επεσήµανα και προ-
ηγουµένως, νοµίζω ότι δεν αντιστοιχούν αυτήν τη στιγµή οι
επιδόσεις της Κυβέρνησης µε τις αυξηµένες ανάγκες που υπάρ-
χουν. 

Επίσης, εξασφάλιση τεστ µε ειδική χρηµατοδότηση, αλλά και
µε επίταξη ιδιωτικών εργαστηρίων. 

Τέλος, κρεβάτια ΜΕΘ. Δεν χρειάζεται να περιµένουµε το
«peak» της κρίσης για να αρχίσουµε την προετοιµασία και τον
πολλαπλασιασµό των κρεβατιών µονάδων εντατικής θεραπείας.
Αν η κρίση µάς προλάβει, αν η ένταση της κρίσης τις επόµενες
εβδοµάδες µεγαλώσει, δεν θα έχουµε τη δυνατότητα να αναπλη-
ρώσουµε τον χαµένο χρόνο.

Εποµένως, εµείς το επισηµαίνουµε τώρα: Δράστε γρήγορα.
Νοµίζω ότι αυτό είναι το απαραίτητο σηµείο που θα µπορέσει να
βελτιώσει την κατάσταση και να προλάβει ενδεχόµενες τραγικές
εξελίξεις στη χώρα. 

Οφείλω, όµως, να επισηµάνω ότι και στον τοµέα της αγοράς
εργασίας τα πράγµατα είναι εξαιρετικά προβληµατικά και φαίνε-
ται η Κυβέρνηση να επιµένει -θα µου επιτρέψετε την έκφραση-
σε πολιτικές απόλυτου ξεχαρβαλώµατος. 

Πάρα πολύ σύντοµα σας τα επισηµαίνω, διότι τα έχουµε πει.
Η εκ περιτροπής εργασία και η µείωση του µισθού στο 50% είναι
πραγµατικά καταστροφική ιδέα. Νοµίζω ότι, όχι µόνο είναι κατα-
στροφική ιδέα, αλλά παρουσιάζεται από τη µεριά του κ. Βρούτση
ως η µεγάλη παρέµβαση για τη δηµιουργία του νέου εργατικού
δικαίου στη χώρα. Αυτά τα πράγµατα είναι και οικονοµικά επικίν-
δυνα, αλλά και κοινωνικά επιζήµια. 

Νοµίζω ότι πρέπει άµεσα το µέτρο αυτό να αποσυρθεί, διότι
το µόνο το οποίο µπορεί να προκαλέσει είναι ακόµα µεγαλύτερη
κρίση. Και εµείς προειδοποιούµε: Η οικονοµική κρίση από τον κο-
ρωνοϊό είναι βέβαιη. Θα συµβεί. Και δεν πρέπει και αυτή την
κρίση να την πληρώσουν οι εργαζόµενοι. 

Εµείς έχουµε πει ότι και η πολιτική επιλογή σας να µετατρέ-
ψετε τους εργαζόµενους σε επιδοµατούχους είναι τελείως
λάθος. Έχουµε καταθέσει αντιπρόταση απολύτως κοστολογη-
µένη. Διότι άκουσα τον κύριο Υπουργό να λέει ότι δεν κοστολο-
γούµε τις προτάσεις µας και ότι κάνουµε προτάσεις στον «αέρα». 

Σας λέµε, λοιπόν, πάρα πολύ απλά ότι για να επιδοτήσετε το
σύνολο των µισθών στις επιχειρήσεις που κλείνουν, είτε µε εν-
τολή της Κυβέρνησης είτε λόγω πτώσης του τζίρου τους, απαι-
τείται ένα ποσό για έναν µήνα περίπου 970 εκατοµµυρίων ευρώ.
Δηλαδή, είναι απολύτως στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δυνα-
τοτήτων της χώρας αυτή τη στιγµή να προχωρήσετε σε αυτό το
µέτρο.

Θα µπορούσαµε να µιλάµε πάρα πολλή ώρα για όσα συµβαί-
νουν στην αγορά εργασίας, για µία κατάσταση η οποία τίποτα
καλό δεν προµηνύει. Νοµίζω ότι η λειτουργία της Κυβέρνησης
είναι στην εντελώς λάθος κατεύθυνση. Θα έπρεπε να λειτουργεί
απολύτως προστατευτικά και όχι µε όρους περαιτέρω απορρύθ-
µισης της αγοράς εργασίας, για να µπορέσει να προστατεύσει
όσο το δυνατόν περισσότερο τους εργαζόµενους σε µία νέα
φάση οικονοµικής και κοινωνικής αβεβαιότητας. 

Περνάω πάρα πολύ σύντοµα στις πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τώρα θα τα πείτε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και οι προηγούµενοι οµιλη-

τές µίλησαν πέρα από τον χρόνο τους. Ο κ. Λοβέρδος µίλησε δε-
καεπτά λεπτά. Θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Υπάρχει µία ανοχή
στον χρόνο. 

Συνεχίστε, κύριε Τζανακόπουλε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πω το εξής. Σε ό,τι

αφορά την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, δεν θα µπω στο
διαδικαστικό. Νοµίζω ότι είχατε τη δυνατότητα να φέρετε τις
συγκεκριµένες διατάξεις και στο πλαίσιο της κανονικής νοµοθε-
τικής διαδικασίας. Δεν το επιλέξατε. Νοµίζω ότι είναι σαφής ο
λόγος. Δεν θέλετε να φέρετε σε δύσκολη θέση τους Βουλευτές

της Νέας Δηµοκρατίας. Εν πάση περιπτώσει, ξεπερνώ το διαδι-
καστικό και επί της ουσίας σάς λέω το εξής: 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία αφορά τις επιτά-
ξεις γαιών στα νησιά για τη δηµιουργία κλειστών κέντρων, στην
πραγµατικότητα δεν είναι τίποτε άλλο παρά ο τρόπος µε τον
οποίο θέλετε να διαχειριστείτε ένα πρόβληµα που εσείς οι ίδιοι
δηµιουργήσατε στον εαυτό σας.

Πώς το δηµιουργήσατε αυτό το πρόβληµα; Σταµατώντας τις
µεταφορές προσφύγων και µεταναστών στην ενδοχώρα και ει-
δικά των ευάλωτων. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι παραλάβατε τη
Μόρια µε πέντε χιλιάδες ανθρώπους. Αυτή τη στιγµή έχει είκοσι
δύο - είκοσι τρεις χιλιάδες ανθρώπους. 

Εποµένως, νοµίζω ότι είναι µάλλον ατυχές να ζητάτε από την
Αντιπολίτευση να στηρίξει µία, κατά τη γνώµη της, ακραία πολι-
τική, που έρχεται να λύσει ένα πρόβληµα το οποίο εσείς δηµι-
ουργήσατε στους εαυτούς σας. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της αναστολής του ασύλου, επειδή
έγινε και µία εξαιρετικά ενδιαφέρουσα νοµική συζήτηση, σχόλιο
πρώτο: 

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου δεν ερ-
µηνεύει τη Σύµβαση της Γενεύης. Ερµηνεύει την Ευρωπαϊκή Σύµ-
βαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Και αυτό που είπε ήταν ότι η
συγκεκριµένη πρακτική της Ισπανίας δεν έρχεται σε αντίθεση µε
την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, µε ένα
συγκεκριµένο σκεπτικό. Δεν είπε πουθενά -και δεν είχε τη δυνα-
τότητα να το πει- αν η συγκεκριµένη πρακτική της Ισπανίας πα-
ραβιάζει ή δεν παραβιάζει τη Σύµβαση της Γενεύης, δύο τελείως
διαφορετικά πράγµατα.

Δεύτερο σχόλιο. Συµφωνώ απολύτως µε την τοποθέτηση του
κ. Καµίνη. Το γεγονός ότι ενδεχοµένως κάποιοι να  θέλουν ή να
έχουν στο µυαλό τους -δικαίως, ευλόγως, στο πλαίσιο της συζή-
τησης όλα αυτά είναι απολύτως θεµιτά- και να µιλούν για ανα-
γκαιότητα τροποποίησης της Σύµβασης της Γενεύης δεν
σηµαίνει ότι η Σύµβαση της Γενεύης δεν µας δεσµεύει µέχρι να
τροποποιηθεί. Και µας δεσµεύει απολύτως. 

Αυτό σηµαίνει ότι δεν µπορείς να απαντάς σε µια παρανοµία -
διότι αυτό που κάνει ο Ερντογάν είναι πράγµατι µια παρανοµία-
κάνοντας µια δεύτερη παρανοµία. Είναι εντελώς διαφορετικό
πράγµα η εργαλειοποίηση των προσφύγων και των µεταναστών
από τη µεριά του Ερντογάν και είναι εντελώς διαφορετικές οι νο-
µικές υποχρεώσεις, αλλά και το ανθρωπιστικό καθήκον της Ελ-
λάδας σε σχέση µε τη διαχείρισή των πληθυσµών αυτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. Έχετε πάει στα δεκαοκτώ λεπτά. Τελειώνετε, παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω µε τη µεγαλύτερη δυ-
νατή σαφήνεια ότι αυτή τη στιγµή η χώρα παραβιάζει το Διεθνές
Δίκαιο και είναι απολύτως λανθασµένη η νοµική δήλωση την
οποία έκανε προηγουµένως ο κ. Μηταράκης ότι η αναστολή του
ασύλου είναι σε συµφωνία µε τις διεθνείς υποχρεώσεις της
χώρας. Αν είχαµε λίγο περισσότερο χρόνο, θα µπορούσα να πω
περισσότερα πράγµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η κ.
Βούλτεψη.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, είδα ότι ο κ. Τζανακόπουλος απέφυγε να απαντήσει

στα ερωτήµατα σχετικά µε τον τρόπο µε τον οποίο διαχέεται ο
διχασµός στη χώρα µε τα «µετά θα λογαριαστούµε» και όλες
αυτές τις χυδαίες απειλές που έχουν εκτοξευτεί  εκ µέρους στε-
λεχών της πρώην κυβέρνησής σας και της ηγεσίας σας. 

Ενοχληθήκατε γι’ αυτά τα οποία είπα. Δεν επιχαίρει κάνεις.
Μην διαστρεβλώνετε. Απλώς εσείς θέλετε να κρύψουµε την αλή-
θεια γι’ αυτά τα οποία συµβαίνουν. Θέλετε να κρύψουµε ποιες
είναι οι συνέπειες των προτάσεών σας µε την απλή αναλογική
και µε το να γίνονται εκλογές Τρίτη, Πέµπτη, Σάββατο και να
υπάρχει πλήρης ασυµφωνία µέσα στις κυβερνήσεις. 

Κοιτάξτε, ο Θουκυδίδης έλεγε ότι η ιστορία είναι φιλοσοφία
διά παραδειγµάτων. Δεν θα µας εµποδίσετε, δεν θα µας φιµώ-
σετε, για να µην πούµε ποια είναι η πραγµατικότητα. Και να σας
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πω και το εξής: Δεν είναι κάτι κρυφό αυτό. Το ξέρουν και οι ίδιοι,
επειδή ανησυχήσατε  µπας και τους συναντήσουµε και ενοχλη-
θούν. 

Οι ίδιοι γνωρίζουν αυτή τη στιγµή που µιλάµε, πρώτον, ότι η
δικαιοσύνη στην Ισπανία  -αν µάθετε ισπανικά και ιταλικά θα δείτε
ότι τα γράφουν αυτά οι εφηµερίδες τους- ασχολείται µε τις µε-
γάλες διαδηλώσεις στις 8 του Μάρτη, ότι οι ισπανικές εφηµερί-
δες γράφουν ότι οι διαφωνίες µέσα στην Κυβέρνηση καθυ-
στερούν τη µάχη κατά του κορωνοϊού και τελικά ότι οι κατσαρό-
λες το βράδυ του Σαββάτου 21 Μαρτίου δεν χτύπησαν για τους
γιατρούς και τους νοσοκόµους, όπως ειπώθηκε στην Ελλάδα,
διότι τους γιατρούς και τους νοσοκόµους τους χειροκροτούν,
δεν τους βαράνε τα τηγάνια. Οι κατσαρόλες χτύπησαν, γιατί ο κ.
Ιγκλέσιας παραβίασε την καραντίνα.

Όλα όσα είπα είναι αλήθεια. Ο ελληνικός λαός πρέπει να γνω-
ρίζει και πρέπει να γνωρίζει τώρα, όχι µετά. Εσείς να µας πείτε
για ποιο λόγο υποστηρίζετε ότι πρέπει τώρα να καλύπτουµε τα
πάντα, αυτά που λένε οι ίδιοι οι Ιταλοί, αυτά που λένε οι ίδιοι οι
Ισπανοί, αυτά που γράφουν οι εφηµερίδες τους, τα γεγονότα τα
ίδια, λες και πρέπει να φιµωθούµε, ενώ αυτήν ακριβώς την ώρα
όλοι οι Έλληνες, κύριε Πρόεδρε, ρωτάνε: Τι έγινε, βρε παιδιά,
στην Ισπανία; Τι έγινε στην Ιταλία; Η Λοµβαρδία είχε το καλύτερο
σύστηµα. Και βέβαια δεν παίρνουν απάντηση γιατί η απάντηση
είναι: Τι κόµµα είναι ο κορωνοϊός; Ο κορωνοϊός είναι κόµµα του
χαβαλέ. Θέλει ασυνεννοησία και ακυβερνησία. Δεν θέλει σταθε-
ρές κυβερνήσεις, που παίρνουν αποφάσεις χωρίς να χρειάζεται
να γίνεται ολόκληρη διελκυστίνδα και να λαµβάνονται αποφάσεις
δύο µήνες µετά από τον πρώτο νεκρό. Δεν είπα ότι επιχαίρει κά-
νεις. Να µε συγχωρείτε, γιατί έχω ειδικές σχέσεις µε αυτές τις
χώρες. Είπα ότι πρέπει να συµµαζευτούµε και να δούµε τι θα
γίνει, γιατί έτσι όπως εξελίσσονται τα πράγµατα, αν δεν υπάρ-
χουν κυβερνήσεις που µπορούν να πάρουν αποφάσεις, πρωθυ-
πουργοί οι οποίοι µπορούν να ακούν µια συγκεκριµένη επιτροπή
και το ένστικτό τους και το αισθητήριό τους για να παίρνουν απο-
φάσεις για τον λαό, η Ελλάδα δεν αντέχει τέτοιες περιπέτειες.
Αυτό προσπαθούµε να αποτρέψουµε τώρα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

πριν, για ένα λεπτό, επειδή αναφέρθηκε σε εµένα ο κ. Τζανακό-
πουλος και επιτρέψατε τον διάλογο. Δεν είναι µεταξύ Υπουργών,
είναι µεταξύ Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε
Λιβανέ.

Έχετε τον λόγο, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα να κάνω µία επισήµανση,

κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ άνοιξα ένα νοµικό θέµα και χαίροµαι που πάρα πολλοί συ-

νάδελφοι, µεταξύ των οποίων και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αντιλαµβάνεστε
ότι δεν µπορεί να λυθεί αυτό το θέµα εδώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, βέβαια, αλλά πρέπει να γίνει αν-
ταλλαγή επιχειρηµάτων. Δεν είναι κακό. Αφού έχουµε χρόνο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, ένα σχόλιο να
κάνει ο Εκπρόσωπος. Έχει ενδιαφέρον. Να τον ακούσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άνοιξα ένα νοµικό θέµα και επ’ αυτού

υπήρξαν πολλές αντιδράσεις και αυτό µε χαροποιεί. Θέλω να
κάνω µία παρατήρηση. Ίσως να παραβιάζω ανοιχτή θύρα, λοι-
πόν, θα µου το πει ο ίδιος. Όταν το Δικαστήριο των Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου, αλλά και κάθε διεθνές δικαστήριο καταστρώνει
τους νοµικούς του συλλογισµούς, στη µείζονα σκέψη του δεν
βάζει µόνο -ας πούµε- το δίκαιο που προκύπτει από τη σύµβαση
για την οποία είναι αρµόδιο να αποφασίζει, αλλά καταστρώνον-
τας τον νοµικό του συλλογισµό, βάζει πάνω στο τραπέζι όλες τις
σχετικές ρυθµίσεις. 

Μάλιστα, εν προκειµένω, το δίκαιο των προσφύγων είναι δίκαιο
που έχει να κάνει µε την κύρωσή του από εκατόν πενήντα και
πλέον χώρες, αφορά τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και είναι

ένα κείµενο πάρα πολύ µεγάλης και σοβαρής αξίας. 
Αφού καταστρώσει τον νοµικό του συλλογισµό, έχοντας τα κεί-

µενα µπροστά του, θα δει ποιο κείµενο απωθεί ποιο και µε βάση
ποιο κριτήριο «παλαιότερος - νεότερος νόµος;» «ειδικότερος –
γενικότερος;» και άλλα κριτήρια και θα αποφασίσει. Αυτή είναι η
σωστή σκέψη. Δεν µπορεί να λέτε ότι αποκλείεται η εκτίµηση του
δικαίου των προσφύγων, όταν ένα διεθνές δικαιοδοτικό όργανο
παίρνει αποφάσεις.

Δεύτερον, προέκυψε, κύριε Πρόεδρε -και κλείνω µε αυτό- ένα
πολιτικό θέµα στη συνέχεια. Είπε ο συνάδελφος, ο κ. Τζανακό-
πουλος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι
παράνοµη η επιλογή της Ελληνικής Δηµοκρατίας να σταµατήσει
για ένα µήνα την αποδοχή -όχι την έγκριση αλλά την αποδοχή-
αιτήσεων χορήγησης πολιτικού ασύλου. 

Κύριε συνάδελφε, πρώτον, αυτό νοµικά κρίθηκε σε έναν προ-
σωρινό βαθµό από το ίδιο το δικαστήριο των δικαιωµάτων του
ανθρώπου, που έκρινε αντίθετα µε ό,τι λέτε και απορώ πώς το
συνεχίζετε. Δηλαδή τι πιστεύετε ότι έπρεπε να γίνει; Να το επι-
τρέψουµε; Να γίνει δηλαδή αυτό που έλεγε η Υπουργός σας πριν
από πέντε χρόνια, να ανοίγουν τα σύνορά µας, να µπαίνουν µέσα
και µετά να το εξετάζουµε, όταν πρόκειται για ασύµµετρη απειλή;
Εµένα µου κάνει εντύπωση αυτό. Πολιτικά µου κάνει εντύπωση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπετε; Τώρα δί-
νουµε δικαίωµα στον κ. Τζανακόπουλο, γιατί θα πει ότι αλλοι-
ώθηκε το περιεχόµενο αυτού που είπε.

Ορίστε, κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο για τριάντα δευ-
τερόλεπτα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μία διευκρίνιση. Επαναλαµ-
βάνω: Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
είχε να απαντήσει ένα συγκεκριµένο ερώτηµα στην υπόθεση της
Ισπανίας, αν η συγκεκριµένη πρακτική παραβιάζει την Ευρωπαϊκή
Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Δεν είχε να απαντήσει,
ούτε µπορούσε να έχει αρµοδιότητα να απαντήσει, αν παραβιά-
ζεται ή δεν παραβιάζεται η Συνθήκη της Γενεύης. Πρόκειται για
δύο εντελώς διαφορετικά ζητήµατα. Όπως ξέρετε πάρα πολύ
καλά, το δικαστήριο απαντά αποκλειστικά και µόνο στο ερώτηµα
το οποίο του τίθεται. 

Δεύτερον, σας ξαναλέω ότι η επιλογή αναστολής ασύλου και
µάλιστα, όπως εξήγησε και ο κ. Μουζάλας, µε ταυτόχρονη επα-
ναπροώθηση είναι απολύτως και αποδεδειγµένα παράνοµη, πα-
ραβιάζει τη Σύµβαση της Γενεύης και αυτό δεν είναι κάτι το
οποίο µπορεί να αµφισβητηθεί από τον οποιοδήποτε. Εποµένως,
επιµένω 100% ότι η µία παρανοµία, δηλαδή η εργαλειοποίηση εκ
µέρους της τουρκικής ηγεσίας πληθυσµών προσφύγων και µε-
ταναστών δεν µπορεί να δικαιολογήσει έτερη παρανοµία.  

Δεν είναι αντίµετρο η αναστολή ασύλου. Είναι ευθεία παρα-
βίαση γενικώς παραδεδεγµένου κανόνα του Διεθνούς Δικαίου,
πρώτον, και, δεύτερον, κανόνα ο οποίος υπάρχει σε σύµβαση
την οποία έχει υπογράψει η χώρα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άρα, κύριε Τζανακόπουλε, η χώρα δεν
έχει άµυνα, δεν προστατεύεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα θεωρητικά
µόνο θέλω να το πω αυτό. Δεν µπαίνουµε στην ουσία. Το δικα-
στήριο δεν εµποδίζεται, όµως, να εξετάσει παρεµπιπτόντως θέ-
µατα είτε µε κύριο ερώτηµα είτε µε προδικαστικό ερώτηµα. Ό-
µως δεν αναφερόµαστε σε αυτό τώρα. Όχι ότι δεν έχει δικαίωµα
παρεµπιπτόντως να τα εξετάσει. Θα σας το πει και ο κ. Μουζά-
λας, που έχει εµπειρία, και ο κ. Λοβέρδος ή ο κ. Κουµουτσάκος,
που ασχολούνται µε τα θέµατα αυτά.

Ορίστε, κύριε Λιβανέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω και τη σηµερινή οµιλία, ευχαρι-

στώντας για µια ακόµα φορά όλους αυτούς τους σύγχρονους
ήρωες µε τις λευκές, τις πράσινες και τις µπλε µπλούζες, που δί-
νουν καθηµερινά και άοκνα τη µάχη στην πρώτη γραµµή του πο-
λέµου απέναντι στον αόρατο εχθρό του ιού. Επαναλαµβάνω,
γιατί πολλή συζήτηση γίνεται και σήµερα, ότι τους στηρίζουµε
και τους προστατεύουµε όσο και όπως µπορούµε.
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Εδώ προφανώς θέλω να απαντήσω και στην κριτική που
άσκησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ για το τι
κάνουµε και τι δεν κάνουµε στο ζήτηµα της αντιµετώπισης του
ιού.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι είναι σαφής η θέση µας και η προ-
σπάθειά µας να ενισχύσουµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας και να
προστατεύσουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Έχουν εγκριθεί, κύριε Τζανακόπουλε, τρεις χιλιάδες τριακό-
σιες περίπου θέσεις και όχι δύο χιλιάδες που αναφερθήκατε
πριν. Έχετε µείνει πίσω. Προβλέπουµε συνεχώς έκτακτο προσω-
πικό όπου χρειάζεται, διότι αυτή είναι µια εξελισσόµενη κρίση.
Και, βέβαια, δεν υπερθεµατίζουµε, όπως έκανε πριν ο εκπρόσω-
πος του ΜέΡΑ25, να λέµε τέσσερις, έξι, οχτώ κ.ο.κ.. Στοχεύουµε
και µε πρόγραµµα αναλαµβάνουµε τις ευθύνες και προσλαµβά-
νουµε αυτούς οι οποίοι χρειάζονται. Όπου χρειαστεί θα γίνουν
και άλλες προσλήψεις. Σε αυτό δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία.
Το έχουν καταλάβει όλοι.

Απευθύναµε, επίσης, έκκληση για τους εθελοντές και σε αυτό
δεν αναφέρθηκε κάνεις σήµερα και νοµίζω ότι πρέπει να κατα-
γραφεί στα Πρακτικά. Με συγκίνηση, τουλάχιστον προσωπικά,
βλέπω ότι είναι χιλιάδες οι συµπολίτες µας, οι οποίοι προτίθενται
εθελοντικά να βοηθήσουν. Η δική µας η παράταξη, η Νέα Δηµο-
κρατία, έχει αυτήν τη στιγµή επτακόσιους πενήντα εθελοντές, οι
οποίοι έχουν εγγραφεί στο site που ανοίξαµε, ακριβώς για να
προσφέρουν πλάι σε αυτό το αθροιζόµενο προσωπικό, το οποίο
προσλαµβάνουµε µε ταχύτητα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Με κοµµατική ταυτότητα πάνε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Όχι, καθό-

λου. Το αντίθετο. Κάναµε ακριβώς αυτό. 
Λέει ο κ. Μουζάλας αν είναι µε κοµµατική ταυτότητα. Εδώ δεν

έχει να κάνει µε κοµµατικά, έχει να κάνει µε την αντιµετώπιση του
προβλήµατος. Και αυτούς τους ανθρώπους τους βοηθάµε απλά
εµείς να διοχετευτούν στον δήµο.

Αυτοί είναι εθελοντές, κύριε Μουζάλα, όχι υπάλληλοι. Είναι
εθελοντές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Της Νέας Δηµοκρατίας µας είπατε.
Δεν µας είπατε ότι είναι εθελοντές. Μας είπατε  είναι εθελοντές
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μπερδεύε-
στε γιατί εσείς δεν καταλαβαίνετε. Δεν καταλάβατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μουζάλα,
µη διακόπτετε, σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν κατα-
λάβατε, αλλά σιγά-σιγά θα έρθουµε και σε αυτό.

Είστε πολύ πίσω, κύριε Μουζάλα.
Ταυτόχρονα, αυξάνουµε τις διαθέσιµες θέσεις στις ΜΕΘ όσο

µπορούµε και όσο πιο γρήγορα γίνεται. Βάζουµε στη µάχη ολό-
κληρα νοσοκοµεία, όπως το «ΝΙΜΙΤΣ», την «Παµµακάριστο» και
το «Θεραπευτήριο ΑΤΤΙΚΑ».

Η τροπολογία του κ. Γεωργιάδη, στην οποία δεν αναφερθή-
κατε, ακριβώς προσπαθεί να καλύψει κενά, όπως παραδείγµατος
χάριν, στα αντισηπτικά. Επαναλαµβάνω ότι προστατεύουµε για-
τρούς και νοσηλευτές, εξασφαλίζοντας όσο µπορούµε στο πλαί-
σιο αυτής της κρίσης και µε τον διεθνή ανταγωνισµό που υπάρχει
τα προστατευτικά αναγκαία µέσα.

Έχουµε παραγγελίες σε εξέλιξη και, εν πάση περιπτώσει,
εκτός από την άσφαιρη κριτική σας, περιµένουµε και κάποιες
προτάσεις συγκεκριµένες και αν είναι σωστές και δηµιουργικές,
θα τις ακολουθήσουµε. Αυτά ήθελα να πω, όσον αφορά στον
εξοπλισµό των ΜΕΘ που είπατε ή για τις µάσκες ή για τους ανα-
πνευστήρες ή για οτιδήποτε άλλο έχετε να κάνετε µια δηµιουρ-
γική, εποικοδοµητική πρόταση.

Σε κάθε περίπτωση, για την επίταξη που είπατε, δώσατε µια
απάντηση για το αν και κατά πόσο πρέπει να υπάρχουν επιτάξεις,
έτσι όπως σας έθεσε την ερώτηση ο κ. Μηταράκης. Θεωρώ ότι
ήταν λειψή η απάντησή σας και εκεί. Μας κατηγορείτε ότι δί-
νουµε παραπάνω χρήµατα στα ιδιωτικά νοσοκοµεία για τα κρε-
βάτια που µας δίνουν για τις ΜΕΘ. 

Μα, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν εµείς για τους ίδιους λόγους,
δηλαδή για τη δηµόσια ασφάλεια, έχουµε απαγορεύσει τη λει-
τουργία ουσιαστικά των νοσοκοµείων ως προς τις επεµβάσεις -

γίνονται µόνο οι απολύτως απαραίτητες- αυτά τα νοσοκοµεία
έχουν ένα λειτουργικό κόστος. Πού ζείτε; Πώς θα καλύψουν το
λειτουργικό τους κόστος για να είναι εκεί να κρατήσουν όρθιο
το σύστηµα υγείας της χώρας; Δεν το καταλαβαίνετε; Απλά µα-
θηµατικά είναι, αλλά, από ότι φαίνεται, εσείς ζείτε σε άλλον
αιώνα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, οι εργαζόµενοι θα
παίρνουν 400 ευρώ και οι κλινικές 1.600 ευρώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην διακόπτετε,
παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ψεύδεστε,
όµως, και για τα εργασιακά. Μιλάτε για µείωση του µισθού στο
50% και λέτε ότι φέρνουµε εµείς έναν µεσαίωνα. Μα, ακόµα δεν
έχετε καταλάβει; Ο κ. Μουζάλας έφυγε από την Αίθουσα. Δεν
µπορεί να προσαρµοστεί στα νέα δεδοµένα. Ίσως και εσείς θα
φύγετε σε λίγο. Αυτό το οποίο λέµε είναι πάρα πολύ απλό. Όσες
εταιρείες θέλουν να µπουν στο πρόγραµµα βοήθειας, το οποίο
έχουµε, και να χρησιµοποιήσουν ένα δεκαπενθήµερο -για πολ-
λούς λόγους, να µη φάω όλον µου τον χρόνο να σας το εξηγώ,
µπορώ να σας το εξηγήσω µετά- για τους υπαλλήλους τους, θα
πληρωθεί το δεκαπενθήµερο από τις εταιρείες και δοθούν 400
ευρώ κάλυψη από το κράτος. Αυτό λέµε.

Εκτίθεστε, όµως, και εκτεθήκατε δις σήµερα και σε αυτό το
οποίο σας είπε ο κ Λοβέρδος. Λέτε ουσιαστικά -και χαίροµαι που
το είπατε για να το ακούσει ολόκληρος ο ελληνικός λαός- ότι η
αναστολή του ασύλου είναι παράνοµη. Αυτή είναι η θέση σας,
έχετε τη δική σας, ο ελληνικός λαός έχει τη δική του και τυχαίνει
να είµαστε εµείς στην Κυβέρνηση και να υπάρχουν και άλλα πο-
λιτικά κόµµατα που αντιλαµβάνονται την κρισιµότητα των καιρών.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτά τα αλλεπάλληλα και σκληρά µέτρα που
λαµβάνουµε πετυχαίνουµε ακριβώς τον κρίσιµο στόχο, να δώ-
σουµε στο ΕΣΥ τον χρόνο να διαχειριστεί περιστατικά, έτσι ώστε
να κερδίσουµε ζωές.

Θέλω, γιατί καλό είναι σε αυτήν την Αίθουσα να απονέµουµε
το δίκαιο, να ευχαριστήσω τον κ. Λοβέρδο, διότι άνοιξε ουσια-
στικά µια συζήτηση, η οποία θα γίνει στο µέλλον και εύχοµαι να
γίνει µε τον ωραίο τρόπο που ξεκίνησε και εδώ πέρα. Η συνταγ-
µατικότητα, λοιπόν, αυτών των έκτακτων µέτρων ήταν ουσια-
στικά η τοποθέτηση. Δεν καταλαβαίνει ο ΣΥΡΙΖΑ -και το είδαµε
από τους εκπροσώπους του εδώ- ότι τα πράγµατα αλλάζουν, ότι
µπαίνουµε σε µια άλλη περίοδο, µια περίοδο την µετά του κορω-
νοϊού, που θα συζητήσουµε πάλι τα ζητήµατα της νεωτερικότη-
τας, αλλά και όλου του νοµικού µας και πολιτικού µας πολιτισ-
µού. Εκεί θα δείτε ποιος θα δικαιωθεί από την ιστορία.

Εµείς αυτήν τη µάχη που δίνουµε για τον κορωνοϊό τη δίνουµε
και στην οικονοµία. Προχωράµε σταδιακά. Θα σας εξηγήσω λίγο
τι έγινε και µε τους δικηγόρους. Πράγµατι, θα θέλαµε να καλύ-
ψουµε όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Θα θέλαµε να κα-
λύψουµε και τους επιστήµονες. Κρίναµε -και απαντώ και σε εσάς,
κύριε Λοβέρδο- ότι σε πρώτο χρόνο -µπορεί σε δεύτερο να αλ-
λάξουν τα πράγµατα- στον πρώτο µήνα µπορούν να αντέξουν οι
επιστηµονικές τάξεις, δηλαδή οι λογιστές, οι γιατροί, οι δικηγό-
ροι. Μπορούν να αντέξουν χωρίς αυτό το επίδοµα των 800 ευρώ.
Προοδευτικά και αν αυτό συνεχιστεί, προφανώς θα αντιµετωπί-
σουµε το πρόβληµα διαφορετικά.

Η ενεργοποίηση της ρήτρας διαφυγής από το σύµφωνο στα-
θερότητας ενίσχυσε -και αυτό το είδαµε και σήµερα- τη δύναµη
πυρός της Κυβέρνησης. Η χθεσινή επιστολή-πρωτοβουλία του
Πρωθυπουργού και άλλων οκτώ ηγετών προς τον Πρόεδρο του
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου για την έκδοση του ευρωοµολόγου
αποτελεί και στην πράξη απόδειξη ότι η Κυβέρνηση ηγείται των
πρωτοβουλιών για τη λήψη νέων πιο δραστικών µέσων για τη
στήριξη των ευρωπαϊκών οικονοµιών και προφανώς της ελληνι-
κής.

Και, βέβαια -το τονίζω αυτό- είµαστε -και το αποδεικνύουµε κα-
θηµερινά- αλληλέγγυοι στον ιταλικό και ισπανικό λαό. Στεκόµα-
στε δίπλα στους συµµάχους µας, στις ιστορικές δηµοκρατίες της
Ισπανίας και της Ιταλίας, που βάναυσα δοκιµάζονται. Στηρίζουµε
τις προσπάθειες των κυβερνήσεών τους και παλεύουµε όλοι µαζί
για µια Ευρώπη δυνατή, πρωτοπόρα, δηµιουργική και αλληλέγ-
γυα.
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Αυτά αφορούν σε όλα µας τα στελέχη. Προφανώς αυτά πι-
στεύει και η κ. Βούλτεψη και το είπε. Απλά εσείς, κύριε Εκπρό-
σωπε του ΣΥΡΙΖΑ, πονηρά, διαστρεβλώσατε αυτά τα οποία είπε,
που απλά τι ήθελε να πει; Σας το εξήγησε κιόλας. Ότι όταν
έχουµε κυβερνήσεις συνεργασίας, αργούν οι κυβερνήσεις αυτές
να πάρουν αποφάσεις και τα προβλήµατα διογκώνονται. Αυτό
είτε απλά.

Διαβάσαµε, βέβαια, τις δηλώσεις και την απάντηση ουσιαστικά
του Υπουργού Οικονοµικών της Γερµανίας, που µίλησε για το κο-
ρωνο-οµόλογο ως παλιά ιδέα και την απέρριψε. Είναι σαφές ότι
η κρίση του 2008 δεν άλλαξε τις σκέψεις ορισµένων. Σήµερα,
όµως, µιλάµε για ανθρώπινες ζωές και όλοι στην Ευρώπη πρέπει
να είναι, όπως βεβαίως και στην Ελλάδα, πιο προσεκτικοί.

Η ηθικοπλαστική και προτεσταντική προσέγγιση της ευρωπαϊ-
κής δηµοσιονοµικής πολιτικής στην περίοδο της οικονοµικής κρί-
σης ήταν λάθος. Χτύπησε καίρια τον πυρήνα της Ευρώπης, έριξε
νερό στον µύλο του λαϊκισµού, διόγκωσε τις ακραίες φωνές και
τα κόµµατα και τελικά δεν κατάφερε και τίποτα στο τέλος. Στη-
ρίχθηκε στη λανθασµένη λογική σωφρονισµού του απείθαρχου
νότου από τον ορθολογικό βορρά. 

Σήµερα, η άρνηση στην κοινή αντιµετώπιση, η απόκρουση της
σωστής ιδέας του ευρωοµολόγου δεν είναι απλό λάθος, είναι ένα
κοινωνικό -θα µου επιτρέψετε να πω- και πολιτικό έγκληµα. Εµ-
πνέεται από µία δογµατική αντίληψη, από έναν αναχρονιστικό
δογµατισµό που κινδυνεύει να αποδειχθεί καταστροφικός για
όλη την Ευρώπη.

Σήµερα το απόγευµα στην Ευρωπαϊκή Σύνοδο θα γίνει η συ-
ζήτηση είτε για το οµόλογο είτε για τη χορήγηση πιστοληπτικής
γραµµής από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η στρατηγική µας, λοιπόν, εντάσσεται ακριβώς στο πλαίσιο
της κοινής ευρωπαϊκής πολιτικής. Όµως, ταυτόχρονα, όπως είπα
και πριν από λίγο, αγωνιζόµαστε για να επηρεάσουµε την Ευρω-
παϊκή Ένωση, τη Γερµανία προς τη σωστή, δίκαιη και αλληλέγ-
γυα κατεύθυνση. Στο εσωτερικό µας µέτωπο δουλεύουµε µε
ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα, όµως, επίσης, µε µέτρο και
σοβαρότητα. Δεν βοηθούν οι ανεύθυνες κορώνες που ακούσαµε
πριν, οι αµελέτητες πολιτικές ανακοινώσεις.

Ο κοµµατικός ανταγωνισµός της Αντιπολίτευσης στην υπερ-
προσφορά χρηµάτων χωρίς κοστολόγηση, χωρίς υπολογισµό
χρονικού ορίζοντα αυτής της κρίσης, για τον οποίο δεν µιλήσατε
πότε, µας επαναφέρει δυστυχώς στο πεδίο του λαϊκισµού. 

Η κρίση είναι ένας µαραθώνιος και ακόµα είµαστε στα πρώτα
χιλιόµετρα. Η Κυβέρνηση είναι σε διαρκή επαγρύπνηση µε αυ-
ξηµένα αντανακλαστικά κοινωνικής αλληλεγγύης και µε καθολική
ανάληψη της ιστορικής ευθύνης που έχει επωµιστεί.

Εύχοµαι ειλικρινά µε την ίδια υπευθυνότητα και σοβαρότητα
να λειτουργήσει και η Αντιπολίτευση, αποµονώνοντας αυτές τις
απόψεις που ακούσαµε, αλλά και άλλες ακόµα χειρότερες,
ακραίες, επιπόλαιες και εµπρηστικές.

Η επαγρύπνηση της Κυβέρνησης φαίνεται και στην έτερη µε-
γάλη κρίση που αντιµετωπίζουµε, στην επιθετικότητα της Τουρ-
κίας που εργαλειοποιεί το προσφυγικό-µεταναστευτικό που
παραµένει σε εξέλιξη. 

Ευχαριστώ για άλλη µια φορά από αυτό εδώ το Βήµα τις Ένο-
πλες Δυνάµεις, που εν µέσω πανδηµίας φρουρούν τα σύνορά
µας µε αυταπάρνηση, θάρρος και ανδρεία. 

Στην αντιµετώπιση αυτής της απειλής αφορούν και οι ΠΝΠ
που συζητάµε σήµερα. Για το θέµα της επίταξης µιλήσατε ανα-
λυτικά, µίλησε ο Υπουργός αναλυτικά, δεν θα αναφερθώ. Ως
προς τη δεύτερη για το άσυλο, είδαµε όλοι την επίθεση που εξα-
πέλυσε η Τουρκία στον Έβρο µε τις σύγχρονες τακτικές ενός
υβριδικού πολέµου. Εργαλειοποίησε χιλιάδες ανθρώπινες ψυχές,
προκειµένου να ικανοποιήσει γεωπολιτικές επιδιώξεις.

Η απάντηση της πατρίδας µε το σφράγισµα των συνόρων στον
Έβρο ήταν άµεση. Το υψηλό σθένος και η ετοιµότητα των Δυνά-
µεων Ασφαλείας απέδειξε πως το ποτάµι ήταν και θα είναι αδιά-
βατο. Η Ευρώπη στηρίζει την Ελλάδα, αναγνωρίζοντας έµπρακτα
την ορθότητα της ελληνικής πολιτικής. Η ηγεσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης βρέθηκε στον Έβρο και έζησε από κοντά την τουρκική
προκλητικότητα. Ευρωπαϊκές στρατιωτικές δυνάµεις περιπολούν
εκεί, αποτελώντας έµπρακτη απόδειξη ότι τα ελληνικά σύνορα

είναι και τα ευρωπαϊκά.
Εδώ θέλω να αναφερθώ -µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση- στην

τοποθέτηση του εισηγητού του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος κατά τη γνώµη
µου µας εγκάλεσε για την αποτροπή -λέει- που κάνουµε. Μου
φαίνεται ότι είναι πραγµατικά -για δεύτερη φορά θα το πω- εκτός
κλίµατος. Μας κατηγόρησε. Τα λόγια του συγκεκριµένα ήταν τα
εξής. Είπε: «µας ρεζιλέψατε» -και εννοούσε την Κυβέρνηση-
«όταν πήγατε στον Έβρο µε την Ευρώπη». «Επαίρεστε», µας
είπε, «ότι θα φυλάξετε τα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης». Στο
γραπτό του κείµενο, από ό,τι τον έβλεπα, προσπάθησε να συν-
δέσει την Κυβέρνηση και τη Νέα Δηµοκρατία µε ένα ακροδεξιό
και φοβικό κοινό και κόµµα.

Διαφωνώ κάθετα µαζί σας, κύριε Μουζάλα. Χαίροµαι, όµως,
που εκτεθήκατε και εσείς δυο, τρεις φορές σήµερα εδώ µέσα
στο Κοινοβούλιο, σε αυτό το επίσηµο Βήµα. Χαίροµαι που µπορεί
να σας ακούσει και εσάς, όπως και τον κ. Τζανακόπουλο πριν, ο
ελληνικός λαός και να κρίνει. Ευτυχώς, σε αυτή τη δηµοκρατία
όλοι έχουν το δικαίωµα της διαφορετικής γνώµης, αλλά και όλοι
κρινόµαστε. Και εσείς φοβάµαι ότι θα αυτοτοποθετηθείτε µε τον
τρόπο αυτό στο περιθώριο της ιστορίας.

Απαντώντας, λοιπόν και σε όσους µέσα και έξω από τη Βουλή
µιλούν για αντιδηµοκρατική δήθεν απόφαση και για απόφαση αν-
τίθετη στο διεθνές δίκαιο, θυµίζω και πάλι ότι η αναστολή του
ασύλου ήταν η αναγκαία άµυνα της χώρας µας απέναντι σε αυτή
την υβριδική εισβολή που επιχείρησε η γείτονα χώρα εις βάρος
µας, µια απάντηση, όπως ακούστηκε, σύµφωνη προς το ενω-
σιακό και διεθνές δίκαιο, µια απάντηση υπαγορευµένη από την
κυρίαρχη υποχρέωση και αφοσίωσή µας να προστατέψουµε τα
ελληνικά που είναι, ναι, και ευρωπαϊκά σύνορα.

Και όπως είδαµε και µε την ιταµή ενέργεια και την κατάθεση
των παράνοµων συντεταγµένων στον ΟΗΕ, αλλά και µε τις υπερ-
πτήσεις χθες, η Τουρκία επιµένει να προκαλεί, παραβιάζοντας
ακριβώς το Διεθνές Δίκαιο. Η απάντησή µας ήταν άµεση ακριβώς
στον δρόµο του Διεθνούς Δικαίου. Προστατεύουµε και υπερα-
σπιζόµαστε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίνουµε έναν διµέτωπο αγώνα,
αντιµετωπίζουµε τόσο τον κίνδυνο εξ ανατολών όσο και τον αό-
ρατο εχθρό. Για αµφότερους η Κυβέρνηση κάνει το καθήκον της,
προστατεύοντας την πατρίδα µας. Αυτό έκανε και αυτό θα συ-
νεχίσει να κάνει.

Για τον αόρατο εχθρό, όµως, η ευθύνη βαραίνει και όλους
εµάς, όλους τους Έλληνες πολίτες. Σε αυτό το σηµείο θέλω να
αναφερθώ και εγώ στον µεγάλο συγγραφέα µας τον Νίκο Καζαν-
τζάκη, και για να απαντήσω στον κ. Λοβέρδο για ένα θέµα που
απασχολεί πολύ κόσµο πράγµατι, ναι, εµείς τον εντάσσουµε
στους διαχρονικούς πατριώτες και δεν έχουµε καµµία φοβία να
τοποθετούµαστε ως προς αυτό. Έλεγε, λοιπόν, ο Καζαντζάκης:
«Να αγαπάς την ευθύνη, να λες εγώ. Εγώ µονάχος µου θα σώσω
τον κόσµο. Αν χαθεί, εγώ θα φταίω». 

Ας δώσουµε, λοιπόν, όλοι αυτή τη µάχη. Ας µείνουµε στο σπίτι
µας από τη µια, κάνοντας το χρέος µας προς την πατρίδα. Ας
εργαστούµε, όµως, από την άλλη όλοι µαζί, πολιτικά κόµµατα,
Βουλευτές, Κυβέρνηση, παραµερίζοντας για την ώρα τις όποιες
ιδεολογικές διαφορές µας. Ας δείξουµε πολιτική ωριµότητα και
ας αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα κλείσουµε µε
τον Υφυπουργό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, σας παρα-
καλώ, έχουµε τελειώσει τώρα, κύριε Μουζάλα, πήρατε δυο
φορές τον λόγο. Δεν υπάρχει προσωπικό εδώ ούτε υπήρχε αιχµή
σε κάτι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπε ότι θα περάσω
στο περιθώριο της ιστορίας. Νοµίζω ότι παραβιάζετε τον ρόλο
σας. Αναφέρθηκε προσωπικά σε εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τι λέτε τώρα; Έχε-
τε παράπονο; Οι µόνοι που θα µπορούσαν να έχουν παράπονο
αυτήν τη στιγµή θα ήταν οι τρεις εισηγητές, η κ. Κοµνηνάκα, ο κ.
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Καµίνης και η κ. Βούλτεψη που µίλησαν λιγότερο από όλους. Όχι
τώρα!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Αναφέρθηκε προσωπικά σε εµένα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, πέστε µας

για ένα λεπτό σε τι συνίσταται το προσωπικό, αλλά µιλήστε για
το προσωπικό, κύριε Μουζάλα, σας παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ναι, είναι προσωπική παραποίηση
αυτών που είπα. Εγώ δεν είπα ότι µας ρεζιλέψατε ή δεν µας ρε-
ζιλέψατε, επειδή πήγατε στον Έβρο. Δεν είπα ότι µας ρεζιλέψατε
ή δεν µας ρεζιλέψατε, επειδή αυτονόητα προφυλάσσουµε τα σύ-
νορά µας από µια συντονισµένα οργανωµένη επίθεση. Είπα,
όµως, ότι το γεγονός ότι πήγατε µε τους τρεις µεγίστους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δεν µιλήσατε για τίποτα άλλο και υποτάξατε
τη χώρα µας, καθορίσατε ότι θα παίζει τον ρόλο της ασπίδας και
τίποτα άλλο, ότι θα µας φέρνουν FRONTEX και στρατό -που καλά
κάνουν- για να µπορούµε να φυλάµε τα σύνορα οπότε µπλέκον-
ται και δεν ζητήσατε τίποτα άλλο. Την ίδια εποχή ζητούσαµε να
καλέσετε συµβούλιο Αρχηγών, να µπουν ζητήµατα µετεγκατα-
στάσεως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα ξεφεύγετε,
απαντήσατε στο προσωπικό, τώρα λέτε κάτι επιπλέον. Τα είπατε
αυτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Είναι προσωπικό. Όταν παραποιούνται
οι δηλώσεις σου, είναι προσωπικό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μουζάλα, τι
να σας πω τώρα; Έχετε µιλήσει δεκαπέντε και δύο, δεκαεπτά και
τρία, είκοσι λεπτά τώρα. Δεν έχει µιλήσει κανείς εισηγητής τόσο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Εγώ έχω µιλήσει είκοσι λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, ολοκλη-

ρώστε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, κύριε Πρόεδρε… 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Τελειώνω. Εσείς ξαναπήρατε τον λόγο

χωρίς να δικαιούστε. Εγώ επί προσωπικού πάλι.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς πριν από εµένα δεύτερη φορά. Μην

κάνετε τώρα τον βασιλικότερο του βασιλέως! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κυρία Βούλτεψη, αφήστε τον να ολοκληρώσει! 
Ορίστε, ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Λέω, λοιπόν, ότι αυτό το οποίο είπα

για τον Έβρο και την επίσκεψη του Πρωθυπουργού µε τους τρεις
εξέχοντες αξιωµατούχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι ότι
αποδέχτηκε την ευρωπαϊκή λογική -κυρίως των χωρών του Βί-
ζεγκραντ- να είµαστε µια ασπίδα και να δεχόµαστε σαν αποθήκη
τους ανθρώπους. Αυτό είναι σαφές ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το δέχεται.
Ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι ασπίδα όταν γίνεται επίθεση, αλλά δεν θα εί-
µαστε αποθήκη ανθρώπων. Θα διεκδικούµε διπλωµατική και πο-
λιτική λύση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός, ο κ. Κουµουτσάκος.

Ορίστε, κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα να παρέµβω µετά και την ανησυχία που εξέφρασε ο κ.

Τζανακόπουλος για το τι θα υποστηρίζουµε στις συναντήσεις
µας στην Ευρώπη, στις Βρυξέλλες, µετά και την παρέµβαση της
κ. Βούλτεψη. Και αυτό µου δίνει, βέβαια, τη δυνατότητα να ανα-
φερθώ σε τρία, τέσσερα από τα σηµεία τα οποία έχουν εγερθεί
από τους συναδέλφους. 

Πρώτα από όλα θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από αυτό που
µόλις τώρα είπε ο κ. Μουζάλας. Επιχείρησε µε την παρέµβασή
του να συρρικνώσει τη σηµασία ενός µεγάλου γεγονότος. Ποιο
είναι αυτό το µεγάλο γεγονός; Η επίσκεψη των επικεφαλής όλων
των ευρωπαϊκών θεσµών και της προεδρίας στα ελληνικά σύ-
νορα τη στιγµή εκείνη που δέχονταν µια ασύµµετρη απειλή.

Το γεγονός αυτό δεν είχε µόνο σηµειολογική αξία, δεν είχε µια
αξία που περιορίστηκε ή τελείωσε στις εικόνες που παρήγαγε το
γεγονός αυτό. Ήταν ένα γεωπολιτικό γεγονός ευρύτατης σηµα-
σίας. Η παρουσία των επικεφαλής των τεσσάρων ευρωπαϊκών
θεσµών εκείνη τη συγκεκριµένη ώρα στα ελληνικά σύνορα ήταν
η πρώτη, εξ όσων θυµάµαι, παραδοχή και επιβεβαίωση όλων των
θεσµικών οργάνων ότι τα εξωτερικά σύνορα ενός κράτους-µέ-

λους είναι ευρωπαϊκά σύνορα. Αυτό δεν µπορεί να συρρικνωθεί
πίσω από το επιχείρηµα ότι δεν µας αρκεί ο ρόλος της «ασπί-
δας». Ξαναλέω ότι η ηµέρα εκείνη ήταν µια σηµαντική, ιστορική,
θεσµική και γεωπολιτική ηµέρα για την εξέλιξη της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης και για την προστασία των εθνικών συµφερόντων.

Πάω τώρα σε αυτό το οποίο έθεσε ο κ. Τζανακόπουλος. Η κ.
Βούλτεψη  εξήγησε τη θέση της. Νοµίζω ότι από τη δευτερολο-
γία της προέκυψε µε σαφήνεια ότι µιλούσε περισσότερο για ένα
σύστηµα διακυβέρνησης παρά για την πρόδηλη, σαφή και κατη-
γορηµατική θέση µας αλληλεγγύης και -θα έλεγα- σεβασµού
προς τους λαούς δύο φίλων και εταίρων χωρών, όπως είναι η Ιτα-
λία και η Ισπανία. Καταθέτουµε όχι µόνον αλληλεγγύη, αλλά και
βαθύ σεβασµό αυτές τις τραγικές στιγµές που αντιµετωπίζουν
αυτές οι χώρες, δεχόµενες τις µεγαλύτερες και τραγικότερες
επιπτώσεις της πανδηµίας.

Θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι περισσότερο οφείλουµε εµείς
να εκπέµπουµε αυτό το µήνυµα σεβασµού και αλληλεγγύης προς
τους εταίρους µας. Ξέρετε γιατί; Διότι είµαστε παθόντες µιας
άλλης λογικής που κατά τη δύσκολη περίοδο της χρεωκοπίας
και των µνηµονίων υπήρχαν εταίροι που έλεγαν «εµείς δεν θα γί-
νουµε Ελλάδα» και µας πίκραιναν εκείνη τη στιγµή που το έλεγαν
αυτό στον πόνο µας και στη δυσκολία µας. Εκεί που περιµέναµε
λόγους συµπαράστασης, για παράδειγµα «είµαστε µαζί σας, κα-
ταλαβαίνουµε τα προβλήµατά σας και σας στηρίζουµε», δεχόµα-
σταν αυτήν την υποδόρια και δηλητηριαστική κριτική τού ότι
εκείνοι δεν θα γίνουν Ελλάδα.

Έχουµε, λοιπόν, εµείς πρόσθετο λόγο σε αυτές τις δύσκολες
ώρες για φίλους και εταίρους να εκπέµπουµε µηνύµατα αλλη-
λεγγύης και σεβασµού, πόσω µάλλον που αυτές οι χώρες απο-
τελούν και τον σκληρό πυρήνα των χωρών που υποστηρίζουν µια
µείζονα παρέµβαση του Έλληνα Πρωθυπουργού αυτήν τη
στιγµή για µια χρηµατοοικονοµική ευρωπαϊκή αλληλεγγύη προς
τους ευρωπαϊκούς λαούς που πλήττονται µε τις τραγικές συνέ-
πειες της πανδηµίας, το «οµόλογο- κορώνα», το ευρωοµόλογο,
αν θέλετε, που ζητάµε µαζί τους, και ορθώς το ζητάµε. Διότι νο-
µίζω ότι η πανδηµία έδειξε σε όλους ότι πρέπει να περάσουµε
σε µία άλλη εποχή. Μας ωθεί η τραγωδία των τελευταίων ηµερών
να περάσουµε στη µετά το Σύµφωνο Σταθερότητας εποχή.

Πρέπει να ξαναδούµε µε µεγάλη προσοχή ότι η σκληρή δηµο-
σιονοµική λιτότητα αυτήν τη στιγµή πρέπει να δώσει τη θέση της
σε µια ευρωπαϊκή πολιτική στήριξης και αλληλεγγύης. Αυτό δεν
σηµαίνει δηµοσιονοµική αυθαιρεσία, ούτε προφανώς δηµοσιο-
νοµική εκτράχυνση. Αναζητάµε και πάλι τη σοφή µέση οδό, που
δεν θα είναι µια εξαντλητική λιτότητα, αλλά δεν θα είναι και µια
δηµοσιονοµική ασυδοσία.

Βεβαίως, το άλλο που κάνουµε µαζί µε αυτά τα κράτη, κυρίως
επειδή είµαστε κράτη πρώτης γραµµής στο µεταναστευτικό –η
Ισπανία, η Ιταλία, η Ελλάδα, η Μάλτα, η Κύπρος-, είναι να έχουµε
σηκώσει τη σηµαία ενός δύσκολου αγώνα που είναι να επιβά-
λουµε, εάν τα καταφέρουµε, σε πολύ αντίξοες συνθήκες, την
ανάγκη στο νέο ευρωπαϊκό σύµφωνο µετανάστευσης και ασύλου
να επικρατήσει και να υπάρξει πρόνοια για µια θεµελιώδη, για
εµάς, αξία και αρχή που είναι η δίκαιη κατανοµή τους βάρους,
πόσω µάλλον όταν οι χώρες αυτές δέχονται δυσανάλογο µετα-
ναστευτικό βάρος από ένα ωστικό κύµα το οποίο, ας µην γελιό-
µαστε, δεν θα σταµατήσει.

Εµείς, λοιπόν, λέµε: «Ιταλοί, Ισπανοί, Γάλλοι, είµαστε µαζί σας.
Δίνουµε εδώ τον µεγάλο δικό µας αγώνα, αλλά δεν ξεχνάµε τον
µεγάλο δικό σας, το τιτάνιο έργο που επιτελείτε».

Τώρα, όσον αφορά το άλλο µείζον, κατά την άποψή µου, θέµα
το οποίο ηγέρθη: Υπήρξε παραβίαση του διεθνούς δικαίου από
την απόφαση της ελληνικής Κυβέρνησης να αναστείλει το δι-
καίωµα αιτήσεων ασύλου για έναν µήνα; 

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει ένα ενδιαφέρον το οποίο, όµως,
καλό θα ήταν να είναι νοµικό και όχι πολιτικό, διότι δεν έχει κα-
νένα έρεισµα, κύριε Μουζάλα. Αυτό σας το λέω µετά λόγου γνώ-
σεως και βαθιά πεποίθηση, διότι τα γεγονότα των ηµερών εκεί-
νων έδειξαν τον µονόδροµο που θα έπρεπε να ακολουθήσει όχι
η δική µας Κυβέρνηση, αλλά κάθε ελληνική κυβέρνηση.

Και εξηγούµαι: Το σχέδιο ήταν οργανωµένο, θα έλεγα προσχε-
διασµένο. Αυτόν τον όρο του «προσχεδιασµένου» µπορώ να τον
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τεκµηριώσω στα συµπεράσµατα στα οποία προσωπικά κατέληξα
όταν είχα συναντήσει για πρώτη φορά τον κ. Σοϊλού τον Οκτώ-
βριο του περασµένου χρόνου.

Τα όσα µου είπε σε εκείνη τη συνάντηση ήρθαν να τα επιβε-
βαιώσουν πράξεις της τουρκικής κυβέρνησης αµέσως µετά. Όλα
ήταν προδιαγεγραµµένα και προσχεδιασµένα. Άλλωστε, δεν
ήταν τυχαίες οι επαναλαµβανόµενες επί µήνες και µε µεγάλη συ-
χνότητα δηλώσεις όλων των σχετικών και συναρµοδίων Τούρκων
αξιωµατούχων, που ήταν δηλώσεις απευθείας και στυγνών απει-
λών κατά της Ευρώπης και δια αυτού του τρόπου και κατά της
Ελλάδας ότι θα ανοίξουν οι µεταναστευτικές πύλες και θα πέ-
σουν κυβερνήσεις.

«Θα σας στείλω», είπε ο κ. Σοϊλου σε εκείνη τη συνάντηση, «εί-
κοσι πέντε χιλιάδες το Σάββατο, πενήντα χιλιάδες την Κυριακή
και εβδοµήντα πέντε χιλιάδες τη Δευτέρα». Αποκαλύπτω σήµερα
ότι αυτό µού είχε ειπωθεί τότε, όχι σε εµάς, αλλά στους Ευρω-
παίους.

Εποµένως, είχαµε ένα οργανωµένο σχέδιο εκµετάλλευσης των
ελπίδων απελπισµένων ανθρώπων για να επιτευχθούν γεωστρα-
τηγικοί στόχοι δια εκβιασµού της Ευρώπης. Μπορούσαµε να
έχουµε ή υπήρχε καµµία άλλη επιλογή εκτός από το σφράγισµα
των συνόρων, από τη δράση εκείνη που επιβάλλει η προστασία
ενός ζωτικού συµφέροντος, όπως είναι η προάσπιση της εδαφι-
κής ακεραιότητας της χώρας; Προφανώς όχι.

Άλλωστε, αυτή είναι µια υποχρέωση και ένα δικαίωµα των κρα-
τών που πηγάζει από το ίδιο το διεθνές δίκαιο. Όµως, και στο
κοινοτικό δίκαιο δύο άρθρα της συνθήκης, το 42 και το 72, ανα-
γνωρίζουν στα κράτη-µέλη την αποκλειστική αρµοδιότητα προ-
στασίας της ασφάλειας και των συνόρων τους. Αυτό είναι τόσο
µείζον που δικαιολογεί µια δύσκολη –πράγµατι- και έκτακτη από-
φαση της µηνιαίας αναστολής του δικαιώµατος κατάθεσης αιτή-
µατος ασύλου. Διότι βεβαίως η Ελλάδα έχει ως θεµελιώδη λίθο
της εξωτερικής πολιτικής της τον σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου,
αλλά αυτό συµβαδίζει µε τη θεµελιώδη επίσης πρόνοια του Διε-
θνούς Δικαίου ότι τα κράτη οφείλουν να προστατεύουν τα σύ-
νορα και την εδαφική τους ακεραιότητα.

Υπήρξε, λοιπόν, µία έκτακτη αναστολή, ένα έκτακτο µέτρο
κάτω από έκτακτες και πολύ επικίνδυνες για την ασφάλεια της
χώρας συνθήκες. Και, όπως σας είπα, οι πρόνοιες και του πρω-
τογενούς ευρωπαϊκού δικαίου µάς δίνουν αυτή τη δυνατότητα.
Γι’ αυτό και ο Υπουργός, ο κ. Μηταράκης, σωστά είπε ότι ήταν
σύννοµη αυτή η έκτακτη –το ξανατονίζω- και παροδική άρση
αυτής της δυνατότητας.

Αλλά έγινε συζήτηση για το τι κάνει η Ελλάδα. Δεν άκουσα να
γίνει µία συζήτηση από τους συναδέλφους που το έγειραν για τη
βαριά παρανοµία που διαπράττει η Τουρκία. Διότι αυτό το οποίο
έκανε παραβιάζει το γενικό Διεθνές Δίκαιο, συµπεριλαµβανοµέ-
νης της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου,
που λέει ότι δεν πρέπει να προκαλείται ανασφάλεια στη ζωή των
υπηκόων ή ανθρώπων των οποίων την ευθύνη έχει µία χώρα –η
Τουρκία στη συγκεκριµένη περίπτωση. 

Ήταν µία ευθεία παραβίαση της κοινής δήλωσης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης - Τουρκίας. Ήταν µία ευθεία παραβίαση της συµ-
φωνίας επανεισδοχής µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρ-
κίας. Ήταν µία ευθεία παραβίαση του πρωτοκόλλου  για τη δια-
κίνηση µεταναστών του ΟΗΕ του 2000. Αλλά ήταν και µία ευθεία,
προκλητική και προσβλητική παραβίαση των σχέσεων καλής γει-
τονίας. Μιας αρχής που είναι θεµελιώδης για την εξωτερική πο-
λιτική της χώρας. Αυτό το οποίο έπραξε η Τουρκία ήταν, θα
έλεγα, «υπόδειγµα» παραβίασης των σχέσεων καλής γειτονίας.
Και γι’ αυτό η αντίδρασή µας ήταν αυτή που ήταν και θα συνεχί-
σει να είναι η ίδια. Το χερσαίο και θαλάσσιο σύνορο της χώρας
θα προστατευτεί µε κάθε τρόπο.

Και ένα τελευταίο. Έχουµε µπροστά µας τρεις ταυτόχρονες
προκλήσεις: την προστασία της δηµόσιας υγείας από την παν-
δηµία του κορωνοϊού, την αντιµετώπιση του προσφυγικού προ-
βλήµατος και βεβαίως την πολιτική απειλών, προκλήσεων από
την Τουρκία. Μπροστά σε αυτήν την τριπλή πρόκληση που αντι-
µετωπίζει η χώρα δεν νοµίζω ότι υπάρχει άλλος δρόµος πέραν

της πολιτικής ευθύνης όλων των πολιτικών δυνάµεων. Μιας ευ-
θύνης που βαραίνει στους ώµους όλων µας για να διαφυλάξουµε
σε αυτή την τόσο κρίσιµη περίοδο εκείνο το βαθµό πολιτικής ενό-
τητας που περιµένει από εµάς  ο ελληνικός λαός.

Βεβαίως αυτό δεν σηµαίνει ισοπέδωση θέσεων, απόψεων και
προγραµµάτων, αλλά σηµαίνει σίγουρα µία προσπάθεια όλων να
ενισχύσουµε µε την πολιτική συµπεριφορά και τον πολιτικό µας
λόγο την προσπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση, που εκφράζει
αυτή τη στιγµή το σύνολο του λαού.

Εποµένως, πρέπει έτσι να πορευτούµε. Δεν υπάρχει άλλη
λύση. Και την άλλη πρόκληση, της αντιµετώπισης της πανδηµίας
και της εθνικής ασφάλειας µε σεβασµό του διεθνούς δικαίου, την
αναλαµβάνουµε πλήρως ως κράτος και ως Κυβέρνηση. Είναι µία
λεπτή γραµµή πως και τη δηµόσια ασφάλεια υπερασπίζεις, πως
την εθνική σου ανεξαρτησία υπερασπίζεις, πως υπερασπίζεις τη
δηµόσια υγεία και ταυτόχρονα το Διεθνές Δίκαιο. Είναι µία πολι-
τική που κινείται πάνω σε µία λεπτή γραµµή. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Αυτή τη λεπτή γραµµή δεν θα την περάσουµε. 

Τυπικά τέλος να πω ότι υπάρχει µία τροπολογία που είχε κα-
ταθέσει ο κ. Κατρούγκαλος για το θέµα των υπαλλήλων του
Υπουργείου Εξωτερικών και των νοσηλειών τους σε εκείνους που
υπηρετούν ειδικά στο εξωτερικό την περίοδο του κορωνοϊού.

Η τροπολογία που κατατέθηκε δεν θα γίνει δεκτή από την Κυ-
βέρνηση όχι για έναν λόγο άρνησης, αλλά επειδή ήδη το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών µε εγκύκλιό του, την οποία θέλω να διαβάσω,
πριν λίγες µέρες, καλύπτει όλες αυτές τις ανησυχίες της πρότα-
σης τροπολογίας από τον κ. Κατρούγκαλο.

Διαβάζω από το ενηµερωτικό σηµείωµα του Υπουργείου Εξω-
τερικών για τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε: «Λόγω της εξαιρετικά
επείγουσας και απρόβλεπτης κατάστασης µε τον COVID-19, το
Υπουργείο Εξωτερικών εξέδωσε κατόπιν εντολής της πολιτικής
ηγεσίας στις 20-3-2020 την 16.871 επείγουσα εγκύκλιο προς
όλες τις έµµισθες διπλωµατικές και προξενικές αρχές µε την
οποία διασφαλίζεται η κάλυψη ενδεχόµενων δαπανών ιατροφαρ-
µακευτικής και νοσοκοµειακής περίθαλψης των υπαλλήλων που
υπηρετούν στις αρχές του εξωτερικού».

Εποµένως, αυτός είναι ο λόγος που δεν κάνουµε σε αυτό το
στάδιο δεκτή την τροπολογία του κ. Κατρούγκαλου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κηρύσσεται πε-
ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Μετανάστευσης
και Ασύλου: «Κύρωση της από 10.2.2020 Π.Ν.Π. “Κατεπείγουσες
ρυθµίσεις επίταξης ακινήτων για την αποφυγή διακινδύνευσης
της δηµόσιας τάξης και υγείας” (Α’ 28) και της από 2.3.2020
Π.Ν.Π. “Αναστολή της υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου”
(Α’ 45) και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τέσσερα άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, την τροπολογία,
καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχε-
δίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφόσον έχετε

ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα
της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, εµφανίζονται στις οθόνες της Αίθουσας, καταχωρίζον-
ται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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«Κύρωση της από 10.2.2020 Π.Ν.Π. “Κατεπείγουσες ρυθµίσεις
επίταξης ακινήτων για την αποφυγή διακινδύνευσης της δηµό-
σιας τάξης και υγείας” (Α’ 28) και της από 2.3.2020 Π.Ν.Π. “Ανα-
στολή της υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου και άλλες
διατάξεις.” (Α’ 45)»

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Υπ. τροπ. 245/4 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου: «Κύ-
ρωση της από 10.2.2020 Π.Ν.Π. “Κατεπείγουσες ρυθµίσεις
επίταξης ακινήτων για την αποφυγή διακινδύνευσης της δηµό-
σιας τάξης και υγείας” (Α’ 28) και της από 2.3.2020 Π.Ν.Π. “Ανα-
στολή της υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου” (Α’ 45) και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της αρχής,
των άρθρων, της τροπολογίας και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 10.2.2020 Π.Ν.Π. “Κατεπείγουσες ρυθµί-
σεις επίταξης ακινήτων για την αποφυγή διακινδύνευσης της
δηµόσιας τάξης και υγείας” (Α’ 28) και της από 2.3.2020 Π.Ν.Π.
“Αναστολή της υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου” (Α’ 45)
και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Κύρωση της από 10.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού 

Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις επίταξης 
ακινήτων για την αποφυγή διακινδύνευσης 

της δηµόσιας τάξης και υγείας»

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 10.2.2020 Πράξη Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις επίταξης ακινή-
των για την αποφυγή διακινδύνευσης της δηµόσιας τάξης και
υγείας», που δηµοσιεύθηκε στο υπ’ αριθµ. 28 Φύλλο της Εφηµε-
ρίδας της Κυβερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

Κατεπείγουσες ρυθµίσεις επίταξης ακινήτων για την αποφυγή
διακινδύνευσης της δηµόσιας τάξης και υγείας

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την παράγραφο 3 του άρθρου 18, σε συνδυασµό µε την πα-

ράγραφο 5 του άρθρου 5 και την παράγραφο 3 του άρθρου 21
του Συντάγµατος.

3. Τη µεταναστευτική – προσφυγική κρίση, από την οποία προ-
καλείται η εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη επίταξης ακινήτων σε
νήσους υποδοχής µεταναστών και προσφύγων των Περιφερειών
Βορείου και Νοτίου Αιγαίου, για την αποφυγή διακινδύνευσης
της δηµόσιας τάξης και υγείας, προκειµένου να εξασφαλισθεί η
συνεχής και αδιατάρακτη λειτουργία των δηµοσίων υπηρεσιών,
καθώς και να αντιµετωπισθεί ο κίνδυνος διάδοσης λοιµωδών, µο-
λυσµατικών ή µεταδοτικών νόσων στις ανωτέρω νήσους. 

4. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου.

Α π ο φ α σ ί ζ ο υ µ ε

Άρθρο πρώτο
Επίταξη ακινήτων για την αποφυγή διακινδύνευσης 

της δηµόσιας τάξης ή υγείας

1. Ως έκτακτη ανάγκη σε περίοδο ειρήνης που επιβάλλει την
επίταξη ακινήτων πραγµάτων, υπό την έννοια της παραγράφου
3 του άρθρου 18 του Συντάγµατος, ορίζεται, για την εφαρµογή
του παρόντος, κάθε άµεση κοινωνική ανάγκη για την αντιµετώ-
πιση της διακινδύνευσης της δηµόσιας τάξης ή υγείας που προ-
καλείται από τη µεταναστευτική – προσφυγική κρίση σε νήσους
υποδοχής µεταναστών και προσφύγων των Περιφερειών Βο-
ρείου και Νοτίου Αιγαίου.

2. Με απόφαση του Υπουργού Μετανάστευσης και Ασύλου
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως επιτάσσον-
ται, για χρονικό διάστηµα µέχρι τριών (3) ετών, ακίνητα, τα οποία
βρίσκονται στις ανωτέρω νήσους και ανήκουν σε ιδιώτες, φυσικά
ή νοµικά πρόσωπα, καθώς και σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης πρώτου ή δεύτερου βαθµού ή άλλα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου. Με την απόφαση του προηγούµενου εδαφίου

προσδιορίζονται συγκεκριµένα τα προς επίταξη ακίνητα και η
χρήση τους, καθώς και η χρονική διάρκεια της επίταξης.  

3. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Μετανάστευ-
σης και Ασύλου προβλέπονται οι πιστώσεις για τις αναγκαίες ερ-
γασίες διαµόρφωσης της χρήσης των προς επίταξη ακινήτων
σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 2 του παρόν-
τος. 

4. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Μετανάστευ-
σης και Ασύλου που εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών από τη δη-
µοσίευση της απόφασης της παραγράφου 2, καθορίζεται εύλογη
αποζηµίωση των δικαιούχων ιδιωτών, Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης ή άλλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, κα-
τόπιν εισήγησης του Αυτοτελούς Τµήµατος Εκτιµήσεων και
Προσδιορισµών Αξιών Ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών σε
συνέχεια υποβολής εισήγησης από πιστοποιηµένους εκτιµητές
εγγεγραµµένους στο Μητρώο Πιστοποιηµένων Εκτιµητών στο
πεδίο των ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών µετά από την
προβλεπόµενη από τις ισχύουσες διατάξεις διαδικασία, και προ-
βλέπονται οι αναγκαίες πιστώσεις για την κάλυψη του ποσού της
αποζηµίωσης. Σε περίπτωση άπρακτης παρόδου της ανωτέρω
προθεσµίας, η επίταξη αίρεται αυτοδικαίως. Η αποζηµίωση οφεί-
λεται για το χρονικό διάστηµα της επίταξης και καταβάλλεται
εφάπαξ µετά τη λήξη της επίταξης ή ανά µήνα, αν η επίταξη πα-
ρατείνεται πέραν του διµήνου. Κατά της κοινής απόφασης της
παρούσας παραγράφου χωρεί προσφυγή ουσίας ενώπιον των
τακτικών διοικητικών δικαστηρίων.

Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός αν άλλως
ορίζεται στις επιµέρους διατάξεις της.

Άρθρο 2
Κύρωση της από 2.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού 

Περιεχοµένου «Αναστολή της υποβολής 
αιτήσεων χορήγησης ασύλου»

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 2.3.2020 Πράξη Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου «Αναστολή της υποβολής αιτήσεων χορήγη-
σης ασύλου», που δηµοσιεύθηκε στο υπ’ αριθµ. 45 Φύλλο της
Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

Αναστολή της υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη αντιµε-

τώπισης ασύµµετρης απειλής κατά της ασφάλειας της χώρας
που υπερβαίνει τη δικαιολογητική βάση του διεθνούς και ενωσια-
κού δικαίου για τη διαδικασία παροχής ασύλου, σε συνδυασµό
µε την απόλυτη αντικειµενική αδυναµία εξέτασης σε εύλογο
χρόνο των αιτήσεων παροχής ασύλου που θα προέκυπταν εξαι-
τίας της παράνοµης µαζικής εισόδου στη χώρα. 

3. Το κυριαρχικό δικαίωµα και τη συνταγµατική υποχρέωση
της Ελληνικής Δηµοκρατίας να διαφυλάσσει την ακεραιότητά
της, δυνάµενη να υιοθετήσει προς τούτο κάθε µέτρο.

4. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου.

Α π ο φ α σ ί ζ ο υ µ ε:

Άρθρο πρώτο
Αναστολή υποβολής αιτήσεων χορήγησης ασύλου

11532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



1. Αναστέλλεται η υποβολή αιτήσεων χορήγησης ασύλου από
άτοµα που εισέρχονται στη χώρα παράνοµα από την έναρξη
ισχύος της παρούσας. Τα άτοµα αυτά επιστρέφονται, χωρίς κα-
ταγραφή, στη χώρα προέλευσης ή καταγωγής. 

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 ισχύει για χρονικό διάστηµα
ενός (1) µηνός. 

3. Με Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου το χρονικό διάστηµα της
παραγράφου 2 δύναται να συντέµνεται. 

Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από την
1η Μαρτίου 2020. 

Άρθρο 3 
Παράταση προθεσµίας καθορισµού αποζηµίωσης

Η προθεσµία έκδοσης της απόφασης της παραγράφου 4 του
άρθρου πρώτου της από 10.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις επίταξης ακινήτων για την
αποφυγή διακινδύνευσης της δηµόσιας τάξης και υγείας» (Α’ 28),
παρατείνεται για χρονικό διάστηµα τριών (3) µηνών. 

Άρθρο 4
Τροποποίηση του Κώδικα Φ.Π.Α. σχετικά 

µε την απαλλαγή από τον Φ.Π.Α. συµβάσεων 
ναύλωσης, µίσθωσης  που συνάπτονται 

από το Ελληνικό Δηµόσιο στο πλαίσιο διαχείρισης 
του µεταναστευτικού ή εκτάκτων 

και επειγουσών αναγκών

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 27 του ν. 2859/2000 (Α’ 248)
προστίθενται περιπτώσεις ιζ’ και ιη’ ως εξής:

«ιζ) Η ναύλωση και η µίσθωση, πλοίων ή αεροσκαφών, που
πραγµατοποιούνται για τη µεταφορά ή φιλοξενία ή οποιαδήποτε
άλλη χρήση µε σκοπό την αντιµετώπιση των µεταναστευτικών
ροών, ή στο πλαίσιο εκτάκτων και επειγουσών αναγκών, στο Δη-
µόσιο, ή κατ’ εντολή του Δηµοσίου σε φορείς της υποπερίπτω-
σης ββ’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 7 του
παρόντος νόµου, καθώς και η παράδοση και η εισαγωγή καυσί-
µων, λιπαντικών, τροφοεφοδίων και λοιπών αγαθών, που προορί-
ζονται για τον εφοδιασµό των πλοίων και αεροσκαφών αυτών.

ιη) Η παράδοση ή εισαγωγή αγαθών καθώς και η παροχή υπη-
ρεσιών  προς το Δηµόσιο ή κατ’ εντολή του Δηµοσίου σε φορείς
της υποπερίπτωσης ββ’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2
του άρθρου 7 του παρόντος νόµου, µε σκοπό την αντιµετώπιση
των µεταναστευτικών ροών ή στο πλαίσιο εκτάκτων και επειγου-
σών αναγκών.»

2. Απαλλάσσονται από Ε.Φ.Κ. τα καύσιµα που προορίζονται για
τις ανάγκες των δηµόσιων αρχών. Επίσης απαλλάσσονται από
κάθε φόρο, τέλος, εισφορά ή κράτηση η παράδοση ή εισαγωγή
αγαθών, καθώς και η παροχή υπηρεσιών των περιπτώσεων ιζ’ και
ιη’ της παραγράφου 1 του άρθρου 27 του Κώδικα Φ.Π.Α..

3. Οι διατάξεις των ανωτέρω παραγράφων 1 και 2 ισχύουν από
24.2.2020 και για χρονική περίοδο έξι (6) µηνών.

Άρθρο 5
Άδεια παραγωγής αντισηπτικών για την αντιµετώπιση του

κορωνοϊού COVID-19

1.Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος διασπο-
ράς του κορωνοϊού COVID-19, η έλλειψη του οποίου βεβαιώνεται
µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, και πάντως για χρονικό διά-
στηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει τους  έξι  (6) µήνες από την
έναρξη ισχύος της παρούσας, αναστέλλεται η ισχύς των διατά-
ξεων της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 1 και της παραγράφου
2 του άρθρου 3 του ν. 1316/1983 (Α’ 3) αποκλειστικά για επιχει-
ρήσεις που ήδη κατέχουν άδεια δυνατότητας παραγωγής φαρ-
µακευτικών ή καλλυντικών προϊόντων, και µόνο ως προς την

παραγωγή απολυµαντικών προϊόντων τύπου 1 για ανθρώπινη
χρήση είτε σε µορφή υγρή ή γέλης είτε εµποτισµένα µαντηλάκια,
των οποίων η διάθεση στην αγορά και η χρήση διέπεται από τον
Κανονισµό ΕΕ 528/2012 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου. Οι ως άνω επιχειρήσεις δύνανται να παράγουν τα
ανωτέρω προϊόντα αποκλειστικά και µόνο για διάθεσή τους στην
Ελληνική Επικράτεια και υποχρεούνται να τηρούν όλους τους κα-
νόνες ασφάλειας των παραγόµενων προϊόντων και ενηµέρωσης
του κοινού ως προς  τη χρήση τους και τα χαρακτηριστικά τους.
Η υποχρέωση αποκλειστικής διάθεσης και κυκλοφορίας των
προϊόντων της παρούσας παραγράφου στην Eλληνική Επικρά-
τεια και η απαγόρευση εξαγωγής των προϊόντων αυτών εκτός
της Ελληνικής Επικράτειας καταλαµβάνει τόσο τους παραγω-
γούς όσο και τους µεταπωλητές αυτών. Σε περίπτωση που για
την ως άνω παραγωγή απαιτείται η τήρηση διαδικασιών βάσει
των σχετικών άρθρων των νόµων 3982/2011 (Α’ 143) και
4442/2016 (Α’ 230), αναστέλλεται οµοίως η ισχύς των σχετικών
διατάξεων αποκλειστικά και µόνο ως προς την ανωτέρω διαδικα-
σία παραγωγής και τηρούνται οι προθεσµίες της παραγράφου
3.  

2. Η διάθεση των προϊόντων της παραγράφου 1 γίνεται µετά
από έκδοση σχετικής άδειας κυκλοφορίας του Ε.Ο.Φ. σύµφωνα
µε το άρθρο 55 του Κανονισµού ΕΕ 528/2012.

3. Οι εταιρείες, οι οποίες θα παράγουν τα ανωτέρω προϊόντα
σύµφωνα µε την παράγραφο 1, υποχρεούνται εντός τριών (3)
µηνών από την έναρξη παραγωγής αυτών να υποβάλλουν αίτηση
στον Ε.Ο.Φ. για χορήγηση άδειας δυνατότητας παραγωγής των
ως άνω προϊόντων σύµφωνα µε  την περίπτωση δ’ της παραγρά-
φου 1 και της παραγράφου 2 του άρθρου 3 του ν. 1316/1983. 

4. Σε περίπτωση που δεν υποβληθεί εµπροθέσµως η  αίτηση
της παραγράφου 3 µε πλήρη φάκελο, οι ανωτέρω εταιρείες υπο-
χρεούνται να διακόψουν άµεσα την παραγωγή και διάθεση των
ανωτέρω προϊόντων και να αποσύρουν τα εν λόγω προϊόντα από
την αγορά. Σε περίπτωση παράβασης της διάταξης του προ-
ηγούµενου εδαφίου επιβάλλονται οι κυρώσεις  του άρθρου 19
του ν.δ. 96/1973 (Α’ 172).

Άρθρο 6
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                        2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΥΓΕΙΑΣ 6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

7. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 8. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της ση-
µερινής συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
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Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση
του Σώµατος και ώρα 15.30’ λύεται η συνεδρίαση.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


